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Αθήνα, σήµερα στις 3 Σεπτεµβρίου 2014, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύνθε-
ση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 4 Σεπτεµβρίου 2014.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρα 29 παράγραφος 1 και 130 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 58/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Γ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Χρήστου Μαρκογιαννάκη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών
και Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την
διαµονή εκατόν σαράντα πέντε παράνοµων οικονοµικών µετανα-
στών στα Χανιά.

2. Η µε αριθµό 57/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγε-
λου Αποστόλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τη διαχείριση των προβληµάτων διάθεσης
της αγροτικής παραγωγής που πλήττεται από το ρωσικό εµ-
πάργκο.

3. Η µε αριθµό 60/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αρτέµιου Ματ-
θαιόπουλου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση και το
δανεισµό των επιχειρήσεων από τις ελληνικές τράπεζες.

4. Η µε αριθµό 59/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Σταυρούλας Ξου-
λίδου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε την έγκαιρη κάλυψη των κενών σε διδακτικό προσωπικό, ενό-
ψει της νέας σχολικής χρονιάς.

5. Η µε αριθµό 56/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Πειραιά της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρεπούση
προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
επιτροπές επιλογής και εξέλιξης των καθηγητών στα πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα της χώρας.

6. Η µε αριθµό 61/1-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θε-
οδοσίου Κωνσταντινίδη προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων και Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων αναπλήρωσης του εισοδήµατος των

ροδακινοπαραγωγών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της
ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την
Παιδεία και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 28-8-2014 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση.

Από τον ΣΥΡΙΖΑ ορίζεται εισηγητής ο Βουλευτής  κ. Αναστά-
σιος Κουράκης.

Από το ΠΑΣΟΚ ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Δη-
µήτριος Σαλτούρος.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξάρτητων Ελλήνων
ορίζεται ειδική αγορήτρια η Βουλευτής κ. Σταυρούλα Ξουλίδου
και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Γαβριήλ Αβραµίδης.

Από το Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή ορίζεται ειδικός αγορη-
τής ο Βουλευτής  κ. Μιχαήλ Αρβανίτης και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ο Βουλευτής κ. Αρτέµιος Ματθαιόπουλος.

Από τη Δηµοκρατική Αριστερά ορίζεται ειδική αγορήτρια η
Βουλευτής κ. Μαρία Ρεπούση και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος ο Βουλευτής  κ. Γεώργιος Κυρίτσης.

Τέλος, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Δη-
µοκρατικών Βουλευτών ορίζεται ειδική αγορήτρια η κ. Θεοδώρα
Τζάκρη και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Βα-
σίλειος Καπερνάρος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να καταθέσω κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες είναι καθαρά τεχνικού χαρα-
κτήρα –κάποια κόµµατα κ.λπ.- και µία διευκρινιστική πάνω σε
άρθρο του νοµοσχεδίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Αλέξανδρος Δερµεντζόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ να διανεµηθούν στους κυρίους συναδέλφους.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένη

Μακρή-Θεοδώρου.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προβληµατι-

σµοί για τα ζητήµατα της παιδείας δεν είναι ούτε καινούριοι ούτε
πρωτότυποι. Η πολυνοµία που υπάρχει, η οποία συνοδεύεται από
µία σειρά κανονιστικών πράξεων, προεδρικά διατάγµατα, υπουρ-
γικές αποφάσεις και εγκυκλίους, το αποδεικνύει. Ποτέ, όµως, δεν
αξιολογήθηκε τι πέτυχε, τι απέτυχε και γιατί, απ’ όλες αυτές τις
προσπάθειες που έγιναν. Διατηρώντας τα θετικά, χτίζοντας πάνω
σε αυτά, θέτοντας µακροπρόθεσµους στρατηγικούς στόχους
επιβάλλεται η ανάγκη συνεννόησης, σύνθεσης, συναίνεσης, δέ-
σµευσης όλων των πολιτικών κοµµάτων, µιας και όλοι –τουλάχι-
στον θεωρητικά- υποστηρίζουµε ότι ο τοµέας της παιδείας είναι
ένας κατ’ εξοχήν τοµέας σύγκλισης απόψεων και συναινετικής
προσέγγισης.

Ο αποτελεσµατικός διάλογος, η συνεννόηση, ο µακροχρόνιος
σχεδιασµός, η αξιολόγηση εφαρµοσµένων πολιτικών δεν συµπε-
ριελήφθησαν στις πολιτικές παιδείας. Αντιθέτως, πολλές φορές
επικράτησαν προσωπικές υπουργικές πολιτικές, όχι εθνικές ή κυ-
βερνητικές, άστοχοι πειραµατισµοί, µικροκοµµατικά συµφέροντα
και συντεχνιακές λογικές, συνδικαλιστικοί εναγκαλισµοί, µε αρ-
νητικές επιπτώσεις στους µαθητές, στις οικογένειές τους, στην
κοινωνία. «Μαθηµάτων αναγκαιότερον τα κακά αποµαθείν». Το
πιο αναγκαίο είναι να ξεµάθουµε από τις κακές λογικές του πα-
ρελθόντος και να βρούµε το θάρρος να συνεννοηθούµε στα αυ-
τονόητα. 

Στο σχέδιο νόµου: «Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής
Πολιτικής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις» προτείνεται η
ίδρυση του ΣΕΠΟΠ, του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την
Παιδεία, αποτελούµενου από τους διατελέσαντες Υπουργούς
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε οικειοθελή συµµετοχή. Πρόκει-
ται για ένα άτυπο γνωµοδοτικό συµβουλευτικό όργανο του εκά-
στοτε Υπουργού Παιδείας, ο οποίος και θα προεδρεύει σε αυτό. 

Σκοπός του είναι η υποστήριξη του Υπουργείου στην άσκηση
πολιτικής για την παιδεία και στόχος του να υπάρχει συνέχεια
στην εκπαιδευτική πολιτική. Θα συγκαλείται δύο φορές το χρόνο
ή όποτε κριθεί αναγκαίο κι η λειτουργία του δεν επιφέρει καµµία
οικονοµική επιβάρυνση στον κρατικό προϋπολογισµό.

Εκτός του επικοινωνιακού θορύβου, όπως υποστηρίχθηκε, και
της άποψης του ΣΥΡΙΖΑ ότι η ίδρυσή του δεν θα προσφέρει καµ-
µία θετική υπηρεσία στη δηµόσια εκπαίδευση, είναι σίγουρο ότι
εάν δεν ωφελήσει, δεν έχει να ζηµιώσει σε τίποτε θεωρητικά, λει-
τουργικά και οικονοµικά τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Είναι ένα ακόµη πεδίο συνεχούς διαλόγου για ένα θέµα εθνι-
κής και διαχρονικής εµβέλειας. Η ίδρυσή του δεν απενεργοποιεί
τα ήδη θεσµοθετηµένα όργανα, όπως είναι το Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας και το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, τα οποία
έχουν και συγκεκριµένη εκπροσώπηση.

Στα υπόλοιπα άρθρα και προσθήκες του νοµοσχεδίου δίνονται
λύσεις σε θέµατα, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η λειτουργία των
σχολικών µονάδων.

Μοριοδότηση µόνιµων και αναπληρωτών εκπαιδευτικών. Είναι
αυτοί που θα υπηρετήσουν σε σχολεία αποµακρυσµένων περιο-
χών της ορεινής και νησιωτικής Ελλάδας. Έτσι αντιµετωπίζεται
ένα σοβαρό θέµα, της στελέχωσης σχολικών µονάδων. 

Διπλασιάζεται η µοριοδότηση για τους µόνιµους εκπαιδευτι-
κούς, εφόσον υπηρετήσουν δύο συνεχόµενα χρόνια. Έχει περά-
σει η νοοτροπία πως αφορά όλα τα δυσπρόσιτα σχολεία. Είναι
για συγκεκριµένους τύπους σχολείων. Για µεν την πρωτοβάθµια
εκπαίδευση αφορά τα σχολεία που είναι της κατηγορίας εννέα
και δέκα και ως προς τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση αφορά την
κατηγορία σχολείων έντεκα και δώδεκα. Θα αποκτήσουν τα
µόρια οι εκπαιδευτικοί που για τα δύο αυτά χρόνια δεν µπορούν
να αποσπαστούν, να µετατεθούν, να µεταταγούν ή να µετακινη-
θούν. 

Βέβαια, εδώ τίθεται ξανά το θέµα της επικαιροποίησης της µο-
ριοδότησης των σχολικών µονάδων. Έχει γίνει µία προσπάθεια

να αντιµετωπισθεί στο παρόν σχέδιο νόµου και κυρίως όσον
αφορά στην ισότιµη µεταχείριση πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Υπάρχει προσθήκη ότι τα σχολεία της κατώ-
τερης κατηγοριοποίησης παίρνουν τα µόρια της ανώτερης.
Υπάρχουν όµως κάποιες διαφοροποιήσεις. Και ποιες είναι αυτές; 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας αναφέρω συγκεκριµένο παρά-
δειγµα. Στο Νοµό Ευρυτανίας υπάρχουν δύο σχολεία που είναι
στην κατηγορία των δυσπρόσιτων. Πρόκειται για τα σχολεία του
Ραυτόπουλου και της Γρανίτσας. Το σχολείο του Ραυτόπουλου
έχει στην πρωτοβάθµια εννέα µόρια και στη δευτεροβάθµια
δέκα, ενώ η Γρανίτσα έχει στην πρωτοβάθµια οκτώ µόρια και στη
δευτεροβάθµια εννέα. Πάνε στην ανώτατη µοριοποίηση, αλλά
και πάλι η δευτεροβάθµια δεν µπορεί να πάρει τα µόρια του δι-
πλασιασµού. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει πρόβληµα όπου εκπαιδευτικοί ήδη έχουν
ζητήσει αποσπάσεις και δεν θα είναι στο σχολείο και οι αναπλη-
ρωτές δεν θα έχουν ένα κίνητρο να υπηρετήσουν σε αυτό το δυ-
σπρόσιτο. Θα πρέπει να διευκρινισθεί.

Όσον αφορά τους αναπληρωτές, ο διπλασιασµός των µορίων
αποκτά ιδιαίτερο κίνητρο, έπειτα και από το άνοιγµα των ενιαίων
πινάκων προσωρινών αναπληρωτών, που θα συνεχίσουν να τρο-
φοδοτούνται µε στοιχεία προϋπηρεσίας, κάτι που είχε ανασταλεί
µε τον ν. 3848/2010. 

Το λέω για άλλη µία φορά ότι και εδώ θα πρέπει να ληφθεί µέ-
ριµνα για τους αδιόριστους πολύτεκνους εκπαιδευτικούς, που
πρέπει να προταχθούν στους πίνακες, όπως συνέβαινε µέχρι
τώρα. Άλλωστε, η πολύτεκνη οικογένεια προστατεύεται ρητά
από το Σύνταγµα.

Εκείνο όµως που πρέπει να είναι στόχευση και στόχος όλων
µας είναι η διενέργεια του ΑΣΕΠ, έτσι ώστε να καλυφθούν οι θέ-
σεις των εκπαιδευτικών µε µόνιµους, για να µην φθάνουµε πάντα
στην ανάγκη να καλύπτονται οι θέσεις µε αναπληρωτές.

Ιεροδιδάσκαλοι ισλαµικής θρησκείας στη Θράκη. Συµπληρώ-
νονται οι ισχύοντες νόµοι, έτσι ώστε τα δηµόσια σχολεία πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και τα µουσουλµανικά
ιεροσπουδαστήρια της Θράκης να εξασφαλίσουν έγκαιρα, πριν
την έναρξη της σχολικής χρονιάς, το προσωπικό που απαιτείται
για να διδάξει τα µαθήµατα θρησκευτικής µουσουλµανικής εξει-
δίκευσης. 

Αν και το θέµα έχει ήδη αντιµετωπισθεί µε προηγούµενη νο-
µοθετική ρύθµιση, κατά την εφαρµογή παρατηρήθηκαν ατέλειες,
βραδύτητα, γραφειοκρατία, δυσλειτουργίες, οι οποίες επιλύον-
ται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Ένα άλλο θέµα είναι η διευκόλυνση της πρόσβασης ατόµων
µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Είναι άλλη µία σηµαντική διόρθωση. Καταργείται µία περιορι-
στική ρύθµιση, που δεν βασίζεται σε  ακαδηµαϊκά κριτήρια ή σε
διατάξεις περί ισότητας, αίροντας έτσι µία αδικία σε βάρος µίας
ευαίσθητης κατηγορίας συµπολιτών µας. Άλλωστε, οι σπουδές
είναι για όλους και χωρίς αποκλεισµούς.

Στην ίδια κατεύθυνση βρίσκεται και η προσθήκη στο άρθρο
του νόµου του 2010, όπου εκπαιδευτικοί µε ειδικές ανάγκες µπο-
ρούν µε προϋποθέσεις σε ποσοστό 5% -και έως ποσοστό 15%,
εφόσον δεν βρίσκονται στην ίδια σχολική µονάδα- να µπορούν
να προσλαµβάνονται ως αναπληρωτές.

Αίρεται η περιθωριοποίηση αυτών των ανθρώπων, που έχουν
αποδείξει ότι συνεισφέρουν στη δηµόσια εκπαίδευση, αλλά γί-
νονται και οι ίδιοι πρότυπα ζωής και αγωνιστικότητας για τους
µαθητές τους. Άλλωστε, ο δάσκαλος πρέπει να εµπνέει.

Σχετικά µε την τροπολογία για τις διαγραφές των φοιτητών,
από το 2011, µε ευρεία πλειοψηφία από αυτή τη Βουλή, έχει ψη-
φιστεί ο σχετικός νόµος, σύµφωνα µε τον οποίο µέχρι 31-08-2014
διαγράφονται αυτοδικαίως από τα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης οι µη ενεργοί φοιτητές. 

Με την τροπολογία αυτή δίνεται η δυνατότητα σε αρκετούς
από αυτούς να µπορέσουν να αποπερατώσουν τις σπουδές τους.
Αφορά αυτούς οι οποίοι έχουν δείξει το ενδιαφέρον τους, έχουν
συµµετάσχει στα τελευταία δύο εξάµηνα και αυτούς που οφεί-
λουν είτε την πτυχιακή ή διπλωµατική τους εργασία είτε µόνο την
πρακτική άσκηση. 

Πρέπει να γίνει αυτό, γιατί σε ανθρώπους που µε πολύ κόπο
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και πολλή προσπάθεια µπόρεσαν και µπήκαν στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση πρέπει να τους δοθεί κάθε δυνατότητα. Εγώ θα
έλεγα ότι θα πρέπει να είµαστε ακόµη πιο ελαστικοί σε αυτό και
να δώσουµε τη δυνατότητα και σε ανθρώπους που οφείλουν ένα
ή δύο µαθήµατα -γιατί υπάρχουν κι αυτές οι περιπτώσεις- να εν-
ταχθούν στις ευνοϊκές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. 

Θεωρώ ότι έχει προηγηθεί ένας εποικοδοµητικός διάλογος
πάνω στα θέµατα που αναφέρθηκαν. Διευκρινίστηκαν και οριο-
θετήθηκαν από την πλευρά του Υπουργείου αρκετές προτάσεις. 

Κι επειδή θεωρώ ότι στόχος όλων µας είναι να λυθούν θέµατα
και να λειτουργήσουν τα σχολεία και οι σχολικές µονάδες και να
διευθετηθούν γεγονότα και καταστάσεις που πλήγωναν τους αν-
θρώπους της εκπαίδευσης, αλλά και ανθρώπους που έχουν
σχέση µε την εκπαίδευση, σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν
σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κ. Θεοδώρου.

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Κουράκης, εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να αρχίσω την οµιλία µου µε µία διαδικαστική πρό-

ταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. 
Δεν κατανοούµε, κύριε Υφυπουργέ, γιατί το Υπουργείο προ-

κρίνει να ολοκληρωθεί η συζήτηση σε µία συνεδρίαση. Καταλα-
βαίνουµε ότι είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα. Έχουν προστεθεί
και τροπολογίες, που φέρνετε την τελευταία στιγµή. Υπάρχουν
και δικές µας τροπολογίες, αλλά και άλλων συναδέλφων. Και
προφανώς, θα άξιζε, θα έλεγα, όλη αυτή η διαδικασία να έχει µε-
γαλύτερη άνεση χρόνου. Στριµώχνεται σε µία συνεδρίαση, παρ’
όλο που ο διάλογος στην επιτροπή έγινε, θα έλεγα, µε επάρκεια. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Να σας διακόψω; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ναι, βεβαίως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Είναι θέµα που το καθορίζει η Διά-
σκεψη των Προέδρων, κύριε Κουράκη. Δεν είναι θέµα που το
εισηγείται το Υπουργείο στο Προεδρείο της Βουλής.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ναι, ξέρω όµως, επειδή έχω υπάρ-
ξει κι εγώ µέλος της Διάσκεψης των Προέδρων, ότι η γνώµη του
εκάστοτε Υπουργείου όσον αφορά το σε πόσες συνεδριάσεις θα
γίνει η συζήτηση στη Βουλή, βαρύνει.

Και επιπλέον, όπως είπα και στην επιτροπή, είναι λίγο ανακό-
λουθο να γίνεται η συζήτηση µία, δύο, τρεις φορές µε τη δεύτερη
ανάγνωση, µε µία σύνθεση Βουλευτών, και τώρα να έλθουν εδώ
να αποφασίσουν, να συζητήσουν και να διαβουλευτούν Βουλευ-
τές του Γ’ Τµήµατος.

Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι εκ των πραγµάτων ένα πρό-
βληµα. Κανονικά, τέτοιου είδους θέµατα πρέπει να πάνε στην
Ολοµέλεια και όχι στα Θερινά Τµήµατα, όπως είπα. 

Θέλω να αρχίσω, πριν µπω στο κυρίως θέµα, µε µία καταγγε-
λία που έχει κάνει η Οµοσπονδία Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών όσον
αφορά το εξής: Δηµοσιεύτηκε στις 29 Αυγούστου, δηλαδή πριν
από µερικές ηµέρες, ο Οργανισµός του Υπουργείου Παιδείας,
όπου δεν προβλέπεται να υπάρχει Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαί-
δευσης. 

Αυτό µε άλλα λόγια, κύριε Υπουργέ –µιλώ για την υπουργική
απόφαση- θεωρούµε ότι δηλώνει, µε έναν ρητό τρόπο, ότι δεν
υπάρχει έλεγχος της πολιτείας στα ιδιωτικά σχολεία, κατά παρα-
βίαση του άρθρου του Συντάγµατος -άρθρο 16, παράγραφος 8-
που επιτάσσει ρητά την υποχρέωση της πολιτείας να ελέγχει το
δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό της παιδείας, που παρέχεται από
την ιδιωτική εκπαίδευση. 

Καταλαβαίνουµε ότι αυτό θα έχει τροµακτικές επιπτώσεις και
στην πιστοποίηση των τίτλων σπουδών που εκδίδουν και στην
ισοτιµία τους µε αυτά του δηµοσίου και στη συµµετοχή των µα-
θητών στις εθνικές εξετάσεις.

Στο βαθµό, δε, που οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί υφίστανται έναν
άγριο διωγµό µε πλήρη κατάλυση των εργασιακών τους δικαιω-
µάτων, καταλαβαίνετε ότι η πίεση που θα αισθάνονται για τη βαθ-

µολογία θα είναι τεράστια από τους ιδιοκτήτες. Επιπλέον, στο
βαθµό που αυτή η βαθµολογία συνυπολογίζεται στην εισαγωγή
στα Πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, καταλαβαίνετε ότι δηµιουργεί ένα
πάρα πολύ δύσκολο και τοξικό περιβάλλον για την αλλοίωση
όλων των εκπαιδευτικών διαδικασιών στα ιδιωτικά σχολεία.

Επιπλέον, θα ήθελα, αν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να µας
διευκρινίσετε το εξής: Στο νέο οργανισµό για πρώτη φορά -εάν
δεν είναι για πρώτη φορά, θα ζητήσω συγγνώµη και θα το πάρω
πίσω, από όσο, όµως, το εξετάσαµε- προβλέπεται ότι θα υπάρχει
εποπτεία και αναφέρει τη λέξη «φροντιστήρια» στα δηµοτικά. Ως
τώρα ξέραµε ότι υπάρχουν φροντιστήρια στη µέση εκπαίδευση.
Ξέρουµε ότι άρχισαν να γίνονται ιδιαίτερα µαθήµατα µπροστά
στην κατάρρευση του εκπαιδευτικού συστήµατος εν τω συνόλω.
Η πρόβλεψη, όµως, ότι θα υπάρχουν φροντιστήρια και στα δη-
µοτικά σχολεία και στα παιδάκια του δηµοτικού, άρα χρειάζεται
µία εποπτεία, είναι εξαιρετικά δυσάρεστη, βεβαίως. Αντί να κά-
νουµε προσπάθεια να αναβαθµίσουµε τη δηµόσια εκπαίδευση,
προσπαθούµε να δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε τα φροντιστή-
ρια για τα δηµοτικά, που θα αρχίσουν να ξεφυτρώνουν σε όλη
την επικράτεια.

Ως προς το ζήτηµα το οποίο συζητούµε, τη δηµιουργία Συµ-
βουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, θα λέγαµε ότι οι δια-
τελέσαντες Υπουργοί µε την πολιτική που έχουν ασκήσει -πολλές
φορές αντιφατική- δεν είναι και το καλύτερο παράδειγµα ανθρώ-
πων οι οποίοι θα µπορούσαν να αποτελέσουν ένα think tank ώστε
να συσκεφθούν όλοι µαζί και να προτείνουν κάτι καλό.

Επιπλέον, έχω ακούσει από διάφορους συναδέλφους κατά και-
ρούς -και όχι µόνο από συναδέλφους, αλλά και από δηµοσιογρά-
φους και από άλλους, µε καλή πρόθεση- ότι ορισµένα ζητήµατα
όπως είναι της παιδείας, της υγείας θα έπρεπε να έχουν έναν µό-
νιµο Υπουργό, δεν είναι θέµα ανταγωνισµού των κοµµάτων. Μία
τέτοια αντίληψη περνάει και εδώ. Δηλαδή, οι διατελέσαντες
Υπουργοί, ανεξάρτητα από την πολιτική τους, στο βαθµό που
είναι φωτεινά µυαλά -αν είναι- θα µπορούν να χαράξουν και να
συµβάλουν µε ένα συµβουλευτικό τρόπο στη χάραξη της εκπαι-
δευτικής πολιτικής.

Θεωρώ ότι αυτό είναι ένας µύθος. Προφανώς, η πολιτική στην
παιδεία, όπως και στην υγεία, είναι θέµα κατεύθυνσης, είναι θέµα
προτεραιοτήτων, είναι θέµα κονδυλίων, είναι θέµα πού το θες να
πάει και τι ανθρώπους χρειάζεται να διαµορφώσεις. Αυτό έχει
ένα πολιτικό πρόσηµο.

Η πολιτική που θα ασκήσετε εσείς σε µία άλλη κυβέρνηση µε
τις ίδιες ικανότητες που έχετε θα είναι διαφορετική, γιατί οι στό-
χοι της άλλης κυβέρνησης θα είναι διαφορετικοί, όσον αφορά
την πολιτική κατεύθυνση.

Με την έννοια αυτή, εµείς δεν βρίσκουµε καθόλου το λόγο για
το τι θα µπορούσε να κάνει ένα τέτοιο όργανο και προφανώς, εί-
µαστε αρνητικοί.

Ως προς το ζήτηµα του διπλασιασµού της µοριοδότησης των
εκπαιδευτικών, θεωρούµε ότι, κατ’ αρχήν, είναι ένα θετικό µέτρο.
Χρειάζονται να ενισχύονται µε αυξηµένα µόρια οι συνάδελφοι εκ-
παιδευτικοί, οι οποίοι πηγαίνουν σε δυσπρόσιτες περιοχές.

Όµως, κύριε Υπουργέ -και θα ήθελα στο σηµείο αυτό να µε
προσέξετε ιδιαίτερα- κάνοντας µια κριτική, θα έλεγα το εξής: Τι
νόηµα έχει να τους δίνουµε µόρια και µάλιστα αυξηµένα, όταν
δεν ανοίγουµε τους πίνακες; Αυτό, ξέρετε, δεν προκύπτει αυτο-
µάτως. Εµείς περιµέναµε σήµερα να έρθει µία νοµοτεχνική βελ-
τίωση -και επειδή µερικά δευτερόλεπτα πριν είδα τη νοµοτεχνική
βελτίωση…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα έρθει.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ελπίζω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Θα έρθει, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Έχει κρατηθεί µε την πρώτη φουρ-

νιά!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Σωστό είναι αυτό που είπατε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Βεβαίως. Αλλιώς δεν έχει κανένα

νόηµα.
Παρόλα αυτά, αυτό είναι µία ατέλεια η οποία θεραπεύεται µε
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τον τρόπο που είπατε.
Το δεύτερο είναι ότι υπήρξαν άνθρωποι πριν από σήµερα, οι

οποίοι πήγαν  -και χωρίς αυξηµένα µόρια, δεν τους είχε υποσχε-
θεί κανείς αυξηµένα µόρια- προκειµένου να µπορέσουν να εξα-
σφαλίσουν να µπουν σε µία σειρά. Όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους, λοιπόν, τους αφήνουµε έξω.

Εµείς λέµε ότι επειδή οι πίνακες είχαν κλειδώσει από το 2010,
θα πρέπει να ξεκλειδώσουν από τότε, γιατί υπάρχουν άνθρωποι
οι οποίοι διαθέτουν τα µόρια τα οποία θέλουν µε έναν τρόπο να
τα καταθέσουν, για να εξασφαλίσουν µία θέση. Άρα, να διασφα-
λιστεί η αναδροµικότητα στη σχετική διάταξη.

Όσον αφορά το άρθρο 8 του νοµοσχεδίου, που προτείνει το
Υπουργείο για την πρόσληψη κατά προτεραιότητα εκπαιδευτικών
µε αναπηρία ως αναπληρωτών στη γενική εκπαίδευση, εµείς θε-
ωρούµε ότι είναι ορθή η θετική διάκριση σε ό,τι αφορά τους εκ-
παιδευτικούς µε αναπηρία. Θεωρούµε ότι είναι σωστό να τους
δίνεται ενισχυµένη δυνατότητα να ασκήσουν το εκπαιδευτικό
έργο στη γενική εκπαίδευση.

Το Υπουργείο, όµως -θα µου επιτρέψετε να πω- το αντιµετω-
πίζει µε µισή καρδιά. Ενώ στο προσχέδιο προβλεπόταν 10% των
θέσεων αναπληρωτών της γενικής εκπαίδευσης να καλύπτεται
από καθηγητές µε αναπηρία, µετά το 10% έγινε 5%. Μετά την
ολοκλήρωση της δεύτερης ανάγνωσης στην επιτροπή προστέ-
θηκε και η πρόβλεψη η διάταξη αυτή να µην ισχύσει φέτος, αλλά
από του χρόνου.

Εµείς νοµίζουµε ότι πρέπει να παραµείνει το 10% και για
φέτος. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι όσον αφορά το ότι θα πρέπει να
διασφαλιστεί η λειτουργικότητα της εκπαιδευτικής µονάδας,
αυτό θα µπορούσε να είναι στο 15% ή έστω στο 20%, ώστε να
µπορέσει να δουλέψει και το σχολείο αντιστοίχως.

Όσον αφορά στο θέµα της διαγραφής των φοιτητών, έχουµε
αναπτύξει τη δική µας επιχειρηµατολογία λέγοντας ότι οι φοιτη-
τές έχουν µπει στο πανεπιστήµιο, όποτε έχουν µπει κι έχουν απο-
κτήσει φοιτητική ιδιότητα, µε κάποιους κανόνες που έλεγαν ότι
ποτέ δεν τη χάνεις αυτήν την ιδιότητα. Εποµένως, αν θέλαµε να
αλλάξουµε το καθεστώς, θα έπρεπε να το κάνουµε από εδώ και
πέρα. Δεν είναι δυνατόν σε φοιτητές οι οποίοι σταµάτησαν τις
σπουδές τους για οικογενειακούς, προσωπικούς, λόγους υγείας
ή άλλους, αυτή τη στιγµή να τους βάζουµε το µαχαίρι στο λαιµό
και να τους λέµε ότι από το 2011 µέχρι σήµερα –για να είµαι και
ακριβής- θα έπρεπε να έχουν ολοκληρώσει τις σπουδές τους.
Όταν έχουµε σχολές µε πάρα πολλά µαθήµατα –εξήντα, εβδο-
µήντα, ογδόντα, ενενήντα σε ορισµένες σχολές- καταλαβαίνετε
ότι µέσα σε τρία χρόνια είναι πάρα πολύ δύσκολο να ξεχάσεις
όλα τα προβλήµατα που σε οδήγησαν εκτός πανεπιστηµίου ή ΤΕΙ
και να ολοκληρώσεις τις σπουδές.

Εµείς λέµε να µη γίνει καµµία διαγραφή. Δεν κοστίζουν τίποτα
στο δηµόσιο. Μπορείτε, από εδώ και πέρα, να κάνετε ό,τι θέλετε,
αλλά να µην αφορά τους συγκεκριµένους.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα την προσοχή σας, γιατί θα πω κάτι
που έχει σχέση µε τα δικά σας λεγόµενα. Είχατε πει στην επι-
τροπή ότι σύµφωνα µε την τροπολογία που φέρνετε µπορούν να
συµµετέχουν σε δύο συνεχείς εξεταστικές περιόδους όσοι έχουν
παρουσιαστεί µία φορά στις εξετάσεις τα δύο τελευταία χρόνια.
Δεχθήκατε ένα αίτηµα από πρυτάνεις –και το κάνατε δεκτό- να
είναι «όσοι έχουν εγγραφεί».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Σε ένα εξάµηνο. Το έχω εδώ. Θα σας το δώσω.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Περίµενα να µας το έχετε δώσει
ως τώρα, για να ξέρουµε ακριβώς για τι πράγµα µιλάµε. Αν το
έχετε, θα το δούµε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε συνάδελφε, αν θέλετε, µπορώ να το καταθέσω.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να το καταθέσω τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μπορείτε να το

καταθέσετε µετά την οµιλία του κ. Κουράκη, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Εντάξει, κυρία Πρόεδρε. Θα το καταθέσω µόλις τελειώσει
ο κύριος συνάδελφος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Πάντως, σ’ αυτό το θέµα εµείς
έχουµε καταθέσει τροπολογία, την οποία στη δευτερολογία µου
και µε βάση αυτό που θα κατατεθεί θα αναπτύξω περισσότερο.

Όσον αφορά την τροπολογία που κατατέθηκε από την ηγεσία
του Υπουργείου την Παρασκευή, θα πω τα εξής: Οι εννέα παρά-
γραφοι που εισάγει µε αρκετές υποπεριπτώσεις εκτείνονται σε
ένα ευρύ φάσµα θεµάτων, που ταλανίζουν την ελληνική εκπαί-
δευση.

Όσον αφορά τις ΕΠΑΣ, το Υπουργείο επανέρχεται, µιλώντας
για τα προβλήµατα που δηµιούργησε η κατάργησή τους. Θα
έλεγα ότι το Υπουργείο παραδέχεται το λάθος του, αλλά δεν
τολµά να το επανεξετάσει εν τω συνόλω. Τι κάνει; Παρατείνει τη
λειτουργία των ΕΠΑΣ, αλλά –προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι- πα-
ρατείνει τη λειτουργία για ένα χρόνο ακόµα των ιδιωτικών ΕΠΑΣ.
Αυτό είναι ένα ακόµα δώρο στην ιδιωτική εκπαίδευση, ενώ δεν
δίνει αυτή τη δυνατότητα στα ΕΠΑΣ του Υπουργείου Παιδείας.
Δηλαδή, δεν παρατείνεται η λειτουργία των ΕΠΑΣ του Υπουρ-
γείου Παιδείας, ενώ αυτό το πράγµα το κάνει στα ιδιωτικά. Η δι-
καιολογία ή η εξήγηση, αν θέλετε, είναι ότι επειδή έχουν προ-
χωρήσει οι εγγραφές, πρέπει να τους δώσουµε µία δυνατότητα.
Μα, οι εγγραφές προχώρησαν και στα δηµόσια. Γιατί δεν κάνει
το ίδιο και στα δηµόσια; Γι’ αυτό λέµε ότι είναι ένα δώρο στους
ιδιοκτήτες αυτών των ιδιωτικών ΕΠΑΣ.

Θα αναφερθώ τώρα στην τρίτη τροπολογία που κατατέθηκε
τη Δευτέρα το βράδυ και θα κάνω ένα γενικότερο σχόλιο. Κατα-
λαβαίνετε, βέβαια, ότι ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που συζητείται στο
Β’ Τµήµα και τώρα έρχεται να ψηφιστεί στο Γ’ Τµήµα και που κα-
τατίθενται τροπολογίες κάθε τρεις και λίγο, δεν µας δίνει καµµία
βεβαιότητα και καµµία αίσθηση ότι είναι ένα µελετηµένο σχέδιο,
ότι ξέρει πού πατά, ότι δεν έχει αντιφάσεις και ότι αντιµετωπίζει
το θέµα µε τη στοιχειώδη σοβαρότητα.

Εν πάση περιπτώσει, τη Δευτέρα το βράδυ κατατέθηκε µία
τροπολογία που θα έλεγα ότι προσπαθεί να εξασφαλίσει πόρους
για την πληρωµή των αναπληρωτών από τις δηµόσιες επενδύσεις
του Υπουργείου Παιδείας. Εάν σ’ αυτό εµείς έχουµε αντίρρηση
–που έχουµε αντίρρηση- θα µας πείτε «καλά, αυτοί οι άνθρωποι
να µην πληρωθούν;». Ας φροντίζατε να εξασφαλίσετε πόρους µ’
άλλον τρόπο, γιατί οι δηµόσιες επενδύσεις του Υπουργείου Παι-
δείας είναι για τα σχολεία, για τα νηπιαγωγεία, για χιλιάδες άλλα
πράγµατα.

Δεν είναι δυνατόν! Θα σας πω ένα παράδειγµα: Είναι σαν να
δίνουµε σε έναν αγρότη δέκα κιλά σπόρο καλαµπόκι για να σπεί-
ρει το χωράφι του και να έχει µία σοδιά και να το φάει, να το κάνει
µποµπότα.

Έχουµε ορισµένα χρήµατα για να κάνουµε σχολεία και να πά-
ρουµε ανθρώπους. Εάν δεν κάνουµε σχολεία και τα χρησιµοποι-
ήσουµε για τη µισθοδοσία τους, νοµίζετε ότι αυτό είναι µία
σοβαρή διαδικασία που προάγει; Θα µου πείτε: «Δεν υπάρχουν».
Να βρείτε. Να τα βρείτε, όπως µας υποσχεθήκατε στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων ότι έχετε συµφωνήσει µε τον κ. Μητσο-
τάκη, τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης, να µπορέσουµε
να εξασφαλίσουµε δέκα χιλιάδες θέσεις, ώστε µέσα από ένα δια-
γωνισµό ΑΣΕΠ κλπ., να γίνουν οι προσλήψεις µε µονίµους στα
σχολεία, γιατί αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολύ δυσάρεστη. Και,
βεβαίως, µε αναπληρωτές δεν λύνεται το θέµα.

Εδώ, βεβαίως, φέρνετε και άλλη µία διάταξη για την ισοτιµία
πτυχίων της αλλοδαπής -εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης- που ανε-
πιτυχώς είχε επιχειρήσει να προωθήσει η προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας. Τότε είχαµε χαλάσει τον κόσµο. Το
τράβηξε πίσω ο κ. Αρβανιτόπουλος. Το επαναφέρατε εσείς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κι εγώ το παίρνω πίσω, κύριε συνάδελφε, και θα πω στην
οµιλία µου το γιατί.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Χαιρόµαστε πάρα πολύ γι’ αυτό. 
Τώρα, διορθώστε µε, αν κάνω λάθος: Έχω την εντύπωση -έως

βεβαιότητα- ότι στην επιτροπή είχατε υποσχεθεί για τους διαθε-
σίµους της µέσης εκπαίδευσης, τους χίλιους επτακόσιους σα-
ράντα και άλλους ογδόντα πέντε που έχουν απολυθεί και δεν
πληρώνονται από τον Μάρτιο, ότι δεν θα απολυθεί κανείς. Του-
λάχιστον, αυτό κατάλαβα εγώ. 

Επειδή δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση πάνω σε αυτό, θα ήθελα

2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



εκ µέρους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να πω και να ζητήσω
επειδή ακριβώς αυτοί οι χίλιοι επτακόσιοι σαράντα τώρα είναι λι-
γότεροι, βέβαια, είναι χίλιοι πεντακόσιοι σαράντα να διαβεβαι-
ώσετε ότι κανένας από αυτούς δεν θα απολυθεί γιατί είναι όλοι
πάρα πολύ χρήσιµοι. Επιπλέον, ότι αυτοί οι ογδόντα πέντε, οι
οποίοι έχουν να πληρωθούν από τον Μάρτη, όλοι θα τοποθετη-
θούν σε θέσεις, γιατί τους χρειάζεται η εκπαιδευτική διαδικασία.
Να σταµατήσει, λοιπόν, αυτή η οµηρία και να επανέλθουν όλοι
στη θέση τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και κάτι ακόµα, που έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο που κατεβά-

ζετε. Αυτοί όλοι των ειδικοτήτων που έχουν φύγει εξαιτίας της
κατάργησης ορισµένων τµηµάτων και έχουν µείνει σε διαθεσιµό-
τητα, αντί να αξιοποιηθούν στις ιατρικές και άλλες ειδικότητες,
να πάνε στα ΙΕΚ, στα δηµόσια ΙΕΚ, τους κρατάµε σε διαθεσιµό-
τητα ή τους στέλνουµε στις δοµές υγείας να κάνουν άλλα πράγ-
µατα από αυτά που έκαναν µε µεγάλη επιτυχία τόσα χρόνια και
θα προσλάβουµε ωροµίσθιους για να µπορούν να λειτουργήσουν
τα δηµόσια ΙΕΚ. Να κάνουν αυτή τη δουλειά οι άνθρωποι που ξέ-
ρουν. 

Κάποιος ο οποίος διδάσκει νοσηλευτική ή ένας γιατρός ο
οποίος διδάσκει ιατρικά επαγγέλµατα, που έχει τεράστια εµπει-
ρία τόσα χρόνια, είναι πολύ πιο χρήσιµος στην εκπαίδευση παρά
να κάνει τον µικροβιολόγο, τον βιοπαθολόγο ή η νοσηλεύτρια να
κάνει την νοσηλεύτρια στα νοσοκοµεία. Θα έλεγα να το δείτε µε
ιδιαίτερη ευαισθησία αυτό το πράγµα. 

Κλείνω µε αυτό: Εν τέλει, θα έλεγα ότι εκτιµούµε πως θα έχει
να προσφέρει πολλά το Υπουργείο Παιδείας, εάν µέχρι το τέλος
της συζήτησης καταθέσει προσθήκες ή τροπολογία για τα εξής
ζητήµατα:

Για τις προσλήψεις: Να καλυφθούν όλα τα κενά των εκπαιδευ-
τικών µε προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών, τουλάχιστον τόσων
όσες είναι και οι συνταξιοδοτήσεις αυτής της χρονιάς. 

Άµεσος διορισµός όσων είναι διοριστέοι από το 2008 µε τον
ΑΣΕΠ και οι υπόλοιποι από τους πίνακες προϋπηρεσίας των ανα-
πληρωτών. Βεβαίως, πρέπει να αναγνωριστεί ολόκληρη η προ-
ϋπηρεσία των αναπληρωτών-ωροµισθίων από το 2010. 

Ταυτοχρόνως, πρέπει να καταργηθούν οι αντίστοιχες διατά-
ξεις του ν. 3848/2010.

Όσον αφορά τις διαθεσιµότητες, όπως το ανέφερα και προ-
ηγουµένως, να µην γίνει καµµία απόλυση εκπαιδευτικού και να
προκηρυχθούν άµεσα όσες επιπλέον θέσεις απαιτούνται, ώστε
να µην απολυθεί κανείς εκπαιδευτικός από το σύνολο των εκπαι-
δευτικών που είναι σε διαθεσιµότητα ή υπό απόλυση.

Να επανέλθουν όλες οι ειδικότητες και οι τοµείς που καταρ-

γήθηκαν στη δευτεροβάθµια τεχνική και επαγγελµατική εκπαί-
δευση και να επιστρέψουν σε αυτές όλοι οι εκπαιδευτικοί.

Τέλος, θα λέγαµε –θα το αναπτύξουµε µετά- ότι κάποια στιγµή
θα πρέπει να σταµατήσουν να δίδονται τόσα πολλά δώρα προς
όφελος της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Είστε Υπουργός της δηµό-
σιας παιδείας και -όπως είπα προηγουµένως- έχετε εποπτεία της
ιδιωτικής. Δυστυχώς, όµως, όπως ανέφερα στην εισαγωγή της
οµιλίας µου, φαίνεται πως το Υπουργείο αποφάσισε να αποσυρ-
θεί πλήρως από την εποπτεία στην ιδιωτική εκπαίδευση.

Αυτό είναι πάρα πολύ αρνητικό και θα έλεγα στο βαθµό που
δεν το είχατε αντιληφθεί ή δεν συµφωνείτε µε αυτό, θα µπορού-
σατε να το διορθώσετε. Δηλαδή, στο νέο οργανισµό -εάν «σηκώ-
νει» διόρθωση- να υπάρχει και εποπτεία της ιδιωτικής
εκπαίδευσης σε όλα τα επίπεδα, όπως επιτάσσει το Σύνταγµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Κουράκη.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Λαµπρο-
ύλης Γεώργιος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Επ’ αυτών που είπα κατά τη διάρκεια της οµιλίας του συ-
ναδέλφου, του κ. Κουράκη: Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1776 και ειδικό 203 αφαιρείται το άρθρο 3 που έχει το θέµα το
οποίο ανέφερε ο συνάδελφος. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ποιο θέµα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Αυτό για το Ίδρυµα, του κ. Φλογαΐτη. «Οι τίτλοι σπουδών
ανώτατης εκπαίδευσης διεθνών οργανισµών στους οποίους µε-
τέχει η Ελληνική Δηµοκρατία…» κ.λπ.. Αυτό διαγράφεται. 

Θα το φέρουµε το θέµα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων να γίνει µια συζήτηση γιατί είδα ότι ο κ. Αρβανιτόπουλος
επίσης το είχε σε µια προσπάθειά του και το είχε αποσύρει. Είδα,
επίσης, ότι είχαν γραφτεί στον Τύπο διάφορα, πολλά απ’ αυτά
υπερβολικά. Πάντως, το θέµα έχει ένταση. Γι’ αυτό πρώτα θα συ-
ζητηθεί εκεί, να εξηγηθεί στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων και αν µετά τη συζήτηση εκτιµήσουµε ότι µπορούµε να το
φέρουµε, θα το φέρουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Λοβέρδος Ανδρέας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα τροπολογία η οποία έχει ως εξής:
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2428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τις περιπτώσεις των φοιτητών που
πρέπει να τους δώσουµε µια ευκαιρία να δώσουν τον αγώνα για
να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους: Όπως ξέρετε η διαγραφή
των λιµναζόντων έγινε στις 31 Αυγούστου αυτοδικαίως, χωρίς να
χρειάζεται να µεσολαβήσει καµµία ενέργεια. Έτσι ρύθµιζε ο
νόµος του 2011 και στις 31 Αυγούστου αυτό εφαρµόστηκε. Δη-
λαδή, δεν χρειάζονται ούτε διαπιστωτικές πράξεις ούτε πράξεις
του Υπουργείου ούτε πράξεις των πρυτάνεων ούτε τίποτα. Κα-
νένα πτυχίο που βασίζεται στις προϋποθέσεις που ο νόµος δεν
επιτρέπει, δεν µπορεί να είναι έγκυρο ώστε να εκδοθεί. Έληξε
αυτό. 

Είπαµε, όµως –και το είπαµε αφού έγινε πολλή συζήτηση και
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και στην ήδη δύο µηνών
συζήτηση µε τους πρυτάνεις και τους προέδρους των ΤΕΙ- ότι
κάποιοι φοιτητές που έκαναν µια προσπάθεια έπρεπε να αντα-
µειφθούν γι’ αυτό. Σε περίοδο κρίσης πρέπει κάποιον που θέλει
να πάρει το πτυχίο του, να τον βοηθήσεις. Διαλέξαµε, λοιπόν, την
απλούστερη προϋπόθεση, να έχει πάει σε ένα µάθηµα τα τελευ-
ταία δυο χρόνια, κυρία Πρόεδρε. Καταλήξαµε εκεί και το ανακοι-
νώσαµε από κοινού. 

Αυτό είχε πολλά χρόνια να γίνει, να λαµβάνεται µια απόφαση
από τα συντονιστικά όργανα των προέδρων των ΤΕΙ και των πρυ-
τάνεων και το Υπουργείο και να ανακοινώνουµε όλοι µαζί αυτή
µας την απόφαση. Είπαµε, λοιπόν, ότι το να έχεις πάει σε ένα µά-
θηµα τα τελευταία δυο χρόνια, αυτό είναι αρκετό.

Να διευκρινίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό δεν αφορά τους

παρόντες φοιτητές, αλλά τους φοιτητές τετραετούς κύκλου
σπουδών πριν το 2003, πενταετούς κύκλου σπουδών πριν το
2001 και εξαετούς κύκλου σπουδών πριν το 1999, γι’ αυτούς µι-
λάµε. Δηλαδή, µιλάµε για φοιτητές που έχουν κάτσει πάνω από
έντεκα, πάνω από δεκατρία, πάνω από δεκαπέντε χρόνια, είκοσι,
τριάντα, σαράντα, πενήντα. Παρ’ όλα αυτά, εάν κατάλαβε κά-
ποιος απ’ αυτούς ότι τον ενδιαφέρει και πρέπει να δώσει τη µάχη
του, να του δώσουµε τη δυνατότητα αυτή και ας έχει έρθει µόνο
σε ένα µάθηµα τα τελευταία δύο χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αφού αυτό το αποφασίσαµε, µετά, σε µια έκτακτη οιονεί Σύ-
νοδο Πρυτάνεων που δεν είχαν ακόµη ολοκληρώσει τη θητεία
τους στις 31 Αυγούστου και αυτών που έχουν εκλεγεί από 1 Σε-
πτεµβρίου και µετά και ανέλαβαν, έκαναν µια συνάντηση και
είπαν ότι αντί να λέµε συµµετοχή, έστω και σε ένα µάθηµα, να
πούµε εγγραφή, έστω και σε ένα εξάµηνο, που είναι προϋπόθεση
για να πας να δώσεις µάθηµα. Διότι έτσι –λέει- το είχαν καταγρά-
ψει εν όψει της διαγραφής των λιµναζόντων στις 31 Αυγούστου.
Αυτή ήταν η πρακτική όλων των ιδρυµάτων και συνεπώς µας ζή-
τησαν να το µεταφέρουµε στην τροπολογία έτσι. Και αυτή τη µε-
ταφορά κάνουµε εδώ µε τη φραστική αλλαγή που καταθέτω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Λοβέρδος Ανδρέας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα προσθήκη η οποία έχει ως εξής:
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2430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµή-
τριος Σαλτούρος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητείται σή-

µερα το σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ίδρυση και οργάνωση Συµβου-
λίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις».
Παρά το γεγονός ότι τυγχάνω ειδικός αγορητής επί του νοµο-
σχεδίου αυτού εκτάκτως και χωρίς να έχω λάβει µέρος στις σχε-
τικές συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, έχω
πλήρη γνώση της ουσιαστικής, κατά τη γνώµη µου, συζήτησης,
που έλαβε χώρα, τόσο επί του σχεδίου νόµου, όσο και επί των
τροπολογιών. Πρόκειται για µια συζήτηση, η οποία ανέδειξε τις
πτυχές των εισαγόµενων ρυθµίσεων, τις οποίες και κρίνουµε ως
θετικές. 

Πιο συγκεκριµένα, κατ’ αρχάς, όσον αφορά αυτό που ο τίτλος
του νοµοσχεδίου περιγράφει, δηλαδή την ίδρυση και οργάνωση
του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, ενός συµ-
βουλίου το οποίο θα αποτελείται από τους διατελέσαντες Υπουρ-
γούς Παιδείας, πρόκειται ασφαλώς για ένα ενδιαφέρον
εγχείρηµα, για ένα θεσµό, ο οποίος θα µπορούσε κάτω από προ-
ϋποθέσεις να συντελέσει ουσιαστικά στην εµπέδωση της συνέ-
χειας στην εκπαιδευτική πολιτική. Ευχόµαστε να αποδώσει. 

Δεν πρέπει, όµως, να µας διαφεύγει ότι η διαµόρφωση µιας
πολιτικής για την παιδεία µε χαρακτηριστικά τη συνέπεια, τη συ-
νέχεια, τη συγκεκριµένη στόχευση και την αποτελεσµατική σχε-
δίαση και εφαρµογή δεν µπορεί παρά να είναι αποτέλεσµα µιας
ευρύτερης κοινωνικής συναίνεσης, µιας ευρύτερης κοινωνικής
συστράτευσης, σύµφωνα πάντα µε τη βαριά πολιτιστική και ευ-
ρύτερα πνευµατική κληρονοµιά µας, µε τη βασική επιταγή για
ουσιαστική µόρφωση του ελληνικού λαού και µε ένα συγκεκρι-
µένο σταθερό και αποτελεσµατικό παραγωγικό µοντέλο ανάπτυ-
ξης της χώρας µας. Γιατί η παιδεία είναι ο καθαρότερος και
διόλου παραµορφωτικός καθρέφτης της κοινωνίας, ενώ ταυτό-
χρονα είναι και ο βασικότερος διαµορφωτής της. 

Η διαµόρφωση, λοιπόν, της πολιτικής για την παιδεία είναι και
πρέπει να είναι υπόθεση, πρωτίστως, κοινωνικοποιηµένη και δευ-
τερευόντως κοινωνηµένη. Υπ’ αυτό το πρίσµα, λοιπόν, αποτελεί
πάγιο και παλλαϊκό αίτηµα, πέρα από συνταγµατική επιταγή, η
διασφάλιση ουσιαστικής µόρφωσης και εκπαίδευσης σε κάθε πο-
λίτη, ανεξαρτήτως κοινωνικής ή άλλης θέσης, της γεωγραφικής
ασφαλώς συµπεριλαµβανοµένης. 

Ως εκ τούτου, το άρθρο 5 του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου,
το οποίο θεσπίζει την αυξηµένη µοριοδότηση υπηρετούντων σε
παραµεθόριες και αποµακρυσµένες περιοχές εκπαιδευτικών
αποτελεί µία ρύθµιση, η οποία πιστεύουµε ότι και σωστή είναι,
αλλά και ότι θα αποδώσει. Πολύ περισσότερο, όταν η πρόβλεψη
αυτή αφορά την πραγµατική υπηρεσία, την πραγµατική προ-
σφορά του εκπαιδευτικού στους κατοίκους των περιοχών αυτών. 

Όσον αφορά το άρθρο 6, θα µου επιτρέψετε να κάνω ειδική
µνεία όσον αφορά στην περιφέρεια στην οποία ζω και εκλέγοµαι.
Θα θυµάστε ορισµένοι τη συζήτηση, η οποία είχε λάβει χώρα σε
αυτήν την Αίθουσα κατά την ψήφιση του ν. 4115/2013. Πρόκειται
για ένα νοµοθέτηµα, το οποίο επεδίωκε την πραγµατική αναβάθ-
µιση του επιπέδου διδασκαλίας του Κορανίου στους Έλληνες
µουσουλµανοπαίδες της Θράκης, διότι η παράδοση, η κάθε πα-
ράδοση δεν µπορεί να αποτελεί τροχοπέδη της εξέλιξης. Σε
αυτήν την περίπτωση είναι καταδικασµένη να σβήσει. Αντιθέτως,
καθήκον της πολιτείας είναι να τη διατηρήσει ζωντανή. 

Εγώ, λοιπόν, ο ίδιος είχα εκφράσει τις επιφυλάξεις µου, όχι σε
σχέση µε το τι επεδίωκε ο ν. 4115/2013, αλλά σε σχέση µε το αν
θα κατάφερνε να επιτύχει, αν θα κατάφερνε να πείσει. Στο σύν-
τοµο διάστηµα της εφαρµογής του, µπορώ να πω ότι πείθει. Η
µουσουλµανική µειονότητα, ξεπερνώντας την όποια δικαιολογη-
µένη δυσπιστία που πάντοτε γεννά το νέο, αντιλαµβάνεται ότι
µόνο να κερδίσει µπορεί από την αναβάθµιση του επιπέδου των
διδασκόντων. 

Σε αυτά τα πλαίσια το άρθρο 6 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου
επιχειρεί να ενισχύσει ακόµη περισσότερο τη στελέχωση και εύ-
ρυθµη λειτουργία των µουσουλµανικών ιεροσπουδαστηρίων της

Θράκης, αλλά και τη διδασκαλία των µαθηµάτων θρησκευτικής,
µουσουλµανικής εξειδίκευσης και του Κορανίου εντός των δο-
µών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και πα-
ράλληλα, φυσικά, µε αυτήν.

Στο σχετικό οπλοστάσιο, λοιπόν, προσθέτει και τους αποφοί-
τους της Ειδικής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης, υπό
την προϋπόθεση ότι έχουν εµπειρία διδασκαλίας του Κορανίου.
Τέλος, µε τη δυνατότητα παράτασης των συµβάσεων των ιερο-
διδασκάλων, δίνεται λύση στο πρόβληµα της όποιας καθυστέρη-
σης στο διορισµό ιεροδιδασκάλων τη νέα χρονιά. 

Σχετικά µε την υπ’ αριθµόν 1751/198 υπουργική τροπολογία
περί ρύθµισης θεµάτων διαγραφών φοιτητών, θα ήθελα να ανα-
φέρω τα εξής: Το σχετικό ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο δηµιουρ-
γήθηκε το έτος 2011 και µάλιστα, µε ευρεία κοινοβουλευτική
πλειοψηφία. Μιας κι όµως αναζωπυρώθηκε η σχετική κουβέντα,
θα ήθελα να πω ότι η σωστή και δίκαιη διευθέτηση του ζητήµα-
τος είναι αυτή που επιτυγχάνει το σαφή διαχωρισµό αυτών που
για κάποιο σοβαρό λόγο καθυστερούν να λάβουν το πτυχίο τους,
από αυτούς που δεν σκοπεύουν να το πράξουν. Το αν τα σχετικά
χρονικά περιθώρια επιτυγχάνουν αυτήν τη διευθέτηση ή όχι κρί-
νεται ανά πάσα στιγµή και ανάλογα µε τις ευρύτερα επικρατού-
σες συνθήκες. Οπωσδήποτε κάθε σχετική συζήτηση είναι
καλοδεχούµενη. 

Ο δε νόµος δίνει το δικαίωµα στα ίδια τα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα να εξειδικεύσουν διά των οργανισµών τους ειδικές περι-
πτώσεις που χρήζουν διαφορετικής αντιµετώπισης. Η υπό
συζήτηση τροπολογία, όµως, είναι προφανές ότι δεν εισάγει καµ-
µία επιβαρυντική διάταξη για τους φοιτητές. Αντιθέτως, προσπα-
θεί να κινηθεί ακριβώς στο πνεύµα της ως άνω δίκαιης διευθέ-
τησης, δίνοντας παράταση χρόνου σε όσους πράγµατι µπορούν
και θέλουν να τελειώσουν επιτυχώς τις σπουδές τους και θα ήταν
άδικο να µην το καταφέρουν, ενώ είναι πολύ κοντά σε αυτό. 

Η υπ’ αριθµόν 1774/202 τροπολογία ρυθµίζει µία σειρά από
ζητήµατα της εκπαίδευσης, όπως τα πολύ σηµαντικά θέµατα της
πιστοποίησης και κατοχύρωσης επαγγελµατικών δικαιωµάτων,
θέµατα συγκρότησης υπηρεσιακών συµβουλίων πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ζητήµατα λειτουργίας των
επαγγελµατικών σχολών και επαγγελµατικών λυκείων, ειδικά µά-
λιστα µετά την γνωστή κατάργηση ειδικοτήτων. Επίσης, προβλέ-
πει την έκδοση υπουργικής απόφασης, µε την οποία θα καθο-
ρίζονται οι όροι, οι διαδικασίες, οι προϋποθέσεις και κάθε άλλο
σχετικό και συναφές θέµα για την εξοµοίωση των αποφοίτων της
Ειδικής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης προς τους πτυ-
χιούχους των παιδαγωγικών τµηµάτων δηµοτικής εκπαίδευσης
των ΑΕΙ. 

Τέλος, είµαστε σύµφωνοι και µε την υπ’ αριθµόν 1776/203 τρο-
πολογία, πέρα από το τρίτο άρθρο, το οποίο καθιστά ισότιµους
τους τίτλους σπουδών των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
των διεθνών οργανισµών, στους οποίους µετέχει η χώρα µας, µε
τους ελληνικούς. Θα µπορούσαµε να πούµε ότι τα δύο πρώτα
άρθρα είναι δείγµατα µίας προσπάθειας ευέλικτης προσαρµογής
στα νέα δεδοµένα. 

Πιο συγκεκριµένα, το άρθρο 2 προβλέπει τη χρησιµοποίηση
πόρων προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων στο Υπουργείο,
ύψους συνολικά 43 εκατοµµυρίων ευρώ για την πληρωµή των
αναπληρωτών και ωροµισθίων εκπαιδευτικών. Ειδικά, όµως, η
ρύθµιση του άρθρου 1 -η µείωση, δηλαδή, του ποσοστού που
αποδίδουν στα ΑΕΙ οι πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι από την άσκηση
ελεύθερου επαγγέλµατος ή άλλου έργου και η δυνατότητα ρύθ-
µισης συµψηφισµού των οφειλών αυτών- υπενθυµίζει, αλλά και
επιβεβαιώνει ότι σε πολλές περιπτώσεις η είσπραξη λίγων είναι
πιο αποτελεσµατική από την αναζήτηση πολλών. 

Τέλος, ζητώντας και ελπίζοντας να τύχω της προσοχής του
αξιότιµου κυρίου Υπουργού, υπάρχει το άρθρο 8, στο οποίο ευ-
χερώς και προδήλως επισηµαίνεται κάτι, το οποίο χρήζει διευ-
κρίνισης από τον κύριο Υπουργό. Αναφέρεται, δηλαδή, ότι για το
σχολικό έτος 2014-2015 µπορούν να προσλαµβάνονται αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικοί στη γενική εκπαίδευση ως ποσοστό κ.λπ..
Στην τελευταία σειρά, όµως, αναφέρεται ότι η παρούσα παρά-
γραφος ισχύει από την 1η Μαΐου 2015. Εδώ, θεωρούµε ότι θα
πρέπει να υπάρξει µία εξήγηση για το πώς αυτό δεν είναι αντι-
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φατικό ή εν πάση περιπτώσει δεν έχει λογική, αλλά φαντάζοµαι
ότι ο κύριος Υπουργός θα µας εξηγήσει µε ευχέρεια και αυτήν
την επισήµανση.

Σε κάθε περίπτωση -και πριν σας ευχαριστήσω για την υπο-
µονή σας- να πω ότι τα θέµατα των ΑΜΕΑ χρήζουν ιδιαίτερης
προσοχής και το πώς µεταχειριζόµαστε ζητήµατα, τα οποία εν-
τάσσονται στο συνολικό πλαίσιο του εκπαιδευτικού µας συστή-
µατος και των αναγκών του λαού µας. Από την άλλη, άνθρωποι
που έτυχαν της δυσµένειας της µοίρας, της ίδιας της ζωής και
έπεσαν πάνω σε ξέρα, δεν είναι δυνατόν να αντιµετωπίζονται µε
γνώµονα αριθµούς και ποσοστά και στα πλαίσια ελεηµοσύνης.

Κλείνοντας µε αυτό, εύχοµαι για την πρόνοια και τη σχετική
µέριµνα από τον αξιότιµο κύριο Υπουργό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, αλλά σύντοµα, παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ρώτησε στην

οµιλία του αν πρόκειται πράγµατι να καταθέσουµε ρύθµιση που
αφορά το ξεκλείδωµα των πινάκων. Γιατί το είπε αυτό; Το είπε,
γιατί στην επιτροπή, κυρία Πρόεδρε, προειδοποιήσαµε για όλες
τις τροπολογίες που θα φέρουµε -πλην αυτής που απέσυρα
τώρα- και καταθέσαµε και τα σχετικά σχεδιάσµατα, για να µην
αιφνιδιάζονται οι συνάδελφοι µε την εξαπίνης κατάθεση τροπο-
λογιών εδώ. 

Είχαµε ανοίξει συζήτηση όταν ακόµα είχαν έλθει και οι φορείς,
δηλαδή πριν της Παναγίας, για το ξεκλείδωµα των πινάκων. Εί-
χαµε ακούσει τη ΔΟΕ, την ΟΛΜΕ, όλα τα κόµµατα, που πήραν
τον λόγο και είπαµε ότι το σκεφτόµαστε. Μάλιστα, το γεγονός
ότι είπαµε πως το σκεφτόµαστε, ενώ κοινοβουλευτικά είναι µια
καλή δήλωση, στους ενδιαφερόµενους µε οξύτατα προβλήµατα
πρόσληψης δεν ακούγεται καλά. Σου λέει: «Πες µας τι θα κάνεις,
γιατί µας κρατάς σε αγωνία». Δεν έχουν, όµως, δίκιο. Δίκιο έχουν
γιατί αγωνιούν για την επαγγελµατική τους αποκατάσταση, προ-
φανώς. Αλλά όταν το Υπουργείο κάνει µια ενέργεια, πρέπει να
τη µετρήσει. Πρέπει να ακούσει όλες τις πλευρές.

Καταλήξαµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη ρύθ-
µιση, την οποία θα καταθέσουµε σε λίγο, όπως είχε πει ο κ. Δερ-
µεντζόπουλος από την πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορ-
φωτικών Υποθέσεων για το σχέδιο νόµου για το Συµβούλιο των
πρώην Υπουργών Παιδείας.

Πρώτον: Από τώρα και για το µέλλον όποιος πάει σαν αναπλη-
ρωτής καθηγητής, δάσκαλος, νηπιαγωγός και δώσει το χρόνο
του, τη δουλειά του και ταλαιπωρηθεί για µικρή αµοιβή, να ανα-
γνωρίζεται και να καταγράφεται στο βιογραφικό του η υπηρεσία,
την οποία παρέχει. Πρέπει, όµως, να δούµε –και αυτό συζητή-
θηκε µε πολύ µεγάλη ένταση- και την υπηρεσία που ήδη έχουν
προσφέρει χιλιάδες άνθρωποι ως αναπληρωτές. Τι θα γίνει µε
αυτή; Αποφασίζουµε, λοιπόν -και θα το συµπεριλαµβάνει η τρο-
πολογία- να αναγνωριστεί η υπηρεσία που παρείχαν οι αναπλη-
ρωτές από την 1η Σεπτεµβρίου 2012 και µετά έως και σήµερα.
Δηλαδή, από τούδε και στο εξής να αναγνωρίζεται, αλλά και ανα-
δροµικά να αποδεχθούµε να µετρήσει η υπηρεσία αυτή και τη
διετία 2012-2014.

Αυτό που λέµε αυτή τη στιγµή, κυρία Πρόεδρε, αφορά πολύ
κόσµο, από όλους τους νοµούς της χώρας, που ακούει µε αγω-
νία, οι οποίοι ρωτάνε: «Γιατί όχι και τη διετία 2010-2012; Η δου-
λειά µου γιατί να µην αναγνωριστεί τη διετία 2010-2012;». Η
απάντηση εδώ είναι ότι υπάρχουν και άλλοι εκπαιδευτικοί οι
οποίοι, ακούγοντας τι λέει η διοίκηση και διαβάζοντας τι λέει ο
ν. 3848, ήξεραν ότι αν πάνε ως αναπληρωτές καθηγητές, δάσκα-
λοι, νηπιαγωγοί το 2010, το 2011 και το 2012, η υπηρεσία τους
δεν θα αναγνωριστεί, διότι τότε ο νόµος ενιαιοποίησε τους πίνα-
κες και είπε ότι το 2012 θα γίνει ΑΣΕΠ. Άρα, κάποιος που έχει
την οικογένειά του στην Αθήνα, µε πολλά οικογενειακά βάρη εδώ
και δεν τον συµφέρει να πάει, για παράδειγµα, σε ένα νησί για
800 ευρώ το µήνα, του έρχεται ακριβότερο αυτό για να συντη-
ρήσει την οικογένειά του, είπε ότι «αφού δεν θα προσµετρηθεί η

προϋπηρεσία αυτή, ας µην πάω».
Ως αντίλογο, λένε ότι οι πλούσιοι µόνο δεν πήγαν. Δεν είναι,

όµως, έτσι.
Πήγαν άνθρωποι οι οποίοι σεβάστηκαν το νόµο και αυτά που

έλεγε η διοίκηση. Αυτούς τους κοροϊδεύεις εκ των υστέρων; Αλ-
λάζεις τους όρους εκ των υστέρων;

Αντεπιχείρηµα: Και γιατί αλλάζεις τους όρους από το 2012 έως
το 2014; Για το 2012 δεν έγινε ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ. Άρα, η
προϋπόθεση για τη συγκεκριµένη δράση της διοίκησης και την
πρόβλεψη του νόµου δεν εκπληρώθηκε. Άρα, υπάρχει εδώ το
επιχείρηµα ότι, κύριε, κυρία, αφού είδες ότι δεν έγινε ΑΣΕΠ,
όφειλες να ανησυχήσεις, γιατί η προϋπόθεση του νόµου δεν είχε
εκπληρωθεί. 

Αυτή η συζήτηση, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Όχι, επιτρέψτε µου. Δεν θα το πω στην οµιλία µου. Ο χρό-
νος αυτός είναι αναγκαίος, κυρία Πρόεδρε, για να διευκρινιστούν
πράγµατα που αφορούν ανθρώπους. 

Όλη η συζήτηση αυτή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει
νόηµα αν δεν επιτύχουµε να φύγει η εκπαίδευση από το 1/10,
ένας προσλαµβάνεται, επειδή δέκα αποχωρούν συνταξιοδοτού-
µενοι. Αν µείνουµε στο 1/10, η συζήτηση που κάνουµε τώρα έχει
πολύ µεγάλη σηµασία.

Αν δεν καταφέρουµε να φύγουµε από το 1/10 -και το χρονο-
διάγραµµα που έχουµε µε τον κ. Δερµεντζόπουλο είναι το Σε-
πτέµβριο να εκπονήσουµε µια µελέτη-χαρτογράφηση για το πώς
είµαστε όσον αφορά τα σχολεία, τα νηπιαγωγεία, τα γυµνάσια,
τα λύκεια, το προσωπικό, τους µαθητές- το σύστηµά µας του
χρόνου καταρρέει. Και αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. 

Μερεµέτια και πρακτικές, όπως σωστά ο κ. Κουράκης είπε ότι
δεν του αρέσουν, να παίρνεις για παράδειγµα από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων –όπως λέει η µια τροπολογία µας
σήµερα- για να πληρώνεις καθηγητές και τους δασκάλους ούτε
σε εµάς αρέσουν. Αλλά δεν µπορούσαµε να βρούµε άλλα χρή-
µατα και κατέληξε η Κυβέρνηση ότι µπροστά σε αυτό το αδιέ-
ξοδο τη λύση τη δίνει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
όπως για κάποιους εκ των διδασκόντων τη λύση τη δίνει το
ΕΣΠΑ. Αυτό, όµως, δεν είναι πρακτική, ειδικά το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, και του χρόνου µε το ρυθµό των συνταξιο-
δοτήσεων το σύστηµα θα καταρρεύσει, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Γι’ αυτό θέλουµε µόνιµο προσωπικό. Και για να το
πάρουµε αυτό το µόνιµο προσωπικό, πρέπει να κάνουµε ΑΣΕΠ.

Μου λένε: «Γιατί δεν κάνεις ΑΣΕΠ ακόµα και για το 1/10;». Η
απάντηση είναι ότι έχουµε τετρακόσιους σαράντα περίπου αν-
θρώπους διοριστέους και αδικούµενους από το διαγωνισµό
2008-2009. Και πείτε ότι πρέπει να πάρουµε και κάποιους φιλο-
λόγους, που δεν είναι στον πίνακα αυτόν, γιατί έχει εξαντληθεί
ως προς αυτούς. Θα κάνουµε διαγωνισµό για διακόσια άτοµα;
Θα προσέλθουν τριάντα χιλιάδες και θα πάρουµε διακόσιους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εγώ παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κλείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πρέπει να ολο-
κληρώσετε, για να τηρήσουµε τη διαδικασία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν θα το συµπεριλάβω στην οµιλία µου αυτό το κοµµάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μα, ωστόσο
και η οµιλία σας θα πρέπει να είναι µέσα στο χρόνο που προβλέ-
πεται.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ολοκληρώνω.

Εάν, λοιπόν, γίνει διαγωνισµός του ΑΣΕΠ, θα αφορά έναν µε-
γάλο αριθµό νηπιαγωγών, δασκάλων, καθηγητών. Φυσικά και δεν
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θα αδικηθούν οι διοριστέοι του 2008-2009. Φυσικά, αυτοί θα προ-
ταχθούν έναντι όλων. Δεν θα κρατήσουµε ανθρώπους και σε
άλλη οµηρία.

Και ως προς τους υπόλοιπους και στις κλασσικές ειδικότητες,
µαθηµατικούς, φυσικούς, φιλολόγους, δασκάλους, νηπιαγω-
γούς, θα ισχύσουν οι πίνακες όπως θα διαµορφωθούν από το
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ και όλη η συζήτηση περί αναγνώρισης
προϋπηρεσίας δεν θα έχει πια σηµασία, γιατί κάθε ηµέρα προ-
ϋπηρεσίας θα αναγνωριστεί, προκειµένου να συνταχθεί ο πίνα-
κας των επιτυχόντων του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Σταυρούλα Ξουλίδου.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο η

συγκυβέρνηση προτείνει τη δηµιουργία Συµβουλίου Εθνικής Πο-
λιτικής για την παιδεία, το οποίο θα αποτελείται από όλους όσοι
έχουν διατελέσει Υπουργοί µε αρµοδιότητες στην παιδεία.

Θα θέλαµε να µας ξεκαθαρίσετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πώς
πιστεύετε ότι είναι δυνατή η συνεννόηση και η αποτελεσµατική
συνεργασία τους, όταν κατά τη διάρκεια των θητειών τους πα-
ρουσίαζαν διαµετρικά αντίθετες απόψεις, πολιτικές και ιδεολο-
γίες για το χώρο της παιδείας, φτάνοντας στο σηµείο να αλληλο-
αναιρούν τις θέσεις τους διαδοχικά και αλλεπάλληλα και µάλι-
στα, πάνω στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, έχοντας διαφορε-
τικές απόψεις.

Δυστυχώς, όλοι µας από τη θέση του γονέα, του εκπαιδευτι-
κού, ακόµα και του µαθητή, έχουµε γίνει µάρτυρες µίας διαρκούς
ανακολουθίας και κοροϊδίας από τις πολιτικές ηγεσίες του
Υπουργείου Παιδείας τις τελευταίες δεκαετίες. Το µόνο σταθερό
σηµείο που µπορεί να διακρίνει κανείς, είναι οι συνεχείς τροπο-
ποιήσεις ενός «κλινικά νεκρού» εκπαιδευτικού συστήµατος µε το
«µανδύα» της µεταρρύθµισης, αλλά µε µόνο πραγµατικό στόχο
την εξυπηρέτηση ιδιοτελών συµφερόντων. 

Σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να θεωρήσουµε δεδοµένο
ότι η σύσταση του ΣΕΠΟΠ θα επιλύσει µε τρόπο διαρκή και µό-
νιµο τις ζοφερές δυσχέρειες του ελληνικού εκπαιδευτικού συ-
στήµατος. Ωστόσο, δεν είµαστε αρνητικοί στη δηµιουργία αυτού
του νεοσύστατου οργάνου, ευελπιστώντας ότι όντως θα αποτε-
λέσει το πρώτο «σκαλοπάτι» για έναν ουσιαστικό, εποικοδοµη-
τικό και δηµοκρατικό διάλογο και µία γόνιµη προσπάθεια για την
επίλυση κάποιων από τα πολλά προβλήµατα που ταλανίζουν το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 

Παρ’ όλα αυτά, θα θέλαµε να επισηµάνουµε την ανάγκη διεύ-
ρυνσης του Εθνικού Συµβουλίου Πολιτικής για την Παιδεία. Συγ-
κεκριµένα, θεωρούµε αυτονόητη τη συµµετοχή σ’ αυτό εκπρο-
σώπων όλων των φορέων, που εµπλέκονται στην εκπαιδευτική
διαδικασία και κυρίως από την εκπαιδευτική κοινότητα. Είναι
αδιανόητο η χάραξη εθνικής πολιτικής για την παιδεία να προ-
χωρήσει ουσιαστικά, έχοντας αποκλείσει ανθρώπους που συµ-
µετέχουν καθηµερινά στην εκπαιδευτική διαδικασία. Μόνον οι
άνθρωποι που βιώνουν καθηµερινά τα θετικά, αλλά και τα αρνη-
τικά της εκπαίδευσης, έχουν τη δυνατότητα να τοποθετηθούν
ορθά και εποικοδοµητικά, να προτείνουν καινοτόµες ιδέες για
ένα αποτελεσµατικό εκπαιδευτικό σύστηµα, να εφαρµόσουν
στην πράξη τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις και εν τέλει
να υποδείξουν λύσεις για τα καίρια προβλήµατα της εκπαίδευ-
σης, αλλά και µεθόδους πρόληψης για µία υγιή παιδαγωγική δια-
δικασία. 

Ας µην µπούµε στη λογική της κρίσης ως προς την επιτυχη-
µένη ή όχι θητεία των µέχρι τώρα Υπουργών και Υφυπουργών
Παιδείας. Είµαστε εδώ για να προτείνουµε την πολυφωνία του
νέου οργάνου, του ΣΕΠΟΠ, η οποία µπορεί να επιτευχθεί µόνο
µε τη συµµετοχή όλων των εµπλεκόµενων παραγόντων και όχι
αποκλειστικά των Υπουργών, αρκεί βέβαια οι εκπαιδευτικοί να
συµµετάσχουν µε αυτή τους την ιδιότητα και όχι ως συνδικαλι-
στές, δηλαδή µε πλήρη εκπαιδευτική συνείδηση. 

Για µας τους Ανεξάρτητους Έλληνες αποτελεί πάγια πεποί-
θηση ότι η εκπαιδευτική πράξη λειτουργεί γόνιµα, µόνο αν συν-
τρέχουν ορισµένες βασικές προϋποθέσεις οι οποίες θα πρέπει

να προβλεφθούν και στο παρόν νοµοσχέδιο.
Συγκεκριµένα, ολόκληρο το εκπαιδευτικό σύστηµα θα πρέπει

να διαπνέεται από δηµοκρατικότητα, που θα συνοδεύεται από
την υιοθέτηση αµοιβαίου σεβασµού και την προώθηση του δια-
λόγου, ο οποίος δεν πρέπει να νοείται ως απλή συζήτηση ή αν-
ταλλαγή απόψεων, αλλά ως σχολείο όξυνσης της νόησης, γιατί
εκτός από ανθρώπους που θα τον αναλάβουν, χρειάζεται και αν-
τίπαλους λόγους, που θα τον συγκροτούν. 

Επιπλέον, κρίνεται απαραίτητη η συνεργασία και το πνεύµα
δηµοκρατικού διαλόγου να επικρατήσει ανάµεσα σ’ όλους τους
φορείς, πολύ δε περισσότερο στην περίπτωση χάραξης εθνικής
πολιτικής για την παιδεία, κάτι το οποίο προωθεί το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα.

Επίσης, το νέο όργανο θα πρέπει να ενσωµατώσει συγκεκρι-
µένη θεµατολογία και να µην καταφεύγει σε αοριστολογίες και
βερµπαλισµούς οι οποίοι το µόνο που θα προσφέρουν θα είναι
η ακόµα µεγαλύτερη οπισθοδρόµηση της ελληνικής εκπαίδευ-
σης. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος προτείνουµε, η σύγκληση του Συµβου-
λίου να γίνεται σε καθορισµένες ηµεροµηνίες και µε συγκεκρι-
µένα προς συζήτηση θέµατα, ώστε να επιτευχθούν τα µέγιστα
δυνατά αποτελέσµατα, χωρίς να ξεφεύγει από τους αρχικούς
σκοπούς της ίδρυσής του. 

Κατά συνέπεια, οι διατάξεις των άρθρων για την ίδρυση του
ΣΕΠΟΠ µάς βρίσκουν κατ’ αρχάς σύµφωνους µε τις προσθήκες
που επεσήµανα προηγουµένως. 

Ακολούθως, µε τα άρθρα 4 και 5 για τη µοριοδότηση των µο-
νίµων και αναπληρωτών εκπαιδευτικών αντίστοιχα, δεν µπορούµε
παρά να συµφωνήσουµε, καθώς θεωρούµε ότι θα αποτελέσουν
σηµαντικό κίνητρο για την κάλυψη των κενών στις αποµακρυσµέ-
νες περιοχές της χώρας. Εξάλλου, ας µην ξεχνάµε ότι η καθολι-
κότητα στην παιδεία και η παροχή ίσων δικαιωµάτων σ’ όλους
τους εκπαιδευόµενους αποτελεί σταθερή αντίληψή µας.

Εµείς προτείνουµε ακόµα περισσότερο την τριετή παραµονή
των εκπαιδευτικών στις αποµακρυσµένες περιοχές, έτσι ώστε να
µπορεί ο ίδιος ο εκπαιδευτικός να διαµορφώσει από την αρχή τη
µαθησιακή εξέλιξη ενός µαθητή σ’ έναν σχολικό κύκλο γυµνα-
σίου-λυκείου, προκειµένου να επιτευχθούν οι γενικοί στόχοι της
παιδείας, που µόλις προανέφερα. Θα πρέπει να διασφαλίζεται
αυστηρά η εφαρµογή της χρονικής περιόδου µε κάποιες εξαιρέ-
σεις, όπως για σοβαρούς λόγους υγείας, ώστε απ’ αυτό να ωφε-
ληθούν οι εκπαιδευτικοί δίκαια και ισότιµα, αλλά κυρίως να
εξασφαλιστεί το εκπαιδευτικό έργο στις προβληµατικές περιο-
χές. 

Ιδιαίτερη µνεία οφείλουµε να κάνουµε στους πολύτεκνους εκ-
παιδευτικούς, οι οποίοι διορίζονταν κατά προτεραιότητα και προ-
ηγούνταν και στους πίνακες αναπληρωτών. 

Ωστόσο, η κατάργηση αυτού του ευνοϊκού για τους πολύτε-
κνους νοµοθετικού πλαισίου έρχεται σαν αδυναµία να αποκτή-
σουν προϋπηρεσία και να µπουν στους πίνακες αναπληρωτών.

Αυτό βεβαίως, πλήττει τους νέους πολύτεκνους και ως εκ τού-
του, η πολιτεία οφείλει να λάβει σχετικά µέτρα για την προ-
άσπισή τους.

Σχετικά µε το άρθρο 6 που αφορά θέµατα ιεροδασκάλων ισ-
λαµικής θρησκείας, παρατηρούµε αλλαγές στη διαδικασία ανά-
θεσης διδασκαλίας των µαθηµάτων σε ιεροδασκάλους ισλαµικής
θρησκείας και µάλιστα, χωρίς την απαραίτητη διδακτική επάρ-
κεια, προκειµένου να καλυφθούν τα όποια κενά στα σχολεία της
µουσουλµανικής µειονότητας. 

Να υπογραµµίσουµε ότι κρίνεται αναγκαίο εκ µέρους της ελ-
ληνικής πολιτείας να δοθεί βαρύνουσα σηµασία και ιδιαίτερη
προσοχή στην εκπαίδευση στην περιοχή της Θράκης, εφόσον
είναι ολοφάνερο ότι έχουµε εκπαίδευση δύο ταχυτήτων. Από τη
µια απαντάται η ελληνόφωνη εκπαίδευση και από την άλλη η
τουρκόφωνη. Το ζήτηµα αυτό δεν είναι µόνον εκπαιδευτικό. Είναι
εθνικό. 

Είναι σηµαντικό οι µουσουλµάνοι κάτοικοι της Θράκης να αν-
τιµετωπίζονται εκπαιδευτικά ως Έλληνες πολίτες, να λαµβάνουν
ελληνική εκπαίδευση και να γαλουχούνται µε ελληνικό πολιτισµό,
ώστε να συµµορφώνεται µε τις αντίστοιχες κοινωνικές επιταγές. 

Όσον αφορά στο άρθρο αυτό, ενθαρρύνουµε την απόφασή
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σας και συµφωνούµε στην κατάργηση της διάταξης της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 35 του ν.3794/2009.

Επίσης, αιτούµαστε να µεριµνήσετε και να δεσµευτείτε για την
άµεση εύρεση πόρων, ώστε να χρηµατοδοτηθούν τα ΑΕΙ και τα
ΤΕΙ της χώρας, µε κύριο στόχο την κατασκευή και συντήρηση
υποδοµών για φοιτητές µε ειδικές ανάγκες και αναπηρία, καθώς
και για την παροχή απαραίτητου εξοπλισµού. 

Ας µην ξεχνάµε, κύριε Υπουργέ, ότι πρόκειται για µια πολύ
ευαίσθητη µερίδα φοιτητών, η οποία διψάει για γνώση και µά-
θηση και προσπαθεί καθηµερινά να ορθοποδήσει και να σταθεί
ισάξια των κοινωνικών απαιτήσεων. Να τονίσουµε ότι κανείς δεν
πρέπει να στερείται της εκπαίδευσης και να σας υπενθυµίσουµε
ότι το δικαίωµα στην εκπαίδευση είναι αναπαλλοτρίωτο και συν-
ταγµατικό. 

Επιπροσθέτως, οι ανωτέρω φοιτητές έχουν τις ίδιες ανάγκες,
τα ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες πνευµατικές ικανότητες µε όλους
τους υπόλοιπους. Είναι υποχρέωση, λοιπόν, της πολιτείας να
τους παρέχει όλα τα απαραίτητα εφόδια και να σταµατήσει να
τους καθηλώνει στην ηµιµάθεια και να τους παραγκωνίζει. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στις διατάξεις του άρθρου 8,
το οποίο συµπεριλήφθηκε µετά από συζήτηση του νοµοσχεδίου
στις αρµόδιες επιτροπές και αφορά την πρόσληψη αναπληρω-
τών εκπαιδευτικών ατόµων µε αναπηρία στη γενική εκπαίδευση
για το έτος 2014-2015. 

Συγκεκριµένα, το παρόν νοµοσχέδιο έτσι όπως κατατέθηκε,
δυστυχώς, δεν διακρίνεται από διάθεση προάσπισης των θεµε-
λιωδών δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία, για τους λόγους
που αµέσως θα εξηγήσω.

Αν και το άνοιγµα της γενικής εκπαίδευσης στους εκπαιδευτι-
κούς µε αναπηρία αποτελεί πάγιο και διαχρονικό αίτηµα του ανα-
πηρικού κινήµατος, ωστόσο το άρθρο 8 προβλέπει διορισµό
αναπληρωτών εκπαιδευτικών στη γενική εκπαίδευση σε ποσοστό
5% και όχι 10%, αίτηµα το οποίο είχε γίνει αποδεκτό από την προ-
ηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. 

Επιπλέον, στο τελευταίο εδάφιο του άρθρου καθορίζεται ότι
η παρούσα παράγραφος ισχύει από 1-5-2015. Δηλαδή, µε λίγα
λόγια η πρόσληψη των εκπαιδευτικών µε αναπηρία στη γενική
εκπαίδευση θα ξεκινήσει στο χρόνο ολοκλήρωσης του σχολικού
έτους 2014-2015. Πρόκειται, λοιπόν, για προχειρότητες, να µην
πω σκοπιµότητες, οι οποίες χρήζουν άµεσης αναδιατύπωσης.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, και συγκεκρι-
µένα για την τροπολογία σχετικά µε τη διαγραφή των φοιτητών
που καταθέσατε, θεωρούµε ότι δεν βοηθά ουσιαστικά τους φοι-
τητές που επιθυµούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Γι’
αυτό το θέµα έχω ήδη καταθέσει τροπολογία µε αριθµό 1771/201
στις 29-8-2014. Με την τροπολογία αυτή επιδιώκεται η απαλοιφή
των ιδιαίτερα επαχθών διατάξεων και η αποκατάσταση µιας αδι-
κίας σε βάρος ενός πολύ µεγάλου αριθµού επί πτυχίω φοιτητών. 

Οι φοιτητές αυτοί απειλούνται µε άµεσες και οριζόντιες δια-
γραφές, χωρίς να λαµβάνονται υπόψιν ιδιαίτερες συνθήκες που
µπορούν να οδηγήσουν σε καθυστέρηση σπουδών και ιδίως
χωρίς να υπάρχουν στοιχεία οικονοµικής ή άλλης επιβάρυνσης
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων µετά την πάροδο ορισµένου
χρονικού διαστήµατος, αρχής γενοµένης από τον ερχόµενο Σε-
πτέµβριο. 

Προτείνουµε, λοιπόν, να αλλάξει η σχετική διατύπωση ως
εξής: «Τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα µπορούν να προβούν
µόνο στη διαγραφή των φοιτητών, που δεν εγγράφονται σε δύο
συνεχόµενα εξάµηνα, µε εξαίρεση την περίπτωση συνδροµής
ανωτέρας βίας ή πραγµατικού και σοβαρού κωλύµατος». 

Σταµατήστε επιτέλους, κύριοι της συγκυβέρνησης, να κατα-
διώκετε όσους συµπολίτες µας βρίσκονται σε δεινή θέση, εξαι-
τίας δυσκολιών που είχαν να αντιµετωπίσουν στη ζωή τους,
εξαιτίας προβληµάτων υγείας, εξαιτίας οικονοµικών συνθηκών.
Ασχοληθείτε επιτέλους µε όσους χρειάζεται να διωχθούν ποινικά,
µε όσους κατέστρεψαν µε αποφάσεις και ενέργειες την πατρίδα
και συνεχίζουν να περιφέρονται ανενόχλητοι και ατιµώρητοι. Οι
δικογραφίες εναντίον τους µένουν στα συρτάρια της Βουλής και
αυτοί συνεχίζουν να πρωταγωνιστούν σε κακοστηµένα show,
προκαλώντας το κοινό αίσθηµα. 

Όσον αφορά στην τροπολογία 1774/202 που καταθέσατε

εσείς, για µια ακόµα φορά αποδεικνύεται ότι το Υπουργείο Παι-
δείας «τρώει τις σάρκες του». Και εξηγούµαι. Όσον αφορά στην
κατάργηση των ΕΠΑΣ, άρθρο 1 παράγραφος 5, µεριµνείτε για
την οµαλή λειτουργία των ιδιωτικών ΕΠΑΣ, αλλά βιάζεστε να κα-
ταργήσετε τις δηµόσιες ΕΠΑΣ, χωρίς να είστε έτοιµοι να λειτουρ-
γήσετε τα ΣΕΚ. Υπάρχουν εκατόν τέσσερις καταργούµενες
ΕΠΑΣ, που είναι δοµηµένα σχολεία µε προσωπικό, διευθυντές,
σχολεία, αναλυτικό πρόγραµµα σπουδών. Πόσα ΣΕΚ θα είστε έ-
τοιµοι να λειτουργήσετε τον Σεπτέµβριο; 

Αυτήν τη στιγµή τα ΣΕΚ είναι φαντάσµατα. Δεν υπάρχει τίποτα
έτοιµο γι’ αυτά. Αν υπάρχει, πείτε το µας εδώ. Ανακοινώστε το
µας. Πόσες θα λειτουργήσουν; Πώς θα λειτουργήσουν; Με ποιο
προσωπικό; Με ποια βιβλία; Με ποιο ωρολόγιο πρόγραµµα; Με
ποιο αναλυτικό πρόγραµµα; Πότε θα αρχίσει επιτέλους η λει-
τουργία τους; 

Φοβάµαι ότι δεν είστε έτοιµοι. Εποµένως θα πρέπει να δώσετε
µια παράταση στη λειτουργία των δύο ετών κατ’ αναλογία, όπως
έχετε κάνει ήδη πρόσφατα και µε τις ΕΠΑΣ του ΟΑΕΔ και του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν είναι δυνατόν άλλα
Υπουργεία να παρέχουν εκπαίδευση και το αρµόδιο Υπουργείο,
το Υπουργείο Παιδείας, να παρέχει κατάρτιση. 

Επίσης, στο άρθρο 1 παράγραφος 6, για το εκπαιδευτικό προ-
σωπικό των ΕΠΑΣ που εντάσσεται οργανικά αυτοδικαίως στα
ΕΠΑΛ, ορίζεται ότι αν η τοποθέτηση γίνεται σε ΕΠΑΛ της ίδιας
οµάδας σχολείων, αυτή ανατρέχει στον χρόνο της µε οιονδήποτε
τρόπο αρχικής οργανικής τοποθέτησης. Τι θα γίνει, λοιπόν, µε
όσους δεν τοποθετήθηκαν στην ίδια οµάδα; Δεν καταλαβαίνουµε
τι λόγο εξυπηρετεί η επισήµανση. Εξ άλλου δεν επέλεξε ο εκπαι-
δευτικός πού θα τοποθετηθεί. Τοποθετήθηκε από το Υπουργείο.
Γι’ αυτό και σας ζητούµε η φράση «στην ίδια οµάδα σχολείων»
να αφαιρεθεί. 

Τέλος, όσον αφορά στο άρθρο 7, για τη λήξη της θητείας των
διευθυντών και υποδιευθυντών των καταργούµενων ΕΠΑΣ, θεω-
ρούµε ότι η τοποθέτησή τους στις κενούµενες θέσεις διευθυντών
ΕΠΑΛ και εργαστηριακών κέντρων πρέπει να ισχύσει αναδροµικά
από την 1η Ιουλίου 2014, εφόσον οι περισσότερες θέσεις διευ-
θυντών και υποδιευθυντών έχουν ήδη καλυφθεί. Έτσι δεν θα
υπάρχουν στρεβλώσεις και αδικίες. 

Για το τέλος άφησα την εκπρόθεσµη τροπολογία που καταθέ-
σατε, µε αριθµό 1776/203 την 1η Σεπτεµβρίου. Έτσι αντιλαµβά-
νεστε τη συνέχεια στην εκπαιδευτική πολιτική, κύριε Υπουργέ;
Γι’ αυτό επιλέξατε να φέρετε ξανά το άρθρο 3, που άρον-άρον
είχε αποσύρει ο προκάτοχός σας µετά την παρέµβασή µου απ’
αυτό εδώ το Βήµα για το ποιοι ευνοούνται από την εξίσωση των
τίτλων σπουδών των διεθνών οργανισµών µε αυτούς των δηµο-
σίων ΑΕΙ; 

Δεν τόλµησε ο κ. Αρβανιτόπουλος να καταθέσει στη Βουλή τη
λίστα αυτών των οργανισµών, όπως του είχαµε ζητήσει, για να
διαπιστώσουµε ότι υπάρχει µέσα και ο Διεθνής Οργανισµός Δη-
µοσίου Δικαίου, πρώην ΜΚΟ. Εσείς ξέρετε πολύ καλά από ΜΚΟ
και χρηµατοδοτήσεις, λόγω της θητείας σας στο Υπουργείο Εξω-
τερικών. Ο διεθνής αυτός οργανισµός, όπως είχα καταγγείλει την
προηγούµενη φορά, διαφήµιζε στο site του τα ταχύρρυθµα µε-
ταπτυχιακά προγράµµατα έξι εβδοµάδων στο ειδυλλιακό τοπίο
του Σουνίου, όπου βρίσκονται οι πολυτελείς εγκαταστάσεις που
κατασκευάστηκαν µε δηµόσιο χρήµα. 

Εµείς θα είµαστε εδώ και όσες φορές κι αν φέρετε τέτοιες
ντροπιαστικές τροπολογίες θα µας βρίσκετε πάντα απέναντί σας.
Περισώστε λοιπόν και εσείς την αξιοπρέπειά σας και αποσύρετε
αυτήν την τροπολογία. 

Επίσης καταθέτω υποµνήµατα της ΟΛΤΕΕ, που αφορούν στις
τεχνικές ειδικότητες και στην κατάργηση των ΕΠΑΣ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σταυρούλα Ξουλίδου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Ξουλίδου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ.
Μιχαήλ Αρβανίτης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
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εδρε. 
Είναι επιβεβληµένο να σχολιάσω ότι χθες και προχθές παρέ-

στηµεν µάρτυρες µιας τραγελαφικής παραστάσεως, η οποία -
τουλάχιστον στους σώφρονες και σ’ αυτούς οι οποίοι διαθέτουν
αυτοσεβασµό, αξιοπρέπεια και την όποια ηθικότητα- δηµιούρ-
γησε αισθήµατα αηδίας, αποστροφής και αγανακτήσεως. 

Έχουµε δυο ολετήρες του έθνους: έναν γνωστό Αµερικάνο
πράκτορα µε ελληνικό όνοµα να καταχειροκροτείται από κάποι-
ους κλακαδόρους και ο άλλος να αποδοκιµάζεται.

Και οι δύο να προσπαθούν να βρουν αιτιάσεις ο ένας για τον
άλλον. Και να έρχεται πάλι µε θρασύτητα αυτός που κατέστρεψε
την πατρίδα να αξιώνει να διαδραµατίσει σηµαντικό ρόλο στα πο-
λιτικά πράγµατα της πατρίδας. Και κάποια στιγµή να τον έχουµε
και στο Εθνικό Συµβούλιο, κύριε Υπουργέ, όπως είπα και στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου ήσασταν παρών.

Βεβαίως, θα έχουµε κι άλλες παραστάσεις σήµερα, χωρίς να
κοιτάµε το πού βρίσκεται η πατρίδα µας, σε ποια άθλια κατά-
σταση την έχουν παραγάγει αυτοί για τους οποίους µίλησα και
ούτε καν θέλω να προφέρω το όνοµά τους.

Στο θέµα µας τώρα. Είναι γνωστό ότι το βασικότερο θεµέλιο
ενός έθνους –αν και αυτό έχει καταντήσει τετριµµένο βέβαια και
να λέγεται από τους πάντες, αλλά στην πράξη δεν το βλέπουµε-
αποτελεί η Παιδεία. Εάν το θεµέλιο αυτό είναι σαθρό –για την
παιδεία µιλάω-, τότε το εθνικό οικοδόµηµα καταρρέει. Εάν είναι
άτρωτο, τότε µεγαλουργεί. Και πότε είναι άτρωτο; Όταν βασίζε-
ται στην ιστορική γνώση, στις παραδεδοµένες αρχές, αξίες, ιδε-
ώδη, ιδανικά τα οποία αποτέλεσαν πρότυπα για την επιβίωση και
για την ανάταση του Ελληνισµού στο διάβα των αιώνων. 

Αυτά τα πρότυπα, λοιπόν, που συνετέλεσαν στην επιβίωση και
στο να µεγαλουργήσει η φυλή µας, έφτασαν κάποιοι να τα λοι-
δορούν, να τα απεµπολούν και να τα απαξιούν, ώστε να φτά-
σουµε σε σηµείο να εκµαυλίζουν –γιατί αυτός είναι ο στόχος
τους, αυτό διατάσσουν τα αφεντικά τους- τη νεολαία µας. Γιατί,
µη µου πείτε ότι αυτά τα πρότυπα που προανέφερα -αρχές,
αξίες, ιδεώδη, ιδανικά- αυτήν τη στιγµή αποτελούν οδηγούς µας. 

Θα επικεντρωθώ στην αιτιολογική έκθεση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου γιατί έχει µεγάλη σηµασία. Δεν µε ενδιαφέρουν
εµένα οι εµβαλωµατικές λύσεις. Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν,
είναι απλώς µερικά µπαλώµατα και γενικολογίες και ευχολόγια
και ξύλινος λόγος. 

Θα είµαι συγκεκριµένος και δεν θα κάνω απλώς έλεγχο και πα-
ρατηρήσεις, θα κάνω και τις σχετικές προτάσεις του κόµµατός
µου, αυτού του αποδιοποµπαίου τράγου, αυτού του κόµµατος
το οποίο µαρτυρεί αυτήν τη στιγµή στις φυλακές, περιορίζεται
κατ’ οίκον και φιµώνεται, όπως ο οµιλών. Κανένας όµως δηµο-
κράτης δεν αντέδρασε, επικαλούµενος τα δηµοκρατικά του αι-
σθήµατα. Δεν άκουσα κανέναν να αντιδρά. Φιµώνετε έναν αντι-
πρόσωπο του Έθνους; Μα είναι δικαιοσύνη αυτή; Φυλακίζετε
έτσι ένα νόµιµο κοινοβουλευτικό κόµµα, χωρίς να υπάρχει από-
φαση; 

Ας επιστρέψω, όµως, στο θέµα µας. Όπως είπα, θα επικεν-
τρωθώ κυρίως στην αιτιολογική έκθεση: «Ίδρυση και οργάνωση
Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία και άλλες διατά-
ξεις». Συµφωνώ απόλυτα. Μόνο που το ίδιο το Υπουργείο δεν λέ-
γεται Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, λέγεται
απλώς Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, γιατί το «Εθνι-
κής» µας πειράζει, παρά το γεγονός ότι η διάταξη της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 16 µιλάει για ενίσχυση εθνικής και θρη-
σκευτικής συνειδήσεως των Ελλήνων. 

Λοιπόν, βασική αποστολή του κράτους, λέει, για το άρθρο 16
αποτελεί η Παιδεία και θέτει συγκεκριµένους στόχους. Αυτούς
τους στόχους όµως δεν τους αναφέρει εδώ και είναι αυτοί που
είπα εγώ µεταξύ άλλων, δηλαδή η ενίσχυση της εθνικής και θρη-
σκευτικής συνειδήσεως των Ελλήνων. Αποτελεί, λέει, θεµέλιο
λίθο κ.λπ. αυτά που είπα προηγουµένως εγώ, τα οποία έχουν κα-
ταντήσει πλέον να είναι του συρµού, τετριµµένα λόγια, χωρίς
πράξη, χωρίς εφαρµογή.

Αναφέρεται, επίσης, ότι υπάρχει κληρονοµιά -πρέπει να την
προσέξουµε-, υπάρχουν «λαµπρά πνευµατικά επιτεύγµατα που
εκφράστηκαν στην ελληνική γλώσσα». Μου αρέσει αυτή η δια-
τύπωση, κύριε Υπουργέ. 

Ακούστε µε, σας παρακαλώ πολύ, µε όλο τον σεβασµό και την
εκτίµηση που σας έχω, γιατί νιώθω µειονεκτικά ως οµιλητής να
µην ακούγοµαι από τον αξιότιµο συµπολίτη µου, τον κύριο
Υπουργό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Έχετε δίκιο.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Ιωαννίδη,
ξέρετε ότι σας εκτιµώ. 

Λοιπόν, έχουµε εδώ κάτι σηµαντικό. Μιλάµε για πνευµατικά
επιτεύγµατα στην ελληνική γλώσσα. Μα οι προσβάσεις αυτών σε
αυτά τα πνευµατικά αποθέµατα απεκόπησαν και απεκόπησαν µε
σύστηµα και οδηγίες, οδηγίες οι οποίες εδόθησαν από τον
Αβραάµ Μπεν Ελεάζαρ, τον ξέρετε µε το καλλιτεχνικό ψευδώ-
νυµο Χένρι Κίσινγκερ, και οι οποίες κατά λέξη και κατά κόµµα
εφηρµόσθησαν εδώ. 

Πάει η γλώσσα µας, πάει η ιστορία µας, τα πνευµατικά µας
αποθέµατα. Βάλλεται η Ορθοδοξία µας. Όµως, µε τη γλώσσα ξε-
κίνησε ο, λόγω φυσικού ελαττώµατος, έχων τη γαλλική προφορά
τότε Πρωθυπουργός. Μιλάω για τον Ράλλη, ο οποίος φρόντισε
να καταργήσει τα αρχαία ελληνικά και να στρώσει το χαλί µετά
στον όλεθρο. Δεν υπάρχει, λοιπόν, καµµία πρόσβαση. Πώς η παι-
δεία µας θα µπορέσει να αποτελέσει πραγµατικό θεµέλιο του
έθνους, όταν δεν υπάρχει καµµία απολύτως πρόσβαση; Είναι
αποκεκοµµένες οι προσβάσεις στα πνευµατικά αποθέµατα. 

Μετά αρχίζουν οι διαπιστώσεις: βασική παθογένεια, αποσπα-
σµατική αντιµετώπιση, έλλειψη µακροπρόθεσµου σχεδιασµού,
σταθερού και αξιοπίστου συστήµατος. Συµφωνώ απόλυτα. Δια-
πιστώσεις, επισηµάνσεις. Μου θυµίζουν έναν γιατρό, ο οποίος
είναι άριστος στη διάγνωση, αλλά δεν είναι εις θέσιν να προσφέ-
ρει θεραπεία. Συµφωνώ απόλυτα σε αυτό που παρατηρείτε εδώ.
Όµως, ποια είναι η θεραπεία; Οι εµβαλωµατικές λύσεις; Λέτε ότι
στην παιδεία οι συνέπειες πολλαπλασιάζονται, εάν υπάρχει έλ-
λειψη. Έχει επίδραση άµεση στην κοινωνική συµπεριφορά, στις
δηµοκρατικές διαδικασίες και στην οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας. 

Όσον αφορά την εθνική συνείδηση και το πατριωτικό φρό-
νηµα, δεν έχει µεγάλη σηµασία, που αυτό πλήττεται καθηµερινώς
και συστηµατικά; Μετά λέτε ότι όλα αυτά οφείλονται στη νοο-
τροπία που εκράτησε στο πολιτικό σύστηµα. Όµως, θέλω να µου
απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, τι εννοείτε µε τη φράση «η νοοτρο-
πία»; Η νοοτροπία που εκράτησε. 

Ευκαιριακά και τυχαία οι πρώην Υπουργοί Παιδείας εκινούντο
και άλλοι, αλλά και οι ίδιοι, µε τις συγκεκριµένες οδηγίες του
προαναφερθέντος Κίσινγκερ. Πολλές φορές λέει τολµηρές προ-
τάσεις, οι οποίες στο διάβα του χρόνου ξεχάστηκαν. Ποιες ήταν
οι τολµηρές προτάσεις; Ποιες ήταν αυτές; Αυτές που συνεβού-
λευε τους Υπουργούς η κ. Ρεπούση και η κ. Δραγώνα; Αυτές
ήταν οι τολµηρές προτάσεις; Για να καταλάβω, γιατί µερικά είναι
ασαφή.

Προχωρώ κοιτώντας τον χρόνο, τον µεγάλο µας εχθρό όχι
µόνο τον δικό µου, όλων µας. 

Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, λέτε, έρχεται να καλύψει µε
απλό τρόπο µία µεγάλη έλλειψη. Υπάρχει η λέξη κενό, η οποία
δεν έχει τεθεί εδώ. Κάπου αλλού υπάρχει και άλλη λέξη, η οποία
έχει παραλειφθεί, δείγµα της προχειρότητας συντάξεως του κει-
µένου αυτού. 

Μετά πάλι ευχολόγια και ελπίδες για συναινετική προσέγγιση.
Τι συναινετική προσέγγιση; Όλων των δυνάµεων. Ποιων δυνά-
µεων; Άλλες δυνάµεις δρουν ανθελληνικά και άλλες δρουν
εθνικά. Πώς είναι δυνατόν να υπάρξει προσέγγιση; Κανείς δεν
οµονοεί, όσον αφορά το κοινό συµφέρον του έθνους, την κοινή
πορεία για την προσπάθεια του έθνους µας να επιβιώσει και να
µεγαλουργήσει. Διάλογος, συνεννόηση κ.λπ.. Προσπαθούµε –
λέτε- να κάνουµε ένα βήµα. Μπορούµε να είµαστε αισιόδοξοι,
ανταπόκριση στις αυξηµένες δίκαιες προσδοκίες των πολιτών.
Αυτά είναι ξύλινος λόγος. 

Τελείωσα µε την αιτιολογική έκθεση, που η αιτιολογική έκθεση
είναι και η σφραγίδα. Αναφέροµαι πλέον στο άρθρο 1, όπου λέτε
για το Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, ΣΕΠΟΠ.
Γιατί δεν λέτε συµβούλιο κυβερνητικής πολιτικής ή κρατικής πο-
λιτικής και λέτε εθνικής;
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Μπράβο που λέτε «εθνικής» και µακάρι να είναι έτσι. Πώς όµως
θα είναι εθνικής πολιτικής, όταν σύµβουλοι είναι οι πρώην Υπουρ-
γοί, οι οποίοι όχι µόνο απέτυχαν, αλλά συνετέλεσαν στην πα-
ρακµή, συνετέλεσαν εν πολλοίς και στον εκµαυλισµό των νέων
µε τις πολιτικές τις οποίες ακολούθησαν; Ποιον θα βάλουµε; Τον
πράκτορα των Αµερικάνων; Αυτόν θα βάλουµε; Την κ. Διαµαντο-
πούλου, την κ. Γιαννάκου, µε τους γνωστούς και τις γνωστές
συµβούλους; Όχι! 

Προτείνουµε –δεν παρατηρούµε, δεν είµαστε µόνο κατήγοροι-
καταξιωµένα µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών, κύριε Υπουργέ, κατα-
ξιωµένα για τη δράση τους υπέρ του Ελληνισµού. Αυτούς προ-
τείνουµε και µάλιστα µε έξοδα παραστάσεως. Λέτε εδώ «αµισθί».
Το αντιλαµβάνοµαι. Όµως, αξίζει –δυο φορές το χρόνο είναι- να
τους δίνονται έξοδα παραστάσεως, αλλά µόνο σε αυτούς τους
καταξιωµένους ακαδηµαϊκούς που ανάλωσαν τη ζωή τους για να
προσφέρουν στον Ελληνισµό. 

Εδώ στις ΜΚΟ δίνουν κονδύλια επί κονδυλίων –ΜΚΟ άχρη-
στες!- από τα µυστικά κονδύλια του Υπουργείου Εξωτερικών,
ΜΚΟ που όταν τις κοιτάει κανείς εξοργίζεται και αναρωτιέται
γιατί να υπάρχουν και να βάζουν χρήµατα στην τσέπη τους όταν
πεινάει ο λαός! Αδιανόητο! 

Λέτε ότι σκοπός αυτού του συµβουλίου είναι η υποστήριξη, ότι
στις αρµοδιότητες συµπεριλαµβάνεται και η πρόταση γνώµης.
Τι εννοείτε µε τον όρο «υποστήριξη του Υπουργείου»; Μάλιστα,
λείπει και η λέξη «του». «Υποστήριξη του Υπουργείου» είναι το
σωστό. Υποστήριξη όσον αφορά σε τι; Δηλαδή την απόφαση τε-
λικά που έχει διαµορφώσει ο Υπουργός µε τον Αναπληρωτή
Υπουργό, τον Υφυπουργό και τους Γραµµατείς θα την υποστη-
ρίξουν; Τι λέξη είναι αυτή; Τι όρος είναι αυτός; Δεν τον αντιλαµ-
βάνοµαι. 

Επίσης, λέτε «πρόταση γνώµης», «συµβουλής» και «µε απο-
στολή του να προτείνει και να γνωµοδοτεί». Μάλιστα! Σε αυτά
όλα συµφωνώ, αλλά σας το τόνισα και στην οµιλία µου στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Επιπλέον, λέτε να συγκαλείται
δυο φορές τον χρόνο. Βεβαίως, καλά είναι δύο φορές τον χρόνο,
αλλά µόνο µε αυτήν την προϋπόθεση. 

Περαιτέρω, αναφερόµεθα στη µοριοδότηση. Συµφωνούµε
απόλυτα για τη µοριοδότηση και µάλιστα είχα προτείνει στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων η υποχρεωτική παραµονή αυτών
οι οποίοι θα επιλέξουν παραµεθόριες περιοχές να είναι τριετής
και όχι διετής. 

Για µια άλλη φορά ακόµη θα αναφερθώ στη διάταξη της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 16, γιατί αυτό παραβιάζεται συνεχώς,
αγνοείται και έχει καταστεί αυτή η διάταξη της παραγράφου 2
ανενεργός και διερωτώµαι γιατί, για ποιον λόγο. Γίνονται συνε-
χείς παραβάσεις και από τα Υπουργεία και από όλους τους άλ-
λους. Μη µου πείτε ότι ασκείτε τώρα τέτοια πολιτική, τέτοια
παιδεία, δηλαδή, που να ενισχύει την εθνική συνείδηση, το πα-
τριωτικό φρόνηµα και τη θρησκευτική συνείδηση των Ελλήνων
ορθοδόξων! Αντιθέτως, αυτά καταπολεµούνται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή). 

Είναι δεκατέσσερα τα λεπτά, κυρία Πρόεδρε, και εσείς δεν
είστε φειδωλός πολύ στον χρόνο. 

Εν τάχει µόνο θα αναφέρω τα ακόλουθα. Δεν θέλω να ανα-
φερθώ στο άρθρο 16. Είναι γνωστό, αλλά θέλω να πω το εξής
µόνο. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 16 µιλάει για υποχρέωση
του κράτους. Στην παράγραφο 7 λέει ότι «από το κράτος παρέ-
χεται». Λέει για τις εκπαιδεύσεις. Όµως, στην παράγραφο 2 λέει
«βασική αποστολή του κράτους είναι». Τι σηµαίνει «βασική απο-
στολή» σε όσους εξ ηµών γνωρίζουν ελληνικά; Πρωταρχική απο-
στολή! Βασική, ιερά αποστολή! 

Για τα άρθρα 4 και 5 συµφωνήσαµε. Επίσης, θέλω να πω ότι
οι διατάξεις αυτές είναι δώρον άδωρον για τους εκπαιδευτικούς,
από τη στιγµή που οι πίνακες παραµένουν κλειστοί από το 2010,
από τη στιγµή που δεν γίνονται προσλήψεις και αυξάνεται συνε-
χώς ο αριθµός των αναπληρωτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή). 

Ολοκληρώνω. Μια σηµείωση θα διαβάσω, κυρία Πρόεδρε.  
Έχουµε ακόµη τεράστια κενά, τα οποία υπάρχουν στη δευτε-

ροβάθµια εκπαίδευση, κυρίως για τους νεοπροσλαµβανόµενους,
οι οποίοι παίρνουν µισθό 600 ευρώ και αντιλαµβάνεστε ότι αυτός
είναι µισθός πείνης. 

Τα άρθρα 7 και 8 που αφορούν τα άτοµα µε αναπηρία οπωσ-
δήποτε θα τα υπερψηφίσουµε. Επίσης λέω το εξής. Ναι µεν συµ-
φωνούµε απολύτως να έχουν πρόσβαση σε ανώτατα ιδρύµατα,
αλλά δεν υπάρχουν οι κατάλληλες υποδοµές. Έχουν λεφτά τα
πανεπιστήµια να κάνουν ράµπες, να κάνουν ασανσέρ, που πρέ-
πει, γιατί δικαιούνται απόλυτα αυτοί οι άνθρωποι; Απόλυτα! Πολ-
λοί εξ αυτών είναι εγκέφαλοι, είναι πνεύµατα. Φεύγουν όµως και
πηγαίνουν στο εξωτερικό. Όχι! Έχουµε λεφτά για τις ΜΚΟ. Δεν
έχουµε λεφτά γι’ αυτά που πρέπει να γίνουν απαραιτήτως. Και
έχει µειωθεί βεβαίως η χρηµατοδότηση στα πανεπιστήµια.

Η τροπολογία υπ’ αριθµόν 1751/98 δίνει –και ορθώς- µία δεύ-
τερη ευκαιρία σε αυτούς οι οποίοι στη διετία τουλάχιστον έδω-
σαν ένα µάθηµα. Θα υπερψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία.
Άλλοι ησθένησαν. Άλλοι έχουν οικογενειακές υποχρεώσεις. Δεν
µπορούµε να τους πούµε «σας διαγράφουµε, σας αποβάλλουµε
από φοιτητάς». Είναι αδιανόητο! 

Όµως υπάρχει µία άλλη κατηγορία, που είναι αιώνιοι φοιτητές.
Αυτοί µάλιστα! Και τι κάνουν αυτοί; Είναι µία µειοψηφία της λε-
γοµένης Αριστεράς και επιβάλλουν µε τη βία και το ζόρι µηδενι-
στικές και απάνθρωπες ιδέες, τροµοκρατώντας τους φοιτητές
µέσα στα πανεπιστήµια. Τα πανεπιστήµια έχουν γίνει άνδρο
αυτών των συµµοριών και µόνο η Χρυσή Αυγή µάς φταίει. Στο
Καποδιστριακό τις προάλλες προπηλάκισαν καθηγητές και άλλα
πρόσωπα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή). 

Να πω για τις υπόλοιπες τροπολογίες δύο λόγια. Τι να κάνουµε
µε αυτόν τον αµείλικτο εχθρό που λέγεται χρόνος; 

Οι ρυθµίσεις που εµπεριέχονται στην τροπολογία είναι σηµαν-
τικές και γι’ αυτό πρέπει να ενσωµατωθούν. Έπρεπε πρώτα να
περάσουν από την επιτροπή, κύριε Υπουργέ, κανονικότατα και
να ενσωµατωθούν στο νοµοσχέδιο. Θα καταψηφίσουµε την τρο-
πολογία, αν αυτή δεν αποσυρθεί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ποια τροπολογία είπατε να αποσυρθεί;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Η τροπολογία για τους µα-
θητές επαγγελµατικών σχολών που φοιτούν στις σχολές οι
οποίες καταργήθηκαν και έχουν απορριφθεί λόγω ανεπαρκούς
φοίτησης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Γιατί;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω λέγοντας το εξής.
Θα το θυµάται, βέβαια, ο κύριος Υπουργός ότι σε µία αποστροφή
του λόγου µου ενώπιον της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων
ζήτησα από τον Υπουργό να τολµήσει να γράψει ιστορία. Το θυ-
µάστε, κύριε Υπουργέ. 

Ξέχασα, όµως, ότι δεν διαθέτει ούτε δύναται να διαθέτει όχι
ικανότητες –αντιθέτως, ικανότατος και ευφυέστατος είναι ο
Υπουργός-, αλλά την κατάλληλη γραφίδα και δεν µπορεί να τη
διαθέσει, για να γράψει ιστορία. Δεν του τη διαθέτουν, να το πω
και έτσι. Αυτή η γραφίδα απαιτεί στιβαρό χέρι, για να την κρατάει
και απαιτεί αδάµαστη ελληνική ψυχή, για να την κατευθύνει και
να γράψει πραγµατική ιστορία ιδιαίτερα στον τοµέα της παι-
δείας. Οι γραφίδες που διαθέτουν οι Υπουργοί τα τελευταία σα-
ράντα χρόνια είναι γραφίδες κατάλληλες µόνο για να γράφονται
οι µαύρες σελίδες της ελληνικής παρακµής και της ελληνικής
εξαθλιώσεως. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Να είστε καλά.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Ρεπούση, ειδική αγορήτρια της Δη-

µοκρατικής Αριστεράς.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πριν περάσω στα επιµέρους θέµατα και µε την ευκαιρία της

εδώ παρουσίας της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας,
θα ήθελα να κάνω κάποιες εισαγωγικές παρατηρήσεις και γι’
αυτό ζητώ την προσοχή σας. 

Καµµία φορά όχι µόνο η αλλαγή κυβέρνησης, αλλά και η αλ-
λαγή Υπουργού, κυρίως όταν αυτός προέρχεται από διαφορε-

2436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



τική κυβερνητική συνιστώσα, είναι ίσως µία ευκαιρία να ξανασκε-
φτεί κανείς τα πράγµατα και να τα επανασχεδιάσει στον βαθµό
που µπορεί και που αυτό προβλέπεται µέσα από τις προγραµµα-
τικές θέσεις του κόµµατος του οποίου συµµετέχει. 

Έχουµε σοβαρό πρόβληµα στην εκπαίδευση. Η πολιτεία δεν
έχει κάνει την επένδυση που χρειάζεται στην εκπαίδευση. Και δεν
εννοώ µόνο την οικονοµική επένδυση, που και αυτή είναι απα-
ραίτητη. Τα τελευταία χρόνια παρακολουθήσαµε την επιβολή ε-
νός άναρχου, ανορθολογικού σχεδίου και στην τριτοβάθµια και
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Για παράδειγµα, στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση παρακολουθήσαµε ένα «ΑΘΗΝΑ» που όχι µόνο
δεν ήταν σοφό, όχι µόνο αναστάτωσε τα πανεπιστήµια και τις ελ-
ληνικές οικογένειες, αλλά σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα -που
δεν έχουν διαψευστεί- δεν έφερε και κανένα οικονοµικό όφελος
µέσω της µείωσης του κόστους.

Επίσης παρακολουθήσαµε ένα λύκειο που βαφτίστηκε «νέο»
και ήταν στην πραγµατικότητα πάρα πολύ παλιό, όταν στα συρ-
τάρια του Υπουργείου υπήρχε κάτι συγκριτικά πολύ πιο νέο, επε-
ξεργασµένο µάλιστα όχι από µία αντίπαλη κυβερνητική παρά-
ταξη, αλλά από σύµµαχη κυβερνητική παράταξη. Και εννοώ εδώ
τα σχέδια νόµου για το λύκειο, που είχαν γίνει αντικείµενο επε-
ξεργασίας, όταν υπουργός Παιδείας ήταν η κ. Διαµαντοπούλου. 

Παρακολουθήσαµε, επίσης –και εδώ θα συµφωνήσω µε τον κ.
Κουράκη- µια απροκάλυπτη αποποίηση της ευθύνης της πολι-
τείας για την ιδιωτική εκπαίδευση και τη µετάβαση της ιδιωτικής
εκπαίδευσης στο καθεστώς της επιχείρησης. Δεν υποστηρίζουµε
ότι τα ιδιωτικά σχολεία δεν πρέπει να λειτουργούν και µε επιχει-
ρηµατικά κριτήρια, αλλά δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται από
την πολιτεία απλά ως επιχειρήσεις.

Ακόµη, τα τελευταία χρόνια έγινε µία επίθεση στη δηµόσια
επαγγελµατική εκπαίδευση, µε την κατάργηση µαζικών ειδικοτή-
των, οι οποίες παρέχονται πια µόνο στα ιδιωτικά επαγγελµατικά
ιδρύµατα. 

Αυτά είναι κάποια από τα πολλά που συνέβησαν και θα ήθελα
να σας καλέσω να ρίξετε µια συνολική µατιά σε αυτό που λέµε
εκπαίδευση και, αν όχι να ανατρέψετε, τουλάχιστον να βελτιώ-
σετε την κατάσταση που διαµόρφωσαν οι πρόσφατες νοµοθετι-
κές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης. 

Ανακοινώσατε ήδη στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι
προτίθεστε να δείτε το θέµα της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και
ως Δηµοκρατική Αριστερά το χαιρετίζουµε αυτό, γιατί πράγµατι
και η προσχολική εκπαίδευση και η πρωτοβάθµια εκπαίδευση
είναι πολύ σηµαντική βαθµίδα για να ξαναδούµε το εκπαιδευτικό
µας σχέδιο. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, η τριτοβάθµια εκπαίδευση έχει πάρα
πολύ σοβαρό πρόβληµα. Γνωρίζετε, όπως και οι περισσότεροι
σε αυτήν την Αίθουσα, ότι η εκπαίδευση δεν είναι απλά µοχλός
ανάπτυξης, αλλά προϋπόθεση για την ανάπτυξη της χώρας. 

Αυτήν τη στιγµή τα πανεπιστήµιά µας είναι γερασµένα. Δεν
µπορούν να ανανεώσουν το επιστηµονικό τους προσωπικό, δεν
προκηρύσσονται νέες θέσεις καθηγητών και δεν µπορούν καν να
υποστηρίξουν τη συµµετοχή των καθηγητών τους στα διεθνή επι-
στηµονικά δρώµενα. Δεν µπορούν να υποστηρίξουν, µε προϋπο-
θέσεις βέβαια και κριτήρια, ένα εκπαιδευτικό ταξίδι και συµ-
µετοχή σε ένα συνέδριο κ.ο.κ. Ακόµα και η πρόσβαση στα ηλε-
κτρονικά περιοδικά, που είναι απαραίτητο εργαλείο για την επι-
κοινωνία της επιστηµονικής µας κοινότητας και για τη µη
αποµόνωσή της, δεν είναι πλέον δυνατή, λόγω της µη ανανέωσης
της συνδροµής σε αυτά. 

Επίσης η πρωτοβάθµια και η δευτεροβάθµια εκπαίδευση χρει-
άζονται την προσοχή σας. Δεν θα ανακαλύψουµε τον τροχό.
Δείτε πώς οι χώρες που επενδύουν στην εκπαίδευση στα άλλα
ευρωπαϊκά κράτη ανανεώνουν τα αναλυτικά τους προγράµµατα
και τα σχολικά τους βιβλία, σε ποιους χρόνους, στη βάση ποιων
κριτηρίων και µε ποιες επιστηµονικές προδιαγραφές. Ας πά-
ρουµε κάποια από αυτά τα δείγµατα, για να δούµε πώς µπο-
ρούµε να τα προσαρµόσουµε στην ελληνική πραγµατικότητα.

Θα περάσω τώρα στα συγκεκριµένα που εµπεριέχονται στο
παρόν σχέδιο νόµου και το οποίο έχει αρκετά θετικά στοιχεία. Σε
ό,τι αφορά τον σχεδιασµό της ίδρυσης και της οργάνωσης Συµ-
βουλίου Εθνικής Πολιτικής, κατά την άποψή µας, δεν είναι κακό,

διότι ακόµα και αν οι προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες του
Υπουργείου Παιδείας έχουν σοβαρό –και έχουν πράγµατι- µερί-
διο ευθύνης για την κατάσταση της εκπαίδευσης, έχουν ωστόσο
εµπειρίες και γνώσεις που θα ήταν ίσως πολύτιµες, αν θέλουµε
να ξαναδούµε το συνολικό τοπίο. 

Με την ευκαιρία, όµως, θα θέλαµε να επισηµάνουµε µία αναν-
τιστοιχία σε αυτόν τον σχεδιασµό εθνικής πολιτικής για την εκ-
παίδευση, µέσα από την ύπνωση του Εθνικού Συµβουλίου
Παιδείας, το οποίο έχει να συνεδριάσει πάνω από τρία χρόνια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα συγκληθεί τώρα, κυρία συνάδελφε, µέσα στον Σεπτέµ-
βριο.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Επειδή κάποιοι, κύριε Υπουργέ, λένε ότι
έτσι όπως είναι η σύνθεσή του, δεν είναι λειτουργικό –εγώ δεν
ξέρω αν είναι λειτουργικό ή όχι-, εάν δεν είναι λειτουργικό…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Για να δούµε εάν είναι λειτουργικό, εάν δεν λειτουργεί, πώς
θα το διαπιστώσουµε;

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Εάν δεν είναι λειτουργικό, να το κάνουµε
λειτουργικό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Όπως είπαµε, θα το κάνουµε τον Σεπτέµβριο.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Είναι µία σηµαντική καινοτοµία. Από το
2003 έχει συνεδριάσει πάρα πολλές φορές και τα τρία τελευταία
χρόνια είναι σε ύπνωση.

Το δεύτερο θέµα σε σχέση µε το σχέδιο νόµου είναι η µοριο-
δότηση εκπαιδευτικών σε δυσπρόσιτες περιοχές. Πολύ θετικό
µέτρο. Εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά έχουµε υποβάλει και
ερώτηση στο Υπουργείο Παιδείας σχετικά µε τη µοριοδότηση και
την ενίσχυση της τοποθέτησης των εκπαιδευτικών όχι µόνο σε
δυσπρόσιτες περιοχές, αλλά και σε άλλες περιοχές. 

Ξέρουµε ότι µε τον µισθό που έχουν τώρα, για παράδειγµα, οι
εκπαιδευτικοί δεν µπορούν καν να εξασφαλίσουν τη διαµονή
τους κυρίως σε περιοχές όπου τα ενοίκια είναι πάρα πολύ υψηλά,
λόγω τουριστικής κίνησης. Υποχρεώνονται ή να νοικιάσουν ένα
σπίτι µόνο για την περίοδο που δεν υπάρχει τουριστική κίνηση ή
αλλιώς να αναζητήσουν ένα κατάλυµα κάπου αλλού.

Θα θέλαµε να το δείτε και αυτό. Δηλαδή, πώς µπορεί να ενι-
σχυθεί µέσα και από συνεργασίες µε την τοπική αυτοδιοίκηση η
παραµονή των εκπαιδευτικών όχι µόνο στις δυσπρόσιτες περιο-
χές, αλλά και σε περιοχές υψηλού κόστους, από τη στιγµή που
ξέρουµε ότι οι µισθοί τους δεν µπορούν να υποστηρίξουν την πα-
ραµονή τους εκεί.

Στο θέµα των µη ενεργών φοιτητών, συµφωνούµε µε τις τρο-
πολογίες που φέρατε για να διευκολύνουµε τους µη ενεργούς
φοιτητές. Οφείλουµε, όµως, εδώ να πούµε ότι κατά την άποψή
µας η πολιτεία χρειάζεται ένα νέο συµβόλαιο ανάµεσα στα πα-
νεπιστήµια και τους φοιτητές της. Δεν είναι δυνατόν να συνεχίσει
η κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί έως τώρα, όχι µε ευθύνη
των φοιτητών –ή όχι µόνο µε ευθύνη των φοιτητών-, αλλά και της
πολιτείας και των πανεπιστηµίων.

Δεν είναι αλήθεια ότι το πρόβληµα αυτό δεν κοστίζει στα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια. Κοστίζει πάρα πολύ. Έχει κατ’ αρχάς µε-
γάλο διοικητικό κόστος. Αλλά, το κυριότερο κόστος που έχει δεν
είναι το διοικητικό. Είναι το ζήτηµα της αξιολόγησης. Ξέρετε ότι
τα ελληνικά πανεπιστήµια παίρνουν µια σειρά σε αυτό που λέµε
αξιολόγηση των πανεπιστηµίων διεθνώς. Ένα από τα κριτήρια
για την αξιολόγηση των ελληνικών πανεπιστηµίων, ένας από τους
δείκτες που τα κατατάσσουν σε χαµηλή αξιολογική σειρά είναι η
διάρκεια των σπουδών του φοιτητή και της φοιτήτριας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Έτσι.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Αυτό, λοιπόν, εµάς µας ενδιαφέρει ως Δη-
µοκρατική Αριστερά. Ξέρουµε ότι έχουµε καλά πανεπιστήµια σε
µερικές περιπτώσεις, καλά πανεπιστηµιακά τµήµατα και δεν είναι
δυνατόν να τροποποιείται η αξιολόγηση των τµηµάτων αυτών και
των πανεπιστηµίων, επειδή έχουµε αυτό το πρόβληµα. Οι φοιτη-
τές και οι φοιτήτριες θα πρέπει να ξέρουν, να συµφωνήσουν µε
την πολιτεία και τα πανεπιστήµια τη διάρκεια και να δείξει ανοχή
η πολιτεία στην προηγούµενη κατάσταση ή να δείξει ανοχή σε
περιπτώσεις εξαίρεσης, αλλά θα πρέπει να ξαναδούµε το θέµα
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και να συνάψουµε ένα νέο συµβόλαιο.
Στο ζήτηµα των ιεροδιδασκάλων και των τροπολογιών, των

προσθηκών, των ρυθµίσεων που φέρνει ο Υπουργός Παιδείας,
εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά και όταν συζητιόταν η αρχική
ρύθµιση µε τους ιεροδιδάσκαλους είχαµε υποστηρίξει ότι θα
πρέπει ο διορισµός των ανθρώπων αυτών να είναι µέσα από τις
διαδικασίες µε τις οποίες γίνεται που είναι και ο διορισµός οποι-
ωνδήποτε άλλων διδάσκουν στα σχολεία που είναι υπό την επο-
πτεία του ελληνικού κράτους.

Δεν είναι δυνατόν, ειδικά σε αυτήν, την περίπτωση, να έχουµε
διαδικασίες εκτός ΑΣΕΠ. Γιατί, κύριε Υπουργέ; Θα µπορούσαν
και αυτοί οι άνθρωποι, όπως όλοι οι εκπαιδευτικοί, να περάσουν
τις διαδικασίες µέσα από ΑΣΕΠ, που τα κριτήρια θα είναι δια-
φανή και να τοποθετούνται µετά για να διδάξουν το Κοράνι στα
σχολεία που είναι ελληνικά σχολεία και τελούν υπό την εποπτεία
της πολιτείας. Δεν καταλαβαίνουµε γιατί στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση δηµιουργούνται χωριστές διαδικασίες τοποθέτησης των
ιεροδιδασκάλων. Εκπαιδευτικοί είναι. Διδάσκουν το Κοράνι, είναι
ωστόσο εκπαιδευτικοί και πρέπει να υπάγονται σε αυτές τις δια-
δικασίες.

Σε ό,τι αφορά τα πτυχία της αλλοδαπής και τη ρύθµιση που
ήρθε και αποσύρθηκε. Συµφωνώ ότι στο ζήτηµα αυτό χρειάζεται
µια ειδική συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων,
διότι εδώ στο θέµα των πτυχίων και της αναγνώρισής τους υπάρ-
χει µια στρέβλωση από τη µεριά της ελληνικής πολιτείας.

Θεωρούµε ότι τα ελληνικά πτυχία και οι Έλληνες σπουδαστές

δεν προστατεύονται µε το να υποτιµούµε ή να µην αναγνωρί-
ζουµε τα πτυχία της αλλοδαπής. Θέλει, λοιπόν, έναν συνολικό
επανασχεδιασµό. Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν τεράστιες λίστες
αναγνώρισης πτυχίων των παιδιών που έχουν σπουδάσει σε ιδρύ-
µατα της αλλοδαπής. Υπάρχει µια καθυστέρηση στην αναγνώ-
ρισή τους και στην ισοτιµία τους. Άρα θα πρέπει να δούµε συ-
νολικά ως νοµοθετικό σώµα το πώς θα προστατεύσουµε φυσικά
τα πτυχία των δικών µας ιδρυµάτων, χωρίς να δηµιουργούµε
διαρκώς εµπόδια για την αναγνώριση των πτυχίων που έχουν
αποκτηθεί σε άλλα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία Ρεπούση.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε.
Κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω την τροποποίηση για την οποία

αγόρευσα πριν από περίπου µισή ώρα, για το ξεκλείδωµα, για
τους πίνακες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία. Να κα-
τατεθεί στα Πρακτικά και διανεµηθεί στους συναδέλφους, παρα-
καλώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µε
αφορµή τη διακοπή του κυρίου Υπουργού να τον διακόψω τώρα
εγώ.

Στην προσθήκη που έκανε στην υπουργική τροπολογία ενδε-
χοµένως υπάρχει λάθος, εκ παραδροµής, στο νούµερο. Αναφέ-
ρεται 1571 στο χαρτί που µας δώσατε ενώ είναι 1751. Έτσι δεν
είναι; Δεν ακούει ο Υπουργός. Ας ακούσουν οι Υφυπουργοί και
οι υπόλοιποι τέλος πάντων και ας το διορθώσουν. Όχι ότι είναι
τόσο σηµαντικό, αλλά για το τυπικό της υπόθεσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Λαµπρο-
ύλη, µπείτε στο θέµα εσείς και θα το δούµε µετά αυτό, παρα-
καλώ.

Παρακαλώ, στα υπουργικά έδρανα θα ήθελα ησυχία, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο που φέρνει για συζήτηση το

Υπουργείο Παιδείας για την ίδρυση και οργάνωση του Συµβου-
λίου Εθνικής Πολιτικής και λοιπές διατάξεις αναφέρεται βεβαίως
και στην αιτιολογική έκθεση ότι θα δηµιουργηθεί ή συγκροτείται
ένα συµβουλευτικό όργανο γύρω από τον Υπουργό Παιδείας και
το αιτιολογικό αυτής της κατεύθυνσης είναι να αξιοποιηθεί το
απόθεµα εµπειρίας των Υπουργών Παιδείας κ.λπ. µε στόχο τι; Τη
διασφάλιση της συνέχειας στην εφαρµοζόµενη πολιτική για την
παιδεία, αφού, όπως αναφέρεται και µέσα στην αιτιολογική έκ-
θεση, βασική παθογένεια της παιδείας είναι ποιο; Καταδεικνύεται
ή αναδεικνύεται η αποσπασµατική αντιµετώπιση και η έλλειψη
µακροπρόθεσµου σχεδιασµού, που δεν επέτρεψαν τη δηµιουρ-
γία ενός σταθερού και αξιόπιστου συστήµατος και άλλα πολλά,
όπως αναφέρονται εισηγητικά.

Δεν νοµίζω κανένας να διαφωνεί σε αυτήν την Αίθουσα ότι δεν
υπάρχει συνέχεια σε µια συγκεκριµένη πολιτική διαχρονικά, αν
θέλετε από τη Μεταπολίτευση και εντεύθεν, µε διαδοχικές κυ-
βερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ είτε συγκυβερνήσεις
των τελευταίων ετών ή όπως και η σηµερινή, που δεν εφαρµό-
ζουν µια συγκεκριµένη πολιτική στον χώρο της παιδείας µε ορι-
σµένες µικροαλλαγές κατά καιρούς, ανάλογα µε τους συσχε-
τισµούς που διαµορφώνονται και στο κίνηµα και τις πιέσεις που
δέχονται.

Αλλά σε καµµία περίπτωση δεν αναιρείται η στρατηγική κατεύ-
θυνση υλοποίησης µιας συγκεκριµένης πολιτικής που έχει µια
συγκεκριµένη στρατηγική κατεύθυνση Ευρωπαϊκής Ένωσης, κε-
φαλαίου, κυβερνήσεων στον χώρο της παιδείας. Χρόνια τώρα
αυτή η πολιτική έχει χαραχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε µια
σειρά από συνθήκες, νόµους κ.λπ. προκειµένου τι; Να εξυπηρε-
τηθούν οι ανάγκες των µονοπωλιακών επιχειρήσεων, του κεφα-
λαίου για την αναπαραγωγή του ιδιαίτερα σε συνθήκες κρίσης. 

Βέβαια, η όποια καθυστέρηση ή και ασυνέχεια εµφανίζονταν
σε αυτόν τον τοµέα της παιδείας στη χώρα µας δεν είχαν να κά-
νουν µε τις εναλλαγές των Υπουργών και των κυβερνήσεων, αλλά
µε τις δοσµένες ανάγκες της ίδιας της καπιταλιστικής ανάπτυξης
στη χώρα µας, κάτω, βεβαίως, και από την παρέµβαση του ερ-
γατικού αλλά και του νεολαιίστικου κινήµατος.

Η καπιταλιστική δε κρίση έδωσε το έναυσµα και το έδαφος σε
δροµολογηµένες αντιδραστικές αλλαγές στον χώρο της παι-
δείας να επιταχυνθούν, ανεξάρτητα από το ποιος ήταν στη δια-
κυβέρνηση ή ποιος ήταν στο αντίστοιχο Υπουργείο. Παράλληλα,
έχουµε µια σάρωση των µορφωτικών δικαιωµάτων του λαού και
των παιδιών του. 

Η θεσµοθέτηση, λοιπόν, επετειακών συναντήσεων τέως Υ-
πουργών, αν πάρουµε υπ’ όψιν και σε ποιους αναφερόµαστε, δεν
αφορά αυτό καθαυτό το ζήτηµα της παιδείας, που έτσι και αλ-
λιώς οι κυβερνητικοί συνεταίροι οµονοούν και µαζί τους συµφω-
νούν στρατηγικά και τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου.

Όµως εξυπηρετούν τους σχεδιασµούς αναδιάταξης του αστι-
κού πολιτικού συστήµατος που είναι σε εξέλιξη. 

Βεβαίως, µέσα από τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις, που ενδεχο-
µένως έρχονται να επιλύσουν κάποια προβλήµατα, σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν αναιρείται, δεν αµφισβητείται η κυρίαρχη πολιτική
που εφαρµόζεται και υλοποιείται και στο χώρο της παιδείας. 

Έτσι, λοιπόν, σε ό,τι αφορά τη µοριοδότηση, έρχεται η Κυβέρ-
νηση και προτείνει µια µοριοδότηση –υποτίθεται- για να προσελ-
κύσει εκπαιδευτικούς για τις απόµακρες και δυσπρόσιτες περιο-
χές της χώρας, κυρίως τα νησιά, όπου όντως εµφανίζεται οξυµ-
µένο το πρόβληµα. Το πρόβληµα, όµως, οξύνεται, όχι µε βάση
το δυσπρόσιτο των περιοχών, αλλά στη βάση του σχεδιασµού
για µηδενικές σχεδόν προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών. Μόλις
διακόσιες δώδεκα θα είναι οι προσλήψεις φέτος για το σύνολο
της εκπαίδευσης.

Δεύτερον, η µοριοδότηση που δίνει η Κυβέρνηση µε τη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση για τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς, που
είναι αυτοί κατά κύριο λόγο που περιδιαβαίνουν τη χώρα µε 680
ευρώ µισθό και διογκώνονται σε αριθµό, είναι µια σκέτη κοροϊδία,
αφού ο προηγούµενος νόµος έχει κλειδώσει τους πίνακες διορι-
σµού των αναπληρωτών και η όποια µοριοδότησή τους αφορά
µόνο αυτήν τη χρονιά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν ήσασταν εδώ, αλλά ανοίξαµε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ακούστε συνολικά την εισήγησή
µας και µπορείτε ενδεχοµένως να απαντήσετε στην οµιλία σας.
Ανοίξατε εσείς, αλλά εµείς το ανοίγουµε και για πιο πριν. Ακού-
στε µας.

Έτσι, λοιπόν, χιλιάδες είναι οι νέοι εκπαιδευτικοί που έχουν
κάνει αναπληρωτές για τις χρονιές από το 2011 έως το 2014 και
βέβαια η προϋπηρεσία τους µένει χωρίς κανένα αντίκρισµα.

Δεν είµαστε ενάντια γενικά στη µοριοδότηση και σηµειώνουµε
την ανάγκη της επέκτασής της και για τις παραπάνω χρονιές. Η
λύση, όµως, σήµερα στα πάνω από είκοσι δύο χιλιάδες πεντακό-
σια κενά εκπαιδευτικών που υπάρχουν για τη νέα σχολική χρονιά,
όπως το ίδιο το Υπουργείο έχει παραδεχθεί, είναι µόνο µία, ανε-
ξάρτητα εάν πρόκειται να τα καλύψει, όπως είχε δεσµευθεί τότε
ο Υφυπουργός σε µία συνεδρίαση στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων που είχα παρευρεθεί, µε δεκαεννέα χιλιάδες πεντα-
κόσιους αναπληρωτές. Για τους υπόλοιπους και έως τον αριθµό
των είκοσι δύο χιλιάδων πεντακοσίων και όποιες άλλες ανάγκες
υπάρξουν τι θα γίνει; 

Συνεπώς ο µαζικός διορισµός µόνιµου εκπαιδευτικού προσω-
πικού στα σχολεία για εµάς είναι το βασικό ζήτηµα. Το επιχεί-
ρηµα της Κυβέρνησης για τα δηµοσιονοµικά προβλήµατα, που
τάχα επιβάλλουν έκτακτες λύσεις, υποκρύπτει αυτό που έχει
δροµολογηθεί εδώ και χρόνια, τις συντριπτικές ανατροπές των
εργασιακών σχέσεων στα σχολεία που έρχονται σαν παρεπόµενη
συνέχεια των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στο ίδιο το σχο-
λειό. Άρα, λοιπόν, υπάρχει συνέχεια στην πολιτική και στον χώρο
της παιδείας.

Η µαζική, λοιπόν, συµµετοχή ανέργων εκπαιδευτικών –πάνω
από εβδοµήντα πέντε χιλιάδες- στους πίνακες των αναπληρωτών
υπογραµµίζει µε δραµατικό τρόπο το οξυµµένο πρόβληµα της
ανεργίας και σ’ αυτόν τον κλάδο, σε αντίθεση µε τις τεράστιες
και οξυµµένες ανάγκες που υπάρχουν στα σχολεία σήµερα, που
ναι µεν το Υπουργείο και η Κυβέρνηση δεν µπορούν να τις αρνη-
θούν, αλλά δεν κάνουν και τίποτα για τη λύση τους.

Όσον αφορά για την πληροφόρηση και όλα αυτά που ακού-
γονται ή αυτά που ακούσαµε και προηγουµένως από τον Υ-
πουργό ή όλα αυτά που ειπώθηκαν στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων για την υπέρβαση του ορίου 1 προς 10 κ.λπ. µε
προσλήψεις ή διενέργεια του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ µέσα στο
2014, εµείς λέµε ότι µόνο ως πρόκληση µπορεί να εκληφθεί από
τους εκπαιδευτικούς, τους γονείς και τα παιδιά. Χρόνια τώρα και
όχι µε αφετηρία την κρίση, ζουν τα παιδιά, οι λαϊκές οικογένειες
το καθεστώς των προσλήψεων µε το σταγονόµετρο σε εκπαιδευ-
τικούς καθώς και συντριπτικές ανατροπές στις εργασιακές σχέ-
σεις των εκπαιδευτικών, µε αποτέλεσµα τα σχολεία να ανοίγουν
και να κλείνουν µε χιλιάδες κενά και τα παιδιά να µένουν χωρίς
δάσκαλο.

Σε ό,τι αφορά τους µουσουλµάνους ιεροδιδασκάλους, έχουµε
τοποθετηθεί ήδη σε αυτό το ζήτηµα από το 2007, ψηφίζοντας
«παρών» στο πλαίσιο της αντίληψης που έχουµε ως κόµµα για
τον διαχωρισµό Εκκλησίας και Κράτους και µε τη γνώση του πώς
αξιοποιούνται θρησκευτικά και άλλα ζητήµατα της µειονότητας
από τη µεριά του µουσουλµανικού καθεστώτος, του προξενείου,
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των αστικών κοµµάτων στη χώρα µας.
Με αυτήν την έννοια είχαµε πει ότι δεν έχουµε αντίρρηση να

πληρώνονται και οι ιεροδιδάσκαλοι από το κράτος, όπως και οι
ορθόδοξοι ιερείς. Είχαµε αντιτεθεί στις συµβάσεις που σήµερα
έρχονται για παράταση, όπως και στο ότι δεν προβλέπεται η συµ-
µετοχή της µουσουλµανικής κοινότητας στις επιτροπές επιλογής
των ιεροδιδασκάλων. Αυτά είναι ζητήµατα που επιτρέπουν, κατά
τη γνώµη µας, να εµφιλοχωρούν και να διαιωνίζονται αντιπαρα-
θέσεις µακριά από τα πραγµατικά προβλήµατα του λαού και της
µουσουλµανικής κοινότητας και στις οποίες, βεβαίως, δεν συµ-
φωνούµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Στις σηµερινές συνθήκες η διδασκαλία της µουσουλµανικής
θρησκείας στο δηµόσιο σχολείο και εκτός ωρολογίου προγράµ-
µατος είναι σε θετική κατεύθυνση και κατ’ εµάς, στο πλαίσιο του
αναγκαίου διαχωρισµού Εκκλησίας-Κράτους, θα πρέπει να δια-
µορφώνεται ανάλογα η κατάσταση για όλα τα παιδιά. Το µάθηµα
των Θρησκευτικών εντός του ωρολογίου προγράµµατος του
σχολείου δεν έχει λόγο ύπαρξης και πρέπει να αντικατασταθεί
µε τη γνώση της ιστορίας των θρησκειών.

Σε ό,τι αφορά την κατάργηση της παραγράφου 2 του άρθρου
35 του ν. 3794, που δηµιουργούσε προσκόµµατα στην πρόσβαση
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση για φοιτητές πάσχοντες από συγ-
κεκριµένες παθήσεις, δεν είναι αρνητική. Εµείς βεβαίως και δεν
τοποθετούµαστε αρνητικά. Δεν λύνει, όµως, σε καµµία περί-
πτωση τα τεράστια προβλήµατα και τις δυσκολίες στην πρόσβα-
ση, στη φοίτηση και στην ολοκλήρωση των σπουδών των παιδιών
µε αναπηρίες.

Ακριβώς για την ουσιαστική αντιµετώπιση του πιο πάνω προ-
βλήµατος το Κοµµουνιστικό Κόµµα κατέθεσε ολοκληρωµένη
τροπολογία, µε αριθµό 1742, την οποία ζητούµε να κάνει δεκτή
η Κυβέρνηση. Μέσω αυτής προτείνουµε συγκεκριµένα σε όλα τα
πανεπιστήµια της χώρας και στο πλαίσιο των οργανισµών τους
να δηµιουργούνται δοµές για την ολόπλευρη στήριξη των φοιτη-
τών και των σπουδαστών µε αναπηρία. Επίσης, προτείνουµε το
πανεπιστήµιο να προσλαµβάνει µε µόνιµη και σταθερή σχέση ερ-
γασίας και πλήρη δικαιώµατα διερµηνείς νοηµατικής γλώσσας,
ειδικούς συνοδούς, κοινωνικούς επιµελητές, ειδικό βοηθητικό
προσωπικό κ.λπ.. 

Προτείνουµε τα συγγράµµατα να παρέχονται δωρεάν στους
φοιτητές, όλες οι ιστοσελίδες και οι βιβλιοθήκες των πανεπιστη-
µιακών σχολών να είναι άµεσα προσβάσιµες για τους φοιτητές,
σπουδαστές κ.λπ., να χρηµατοδοτούνται όλα τα πανεπιστήµια
από τον κρατικό προϋπολογισµό για την υλοποίηση των απαραί-
τητων έργων και υποδοµών –ράµπες, ανελκυστήρες κ.λπ.- ώστε
να εξασφαλιστεί η προσβασιµότητα στους κινητικά ανήµπορους
φοιτητές.

Επιπλέον προτείνουµε οι φοιτητές µε αναπηρία και χρόνιες πα-
θήσεις να µετεγγράφονται, χωρίς όρια και προϋποθέσεις, σε ισό-
τιµη σχολή του τόπου κατοικίας τους ή πλησίον των δοµών
αποκλειστικής θεραπείας τους, µε βάση, βέβαια, την πάθησή
τους. 

Πρόκειται για µια συγκεκριµένη πρόταση που καταθέτουµε
στην επερώτηση για τους φοιτητές. Βεβαίως, εδώ θα ήθελα να
πω ότι έχουµε καταθέσει άλλες δύο τροπολογίες, σε ό,τι αφορά
τη διαγραφή των φοιτητών και την προαγωγή και απόλυση των
µαθητών από το λύκειο, στη βάση όλων αυτών. Σηµειωτέον ότι
αυτήν την τροπολογία για την προαγωγή και απόλυση των µα-
θητών είναι η δεύτερη φορά που την καταθέτουµε. Εµείς ζη-
τούµε να τις κάνει και τις τρεις δεκτές το Υπουργείο ή τουλά-
χιστον να µας απαντήσει ότι τις απορρίπτει.

Στόχος της τροπολογίας που καταθέτουµε για τη διαγραφή
των φοιτητών είναι να εξασφαλίσει ότι κανένας φοιτητής και
σπουδαστής που θέλει να ολοκληρώσει τις σπουδές του δεν θα
στερηθεί αυτήν τη δυνατότητα. Σε αυτήν την κατεύθυνση, αυτό
που προβάλλουµε και προτάσσουµε είναι το κάθε ανώτατο εκ-
παιδευτικό ίδρυµα, ανάλογα µε τις απαιτήσεις που απορρέουν
από τα προγράµµατα σπουδών, να είναι υποχρεωµένο να θεσπί-
σει µέτρα που να διευκολύνουν την ολοκλήρωση των σπουδών
όσων φοιτητών και σπουδαστών εργάζονται κατά τη διάρκεια

των σπουδών τους ή σπουδάζουν µακριά από τον τόπο κατοικίας
τους. Βέβαια, σε κάθε περίπτωση, κανένας ενεργός φοιτητής ή
σπουδαστής δεν µπορεί να στερηθεί τη φοιτητική του ιδιότητα
και τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτήν, εκτός βέβαια αν
το επιθυµεί ο ίδιος.

Προτού κλείσω να πω ότι έχουµε, βέβαια, και τις υπουργικές
τροπολογίες. Θα ήθελα µερικές διευκρινίσεις. Δεν ξέρω αν θα
έχουµε µετά τον χρόνο για δευτερολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καλύτερα θα
ήταν τώρα που έχετε χρόνο να τα πείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 1776, που κατέθεσε ο Υπουρ-

γός. Στην ουσία µε το άρθρο 1 µειώνεται το ποσοστό καταβολής
των εσόδων στο 7%, από το 10% που ίσχυε πριν, από ελεύθερα
επαγγέλµατα που ασκούν οι πανεπιστηµιακοί. Αυτό λέει. Ή αν
δεν ισχύει αυτό, πείτε µας τι ισχύει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Όχι. Ισχύει για όσους έχουν δηλώσει ως πλήρη και απο-
κλειστική απασχόληση το πανεπιστήµιο και κατ’ εξαίρεση ασκούν
µια δραστηριότητα. Δεν µιλάω για τους µερικής απασχόλησης,
αλλά γι’ αυτούς που έχουν δηλώσει πλήρη και αποκλειστική απα-
σχόληση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ναι, γι’ αυτούς, καµµία αντίρρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ,

δεν γίνεται διάλογος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ούτως ή άλλως, εµείς αυτό που

λέµε είναι ότι η πλήρης και αποκλειστική απασχόληση θα πρέπει
να διέπει την εργασιακή σχέση των µελών ΔΕΠ, χωρίς τη δυνα-
τότητα ιδιωτικής ενασχόλησης προς την κατεύθυνση προσπόρι-
σης χρηµάτων κ.λπ..

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 2 της ίδιας τροπολογίας, µας βρίσκει
αντίθετους το γεγονός ότι µέσω, έστω, αυτού του κονδυλίου, του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, πάµε να καλύψουµε τα
προβλήµατα που θα προκύψουν ή προκύπτουν στη µισθοδοσία
των αναπληρωτών. Αυτό δεν γίνεται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα απευθύνε-
στε στο Τµήµα, κύριε Λαµπρούλη, και όχι στον Υπουργό. Ο Υ-
πουργός θα απαντήσει αν θέλει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ναι, εντάξει. Απλά κοιτάω τον
Υπουργό, κύριε Πρόεδρε.

Σχετικά µε την υπ’ αριθµόν 1774 τροπολογία που έχει οκτώ
άρθρα, υπάρχουν κάποια άρθρα στα οποία δεν θα είχαµε αντίρ-
ρηση. Όµως, επειδή σε κάποια συµφωνούµε και σε άλλα διαφω-
νούµε, στο σύνολο θα το καταψηφίσουµε. Διότι υπάρχουν κάποια
άρθρα µε τα οποία ενδεχοµένως θα συµφωνούσαµε αλλά δεν
µπορούµε να το κάνουµε. 

Κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει
να υπάρχει εφ’ όλης της ύλης αντίθεση µε τη συνολική πολιτική
που ακολουθείται αλλά και µε την πολιτική που κυριαρχεί σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο χώρο της παιδείας, την
ευρωπαϊκή λογική, που κάτω από το µοτίβο της σύνδεσης της
παιδείας µε την αγορά δικαιολογούνται όλα τα άλλα. 

Κυριαρχεί µία άποψη, η οποία µπορεί να φαίνεται ελκυστική,
ιδιαίτερα σε µία περίοδο ανεργίας, µερικής απασχόλησης και
επαγγελµατικής ανασφάλειας, ότι δηλαδή εάν συνδεθεί η
παιδεία µε την αγορά τα πράγµατα λύθηκαν. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν είναι έξω από τη λογική ότι η
παιδεία πρέπει να είναι αναπόσπαστο στοιχείο της οικονοµίας
και της κοινωνίας. Δεν υποστηρίζουµε µία παιδεία για τον εαυτό
της, ασύνδετη από την παραγωγή, ασύνδετη από τις κοινωνικές
ανάγκες. Όµως, ακριβώς επειδή η οικονοµία είναι δεδοµένη, η
σύνδεση της παιδείας µε την οικονοµία την καθιστά σήµερα και
ταξική και ανορθολογική και αντιεπιστηµονική ως προς το περιε-
χόµενό της. 

Για αυτό συνδέουµε το θέµα της παιδείας µε την ανάγκη
γενικότερης πολιτικής και κοινωνικής αλλαγής. Όµως, αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν αγωνιζόµαστε έτσι ώστε κάποια από τα προ-
βλήµατα που εµφανίζονται από την εφαρµογή της συγκε-
κριµένης πολιτικής να αµβλυνθούν, να µειωθούν, προς την κατεύ-
θυνση ελάφρυνσης των όποιων συνεπειών άσκησης αυτής της
πολιτικής. 
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Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

κι εµείς. 
Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη, ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων

Δηµοκρατικών Βουλευτών. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.   
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από αρκετό καιρό έρχεται

προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που δεν αφορά περικοπές µισθών
και συντάξεων, ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας σε τιµή
ευκαιρίας ούτε άλλες µεταρρυθµίσεις -εντός εισαγωγικών και
παρενθέσεων- που θα µας φέρουν δήθεν την ανάπτυξη και θα
µας οδηγήσουν σε αυτήν. Ευτυχώς αφορά στο µεγαλύτερο
µέρος του σε αντι-µεταρρυθµίσεις. Έτσι ονοµάζω εγώ τις πολιτι-
κές που στοχεύουν στην κοινωνία και στις ανάγκες της. 

Ο ελληνικός λαός χόρτασε από µεταρρυθµίσεις και ψέµατα.
Ας δούµε και λίγο τα πραγµατικά του προβλήµατα. Αναφερόµενη
σε ψέµατα, δεν µπορώ παρά να θυµηθώ την εκπαιδευτική
πολιτική του κ. Αρβανιτόπουλου και τη συστηµατικότητα µε την
οποία εργάστηκε χέρι µε χέρι µε τα κυβερνητικά µέσα µαζικής
συκοφάντησης, για να διαλύσουν τα δηµόσια πανεπιστήµια στο
όνοµα των αυθαίρετων υποσχέσεων για απολύσεις στο δηµόσιο
τοµέα. Δεν µπορώ παρά να θυµηθώ τις «θεατρικές» παραστάσεις
που ανέβαζαν καθηµερινά για τον δήθεν υπερβολικό αριθµό των
διοικητικών υπαλλήλων που υπηρετούσαν στο Πανεπιστήµιο
Αθηνών. 

Πού είναι, βέβαια, σήµερα ο κ. Αρβανιτόπουλος µετά την κα-
τάθεση του πορίσµατος του εξωτερικού αξιολογητή που
κατατέθηκε στα µέλη της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων
την περασµένη βδοµάδα; 

Τι λέει αυτό το πόρισµα; Λέει ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια και
πολύ περισσότερο τα ελληνικά ΤΕΙ βρίσκονται πολύ πιο κάτω από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο όσον αφορά τη σχέση διοικητικών
υπαλλήλων προς φοιτητές αλλά και διοικητικών υπαλλήλων προς
καθηγητές. Αυτό σηµαίνει ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια είναι επί
της ουσίας υποστελεχωµένα και µάλιστα σε σχέση µε ορισµένα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της Βόρειας Ευρώπης, όπως είναι για
παράδειγµα το πανεπιστήµιο του Ελσίνκι, είναι ιδιαιτέρως υπο-
στελεχωµένα. 

Η σχέση διοικητικών υπαλλήλων προς φοιτητές στα ελληνικά
πανεπιστήµια είναι της τάξεως του 1,32 διοικητικών υπαλλήλων
ανά 1.000 φοιτητές, ενώ στα ΤΕΙ ο αριθµός αυτός µειώνεται
ακόµη περισσότερο και είναι 0,38 διοικητικοί υπάλληλοι ανά
1.000 φοιτητές, τη στιγµή που στο Ελσίνκι είναι 14 διοικητικοί
υπάλληλοι ανά 1.000 φοιτητές. Στα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια η
αναλογία σε ό,τι αφορά τους καθηγητές, είναι 0,88 διοικητικοί
υπάλληλοι ανά καθηγητή και στα ελληνικά πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα είναι 0,22 διοικητικοί υπάλληλοι ανά καθηγητή. Ο
ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 6,20 υπάλληλοι ανά 1000 φοιτητές. 

Αυτό σηµαίνει πως σύµφωνα µε την καλή θέση που έχουν στην
παγκόσµια κατάταξη ορισµένα πανεπιστήµια, όπως είναι το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο ή το πανεπιστήµιο της Αθήνας, το
Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο, το σύνολο της πανεπιστηµιακής
κοινότητας -δηλαδή οι ακαδηµαϊκοί ως επί το πλείστον, οι ερευ-
νητές, οι καθηγητές, οι φοιτητές και οι διοικητικοί υπάλληλοι-
έχουν αναλάβει σοβαρά τον ρόλο τους και εν πάση περιπτώσει
µε πενιχρά µέσα επιτυγχάνουν σχετικά καλά αποτελέσµατα.

Κατόπιν αυτών, θα ήθελα να δω να γίνεται προσπάθεια από
όλους µας να σταµατήσει επιτέλους αυτή η κατασυκοφάντηση
και η επίθεση που έχει ξεκινήσει από κάποιους ενάντια στις
δοµές του κράτους και στους εργαζόµενους σε αυτές. Είναι τε-
λείως διαφορετικό να διορθώνουµε λάθη, να αναδιαρθρώνουµε
τις διοικητικές δοµές και τις διοικητικές υπηρεσίες και τελείως
διαφορετικό είναι να απολύουµε, να συκοφαντούµε και να κατα-
στρέφουµε τις ζωές ανθρώπων στη βάση µιας δήθεν ανανέωσης
του κράτους, η οποία επί της ουσίας δεν υφίσταται. 

Θα ήθελα, µάλιστα, να σταµατήσει και η λάσπη που δέχθηκαν
τα πανεπιστήµια και οι εργαζόµενοι σε αυτά από την προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, που δεν µπορεί
να δικαιολογηθεί από τα πραγµατικά στατιστικά δεδοµένα, τα
οποία δείχνουν τι; Δείχνουν ότι δεν υπάρχει καµµία απολύτως
ανάγκη για απολύσεις. Να µη σας πω ότι οδηγούµαστε στο αντί-

θετο συµπέρασµα. 
Κύριε Υπουργέ, προσλήψεις πρέπει να γίνουν -σας το είπα και

στην αρµόδια επιτροπή- σύµφωνα µε τη µελέτη που κατατέθηκε
και όχι απολύσεις.

Τα παραπάνω µε οδηγούν αβίαστα στο συµπέρασµα ότι η προ-
ηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας σε αγαστή
συνεργασία µε τον «Υπουργό των απολύσεων», τον κ. Μητσο-
τάκη –µάλλον, µε συγχωρείτε, τον Υπουργό των «µεγάλων» µε-
ταρρυθµίσεων- και βέβαια µε ορισµένα µαζικά µέσα διαστρέ-
βλωσης της αλήθειας στη χώρα µας έψαχναν -όπως στην περί-
πτωση στης ΕΡΤ και των εκπαιδευτικών της τεχνολογικής εκπαί-
δευσης- απλά για τους αριθµούς που θα συγκροτούσαν το
σύνολο των εξίµισι χιλιάδων που είναι ο στόχος για τις απολύ-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµα σηµαντικό ζήτηµα
του παρόντος νοµοσχεδίου αφορά στον διπλασιασµό της µοριο-
δότησης των αναπληρωτών που υπηρετούν στις δυσπρόσιτες και
παραµεθόριες περιοχές. Το νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς να
διορθώσει ένα σηµαντικό πρόβληµα της πρωτοβάθµιας και της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και µια αδικία –αν θέλετε- εις
βάρος των ανθρώπων που υπηρέτησαν σε αποµακρυσµένες πε-
ριοχές –ή υπηρετούν- και η υπηρεσία τους εξοµοιώνονταν µε
αυτήν όσων υπηρετούν στα αστικά κέντρα. 

Έτσι, καλούσαν έναν καθηγητή, έναν δάσκαλο να υπηρετήσει
µακριά από το σπίτι του σε µια αποµακρυσµένη και δυσπρόσιτη
περιοχή ή σε ένα νησί, µε τον πολύ χαµηλό µισθό -που όλοι γνω-
ρίζουµε ποιος είναι- ο οποίος δεν καλύπτει ούτε τις βασικές
ανάγκες διαβίωσής του. Σε αυτόν τον άνθρωπο δεν έδιναν καν
τη διέξοδο και τη δυνατότητα ότι αφού υπηρετήσει για κάποιο
χρονικό διάστηµα σε µια αποµακρυσµένη περιοχή, στη συνέχεια
µε την αυξηµένη µοριοδότηση θα µπορέσει να επιστρέψει κοντά
στον τόπο της µόνιµης διαµονής του.

Με τη µοριοδότηση που προτείνεται γίνεται, επίσης, ευχερέ-
στερη η ανεύρεση αναπληρωτών εκπαιδευτικών για να υπηρετή-
σουν στις δυσπρόσιτες, αποµακρυσµένες περιοχές -διότι το
ζήσαµε κι αυτό τα προηγούµενα χρόνια µε τα τεράστια κενά που
υπήρχαν στα νησιά και στις ορεινές µειονοτικές περιοχές- διότι
παρέχεται ένα σηµαντικό κίνητρο και πολιτικά γίνεται µια διόρ-
θωση σε αυτήν τη στρεβλή αντίληψη ισότητας που είχε επιβληθεί
τα τελευταία χρόνια µετά το 2010 που µόνο την πραγµατική ισό-
τητα δεν εξυπηρετούσε. Διότι δεν µπορείς να έχεις ισότητα σε
άνισες και ανόµοιες καταστάσεις και διότι επιβάλλοντας ισότητα
σε αυτές τις καταστάσεις στην ουσία επιβάλλεις την ανισότητα.
Όπως και να το κάνουµε είναι διαφορετικό πράγµα το να υπηρε-
τεί κανείς στο Χαλάνδρι και διαφορετικό πράγµα να υπηρετεί στο
Καστελόριζο ή στα Ποµακοχώρια στην Ξάνθη.

Εγώ, όµως, κύριε Υπουργέ, θέλω να το πάω κι ένα βήµα πα-
ρακάτω και να εισηγηθώ να αποκαταστήστε την αδικία των τεσ-
σάρων προηγούµενων ετών και να βρεθεί µια νοµική φόρµουλα
–αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει πρόβληµα αναδροµικότητας- ώστε
οι εκπαιδευτικοί που υπηρέτησαν σε αυτές τις περιοχές να µπο-
ρέσουν να µοριοδοτηθούν µε έναν τρόπο επαυξηµένο, ως ελά-
χιστη αναγνώριση των υπηρεσιών που προσέφεραν. 

Ωστόσο, ο διπλασιασµός της µοριοδότησης δεν έχει καµµία
πρακτική αξία και σηµασία, όπως σας είπα, αν δεν συνοδεύεται
από το αντίστοιχο άνοιγµα των πινάκων των αναπληρωτών που
έκλεισαν εν όψει της διεξαγωγής του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ το
2012, ο οποίος διαγωνισµός βεβαίως ουδέποτε διενεργήθη. Δια-
φορετικά και σε εικοσαπλασιασµό της µοριοδότησης να πάτε δεν
έχει κανένα απολύτως νόηµα, εφόσον οι πίνακες θα παραµένουν
κλειστοί. Χαίροµαι που πραγµατικά…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Άνοιξαν από το 2012 και µετά. Δεν άνοιξαν από το 2010
έως 2012. Ξεκλείδωσαν οι πίνακες 2012-2014.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Γιατί έτσι;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Γιατί το 2012 ήταν να γίνει διαγωνισµός και δεν έγινε. Κά-
ποιοι θεωρούσαν ότι θα γίνει. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ναι. Όµως, δεν έγινε. Νοµίζω ότι πρέπει
να το πάτε στο 2010. 

Ένα µεγάλο µέρος του πολύ µεγάλου αριθµού των οργανικών
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θέσεων που έχουν προκύψει τα τελευταία χρόνια για τους γνω-
στούς λόγους, όπως για παράδειγµα, εξαιτίας του πολύ µεγάλου
αριθµού των συνταξιοδοτήσεων-ανέρχονται φέτος στα είκοσι
δυόµισι χιλιάδες τα οργανικά κενά στα σχολεία- πρέπει να καλυ-
φθεί από εκπαιδευτικούς, κύριε Υπουργέ, µε µόνιµη σχέση ερ-
γασίας µε την εκπαίδευση. Η ποιοτική αναβάθµιση του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος συνδέεται µεν µε την αξιολόγηση, αλλά συν-
δέεται και µε τη µόνιµη σχέση εργασίας του εκπαιδευτικού µε
την εκπαίδευση. 

Τα τελευταία χρόνια είχαµε καταντήσει µια χώρα της εποχικής
εργασίας, της απλήρωτης εργασίας και της part-time απασχόλη-
σης. Οι άνθρωποι δεν µπορούν ούτε να προχωρήσουν στη ζωή
τους ούτε καν να προβούν σε έναν στοιχειώδη οικογενειακό προ-
γραµµατισµό, µε απλήρωτη ή κακοπληρωµένη εργασία, µε επο-
χικές συµβάσεις επτά ή οκτώ µηνών και µε εποχική απασχόληση
τους υπόλοιπους µήνες στον τουρισµό. Έχουµε σήµερα χιλιάδες
εκπαιδευτικούς οι οποίοι το χειµώνα εργάζονται στα σχολεία και
τα καλοκαίρια εργάζονται στα χωράφια ή σερβίρουν µπίρα στα
εστιατόρια. 

Εποµένως είναι επιτακτική η ανάγκη να προχωρήσετε, το συν-
τοµότερο δυνατόν, στη διεξαγωγή ενός διαγωνισµού του ΑΣΕΠ
για την πρόσληψη ικανού, όµως, αριθµού εκπαιδευτικών. Τα εκ-
παιδευτικά κενά είναι τεράστια -το ξέρουµε όλοι- και πραγµατικά
νοµίζω ότι θα πρέπει, αν θέλετε, να εξαιρεθούν κάποια στιγµή
από τον κανόνα του 1 προς 10. 

Βεβαίως, εδώ θα πρέπει να δείτε και ένα ζήτηµα, µε το οποίο
ξέρω ότι έχετε ασχοληθεί. Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δείτε το
µεγάλο πρόβληµα που προέκυψε µε τη θέση των εκπαιδευτικών
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης σε διαθεσιµότητα. Αυτήν τη
στιγµή χίλιοι επτακόσιοι άνθρωποι βρίσκονται στην «οµηρία» της
διαθεσιµότητας και επτακόσιοι εξ αυτών αντιµετωπίζουν την
«οµηρία» της απόλυσης, επειδή ακριβώς δεν µπορούν να βρε-
θούν θέσεις στις οποίες θα πρέπει να µεταταγούν. Νοµίζω ότι εν
όψει της έναρξης της σχολικής χρονιάς πρέπει να δώσετε µία
λύση και στο θέµα αυτό. 

Θα ήθελα να µιλήσω για την αυτοδίκαιη διαγραφή από 1η Σε-
πτεµβρίου  του 2014 των λεγόµενων αιωνίων ή λιµναζόντων φοι-
τητών και τη δυνατότητα που δίνεται µε την κατάθεση της
τροπολογίας σε φοιτητές που εισήχθησαν πριν από το 2003, να
µπορούν να συµµετάσχουν σε δύο επόµενες εξεταστικές περιό-
δους, µόνο αν προηγουµένως είχαν συµµετάσχει σε τουλάχιστον
µία εξεταστική περίοδο κατά τα δύο προηγούµενα ακαδηµαϊκά
έτη. 

Κατ’ αρχάς, αυτό είναι µία ρύθµιση η οποία έρχεται από το πα-
ρελθόν. Έχει ψηφιστεί από το 2011. Αυτό που έρχεται µε την
τροπολογία που εισάγετε τώρα είναι ένα µεταβατικό στάδιο και
µία ευκαιρία που εκτιµώ ότι βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση.
Σας είπα, όµως, και στη συζήτηση στην επιτροπή ότι θα πρέπει -
και θα αναφερθώ, αν θέλετε, σε κάποιες απλώς διοικητικές εγ-
γραφές που δεν συνδέονται και µε κάποιες ειδικότερες παροχές
από την πλευρά του πανεπιστηµίου- σε κάθε περίπτωση να προ-
σέχουµε «να µην πετάξουµε και το µωρό µαζί µε τα νερά». 

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να εξετάσουµε και την περίπτωση
να εξαιρούνται από τον ορισµό των «αιωνίων» φοιτητών που δίνει
ο νόµος, φοιτητές οι οποίοι επί της ουσίας δεν είναι αιώνιοι. Πρό-
κειται για ήδη πτυχιούχους φοιτητές, που έχουν πάρει δηλαδή
ένα πρώτο πτυχίο και έχουν εισαχθεί µε τη διαδικασία των κατα-
τακτήριων εξετάσεων. Αυτοί οι φοιτητές είναι συνήθως επιµελείς
φοιτητές, έχουν ήδη έναν επαγγελµατισµό, εργάζονται στα Σώ-
µατα Ασφαλείας, είναι λογιστές και εν πάση περιπτώσει επιχει-
ρούν τη βελτίωση του µορφωτικού ή του επιχειρησιακού τους
επιπέδου και ενίοτε καθυστερούν να πάρουν το δεύτερο πτυχίο
τους για επαγγελµατικούς ή για οικογενειακούς λόγους. 

Επίσης, δεν µπορούν να υπακούν στην έννοια της διετούς δια-
κοπής των σπουδών που έχετε βάλει στην τροπολογία, γιατί εν-
δέχεται -όπως ανέφερα ήδη- να έχουν διακόψει τις σπουδές τους
για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα. Μάλιστα, όσοι εξ αυτών ερ-
γάζονται στα Σώµατα Ασφαλείας ενδέχεται ο τόπος εργασίας και
υπηρεσίας τους, λόγω των συνεχών µεταθέσεων, να απέχει ση-
µαντικά από το πανεπιστηµιακό ίδρυµα στο οποίο φοιτούν και να
καθίσταται ιδιαίτερα δυσχερής και δαπανηρή, λόγω των επιβε-

βληµένων µετακινήσεων, η ολοκλήρωση των σπουδών τους. 
Εξ αυτών των λόγων απαιτείται µία ευνοϊκότερη ρύθµιση γι’

αυτές τις κατηγορίες φοιτητών, δηλαδή για πτυχιούχους φοιτη-
τές οι οποίοι αργούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους ή δια-
κόπτουν για µεγάλα χρονικά διαστήµατα µέχρι την τµηµατική
ολοκλήρωσή τους, λόγω ακριβώς των προαναφερόµενων συν-
θηκών και όχι εξαιτίας της αδιαφορίας που έχουν επιδείξει. Επι-
πλέον, αυτοί οι φοιτητές δεν δικαιούνται ούτε δωρεάν συγγράµ-
µατα ούτε φοιτητικό πάσο, ούτε και έχουν πρόσβαση στις φοι-
τητικές εστίες και επί της ουσίας θα έλεγα ότι δεν επιβαρύνει κα-
θόλου το εκπαιδευτικό σύστηµα το να υπάρχει µόνο ένας
συγκεκριµένος αριθµός αυτών στις πανεπιστηµιακές αίθουσες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δοθείσης της ευκαιρίας θέλω
να αναφερθώ και σε ένα άλλο σηµαντικό πρόβληµα της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης της χώρας µας, το οποίο είναι και πρό-
βληµα της ελληνικής κοινωνίας και της χειµαζόµενης ελληνικής
οικογένειας. Αφορά τις µετεγγραφές των φοιτητών. Πλέον υπάρ-
χουν δύο µεγάλες κατηγορίες. Η πρώτη και µεγαλύτερη, που επι-
κράτησε να ονοµάζεται «ελεύθερες µετεγγραφές», ισχύει από
τον τελευταίο Μάιο, προβλέπεται από το άρθρο 53 του ν.4264
και φέρει την υπογραφή του προηγούµενου Υπουργού, του κ.
Αρβανιτόπουλου. Τι προβλέπει το άρθρο αυτό; Προβλέπει µετα-
φορά θέσης εισαγωγής πολυτέκνων, τριτέκνων και ειδικών κα-
τηγοριών. Ο νόµος, κύριε Υπουργέ, λέει ότι όσοι εµπίπτουν στις
ανωτέρω κατηγορίες δικαιούνται µεταφορά θέσης, η οποία
πραγµατοποιείται µε απόφαση της γενικής συνέλευσης του τµή-
µατος υποδοχής. 

Το πρώτο ζήτηµα που εγείρεται είναι αν η αρµοδιότητα των
γενικών συνελεύσεων των τµηµάτων υποδοχής είναι απλά διαπι-
στωτική -αν, δηλαδή, αρκούνται στο να διαπιστώσουν, ελέγχον-
τας τα δικαιολογητικά, ότι ο αιτούµενος τη µεταφορά θέσης
όντως τη δικαιούται - ή ουσιαστική, οπότε η γενική συνέλευση
στο τµήµα της υποδοχής µπορεί, εφόσον το κρίνει απαραίτητο,
να µπλοκάρει τη µεταφορά της εκάστοτε θέσης. Εσείς µας εί-
πατε ότι, µε το γράµµα του νόµου και σύµφωνα µε την ερµηνεία
την οποία δίνετε, η αρµοδιότητα αυτή είναι απλά διαπιστωτική.
Οι πρυτάνεις, όµως, και γενικότερα η πανεπιστηµιακή κοινότητα
έχουν εκφράσει ανοιχτά τη διαφωνία τους, όσον αφορά τις λε-
γόµενες αυτές «ελεύθερες µετεγγραφές», µε το αιτιολογικό ότι
τα ιδρύµατα δεν έχουν τη δυνατότητα από πλευράς υποδοµών,
προϋποθέσεων και εκπαιδευτικού προσωπικού να υποδεχθούν
µεγάλο αριθµό φοιτητών. 

Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ πιθανόν φοιτητές
που θεωρητικά δικαιούνται µετεγγραφή τελικά να µην την πραγ-
µατοποιήσουν, εφόσον οι γενικές συνελεύσεις των τµηµάτων
υποδοχής δεν δώσουν το πράσινο φως. Εποµένως εκτιµώ ότι θα
πρέπει να εκδοθεί άµεσα η σχετική υπουργική εγκύκλιος που θα
θέτει προθεσµία στη διοίκηση να αποφαίνεται επί των αιτήσεων
µεταφοράς θέσης, µε την άπρακτη παρέλευση της οποίας θα θε-
ωρείται ότι αυτή έγινε δεκτή, ώστε να µη βρεθούν προ εκπλή-
ξεως όσοι φοιτητές θεωρούν, βάσει του ανωτέρω ψηφισθέντος
νόµου αλλά και των δικών σας εξαγγελιών, ότι µπορούν να µε-
ταφέρουν ελεύθερα τη θέση τους.

Έρχοµαι τώρα σε µια άλλη κατηγορία µετεγγραφών, στις µε-
τεγγραφές λόγω εισοδήµατος. Ουσιαστικά ο κ. Λοβέρδος επα-
νέφερε τις µετεγγραφές αυτές βάσει του εισοδήµατος, µε
σχετική τροπολογία η οποία ψηφίστηκε από τη Βουλή πριν από
µερικούς µήνες. Μοναδικό κριτήριο είναι η εισοδηµατική κατά-
σταση των οικογενειών αυτών και όριο είναι το ποσό των 9.000
ευρώ για κάθε µέλος της οικογένειας του επιτυχόντος. Βέβαια
δώσατε και το δικαίωµα της αµοιβαίας µετεγγραφής µεταξύ των
φοιτητών των περιφερειακών πανεπιστηµίων. 

Εγώ θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι τάσσοµαι υπέρ της επέ-
κτασης της ρύθµισης αυτής και στους επιτυχόντες του 2013 και
θα σας εξηγήσω το γιατί. Κατ’ αρχάς, διαπιστώνω ότι υπάρχει
ένα σοβαρό πρόβληµα στο να µπορέσουµε κάποιοι να κατανοή-
σουµε την πραγµατική κατάσταση της ελληνικής οικογένειας.
Ακούω διάφορα επιχειρήµατα και δεν µιλάω για τις µεταρρυθµι-
στικές κορόνες των κατ’ επάγγελµα µεταρρυθµιστών εκδοτών
και των µεγάλων εφηµερίδων. Αναφέροµαι σε ορισµένους θεσµι-
κούς παράγοντες, όπως είναι οι πρυτάνεις και διάφορα µέλη της
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Κυβέρνησης. Τι δεν έχει γίνει, λοιπόν, κατανοητό όλα αυτά τα
χρόνια; Υπάρχει µία τεράστια, παρατεταµένη οικονοµική κρίση -
πάµε ήδη στον έκτο χρόνο- που κοντεύει να διαλύσει, αν δεν έχει
ήδη διαλύσει, πλήρως τη µεσαία τάξη. Υπάρχουν µειώσεις µι-
σθών, υπάρχει τροµακτική αύξηση των φόρων, ανεργία, καταρ-
ράκωση του εισοδήµατος των ελευθέρων επαγγελµατιών, που
έχουν καταστήσει τη φοίτηση σε περιφερειακά πανεπιστήµια δε-
κάδων χιλιάδων φοιτητών αδύνατη. 

Οι δρόµοι, λοιπόν, εδώ είναι δύο: Είτε θα αδιαφορήσουµε πλή-
ρως για το γεγονός ότι εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυριά δεν
µπορούν ούτε καν να συντηρήσουν τη στέγη στην οποία διαβιούν
ήδη ως οικογένεια, την κύρια κατοικία δηλαδή, πολλώ δε µάλλον
να συντηρήσουν ένα δεύτερο ή ένα τρίτο σπίτι εκτός αυτής και
θα τους πούµε «κόψτε τον λαιµό σας, µη φοιτάτε ποτέ ή γίνετε
αιώνιοι φοιτητές ή φοιτητές τουρίστες, για όσους δεν έχουν ερ-
γαστήρια ή υποχρεωτικές παρακολουθήσεις» ή θα κατανοή-
σουµε το πρόβληµα, θα στηρίξουµε τις οικογένειες αυτές, θα τις
διευκολύνουµε σε αυτά τα δύσκολα χρόνια. 

Θα πρέπει όµως παράλληλα, εφόσον επιλέξουµε το δεύτερο,
αυτά τα δύσκολα χρόνια να στηρίξουµε τα πανεπιστήµια, αυξά-
νοντας τη χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων υποδοχής -γιατί
αντιλαµβάνοµαι ότι ο αριθµός τους αυξάνει ραγδαία- και κρα-
τώντας σταθερή τη χρηµατοδότηση των τµηµάτων από όπου θα
φύγουν οι φοιτητές, των περιφερειακών πανεπιστηµίων. Επι-
πλέον πρέπει να διατηρηθούν και οι θέσεις εργασίας στο διοικη-
τικό προσωπικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε θα κάνω χρήση της δευ-
τερολογίας µου κατά ένα µέρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν θα κάνετε
χρήση της δευτερολογίας σας. Θα σας δώσω µια ανοχή δύο-
τριών λεπτών.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Η στήριξη στην οποία αναφέροµαι αφορά την ίδια την κοινωνία

και όχι βέβαια κάποια συντεχνία. Εκτός κι αν έχουµε πέσει στο
επίπεδο να θεωρούµε συντεχνία τη φτωχή ελληνική οικογένεια.
Στο ίδιο µήκος κύµατος βρίσκεται και η λογική της στήριξης των
αναπήρων φοιτητών. Ήταν νοµίζω λογική υποχρέωση του Υ-
πουργού Παιδείας να διευκολύνει αυτούς τους νέους ανθρώ-
πους που επιθυµούν να συµµετάσχουν στην ακαδηµαϊκή διαδι-
κασία, στην ίδια τη ζωή, αν θέλετε, και να τους δώσει όλα τα
µέσα και εφόδια να σπουδάσουν ισοτίµως µε τους υπόλοιπους
φοιτητές.

Άφησα για το τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα
της ίδρυσης και οργάνωσης Εθνικού Συµβουλίου για την Παι-
δεία. Αποτελεί µία προσπάθεια να φτιάχνουµε υπερκοµµατικά
όργανα, ειδικά σε έναν χώρο που έχει ανάγκη όσο τίποτε άλλο
έλλογες και καλά σχεδιασµένες πολιτικές µε µακρά διάρκεια και
µακρά πνοή. Διότι όσα χρήµατα κι αν δαπανήσει το κράτος, εάν
έχουµε έναν οραµατιστή Υπουργό κάθε διετία, τότε οι όποιες αλ-
λαγές, όσο καλές κι αν είναι, θα καταστούν ατελέσφορες και θα
υπονοµεύσουν την οµαλή εκπαιδευτική διαδικασία.

Συνεπώς η ίδρυση ενός τέτοιου συµβουλίου είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, αρκεί να δουλέψει πραγµατικά και να µη µεί-
νει στα χαρτιά, όπως έχουν µείνει τόσα πολλά συµβούλια που
σχεδιάστηκαν τα προηγούµενα χρόνια, αλλά δεν στελεχώθηκαν
και δεν συνεδρίασαν ποτέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να σηµειώσω
τα εξής: Ο Υπουργός Παιδείας δέχεται µία επίθεση για τις επι-
λογές που σας ανέφερα από αυτούς που πλήττονται από το
«σύνδροµο Μητσοτάκη» και θα σας εξηγήσω τι εννοώ. Πρόκειται
για µια θανατηφόρο νόσο για το πολιτικό σύστηµα, που εκπο-
ρεύεται από τα εύφορα λιβάδια του νεοφιλελευθερισµού και την
έχει κολλήσει και το ΠΑΣΟΚ εσχάτως, που φαίνεται ότι θα αναρ-
ρώσει από αυτήν µε κληρονοµικά κουσούρια. 

Η «νόσος Μητσοτάκη» εν ολίγοις περιγράφεται ως εξής: Η κοι-
νωνία εκτός από µία µικρή οµάδα οικονοµικών συµφερόντων, µε-
ρικών ανθρώπων µετρηµένων στα δάκτυλα, δεν χωρίζεται σε
πολίτες ούτε καν σε κατηγορίες ή οµάδες πολιτών, αλλά σε συν-
τεχνίες. Οτιδήποτε δεν έχει φόρους, απολύσεις ή µειώσεις µι-

σθών, συνιστά µια ευτελή εξυπηρέτηση συντεχνιακών συµφερόν-
των. Γι’ αυτό, λοιπόν, όποιος βοηθήσει τον φτωχό φοιτητή µιας
φτωχής οικογένειας να σπουδάσει, µιας οικογένειας η οποία κατ’
ελάχιστον έχει 750 ευρώ εισόδηµα τον µήνα –ναι, τόσο είναι οι
9.000 ευρώ που µπήκαν µε την τροπολογία που κατέθεσε το
Υπουργείο Παιδείας- και δεν τον στείλει στην άλλη άκρη της Ελ-
λάδας, είναι λαϊκιστής αίσχιστου είδους, αντιµεταρρυθµιστής,
σκοταδιστής και όλα αυτά τα αντιµεταρρυθµιστικά!

Και όποιος δεν διαλύσει τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα µε απο-
λύσεις –γιατί έτσι υποσχεθήκαµε στην τρόικα, αυτή είναι η «αξιο-
πιστία», όπως µας είπε ο κ. Χαρδούβελης, την οποία πρέπει να
διατηρήσουµε ως κόρη οφθαλµού- τότε ανήκει στην Ελλάδα του
παρελθόντος. Ο κ. Μητσοτάκης είναι η Ελλάδα του µέλλοντος,
που θα κυβερνάται µε e-mail ξένων απροσδιόριστων δυνάµεων!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας θυµίσω ότι η δη-
µοκρατία είναι ένα πολίτευµα που αντλεί τη δύναµή του από τον
λαό και υπηρετεί τα συµφέροντα του ελληνικού λαού και των
πολλών και όχι πέντε ανθρώπων στη χώρα και άλλων πέντε εκτός
αυτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Για τη «νόσο Μητσοτάκη» οσονούπω έρχεται η προοδευτική
αντιβίωση και περαστικά στη Δεξιά του κ. Σαµαρά! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή ως προς τον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώσαµε

µε τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές. Πριν εισέλθουµε στον
κατάλογο των οµιλητών, τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κ. Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Θα τοποθετηθώ για δύο τρο-
πολογίες. 

Βέβαια, οι προκλήσεις από τις οµιλίες είναι πολλές για να απα-
ντηθούν. Σχετικά, όµως, µε αυτό που ανέφερε η κυρία συνάδελ-
φος που µόλις κατέβηκε από το Βήµα, θέλω να της πω ότι το
ΠΑΣΟΚ έχει πάρα πολλές αντοχές και ότι έχει χάσει τη συνέχεια
γιατί δεν παρακολουθεί τις πολιτικές τοποθετήσεις σε σχέση µε
αυτά τα οποία ανέφερε ως απόψεις του κ. Μητσοτάκη. Βεβαίως,
εάν κάτι εκδηλώνεται σήµερα ως ασθένεια, σηµαίνει ότι έχει προ-
σβληθεί πολύ παλαιότερα, σε άλλη εποχή. Γνωρίζετε σε ποια!

Επί των θεµάτων που έχουν να κάνουν µε τις τροπολογίες για
τις οποίες πήρα τον λόγο. Οι τροπολογίες είναι δύο: Η µια αφορά
τη δυνατότητα παράτασης µιας προγραµµατικής σύµβασης,
προκειµένου να ολοκληρωθεί το έργο και η απασχόληση εργα-
ζοµένων που προβλέπονται από αυτήν την προγραµµατική σύµ-
βαση, µε βάση το άρθρο 38 του ν. 3762. Προτείνουµε στους
Υπουργούς που έχουν καταθέσει το νοµοσχέδιο, το οποίο συζη-
τάµε να την κάνουν δεκτή. 

Επίσης υπάρχει µια τροπολογία που λύνει γραφειοκρατικά θέ-
µατα, τα οποία έχουν να κάνουν µε την πληρωµή νυχτερινών και
εξαιρέσιµων του προηγούµενου έτους που δεν πρόλαβαν να γί-
νουν µέσα στον χρόνο και, δυστυχώς, δεν υπάρχει η δυνατότητα
να πληρωθούν από τον προϋπολογισµό του 2014, εάν δεν γίνει
δεκτή αυτή η τροπολογία. Και, βεβαίως, υπάρχουν δύο τρεις
ρυθµίσεις που αφορούν τις µονάδες κοινωνικής φροντίδας. 

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1782 και ειδικό αριθµό
204 και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1789 και ειδικό αριθµό
206.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο Υφυπουργός

κ. Δερµεντζόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Οι τροπολογίες γίνονται δεκτές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
Εισερχόµαστε, λοιπόν, στον κατάλογο των αγορητών επί της

αρχής. Πρώτος είναι ο κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ:  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επί της αρχής το σχέδιο νόµου κινείται στην ορθή κατεύθυνση. 

Η ίδρυση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την παιδεία είναι
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σηµαντική. Η παιδεία µας θέλει συνεννόηση, θέλει συναίνεση και
διάρκεια των ρυθµίσεων. Κοινός στόχος µας πρέπει να είναι η
παροχή εκπαίδευσης υψηλής ποιότητας. Η εµπειρία των µελών
του συµβουλίου θα βοηθήσει σηµαντικά, αρκεί η κατάθεση των
απόψεων να γίνεται επί συγκεκριµένων θεµάτων και να µην είναι
γενική και αόριστη.

Θα ήθελα να αναφερθώ πολύ σύντοµα στην τροπολογία µε
αριθµό 1751 που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός, µε την οποία πα-
ρέχεται η δυνατότητα της µη διαγραφής φοιτητών που είχαν
συµµετάσχει στις εξετάσεις σε τουλάχιστον µία εξεταστική πε-
ρίοδο κατά τα δύο προηγούµενα ακαδηµαϊκά έτη. Η ρύθµιση
αυτή κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, γιατί  δίνει τη δυνατό-
τητα ολοκλήρωσης των σπουδών σε εκείνους τους φοιτητές που
πραγµατικά ενδιαφέρονται να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. 

Θα ήθελα να προσθέσω µια ακόµη παράµετρο στο συγκεκρι-
µένο ζήτηµα. Πιστεύω ότι θα πρέπει να ληφθεί µέριµνα και για
εκείνους τους φοιτητές που τα τελευταία χρόνια υποχρεώθηκαν
να εγκαταλείψουν τις σπουδές τους για λόγους που υπερέβαιναν
τις δυνάµεις τους και βρίσκονταν ένα µόνο βήµα πριν από την
οριστική τους αποφοίτηση. Ποιος µπορεί να αγνοήσει το γεγο-
νός ότι η οικονοµική κρίση έπληξε χιλιάδες οικογένειες;

Σε αυτόν τον αγώνα για τη διασφάλιση των βασικών ειδών δια-
βίωσης πολλές οικογένειες είχαν συµµάχους τους τα νεότερα
µέλη τους. Οι νέοι και οι νέες που υποχρεώθηκαν ένα βήµα µόλις
πριν από την ολοκλήρωση των σπουδών τους, οφείλοντας ένα,
δύο, το πολύ τρία µαθήµατα, να συνδράµουν και αυτοί µε τις µι-
κρές τους δυνάµεις στην ενίσχυση του οικογενειακού τους εισο-
δήµατος, θα πρέπει να στηριχθούν. 

Η συνέχιση των σπουδών τους ήταν τότε, στη δύσκολη αυτή
εποχή, κάτι το υπερβολικό ή πολυτέλεια. Σήµερα αυτή η από-
φαση της µη συνέχισης και παρακολούθησης των σπουδών τους,
τούς οδηγεί οριστικά έξω από τα ελληνικά πανεπιστήµια, στε-
ρώντας τους πολύτιµα εφόδια, που είναι βέβαιο ότι θα χρει-
αστούν στον αγώνα που δίνουν για ένα καλύτερο αύριο. 

Προτείνω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να ληφθεί υπ’ όψιν αυτή η
κατηγορία των φοιτητών και φοιτητριών που βρίσκονται κυριο-
λεκτικά στο παρά ένα της αποφοίτησής τους. Πρέπει να προστε-
θεί στην τροπολογία που έχετε καταθέσει και η κατηγορία των
φοιτητών που χρωστούν ένα έως το πολύ δύο ή τρία µαθήµατα.
Πρέπει να ισχύσει και για αυτούς η ρύθµιση της τροπολογίας,
ώστε να έχουν τη δυνατότητα να συµµετέχουν στις δύο εξετα-
στικές περιόδους. Ίσως θα πρέπει να εξετάσετε τη δυνατότητα
να υπάρξουν και δύο εµβόλιµες εξεταστικές περίοδοι για αυτούς
τους φοιτητές, όπως υπήρχε και στο παρελθόν. Έτσι, θα µπορέ-
σουν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους και θα µπορέσει να
ανοίξει και για αυτούς ένα καλύτερο αύριο. 

Νοµίζω ότι σε αυτήν την τροπολογία που έχετε καταθέσει είναι
σηµαντικό να συµπεριληφθούν και αυτοί που οφείλουν ένα έως
δύο ή τρία το πολύ µαθήµατα. Δεν νοµίζω ότι αλλάζει τη φιλο-
σοφία της εξυγίανσης των πανεπιστηµίων, αντίθετα, στηρίζει
εκείνους που είναι κοντά, που θέλουν να τελειώσουν, που αγω-
νίστηκαν αυτά τα χρόνια σκληρά και στις σπουδές τους και στη
ζωή τους. 

Θέλω να το δείτε, κύριε Υπουργέ και να µας πείτε ότι το αντι-
µετωπίζετε θετικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Άννα Χατζησοφιά. 
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Κύριε Υπουργέ, το ελληνικό δραµατο-

λόγιο στάθηκε τυχερό από το γεγονός ότι δεν ήσασταν στην κυ-
βέρνηση το 1919, όταν ο σπουδαίος Γρηγόριος Ξενόπουλος
έγραψε το θεατρικό του έργο «Οι Φοιτηταί». Διαφορετικά, θα εί-
χαµε στερηθεί έναν από τους καλύτερους ρόλους του, εκείνο
του Πλάτωνα, ενός αιώνιου φοιτητή, ενός κατά τον Ξενόπουλο
αναγεννησιακού ανθρώπου. Και δεν θα υπήρχε ο Πλάτων, γιατί
απλούστατα, κύριε Υπουργέ, θα τον είχατε διαγράψει. Θα τον εί-
χατε διαγράψει, συνεπής στις επιταγές των ιδιωτικών κολλεγίων
που προσβλέπουν στις διαγραφές των φοιτητών, για να τους δώ-
σουν την ευκαιρία -µε το αζηµίωτο των πανάκριβων διδάκτρων

τους πάντα- να ολοκληρώσουν εκεί τις σπουδές τους. 
Εκτός, όµως, από την εύνοια επιχειρηµατικών συµφερόντων,

η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία έχει και σαφές ιδεολο-
γικό πρόταγµα, την αντιστροφή της πραγµατικότητας, την πα-
ρουσίαση των θυµάτων της οικονοµικής κρίσης ως θυτών και την
επίρριψη της ηθικής ευθύνης για τη σηµερινή κατάσταση της
χώρας µας σε ολόκληρη την κοινωνία. 

Οι αιώνιοι φοιτητές εντάσσονται και αυτοί στο κάδρο των τεµ-
πέληδων, των κηφήνων που ευθύνονται για την πολυεπίπεδη χρε-
οκοπία της χώρας και συνεπώς πρέπει να τιµωρηθούν. Διαφο-
ρετικά, ποιος ο λόγος το θέµα των αιώνιων φοιτητών να έχει
λάβει τέτοια προβολή, από τη στιγµή που η διαγραφή τους δεν
συνεπάγεται κανένα δηµοσιονοµικό όφελος και δεν αίρει κανένα
απολύτως βάρος από τα πανεπιστήµια της χώρας; 

Φθάνει πια µε το στιγµατισµό ολόκληρης της ελληνικής κοινω-
νίας! Έλεος µε την ηθικολογία -επικοινωνιακή και θεσµική- που
επιχειρεί να ενοχοποιήσει εργαζόµενους, φοιτητές, ανέργους,
συνταξιούχους, αγρότες, προκειµένου να αθωώσει τους βασι-
κούς υπεύθυνους για την κρίση, που δεν είναι άλλοι από τα κόµ-
µατα της εξουσίας που καταρρέουν και τους φίλους σας ή
µάλλον τους εντολείς της Κυβέρνησης, τις τράπεζες, τους µεγα-
λοεργολάβους και τα διαπλεκόµενα ΜΜΕ. 

Σε µια εποχή ανθρωπιστικής κρίσης που οι νέοι άνθρωποι
αναγκάζονται να συνδυάσουν σπουδές και εργασία, η ελληνική
πολιτεία που τους έφερε σε αυτό το σηµείο αντί να σταθεί αρω-
γός τους πετάει στον Καιάδα, γιατί στη νεοφιλελεύθερη ζυγαριά
της εντατικοποίησης της εκπαίδευσης τους ζύγισε και τους
βρήκε λειψούς.

Όµως, πώς να σταθεί αρωγός, όταν παράλληλοι και αλληλέν-
δετοι στόχοι είναι η αντίστοιχη µείωση των µελών ΔΕΠ, καθώς
και το κλείσιµο µιας σειράς περιφερειακών πανεπιστηµίων; 

Στην ουσία, δηλαδή, πίσω από τη διαγραφή των αιωνίων επι-
χειρείται η συρρίκνωση της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης,
προκειµένου να προετοιµαστεί το έδαφος για την επέλαση της
αγοράς και σε αυτό το πεδίο.

Εκτός, όµως, αυτών, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείτε να
«επιλύσετε» και µία σειρά σηµαντικών θεµάτων που ταλαιπωρούν
την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Το σοβα-
ρότερο, χωρίς αµφιβολία, είναι η κάλυψη των κενών θέσεων στα
σχολεία ολόκληρης της επικράτειας. 

Και τι κάνετε, κύριε Υπουργέ; Το αυτονόητο; Να διορίσετε, δη-
λαδή, δασκάλους µονίµους και καθηγητές στα δηµόσια σχολεία;
Όχι. Φυσικά όχι, γιατί αυτό αντιβαίνει πρωτίστως στη νεοφιλε-
λεύθερη ιδεολογία σας και δευτερευόντως στις επιταγές των δα-
νειστών, παρ’ ότι ασφαλώς γνωρίζετε ότι η πρόσληψη ενός
µόνιµου εκπαιδευτικού κοστίζει λιγότερο από αυτήν του αναπλη-
ρωτή, όπως επίσης γνωρίζετε ότι η αναλογία µονίµων προς ανα-
πληρωτές έχει φτάσει πλέον σε πρωτόγνωρα επίπεδα. Ο κανό-
νας των µονίµων τείνει να µετατραπεί σε εξαίρεση, ενώ η εξαί-
ρεση των αναπληρωτών -και άρα επισφαλώς εργαζοµένων- κον-
τεύει να αποτελέσει τον κανόνα.

Πέρα, όµως, από την κεντρική µας διεκδίκηση για άµεσες προ-
σλήψεις στην εκπαίδευση, υπάρχει και το µείζον πολιτικό και
ηθικό ζήτηµα των διοριστέων-αδιόριστων εκπαιδευτικών του
ΑΣΕΠ του 2008. 

Πόσα χρόνια, κύριε Υπουργέ, και εσείς και οι προκάτοχοί σας
θα τους εµπαίζετε και θα ευτελίζετε συγχρόνως τον ίδιο τον
θεσµό; Δεν υπάρχει λογικό επιχείρηµα που να δικαιολογεί την
άρνησή σας να διορίσετε αυτούς τους ανθρώπους, τη στιγµή
που τα κενά είναι χιλιάδες και καλύπτονται µέσω αναπληρωτών
και ωροµισθίων και πολύ συχνά, µάλιστα, µέσω της πρόσληψης
των ίδιων των διοριστέων του ΑΣΕΠ ως αναπληρωτών και όχι ως
µονίµων, όπως ο νόµος ορίζει. 

Μήπως πίσω από αυτήν την άρνηση υποκρύπτεται πελατειακή
λογική; Απαντήστε µας αρνητικά διορίζοντάς τους τώρα, όχι «εάν
και εφόσον», όπως µας είπε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός. 

Επειδή, βέβαια, δεν είµαστε θιασώτες της ισοπεδωτικής κριτι-
κής, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε και ένα θετικό σηµείο του νο-
µοσχεδίου. 

Συµφωνούµε κατ’ αρχάς µε το πνεύµα των διατάξεων των άρ-
θρων 4 και 5 που προβλέπουν αυξηµένη µοριοδότηση σε όσους
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εκπαιδευτικούς µεταβαίνουν σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές.
Δεν λαµβάνετε όµως υπ’ όψιν σας τα αυξηµένα έξοδα αυτών των
ανθρώπων, ώστε να τους παρέχετε την απαραίτητη οικονοµική
ενίσχυση για την κάλυψη των βιοτικών τους αναγκών. 

Από την άλλη, δεν προβλέπεται αναδροµική µοριοδότηση σε
όσους υπηρέτησαν σε δυσπρόσιτες και παραµεθόριες περιοχές
από το 2010 έως σήµερα. Μας είπε προηγουµένως ο κύριος
Υπουργός ότι θα ανοίξουν οι πίνακες από το 2012. Γιατί όχι από
το 2010, όταν µάλιστα δεν είχαν ως επιπλέον κίνητρο τη µοριο-
δότησή τους; Οι άνθρωποι που ανιδιοτελώς προσφέρουν, δεν
πρέπει να επιβραβεύονται; Μήπως αυτό το «από το Σεπτέµβρη
του 2012» φαντάζει λιγάκι πελατειακό; Μήπως µυρίζει «δικά µας
παιδιά»;  Με συγχωρείτε, δεν είµαι καχύποπτη. Η Κυβέρνησή σας
είναι ύποπτη. 

Το ζήτηµα της σύστασης του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής
για την Παιδεία αποτελεί µάλλον διάθεση αυτοτιµωρίας του κα-
ταρρέοντος πολιτικού συστήµατος. Εάν εσείς θέλετε να δώσετε
τη δυνατότητα στους πολίτες να θυµηθούν, µε µία απλή ανά-
γνωση της σύνθεσης αυτού του οργάνου τους υπαίτιους για την
ισοπέδωση της παιδείας, εµείς προφανώς δεν έχουµε καµµία αν-
τίρρηση!

Όσον αφορά, τέλος, το περιεχόµενο του άρθρου 8 διαπιστώ-
νουµε µία σαφή τάση υποτίµησης του ρόλου των εκπαιδευτικών
µε αναπηρία. Εκτός όλων των άλλων, οι εκπαιδευτικοί αυτοί απο-
τελούν ένα θετικό πρότυπο για το σύνολο της µαθητικής κοινό-
τητας. Ενώ σε προηγούµενο προσχέδιο του νόµου το ποσοστό
των κατά προτεραιότητα προσλαµβανοµένων προβλεπόταν στο

10%, τελικά το ορίσατε µόλις στο µισό, στο 5% και µάλιστα θέ-
σατε ως ηµεροµηνία ισχύος της σχετικής διάταξης το Μάιο του
επόµενου έτους. Αν συνεχίσετε µε αυτούς τους ρυθµούς, το πο-
σοστό θα µηδενιστεί. 

Ευτυχώς για όλους τον επόµενο Μάιο θα υπάρχει κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, που θα δώσει τέλος στις πολιτικές των µνηµονίων και
του νεοφιλελευθερισµού, µία κυβέρνηση µε όραµα και στρατη-
γική για την οριστική έξοδο από την κρίση και για την ανόρθωση
της ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο Υφυπουργός
κ. Δερµεντζόπουλος έχει τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω
µία διόρθωση. Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1789, την
οποία αποδεχτήκαµε, η φράση «µπορεί να παραταθεί» αντικαθί-
σταται µε τη λέξη «παρατείνεται».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
πρέπει να δοθεί και γραπτώς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Την καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, για
τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Αλέξανδρος Δερµεντζόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

2446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η κυρία Κουν-
τουρά από τους Ανεξάρτητους Έλληνες έχει τον λόγο.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τα προβλήµατα που έχει το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα

δεν είναι ούτε λίγα ούτε απλά και φυσικά βρίσκεται µέσα στις
µνηµονιακές δεσµεύσεις και την εποπτεία των δανειστών για τα
επόµενα πενήντα χρόνια. Όποιες µικροπαρεµβάσεις προσπα-
θείτε να κάνετε είναι παυσίπονα σε µία ανίατη νόσο. 

Πώς θα βελτιωθεί η εκπαίδευση όταν δεν µπορείτε να διορί-
σετε εκπαιδευτικούς; Πώς θα αναπτυχθεί η έρευνα στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση όταν δεν υπάρχει χρηµατοδότηση ούτε και
πρόσβαση σε ηλεκτρονικές βιβλιοθήκες, όπως µας καταγγέλλει
η Ένωση Ελλήνων Ερευνητών;

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θεωρούµε ότι η παιδεία πρέπει
να είναι δηµόσιο αγαθό, να παρέχεται δωρεάν και ελεύθερα σε
όλους τους πολίτες. Η παιδεία πρέπει να έχει ως αποστολή να
δηµιουργεί ελεύθερους ανθρώπους, καλλιεργώντας τη δηµιουρ-
γικότητα και την ικανότητα για ανεξάρτητη και κριτική σκέψη. Και
βέβαια η παιδεία που σχεδιάζει να παρέχει στους πολίτες του
ένα κράτος, προδιαγράφει το ίδιο του το µέλλον. 

Ακριβώς γι’ αυτό θα πρέπει στη χάραξη της εθνικής πολιτικής
για την παιδεία να συµµετέχουν και οι τρεις συνιστώσες που την
αφορούν, το κράτος, δηλαδή το Υπουργείο, οι εκπαιδευτικοί ως
παιδαγωγοί και όχι ως συνδικαλιστές και η κοινωνία, δηλαδή οι
γονείς και οι µαθητές. Γιατί πώς θα προσφέρει θετικά ένα εθνικό
συµβούλιο που θα αποτελείται µόνο από πρώην Υπουργούς,
όταν κατά τη διάρκεια της θητείας τους παρουσίαζαν αντίθετες
πολιτικές επιλογές και άλλαζαν βασικά εκπαιδευτικά νοµοθετή-
µατα των προηγουµένων;

Έχουµε δει στο παρελθόν, δυστυχώς, η στρατηγική της παι-
δείας να µην αλλάζει µόνο από κυβέρνηση σε κυβέρνηση, αλλά
και από υπουργό σε υπουργό ή από υφυπουργό σε υφυπουργό.
Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, έχει δηµιουργήσει τεράστια προβλή-
µατα και παραλείψεις που είναι πολύ δύσκολο µε καινούργιες
διατάξεις να τις ρυθµίσουµε χωρίς να δηµιουργήσουµε άλλα επι-
µέρους προβλήµατα.

Ο ρόλος, λοιπόν, ενός τέτοιου συµβουλίου δεν θα πρέπει να
είναι διακοσµητικός. Θα πρέπει, για παράδειγµα, να θέσει τους
στόχους για πολύ σηµαντικά, κατά τη γνώµη µας ζητήµατα, όπως
είναι ο σχολικός αθλητισµός σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης, η ανάπτυξη δεξιοτήτων των παιδιών και ο σχολικός επαγ-
γελµατικός προσανατολισµός, η ανάπτυξη του ενδιαφέροντος
για τις καλές τέχνες, για την καλλιέργεια της σκέψης, µε κανόνες
οικονοµίας. Θα πρέπει να τους δίνει τη δυνατότητα πραγµατικά
να δουν πώς θα µπορούσαν, σπουδάζοντας κάτι, να συνδεθούν
µε την αγορά εργασίας.

Πρέπει να διευκολύνεται η διέξοδος στην ιδεολογική αντιπα-
ράθεση για το τι είδους παιδεία τελικά θέλουµε, µία παιδεία αν-
ταγωνιστική ή µια παιδεία ανθρωπιστική; Θέλουµε να µορφώ-
νουµε ανθρώπους που από τη µικρή ηλικία θα ετοιµάζονται για
τις παραγωγικές διαδικασίες ή ανθρώπους µε πνεύµα αλληλεγ-
γύης και αλτρουισµού; Θέλουµε τα παιδιά µας να αποξενωθούν
από τα ήθη και την εθνική µας ιστορία, η οποία µας διδάσκει τη
θρησκεία και τις παραδόσεις µας; Να τα µορφώνουµε στις κα-
τευθύνσεις µιας παγκόσµιας εκπαιδευτικής πολιτικής που χρει-
άζεται µόνο καταρτισµένους εργάτες για την αγορά εργασίας
και δεν θέλει εθνικά σύνορα και εθνικές συνειδήσεις;

Αυτά τα λέω γιατί θέλω να σας θυµίσω αυτά που ανέφερα και
στην επιτροπή για τις ιστορικές και θρησκευτικές αναφορές των
βιβλίων του δηµοτικού και του γυµνασίου, όπου διαπιστώνεται
µία διαστρέβλωση και απαξίωση, θα έλεγα, σε θέµατα εθνικής
σηµασίας, παραδόσεων και ορθοδοξίας. Εκεί παροµοιάζουµε
τον Μέγα Αλέξανδρο µε τον Καραγκιόζη ή την Κοκκινοσκουφίτσα
και λέµε ότι το προσκύνηµα του Επιταφίου είναι σαν το παιχνίδι
«περνά-περνά η µέλισσα».

Δεν θα θέσω βέβαια το πιο σηµαντικό, αυτό που καταγγέλλουν
όλοι, δηλαδή ότι ενώ υπάρχουν αναφορές σε κάποια βιβλία του
γυµνασίου για την 25η Μαρτίου, δεν υπάρχει καµµία αναφορά
για την 28η Οκτωβρίου. Υπάρχουν ζωγραφιές από µοναστήρι που
δεν υπάρχει ο σταυρός.

Αυτά τα βιβλία που προτάθηκαν από το Παιδαγωγικό Ινστι-

τούτο είναι δείγµατα της εθνικής πολιτικής για την παιδεία µας,
έτσι όπως επιθυµεί το Υπουργείο; Ο κ. Καράογλου, που είναι
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έκανε ερώτηση και πήρε απά-
ντηση. Την απάντηση την διάβασα. Δεν µε ικανοποιεί. Αν αυτό
είναι το επίπεδο, η ποιότητα και ο τρόπος µε τον οποίο έχει δει
ένας συγγραφέας ότι πρέπει τα παιδιά να νοιώθουν πιο οικεία
για κάποια πράγµατα, σας πληροφορώ ότι τα δικά µου παιδιά
δεν έχουν ιδέα για τις ιστορίες του Καραγκιόζη. 

Άρα ίσως αυτοί που γράφουν τα βιβλία θα πρέπει να δουν τι
συµβαίνει και στη σηµερινή κοινωνία και ιδιαίτερα στα παιδιά του
δηµοτικού, να δουν ποιες είναι οι παραστάσεις που έχουν. Έχουν
µείνει λίγο πίσω, κατά τη δική µου εκτίµηση και δεν σας κρύβω
ότι η ποιότητα και το επίπεδο εµένα προσωπικά δεν µε ικανοποι-
ούν και είµαι εκπαιδευτικός.

Είµαστε λοιπόν γενικά θετικοί στη δηµιουργία του Συµβουλίου
Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, δηλαδή στα άρθρα 1 και 3,
αλλά θα θέλαµε σε αυτό να βρεθεί τρόπος, όπως σας είπα, να
υπάρχουν και οι εκπρόσωποι από την εκπαιδευτική κοινότητα και
την κοινωνία.

Τα άρθρα 4 και 5 µας βρίσκουν θετικούς και σύµφωνους, για
τη µοριοδότηση των µόνιµων και των αναπληρωτών, έτσι ώστε
να µπορούν να καλύψουν θέσεις σε αποµακρυσµένες περιοχές. 

Όµως εκεί, όπως σας είπα, για πολύ σοβαρούς λόγους υγείας,
θα πρέπει αυτό να διευκρινιστεί, να είµαστε βέβαιοι ότι ναι µεν
θα είναι απόλυτο και ότι θα µείνουν εκεί τα χρόνια που πρέπει να
µείνουν, αλλά αν συµβεί κάτι πάρα πάρα πολύ σοβαρό, θα πρέπει
να καλυφθεί.

Θα πρέπει να σας θυµίσω εδώ το θέµα µε τους εκπαιδευτικούς
ΑMEΑ, που ζητούν µία καλύτερη ποσόστωση στους διορισµούς,
καθώς και µε τους πολύτεκνους. Και πρέπει να δείτε συνολικά
το θέµα για τις πολύτεκνες οικογένειες. 

Στο άρθρο 6 είµαστε επίσης σύµφωνοι.
Όσον αφορά τις τροπολογίες, την 1776/203, που είναι εκπρό-

θεσµη, θα την καταψηφίσουµε, γιατί είναι καθαρά για την εκπαί-
δευση διεθνών οργανισµών µε τους τίτλους σπουδών και την
πιστοποίηση. Και η 1751/198, για τους αιώνιους φοιτητές, επί-
σης, αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα. Θα πρέπει να σκεφτείτε
ότι υπάρχουν και ειδικοί λόγοι που κάποιοι δεν µπόρεσαν να φοι-
τήσουν σωστά και ίσως το χρονικό περιθώριο δεν ήταν αρκετό. 

Θέλω από το Βήµα της Βουλής, επίσης, να ευχαριστήσω τον
Υπουργό, ο οποίος είναι διατεθειµένος να κοιτάξει και το θέµα
του λάθους µε τις µετεγγραφές, όσον αφορά το ΑΦΜ. Κάποιοι
φοιτητές, αντί να βάλουν το ΑΦΜ του γονέα ή του κηδεµόνα,
έβαλαν το δικό τους.

Θέλω να πω ότι δεν πρέπει να µας βλέπουν όλους σαν εγκλη-
µατίες και απατεώνες. Ναι, κάποιοι µπορεί να το έκαναν εκ του
πονηρού, αλλά κάποιοι µπορεί όντως να έκαναν ένα τεράστιο
λάθος. Αυτό όµως θα πρέπει, εφόσον έκαναν την ένσταση, να το
δείτε. Και θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ να δικαιωθούν αυτοί
που δεν είχαν κανένα δόλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αν και καταλαβαίνω ότι αυτήν τη χρονιά µε τον νόµο που ψη-
φίστηκε και που ανεξέλεγκτα δίνει µετεγγραφές, θα υπάρχει,
φαντάζοµαι, ένας πολύ σηµαντικός αριθµός που θα ζητήσει µε-
τεγγραφές. Όµως, γι’ αυτό υπάρχουν οι νόµοι και οι Υπουργοί.
Οι νόµοι για να πιάνουν το 80% και 90% του λαού και της δίκαιης,
αν θέλετε, εφαρµογής, και ο Υπουργός για να µπορεί να ρυθµίζει
αυτό το 10% µε 15% που δεν µπορεί να βρει αλλιώς το δίκιο του.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τώρα, κανονικά,

ο νόµος το 100% πρέπει να ρυθµίζει, γιατί αν αφήνουµε το 20%
στον Υπουργό…

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Έτσι είθισται, όµως, δυστυχώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η

κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη, Βουλευτής της ΔΗΜΑΡ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Επί τη ευκαιρία έστω αυτού του νοµοσχεδίου που τακτοποιεί,

ας πούµε, ορισµένα θέµατα και προβλήµατα στην εκπαίδευση,
πρέπει να επαναλάβουµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι είναι κοινός
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τόπος ότι η εκπαίδευση -η πρωτοβάθµια, η δευτεροβάθµια, η τρι-
τοβάθµια- είναι ο βασικότερος παράγοντας, για την πνευµατική
ανέλιξη του ανθρώπου, για την κοινωνική ευηµερία, την προ-
άσπιση των αρχών της ισότητας και της αλληλεγγύης, αλλά και
για τη σωστή ανάπτυξη κάθε χώρας.

Δυστυχώς όλοι συµφωνούµε και σε κάτι άλλο, ότι στην Ελ-
λάδα, τη χώρα µας, δεν έχουµε επιλύσει ακόµη και βασικά προ-
βλήµατα της εκπαίδευσης. Και κάθε φορά οι λεγόµενες µεταρ-
ρυθµίσεις θα έλεγε κανείς ότι προσπαθούν να αλλάξουν το πλαί-
σιο της προηγούµενης Κυβέρνησης µε ρυθµίσεις οι οποίες κι
αυτές είναι ανεδαφικές και τελικά ο βασικός κορµός της εκπαί-
δευσης και τα βασικά προβλήµατα δεν επιλύονται. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό ο Υπουργός κάνει µία προσπάθεια γι’
αυτό το γενικότερο θέµα, µε τα τρία πρώτα άρθρα, να δηµιουρ-
γήσει ένα άλλο εθνικό όργανο-συµβούλιο για τη συζήτηση πάνω
σε αυτό και στο µεγάλο θέµα της αναβάθµισης της εκπαίδευσης
στη χώρα µας. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το συµβούλιο δεν ήταν
ανάγκη να υπάρχει µε µία νοµοθετική ρύθµιση, όταν ακριβώς,
όπως σας είπε πριν και η κ. Ρεπούση, υπάρχει το Εθνικό Συµβού-
λιο Παιδείας, το οποίο βέβαια τα τελευταία τρία χρόνια δεν έχει
λειτουργήσει.

Από την άλλη πλευρά, ο κάθε Υπουργός έχει τη δυνατότητα
να συζητάει µε τους προηγούµενους Υπουργούς και το πολύ βα-
σικό είναι αυτός και το επιτελείο του να µπορούν να γνωρίζουν
πολύ καλά τα θέµατα, να γνωρίζουν τι έχει γίνει µέχρι τώρα στη
χώρα και κυρίως ποια είναι τα λάθη τα οποία πρέπει να διορθώ-
σουν. Δηλαδή, δεν είναι ένα συµβούλιο που θα βοηθήσει τον εκά-
στοτε Υπουργό Παιδείας µόνο. Είναι ότι οι δοµές του Υπουργείου
Παιδείας πρέπει να είναι έτσι ούτως ώστε να έχουν µία συνέχεια.
Η συνέχεια δεν έχει σχέση µε τη συνέχεια της ασκούµενης πολι-
τικής, της πολιτικής που ασκήθηκε µέχρι τώρα. Η συνέχεια έχει
σχέση µε το να ξέρεις και να διορθώσεις τα προβλήµατα και να
συµπληρώσεις αποτελεσµατικά τη νοµοθεσία.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µπορεί και να υπάρξει αυτό το συµβού-
λιο, αλλά εκείνο το οποίο πρέπει να συµπληρωθεί είναι να το ορ-
γανώσετε όπως νοµίζετε, να συµπληρώσετε τις αρµοδιότητές
σας, να έχετε εσείς την κύρια ευθύνη ως Υπουργός, ως Υπουρ-
γείο για τη λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας.

Νοµίζω ότι µε τα υπόλοιπα άρθρα θεσπίζονται θέµατα τα
οποία δηµιουργήθηκαν κυρίως από την πολιτική των τελευταίων
δύο ετών στα θέµατα της παιδείας. Κυρίως προσπαθούν να ρυθ-
µίσουν θέµατα της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Είχαν
τα προβλήµατα αυτές οι σχολές, αλλά εσείς τις καταργήσατε εν-
τελώς. Δηλαδή, η µεταρρύθµιση ήταν στην κατάργησή τους αντί
να αναβαθµιστούν και να τακτοποιηθούν ορισµένα άλλα θέµατα
γι’ αυτές τις σχολές. Τώρα βεβαίως  βρίσκετε µπροστά σας τα
προβλήµατα. Είναι παιδιά τα οποία µένουν χωρίς να ολοκληρώ-
σουν τις σπουδές τους, καθηγητές οι οποίοι είναι άνεργοι, χιλιά-
δες καθηγητές που δεν έχουν πού να πάνε και επίκεινται οι
απολύσεις τους κ.ο.κ..

Εµείς συµφωνούµε ότι πρέπει να ρυθµιστούν, αλλά δεν γίνεται
έτσι. Πίσω-µπρος, πίσω-µπρος, δεν γίνονται έτσι οι παρεµβάσεις
στην εκπαίδευση! Αυτά τα πράγµατα πρέπει να ρυθµίζονται στην
ώρα τους και θα πρέπει από εκεί και πέρα να προχωράµε µπρο-
στά. Διότι αν στη χώρα µας δεν προχωρήσουµε µπροστά τώρα
και µε την κρίση στα θέµατα της παιδείας, δεν πρόκειται να επι-
λύσουµε ποτέ τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας. Η εκπαίδευση
των πολιτών της είναι το άλφα και το ωµέγα.

Νοµίζω ότι ως προς τα θέµατα τα οποία, όπως σας είπα πριν,
επεξεργάζεστε µε τα υπόλοιπα άρθρα, οι ρυθµίσεις που κάνετε
είναι σε σωστή κατεύθυνση. Για τους εκπαιδευτικούς, µόνιµους
και αναπληρωτές, στις αποµακρυσµένες περιοχές αλλά και στις
περιοχές που έχουν πολύ µεγάλο κόστος διαβίωσης, τις τουρι-
στικές περιοχές, κάνετε µία ρύθµιση µε τη µοριοδότηση, αλλά
δεν φτάνει µόνο αυτό, διότι αυτοί µε τον µισθό που έχουν πραγ-
µατικά δεν µπορούν, αν δεν τους δώσετε και άλλα κίνητρα, να
ανταπεξέλθουν σε αυτό το µεγάλο έργο το οποίο έχουν. Ιδιαί-
τερα αυτές οι περιοχές έχουν πολύ µεγαλύτερη ανάγκη από εκ-
παιδευτικούς οι οποίοι θα πρέπει να έχουν λύσει το θέµα της
επιβίωσης για να ασχοληθούν πράγµατι και να αφοσιωθούν στην

εκπαίδευση.
Επειδή προέρχοµαι από οικογένεια εκπαιδευτικών που πραγ-

µατικά είχαν αφιερώσει τη ζωή τους στην εκπαίδευση, έχω ένα
υψηλό αίσθηµα εκτίµησης απέναντι σε αυτό τον κλάδο των εκ-
παιδευτικών και ξέρω πόσα τράβηξε όλα αυτά τα χρόνια για να
µπορέσει να ανταποκριθεί στα καθήκοντά του. Η πολιτεία δεν
µπόρεσε να βοηθήσει αυτούς και το σύστηµα, ούτως ώστε πράγ-
µατι να επιλύσουν τα µεγάλα προβλήµατα και να προάγουν την
εκπαίδευση στη χώρα µας.

Νοµίζω ότι οι τροπολογίες που έχετε καταθέσει είναι σε σωστή
κατεύθυνση. Παράλληλα υπάρχουν και κάποια προβλήµατα σε
αυτά, τα οποία και η κ. Ρεπούση ανέφερε και µπορούν να συµ-
πληρωθούν.

Ήθελα να τονίσω την αποκατάσταση, πράγµατι, του θέµατος
της εκπαίδευσης -το έζησα και στο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλο-
νίκης τελευταία- των φοιτητών µε αναπηρία, τυφλοί κ.λπ.. Υπήρχε
αυτή η ρύθµιση να µη µπορούν ορισµένοι φοιτητές που, επειδή
δεν καλύπτονται από τη σχολή τους, οι υποδοµές και οι συνθή-
κες της ασφαλούς εκπαίδευσης, να συνεχίζουν τις σπουδές
τους. Είναι όντως πολύ ουσιαστικό ότι το παίρνετε πίσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ θα ήθελα, πράγµατι, να επισηµάνω την πάρα πολύ σωστή

τροπολογία, την οποία έχει καταθέσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας για την Ειδική Αγωγή, αλλά και για όλα τα µέσα και τα
εργαλεία που πρέπει να παρέχονται σε αυτούς τους φοιτητές.
Δεν είναι µόνο το δικαίωµα που υπήρχε για λόγους ισότητας και
αλληλεγγύης –εξυπακούεται ότι έπρεπε να δίδεται σε όλους
τους ανάπηρους- αλλά από εκεί και πέρα είναι και τα πρόσθετα
εργαλεία που θα τους δώσουµε για να µπορέσουν πράγµατι να
ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. 

Το θέµα της τροπολογίας για τους αιώνιους φοιτητές είναι ση-
µαντικό. Από εκεί και πέρα, όµως, πρέπει να µπει µία σειρά. Πρέ-
πει να κάνει κανείς ένα είδος συµφώνου συµβίωσης. Πρέπει και
αυτοί να αποφασίσουν το χρονικό διάστηµα που τους χρειάζεται
για να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους και το πανεπιστήµιο και
η πολιτεία να βρουν τους πόρους και τα µέσα, ώστε αυτό το θέµα
κάποια στιγµή να έχει ένα χρονοδιάγραµµα και να λήγει, προκει-
µένου να µπορούν πραγµατικά να υπάρχουν πόροι και θέσεις για
τους κανονικούς φοιτητές που πρέπει να έχουν όλες τις συνθή-
κες της εκπαίδευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Έτσι δεν θα υπάρχει ποτέ το ζήτηµα αν έχουµε ή όχι µεγάλο
αριθµό διδασκόντων ή διοικητικών υπαλλήλων, κ.λπ.. Δεν έχουµε.
Η παιδεία µας έχει ελλείψεις. Δεν έχει ούτε πολύ προσωπικό ούτε
πόρους βέβαια.

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι στο τελευταίο µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα οι δαπάνες για την παιδεία δεν ξεπερνούν το 2,5%,
όταν εµείς από τότε αγωνιζόµασταν για το 5% στην παιδεία. Αυτή
είναι η κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπου-
λος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και ασφαλώς το επικροτώ και
το στηρίζω. 

Θέλω να πω δυο λόγια γι’ αυτό το νεοπαγές Εθνικό Συµβούλιο
Πολιτικής για την Παιδεία. Κατά την εκτίµησή µου δεν έρχεται σε
καµµία αντιπαράθεση ούτε συµπλήρωση µε το Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας. Όµως, κακά τα ψέµατα, για τα κόµµατα και για τον κοι-
νοβουλευτισµό οι πολιτικοί εκείνοι που κουβαλούν ζωντανές εµ-
πειρίες και αποφάσεις που έχουν λάβει και συµµετοχή στον
ευρύτερο προβληµατισµό για τα ζητήµατα παιδείας είναι όσοι
έχουν θητεύσει στο Υπουργείο Παιδείας. Κακά τα ψέµατα, η συµ-
βολή τους στα ζητήµατα της εθνικής πολιτικής για την παιδεία
είναι ιδιαίτερα σηµαντική και νοµίζω ότι συµβάλλει και στη µεί-
ωση των αντιπαραθέσεων µεταξύ των κοµµάτων. 
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Αυτή η κουβέντα που θα γίνει εκεί θα βοηθήσει το Εθνικό Συµ-
βούλιο Πολιτικής για την Παιδεία. Πρέπει να σας πω, κύριε
Υπουργέ, ότι δυστυχώς δεν έχω διαπιστώσει τα τελευταία χρόνια
να βγαίνει από εκεί κάποια σοβαρή απόφαση εν οµοφωνία, η
οποία να διαµορφώνει ή να ανοίγει οδικούς άξονες πολιτικής για
την εκπαιδευτική πολιτική στη χώρα. Θέλω να πω, δηλαδή, ότι
πολλές φορές εδώ θεσµοθετούµε νόµους, διατάξεις και συµβού-
λια, τα οποία στην πραγµατικότητα όχι µόνο είναι ανενεργά, αλλά
συχνά γίνονται αντικείµενο ή πολιτικό εργαλείο των αντιπαραθέ-
σεων των κοµµάτων, ενώ η αποστολή τους είναι εντελώς διαφο-
ρετική. Αυτή η Αίθουσα είναι για τις αντιπαραθέσεις, αλλά τα
εθνικά συµβούλια δεν είναι για τις αντιπαραθέσεις. Είναι για να
βοηθήσουν τα κόµµατα να συγκλίνουν σε ζητήµατα τα οποία
αφορούν το σύνολο της κοινωνίας, δηλαδή εξίσου όλους τους
πολίτες. Εποµένως, η κατεύθυνση είναι σωστή και εύχοµαι αυτό
να λειτουργήσει και να βοηθήσει ως προς τη σύγκλιση στα ζητή-
µατα της παιδείας.

Επίσης, θετικές είναι και οι διατάξεις, οι οποίες υπάρχουν για
τους αναπληρωτές και για τη µοριοδότηση, που θα βοηθήσουν
εν πάση περιπτώσει να κλείσουν ορισµένα κενά. 

Όµως θέλω να θέσω έναν προβληµατισµό. Ακολουθούµε το
ίδιο µοτίβο τα τελευταία χρόνια σε ό,τι αφορά την αναπλήρωση,
τη µοριοδότηση και την κάλυψη των ορεινών, των απρόσιτων,
των δυσπρόσιτων περιοχών, οι οποίες είναι, τέλος πάντων, πολύ
δύσκολο να επιλεγούν από τους εκπαιδευτικούς.

Όµως, τόσο στον παρόντα όσο και στον µέλλοντα χρόνο τα
οικονοµικά ζητήµατα επιβίωσης των εκπαιδευτικών όλων των
βαθµίδων είναι ιδιαίτερα δύσκολα. Και επειδή δεν προβλέπεται
µε καµµία δύναµη κάποια ιδιαίτερη αλλαγή προς το θετικότερο,
εκτιµώ ότι ίσως το Υπουργείο Παιδείας, αφού συµπληρωθούν µε
όποιο τρόπο τα κενά, πρέπει να µελετήσει έναν καινούργιο τρόπο
πιο µόνιµο, πιο ελκτικό και ίσως εξαιρετικά διαφορετικό, για να
µπούµε σε µία διαφορετική κατεύθυνση. 

Εκτιµώ ότι η κατεύθυνση που βρισκόµαστε έχει ακυρωθεί στην
πραγµατικότητα από τις περιστάσεις τις οποίες ζούµε. Θα δούµε
πάρα πολλά κενά. Θα βρεθούµε σε αυτήν την Αίθουσα πολλές
φορές να ζητάµε οι Βουλευτές τη συµπλήρωση αυτών των
κενών, στη δύσκολη περίοδο και στα δύσκολα δηµοσιονοµικά
που έχουµε. Με τον τρόπο µε τον οποίο έχουν αυτά τα πράγµατα
θεσµοθετηθεί, διά τον χρόνο και δεν αφορά τη παρούσα πολιτική
ηγεσία, θα είναι πολύ δύσκολο να τα καλύψουµε.

Επίσης, θεωρώ πολύ σηµαντική και εξαιρετικά θαρραλέα την
απόφαση, επιτέλους, να ξεκαθαρίσουµε τα µητρώα των πανεπι-
στηµίων, των ΤΕΙ της χώρας από τους αιώνιους φοιτητές. Θεωρώ
τις διατάξεις και τις αλλαγές που έχουν γίνει ότι είναι στη σωστή
κατεύθυνση. Πρέπει να τελειώνουµε. Πρέπει να ξέρουµε ποιους
εν δυνάµει έχουµε φοιτητές, µε ό,τι δυσκολίες έχει η εποχή και
µε ό,τι µικρές διευκολύνσεις αποφασίστηκαν να αλλάξουν προς
αυτήν την κατεύθυνση. Πρέπει να ξέρουµε δηλαδή ποιο είναι το
φοιτητικό και το σπουδαστικό δυναµικό το οποίο έχουµε στη
χώρα και εποµένως πάνω σε αυτό να χτίζουµε την ανάπτυξη των
ανώτερων και ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να θίξω ένα θέµα εκτός
σχεδίου νόµου το οποίο όµως έχει σχέση µε την παρούσα πε-
ρίοδο την οποία περνάµε. Εισπράττω -και είµαι σίγουρος πως και
οι περισσότεροι συνάδελφοι- τη µεγάλη αγωνία πολλών οικογε-
νειών για το πώς θα µπορέσουν να σπουδάσουν τα παιδιά που
µπήκαν φέτος στο πανεπιστήµιο. 

Έχουµε ψηφίσει δύο νόµους, τον 4264 και τον 4274 που αφο-
ρά τις µετεγγραφές. Διαπιστώνω την αντίδραση των πρυτανικών
αρχών στη διεύρυνση του αριθµού των σπουδαστών που πρέπει
να ικανοποιήσουν. Και αισθάνοµαι ότι θα φτάσουµε περί τα Χρι-
στούγεννα -πέρυσι περάσαµε τα Χριστούγεννα, περάσαµε και το
Φεβρουάριο- να διαπιστώσουµε ότι οι ελεύθερες µετεγγραφές,
µε βάση τους δύο νόµους που έχουν ψηφιστεί, δεν θα είναι δυ-
νατόν να εφαρµοστούν. Τότε θα βρεθούµε σε έναn πολύ µεγάλο
αριθµό φοιτητών που θα ζητήσουν διακοπή σπουδών. Έγινε πέ-
ρυσι σε ένα αρκετά σηµαντικό βαθµό. Είµαι βέβαιος ότι το
Υπουργείο έχει στα χέρια του στατιστικά στοιχεία -είναι πολύ εύ-
κολο εξάλλου να βρεθούν. Φέτος τα πράγµατα είναι πιο δύ-
σκολα.

Εκτιµώ δηλαδή ότι οι νόµοι που ψηφίσαµε περί ελευθέρων µε-
τεγγραφών δεν θα φτάσουν στον ανάλογο αριθµό των µετεγγρα-
φών.

Θέλω να ζητήσω από το Υπουργείο και από την πολιτική ηγε-
σία αυτό το κοµµάτι της πολύ σηµαντικής έκφρασης κοινωνικής
πολιτικής να µην το αφήσει έρµαιο στα χέρια των πρυτανικών
αρχών. Σέβοµαι το αυτοδιοίκητο. Γνωρίζω πολύ καλά τι σηµαίνει
αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. Όµως, όσες φορές οι πολιτικοί
αφήσαµε ζητήµατα πολύ σοβαρά στα θέµατα των τεχνοκρατών,
βρεθήκαµε πίσω από τις εξελίξεις και απολογούµενοι.

Οµοίως, ζητώ από την πολιτική ηγεσία -που είµαι σίγουρος ότι
µε ακούει- να µην αφήσει αυτό το πολύ σοβαρό θέµα χωρίς µία
στενή στο µαρκάρισµα –θα µου επιτρέψετε την έκφραση- συνερ-
γασία µε τις πρυτανικές αρχές. Διαφορετικά θα βρεθούµε σε
αυτήν την Αίθουσα πάλι να απολογηθούµε ως πολιτικοί για αυτά
που οι πολίτες περιµένουν πίσω από την έκφραση «ελεύθερες
µετεγγραφές» για ένα σύνολο χιλιάδων φοιτητών που δεν θα
µπορέσουν να σπουδάσουν.

Μαζί µε αυτό, κύριε Υπουργέ, θέτω το ζήτηµα της ειδικής κα-
τηγορίας του 5% για τα παιδιά των ιδιαιτέρων σοβαρών παθή-
σεων. Ένα νόµο που ψηφίστηκε το 2010, τότε ο κ. Λοβέρδος
ήταν Υπουργός Υγείας και η κ. Διαµαντοπούλου ήταν στο Υπουρ-
γείο Παιδείας, που περιέγραφε πενήντα οκτώ ειδικές και σοβα-
ρές παθήσεις για τις οποίες δίνονται µετεγγραφές στο ύψος του
5%. Αυτός ο νόµος δεν συµπεριλαµβάνεται ούτε στον 4264 ούτε
στο 4274. Υπάρχει µόνο στον νόµο 4186/2013 και αφορά τα προ-
ηγούµενα χρόνια, το 2013, το 2012, το 2011. Δεν αφορά όµως
το 2014. Είµαι βέβαιος ότι πάνω στην αλλαγή των νόµων αυτό
ενδεχοµένως να έχει ξεχαστεί.

Χθες κατέθεσα µία ερώτηση στο Υπουργείο, προφανώς θα το
δείτε, αλλά είναι ένα θέµα το οποίο απασχολεί επίσης αρκετό
κόσµο. Επίσης, και τελειώνω, µε αυτό θέλω κι εγώ να πω ότι το
ζήτηµα του κενού του 2013 για τους τρίτεκνους, είναι άδικο. Είναι
µικρός ο αριθµός και θεωρώ ότι το Υπουργείο Παιδείας πρέπει
να το λύσει και αυτό.

Κλείνω λέγοντας τα ότι διευθετούνται ορισµένα ζητήµατα στην
καλή κατεύθυνση από το παρόν σχέδιο νόµου. Παραµένει ανοι-
χτό µε πολλά ερωτηµατικά στην αποτελεσµατικότητα το ζήτηµα
των µετεγγραφών. Θα επανέλθουµε  σε αυτήν την Αίθουσα. Πι-
στεύω ότι το Υπουργείο Παιδείας πρέπει να πιέσει όσο µπορεί
τις πρυτανικές αρχές στη δύσκολη εποχή στην οποία βρισκόµα-
στε να κάνουν το κοινωνικό τους χρέος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Πάντζας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Πάντζα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, κύριε Υπουργέ και αντ’ αυτού, κύριε Υφυπουργέ, 3 του
Σεπτέµβρη σήµερα. Πριν δύο µέρες άνοιξαν τα σχολεία για τους
εκπαιδευτικούς και σε µία εβδοµάδα θα υποδεχθούν τους µαθη-
τές τους. Άλλη µία σχολική χρονιά ξεκινά και δυστυχώς είναι χει-
ρότερη από τη προηγούµενη. 

Ποια είναι η εικόνα σήµερα; Κενά εκπαιδευτικών που ξεπερ-
νούν τις είκοσι χιλιάδες. Είκοσι χιλιάδες, µπορεί και είκοσι πέντε,
έφτασαν τα κενά, κύριε Υπουργέ, αφού τα τελευταία χρόνια δεν
έχει πραγµατοποιηθεί κανένας διορισµός εκπαιδευτικού. Αυτά
τα κενά πώς θα τα καλύψετε άραγε; Ενώνοντας τµήµατα και
στοιβάζοντας τριάντα και πλέον µαθητές σε µία τάξη; Θα δηµι-
ουργήσετε έτσι πλασµατικές υπεραριθµίες εκπαιδευτικών; Θα
τους οδηγήσετε σε υποχρεωτικές µετακινήσεις για να καλύψουν
ανάγκες άλλων σχολείων σε άλλες περιοχές; Φυσικά θα προσ-
λάβετε αναπληρωτές µε προγράµµατα ΕΣΠΑ για να καλύψουν
οργανικές ανάγκες και όχι λειτουργικές. Θα εφαρµόσετε αντιεκ-
παιδευτικές πολιτικές, που καταργούν το θεσµό του ολοήµερου
σχολείου και αντιπαιδαγωγικές µεθοδεύσεις που υποχρεώνουν
τους εκπαιδευτικούς να διδάξουν επιστηµονικά αντικείµενα δια-
φορετικά από αυτά που έχουν σπουδάσει. 

Αλλά να ήταν µόνο αυτά; Διαθεσιµότητες εκπαιδευτικών, κα-
ταργηµένες ειδικότητες, σχολεία χωρίς καθαρίστριες, χωρίς φύ-
λαξη. Χιλιάδες µαθητής της Α’ Λυκείου έµειναν µετεξεταστέοι
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από την περίφηµη «τράπεζα τεµάτων», χιλιάδες µαθητές που θα
υποχρεωθούν να ξαναδώσουν εξετάσεις και πολλοί από αυτούς
θα µείνουν στην ίδια τάξη ή ακόµα χειρότερα θα εγκαταλείψουν
το σχολείο. Η απόλυτη διάλυση δηλαδή. Είναι µια κατάσταση
στην οποία οδήγησαν οι αποτυχηµένες εκπαιδευτικές πολιτικές
πολλών ετών. Είναι µια δηµόσια παιδεία που στραγγαλίσθηκε
από τη λαίλαπα των µνηµονίων. Και στον αντίποδα η βιοµηχανία
της ιδιωτικής παιδείας, της παιδείας των σχολαρχών που ευνο-
ούνται σκανδαλωδώς, των ακριβών φροντιστηρίων και των κάθε
λογής college που διαφηµίζονται συνεχώς στα κανάλια.

Κύριε Υπουργέ, πριν από σαράντα χρόνια ακριβώς µια ιδρυ-
τική διακήρυξη πρότεινε µεταξύ άλλων τα εξής: Μια καινούργια
παιδεία για να καταργηθούν οι φραγµοί που εµποδίζουν το πλά-
τεµα της γνώσης και για να δηµιουργηθούν ελεύθερα σκεπτόµε-
νοι και κοινωνικά υπεύθυνοι πολίτες. Η παιδεία είναι ελεύθερη
του κοινωνικού συνόλου. Η ιδιωτική εκπαίδευση καταργείται. Η
δωρεάν και υποχρεωτική παιδεία εξασφαλίζεται ανεξαίρετα για
όλους τους Έλληνες. Θεσπίζεται εκπαιδευτική πολιτική που να
εξασφαλίζει την πλατιά συµµετοχή όλων των λαϊκών στρωµάτων,
καθώς και τη συµµετοχή των σπουδαστών στον προγραµµατισµό
της παιδείας και στη διοίκηση των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας θυµίζει τίποτα αυτό; 

Και συνεχίζω. Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα προ-
τείνετε την ίδρυση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία
που θα αποτελείται από όλους όσους διετέλεσαν Υπουργοί Παι-
δείας. Η συµµετοχή τους λέτε, θα είναι προαιρετική, χωρίς
αµοιβή, και ο ρόλος τους θα είναι συµβουλευτικός. Μόνο που για
αυτήν την κατάσταση που βιώνουµε σήµερα έχουν µερίδιο τερά-
στιας ευθύνης πολλοί από τους πρώην Υπουργούς που θα συµ-
µετέχουν. Αρκετοί από αυτούς ήταν αναποτελεσµατικοί στις
εκπαιδευτικές πολιτικές που εφάρµοσαν και κάποιοι εντελώς
αποτυχηµένοι. 

Ποια είναι, λοιπόν, η χρησιµότητα αυτού του «κλαµπ των φαν-
τασµάτων»; Απλά, θα αποτελέσουν το άλλοθί σας, νοµιµοποιών-
τας µε τη συµµετοχή τους τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές σας.
Γιατί σίγουρα δεν θα βοηθήσουν να λυθούν τα προβλήµατα της
παιδείας, που οι ίδιοι δηµιούργησαν. 

Συνεχίζοντας, θέλω να πω ότι είναι θετική η ρύθµιση που προ-
βλέπει να µοριοδοτηθούν διπλά οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν
σε δυσπρόσιτες περιοχές. Μόνο που για τους αναπληρωτές η
διπλή αυτή µοριοδότηση θα αποτελέσει ένα µέτρο χωρίς αντί-
κρισµα, χωρίς αξία, αν δεν ανοίξουν οι κλειδωµένοι από το 2010
πίνακες. Τελικά, φέρατε νοµοτεχνική βελτίωση που ανοίγει τους
πίνακες από το 2012 και όχι από το 2010. Εδώ θέλω να τονίσω
ότι η δικαιολογία που χρησιµοποιήσατε δεν πείθει κανέναν.
Όµως, όποιο κίνητρο και αν εφεύρετε, το πρόβληµα των χιλιά-
δων κενών στα σχολεία δεν λύνεται µε πρόσληψη αναπληρωτών
από τα προγράµµατα ΕΣΠΑ. Η ουσιαστική λύση είναι διαγωνι-
σµός ΑΣΕΠ και µόνιµοι διορισµοί. 

Περιµένουµε, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, τους δέκα χιλιάδες
µόνιµους διορισµούς εκπαιδευτικών τον Ιανουάριο που εξαγγεί-
λατε στην Αλεξανδρούπολη, όχι εσείς ο ίδιος, αλλά ο κύριος
Υπουργός. Βέβαια, τώρα µας τα αλλάζετε.

Επίσης σε θετική κατεύθυνση είναι η ρύθµιση που επιτρέπει
στους φοιτητές µε αναπηρία να εγγράφονται σε όποια σχολή επι-
θυµούν. Θα πρέπει, όµως, οι σχολές να χρηµατοδοτηθούν, ώστε
να δηµιουργήσουν τις κατάλληλες υποδοµές για τη στήριξη των
φοιτητών αυτών, ώστε να ξεπεράσουν τις δυσκολίες που προκα-
λεί η αναπηρία στη φοίτησή τους και να ολοκληρώσουν τις σπου-
δές τους.

Και κάτι ακόµα. Φέρατε στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
µία διάταξη που δίνει τη δυνατότητα να προσληφθούν εκπαιδευ-
τικοί µε 67% αναπηρία στα γενικά σχολεία και µάλιστα κατά προ-
τεραιότητα. Σωστά. Το βρίσκω θετικό. Το δυσάρεστο είναι ότι
παραπέµπετε την εφαρµογή της διάταξης αυτής στην επόµενη
σχολική χρονιά.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επίλυση των
κρίσιµων εκπαιδευτικών ζητηµάτων, η δωρεάν και υποχρεωτική
παιδεία, η σταθερή της χρηµατοδότηση, η στήριξη του δηµόσιου
σχολείου και το συνταγµατικό δικαίωµα των παιδιών µας στη
µόρφωση, θα έπρεπε –ειδικά αυτές τις µέρες- να αποτελούν για

την Κυβέρνηση στρατηγική επιλογή και προτεραιότητα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)
Δυστυχώς η Κυβέρνηση επέλεξε να θυσιάσει την παιδεία µας

στις µνηµονιακές επιταγές. Αλλά τι θα περίµενε κανείς από µία
κυβέρνηση που διά στόµατος του Υπουργού των Οικονοµικών
της οµολογεί ότι δεν βάζει κόκκινες γραµµές στις διαπραγµατεύ-
σεις µε την τρόικα.

Κατά τα άλλα, θα δούµε το «Τελευταίο Τανγκό στο Παρίσι»
από την Κυβέρνηση που φεύγει συντοµότατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια της Μεταπολίτευσης

παρατηρούµε αλλαγές στην παιδεία όχι µόνο από κυβέρνηση σε
κυβέρνηση, αλλά και από Υπουργό σε Υπουργό της ίδιας κυβέρ-
νησης. Κατά κανόνα όλοι οι Υπουργοί Παιδείας επιδιώκουν τις
δάφνες του µεταρρυθµιστή. Θέλουν όλοι να καταγραφούν ως
µεταρρυθµιστές στην ιστορία.

Με δεδοµένο, επίσης, ότι κανείς δεν µακροηµερεύει στη θέση
του Υπουργού Παιδείας –εύχοµαι εσείς να µας διαψεύσετε, κύριε
Υπουργέ- συνήθως οι αλλαγές είναι πρόχειρες. Αποτέλεσµα
όλων αυτών –για να το πω κοµψά- είναι η χώρα να µην βρίσκεται
σε ζηλευτή θέση σε διεθνείς αξιολογήσεις της αποτελεσµατικό-
τητας του εκπαιδευτικού µας συστήµατος.

Δυστυχώς η εκπαίδευση στον τόπο µας, παρά τη γιγάντωσή
της κατά τα χρόνια της Μεταπολίτευσης, κατέστη η ίδια θύµα –
ίσως το µεγαλύτερο- της πολιτικής του λαϊκισµού και της ισοπέ-
δωσης κάθε έννοιας αξιοκρατίας. Γενιές µαθητών γαλουχήθηκαν
όχι µε το πνεύµα της άµιλλας, που οδηγεί στην επιβράβευση του
καλύτερου, όχι µε την αγάπη για τη γνώση που ολοκληρώνει τον
νέο, για να τον µετατρέψει σε πολίτη άξιο να ανταποκριθεί στα
καθήκοντά του, στο πλαίσιο µιας δηµοκρατικής πολιτείας. Αντι-
θέτως, επικράτησαν οι λογικές της ήσσονος  προσπάθειας, της
ισοπέδωσης των πάντων και της απόλυτης ανοχής σε όλα.

Έτσι, σύντοµα από ένα συντηρητικό έως αυταρχικό εκπαιδευ-
τικό σύστηµα περάσαµε στο αντίθετό του, που είναι ένα σύστηµα
που φαίνεται να έχει χάσει την πυξίδα του. 

Η δευτεροβάθµια εκπαίδευση έχει µετατραπεί εν πολλοίς
απλώς σε βαθµίδα προετοιµασίας για την είσοδο στα ΑΕΙ και ΤΕΙ,
έχοντας απωλέσει έτσι τον πραγµατικό της στόχο. 

Όσο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, η κατάσταση είναι
ακόµη πιο απογοητευτική. Και αυτό, χωρίς βεβαίως να παραβλέ-
πουµε ότι είναι πολλά τα τµήµατα και οι σχολές που λειτουργούν
κατά παραδειγµατικό τρόπο, αλλά και πολλοί οι φοιτητές µας
που διαπρέπουν στις σπουδές τους, όπως φαίνεται και από την
επιτυχία που σηµειώνουν κατά τη συνέχιση της εκπαίδευσής
τους ή την επαγγελµατική τους αποκατάσταση στο εξωτερικό. 

Οι εικόνες, όµως, των πανεπιστηµίων, όπου βασιλεύει η ανοµία
και µικρές οργανωµένες οµάδες κάτω από ψευτοπροοδευτικές
ταµπέλες υπαγορεύουν  τις παράλογες απαιτήσεις τους στους
καθηγητές και τη διοίκηση των σχολών, είναι µοναδικές παγκο-
σµίως. Με πρόσχηµα το άσυλο του πανεπιστηµίου, τα δικαιώ-
µατα των φοιτητών ή ό,τι άλλο, έχουµε φθάσει στο σηµείο
καθηγητές να διδάσκουν υπό καθεστώς τροµοκρατίας  λεκτικής,
αλλά ενίοτε και σωµατικής. Θυµηθείτε το πρόσφατο επεισόδιο
άσκησης βίας στον καθηγητή του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας κ.
Μαραντζίδη. Αυτά είναι, όµως, συµπτώµατα µιας βαρύτατα νο-
σούσης κοινωνίας στα οποία, επιτέλους, θα πρέπει να βάλουµε
ένα τέλος. 

Δυστυχώς, όµως, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης και ιδι-
αίτερα της Αξιωµατικής, διαπιστώνουµε ότι µετά µανίας υπερα-
σπίζονται όλες τις παθογένειες που µας κληρονόµησε η Μετα-
πολίτευση στην εκπαίδευση. Προτιµούν να χαϊδεύουν νεανικά
αυτιά από το να βάλουν, επιτέλους, το δάκτυλο επί τον τύπον
των ήλων.  Δικαιολογούν κάθε ακρότητα και αρκούνται να ψελ-
λίσουν κάποιες γενικές καταγγελίες, όταν τα πράγµατα ξεφεύ-
γουν. Δίνουν συγχωροχάρτι στην πανεπιστηµιακή, αλλά και στην
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εξωπανεπιστηµιακή ανοµία, στους προπηλακισµούς, στην επι-
βολή των µειοψηφιών απέναντι στη µεγάλη πλειοψηφία των φοι-
τητών. Αδιαφορούν εάν φτωχοί φοιτητές επιβαρύνονται οικονο-
µικά, χάνοντας εξάµηνα, από την «επαναστατική γυµναστική»
συγκεκριµένων φοιτητικών παρατάξεων. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µοντέλο αυτό τελεί-
ωσε. Εάν δεν ενηλικιωθούµε, εάν δεν  προσαρµοστούµε στις
ανάγκες των καιρών, τόσο το χειρότερο για όλους µας και κυ-
ρίως για τις νέες γενιές που εµείς έχουµε την ευθύνη για το µέλ-
λον τους. Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να τολµήσουµε τις αλλαγές αυτές
που θα αλλάξουν ουσιαστικά το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, ώστε
να καταστεί πιο αξιοκρατικό. 

Βήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση, παρά τις αντιδράσεις,
έχουν ήδη γίνει, όπως µε την επαναλειτουργία των πρότυπων
σχολείων ή µε την προσπάθεια για τη διαγραφή των δεκάδων χι-
λιάδων αιώνιων φοιτητών. Και σήµερα η πρόταση για τη σύσταση
του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία είναι, επίσης,
προς τη σωστή κατεύθυνση και έρχεται να απαντήσει σε µια
πραγµατική ανάγκη, δηλαδή να υπερβεί την αντιπαραγωγική λο-
γική των ατέρµονων, αποσπασµατικών και αντιφατικών µεταρ-
ρυθµίσεων της κάθε κυβέρνησης, του κάθε Υπουργού Παιδείας,
να κατοχυρώσει τη συνέχεια στην εκπαιδευτική πολιτική, απο-
τρέποντας πειραµατισµούς στου κασίδη το κεφάλι.  

Πιστεύω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι στο συµβούλιο θα πρέπει
να  συµµετέχουν και οι διατελέσαντες  αναπληρωτές  Υπουργοί
ή Υφυπουργοί.  Δεν έχετε να χάσετε τίποτα ακούγοντας και αυ-
τούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να φοβούµαστε τις αλλα-
γές, ας δούµε γύρω µας άλλες χώρες πώς τα κατάφεραν και αντί
να εξάγουν εισάγουν φοιτητές. Επιτέλους, πρέπει να απελευθε-
ρώσουµε τη δυνατότητα ίδρυσης και ιδιωτικών πανεπιστηµίων,
προχωρώντας στις απαιτούµενες αλλαγές, στην επικείµενη συν-
ταγµατική αναθεώρηση και του περιβόητου άρθρου 16. Όταν
γύρω µας οι πάντες ιδρύουν ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Τουρ-
κία, στα Σκόπια, στη Βουλγαρία, στην Ουγγαρία, στην Τσεχία,
στη Σλοβακία, ακόµη και στην Κύπρο, εµείς θα επιµένουµε να
στρουθοκαµηλίζουµε; Ποιον συµφέρει η εκπαιδευτική µετανά-
στευση των νέων µας στο εξωτερικό; Πάντως  όχι τους γονείς
τους, που βάζουν βαθιά το χέρι στην τσέπη, για να πληρώσουν
όχι µόνο τα δίδακτρα, αλλά και τα έξοδα διαµονής, που είναι υπέ-
ρογκα. 

Και µιας ο λόγος, κύριε Υπουργέ, για τις οικονοµικές δυσκο-
λίες που αντιµετωπίζουν οι γονείς των φοιτητών, θέλω να χαιρε-
τίσω την απόφασή σας για τη δυνατότητα µετεγγραφών. Ήταν
µια δίκαιη απόφαση που δίνει µια ανάσα στα ταλαιπωρηµένα από
την κρίση νοικοκυριά και πιστεύω ότι θα γίνει σεβαστή από τα
ΑΕΙ και τα ΤΕΙ. 

Η απόφαση, όµως, αυτή µένει δυστυχώς λειψή, διότι δεν κα-
λύπτει και τους φοιτητές και σπουδαστές-παιδιά πολύτεκνων και
τρίτεκνων οικογενειών που έχουν εισαχθεί πριν το 2013.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ανώτατης Συνο-

µοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδος πρόκειται για µόλις επτακόσια
είκοσι τρία παιδιά και εύλογα υποστηρίζουν ότι δεν θα καταρ-
ρεύσει το δηµόσιο πανεπιστήµιο, αν δοθεί λύση στο πρόβληµα
κι αυτών των οικογενειών. Θέλω να πιστεύω ότι θα δείτε µε τη
δέουσα ευαισθησία το θέµα. 

Όπως, επίσης, πιστεύω ότι θα δείτε θετικά και την τροπολογία
που κατέθεσαν Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για τη
διευκόλυνση των σπουδών σε φοιτητές και σπουδαστές µε ανα-
πηρίες. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1742 και ειδικό 197.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Δριτσέλη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουρ-

γείου Παιδείας που είχαµε ξεκινήσει από τις αρχές Αυγούστου
στην επιτροπή. Εξαρχής είχαµε πει ότι πρόκειται για ένα σχέδιο

νόµου το οποίο χαρακτηρίζεται από αρκετή προχειρότητα, εκτός
από το ότι είναι και ένα νοµοσχέδιο επικοινωνιακού χαρακτήρα.
Αυτό µάλιστα το διαπιστώνουµε ακόµα και σήµερα, όταν ακόµα
«κόβετε και ράβετε» µε διάφορες νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, παρ’ ότι είχατε δεσµευτεί
ότι αυτό θα σταµατήσει να γίνεται από την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου.

Από την άλλη, εισάγονται διατάξεις επί παντός του επιστητού,
χωρίς όµως κανένα από αυτά τα θέµατα να προσεγγίζεται σε
βάθος και το βασικότερο, χωρίς να προτείνετε καµµία ουσιαστική
λύση σε κανένα από τα µείζονα προβλήµατα της εκπαίδευσης
αυτήν τη στιγµή. Κατακερµατισµένες διατάξεις, τροπολογίες µε
ρυθµίσεις χωρίς καµµία συνοχή µεταξύ τους και κυρίως υπάρχει
απουσία διάθεσης αντιµετώπισης των σηµαντικών εκπαιδευτικών
θεµάτων. 

Η επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου στην επιτροπή κυ-
ρίως εστίασε στην ανάγκη διόρθωσης των ανορθολογικών ζητη-
µάτων που σχετίζονται µε την προσµέτρηση της προϋπηρεσίας
των αναπληρωτών. 

Ξεκάθαρα είχαµε θέσει το θέµα του ξεκλειδώµατος της προ-
ϋπηρεσίας των αναπληρωτών εκπαιδευτικών από το 2010, αλλά
και της επανεξέτασης της κατηγοριοποίησης των σχολικών µο-
νάδων, προκρίνοντας κυρίως το γεγονός ότι δεν είναι δυνατόν
σε αυτήν τη νέα πραγµατικότητα, σε αυτές τις νέες συνθήκες και
οικονοµικές και κοινωνικές να µην προκριθεί η στήριξη των εκ-
παιδευτικών. Θα πρέπει οπωσδήποτε να προσαρµοστεί στη νέα
πραγµατικότητα. Διότι δεν είναι δυνατόν αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικοί που παρείχαν εκπαιδευτικό έργο σε διάφορες γωνιές της
Ελλάδας να βλέπουν αυτήν την προϋπηρεσία να µην προσµετρά-
ται, να µην φαίνεται πουθενά στο εκπαιδευτικό τους βιογραφικό.

Φέρνετε λοιπόν µια νοµοτεχνική βελτίωση, µετά από διάφορα
µαγειρέµατα και διάφορες δεσµεύσεις προσωπικές αλλά και
στον Τύπο, όπου ανοίγετε τους πίνακες -και ορθώς τους ανοί-
γετε- µε αναδροµική ισχύ από το 2012 και µετά. Εµείς ζητάµε
από το 2010 και µετά. 

Ωστόσο…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Τι εννοείτε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Συγγνώµη. Έχω την άποψή µου. Θα

σας πω…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Συζήτηση κάνουµε. Είναι µαγείρεµα η συζήτηση;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Όχι, όχι. Συζητήσαµε, ζητήσαµε κάτι.

Δεν µας απαντήσατε ποτέ γιατί δεν ανοίγετε από το 2010. Το επι-
χείρηµα το οποίο επικαλείστε δεν νοµίζω ότι µπορεί να πείσει
έναν άνθρωπο ο οποίος από το 2010 µέχρι το 2012 έτρεξε σε δυ-
σπρόσιτες περιοχές. Ήταν η επιλογή του να πάει. Μπορεί να
άφησε την οικογένειά του και τώρα τα µόριά του να µην προσµε-
τρηθούν. Αλλά αυτό είναι ένα άλλο θέµα. 

Στη νοµοτεχνική βελτίωση που φέρατε θέλω να πω και να επι-
σηµάνω ή να ρωτήσω το εξής, γιατί δεν έχουµε καταλάβει κάτι.
Καταργείτε τη διάταξη 5 από το άρθρο 4 και τη διάταξη 4 από το
άρθρο 5. Ουσιαστικά, καταργείτε την αναδροµική ισχύ από 1-8-
2014. Γιατί; Αυτό καταργείται. 

Και από την άλλη βλέπουµε, όσον αφορά την κατηγοριοποίηση
των µορίων των σχολικών µονάδων…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Να απαντήσω;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Να ολοκληρώσω και θα µου απαντή-
σετε.

Φαίνεται ότι περιορίζεται το εύρος των µορίων στις σχολικές
µονάδες. Διότι η αρχική διάταξη έλεγε ότι η κατώτερη κατηγορία
εντάσσεται αυτοδικαίως στην ανώτερη κατηγορία µορίων των
σχολικών µονάδων, ενώ τώρα πια µιλάµε µόνο για τις κατηγορίες
µοριοδότησης Θ’ και Ι’. Γιατί συµβαίνει αυτό; Θέλουµε απαντή-
σεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα ισχύσει από τώρα. Η διατύπωση, έτσι όπως τη λέτε, γί-
νεται από το τρέχον έτος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Θα ίσχυε για το τρέχον έτος. Τέλος
πάντων, συνεχίζω και µετά θα έχετε την ευκαιρία να απαντήσετε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία συνάδελφε, συ-
νεχίστε. Ούτως ή άλλως, ο κύριος Υπουργός θα λάβει τον λόγο
και θα απαντήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Επίσης, κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης στην επιτροπή το Υπουργείο εισήγαγε µία διάταξη που
αφορά τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς µε αναπηρία. Εκτιµή-
σαµε εξαρχής ότι το πνεύµα αυτής της διάταξης είναι στη σωστή
κατεύθυνση, µόνο που το Υπουργείο για άλλη µία φορά ψαλίδισε
σηµαντικά τη ρύθµιση –το είχαµε ξαναπεί, αλλά δεν πήραµε
απάντηση- για λόγους που δεν µπορούµε να κατανοήσουµε.

Το άρθρο 8 του νοµοσχεδίου, λοιπόν, λέει ότι οι εκπαιδευτικοί
µε αναπηρία θα µπορούν να διορίζονται κατά προτεραιότητα στη
γενική εκπαίδευση σε ποσοστό 5% του συνόλου των θέσεων. Η
ίδια ρύθµιση είχε εισαχθεί και στο προσχέδιο του νοµοσχεδίου
για την ειδική αγωγή, µόνο που τότε το ποσοστό αυτό ανερχόταν
στο 10%. 

Αδικαιολόγητα επίσης στην παρούσα διάταξη του άρθρου
αυτού προστέθηκε µετά από την ολοκλήρωση της συζήτησης µία
διατύπωση µε την οποία η έναρξη της ισχύος του άρθρου παρα-
πέµπεται για το Μάιο του 2015. Νοµίζω ότι η επισήµανση αυτή
έγινε και από τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ. Θεωρώ ότι είναι λάθος.
Αν όχι, δεν µπορούµε να καταλάβουµε γιατί µε µία νοµοτεχνική
βελτίωση ακυρώνετε εκ των προτέρων τη διάταξη που εισάγετε
για λόγους που δεν µπορούµε να καταλάβουµε. 

Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι οι εκπαιδευτικοί µε αναπηρία έχουν
πολλά να δώσουν στη γενική εκπαίδευση. Η προσφορά τους,
εκτός από το εκπαιδευτικό έργο, αφορά και στη µεταλαµπά-
δευση αξιών ζωής στους µαθητές. Είναι απαράδεκτο να εµπαί-
ζονται µε αυτό τον τρόπο οι εκπαιδευτικοί και καλούµε το Υ-
πουργείο να θεραπεύσει άµεσα αυτήν την παραφωνία. 

Επίσης, κατατέθηκαν τρεις υπουργικές τροπολογίες µε δεκά-
δες διατάξεις, πολλές από τις οποίες φωτογραφικές, για τις
οποίες δεν ενηµερωθήκαµε. Η γενική εικόνα αυτών των τροπο-
λογιών παραπέµπει σε µία επιφανειακή µεταχείριση των εκπαι-
δευτικών ζητηµάτων και σε µία διάθεση ευνοϊκής µεταχείρισης
στα αιτήµατα ιδιωτικών συµφερόντων της εκπαίδευσης. Πήρατε
πίσω την τροπολογία για την ισοτιµία των τίτλων σπουδών,
ωστόσο δεν µπορούµε να καταλάβουµε πού ακριβώς έγκειται και
ποιον ωφελεί ουσιαστικά η χαλάρωση του πλαισίου λειτουργίας
των ιδιωτικών σχολείων, τα οποία πλέον θα λειτουργούν και ως
ξενοδοχεία. Ποιους εξυπηρετεί και γιατί έρχεται τώρα αυτή η
διάταξη; 

Κατά τα άλλα, επιµένετε στις διαγραφές των φοιτητών που
έχουν υπερβεί τα έτη σπουδών τους. Με τιµωρητική διάθεση
απευθύνεστε στους νέους ανθρώπους που για διάφορους λό-
γους δεν κατάφεραν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Ελπί-
ζετε ότι θα διαγράψετε περίπου εκατόν πενήντα χιλιάδες φοι-
τητές, εφαρµόζοντας το ν. 4009. Με ποιον τρόπο τα παιδιά που
θα διαγραφούν θα βγουν στην αγορά εργασίας χωρίς το βασικό
τους εφόδιο, δηλαδή το πτυχίο;

Εµείς έχουµε καταθέσει µία τροπολογία σε σχέση µε το θέµα
αυτό µε την οποία ενθαρρύνουµε τους νέους να επιστρέψουν
στα αµφιθέατρα. Είναι ευκαιρία αυτή η Βουλή να νοµοθετήσει
και κάτι θετικό, εκτός από µέτρα λιτότητας και δυσβάσταχτους
φόρους, ώστε να δοθεί η ευκαιρία στους φοιτητές που έχουν
αποµακρυνθεί από το πανεπιστήµιο να επανέλθουν, να εγγρα-
φούν χωρίς αναδροµικές προϋποθέσεις και να ολοκληρώσουν
τις σπουδές τους εν ηρεµία. 

Τέλος, θα ήθελα να πω δυο λόγια για τρεις τροπολογίες που
έχουµε καταθέσει. Η πρώτη αφορά τη διαθεσιµότητα των καθη-
γητών της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Ζητάµε από
το Υπουργείο να απεγκλωβιστεί από τις παράλογες αποφάσεις
που έλαβε πριν από ένα χρόνο και να επαναφέρει τις ειδικότητες
που κατάργησε και τους εκπαιδευτικούς που έθεσε σε διαθεσι-
µότητα.

Επίσης, το Υπουργείο Παιδείας, παρά τα τεράστια κενά που
παρουσιάζει η επαγγελµατική εκπαίδευση σε διδακτικό προσω-
πικό, εξακολουθεί να µην προβαίνει σε µόνιµους διορισµούς ούτε
καν στην αναλογία του 1/5, ενώ πάνω από πεντακόσιοι εκπαιδευ-
τικοί της επαγγελµατικής εκπαίδευσης έχουν µετακινηθεί σε
δοµές άλλων Υπουργείων µετά και από τη διαθεσιµότητα στην

οποία τέθηκαν. Ο ΣΥΡΙΖΑ ζητά ουσιαστικά την ενίσχυση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και την αξιοποίηση όλων των κα-
θηγητών στην εκπαίδευση και όχι σε δοµές άλλων Υπουργείων
οι οποίες είναι άσχετες µε το εκπαιδευτικό έργο.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την επανεξέταση των µαθητών
της Α’ λυκείου. Η άποψή µας είναι ότι η εκπαιδευτική µεταχείριση
των παιδιών αυτών θα πρέπει να έχει ως γνώµονα την ενθάρ-
ρυνσή τους να συνεχίσουν το λύκειο και να ξεπεράσουν την πε-
ριπέτεια µιας σχολικής αποτυχίας για την οποία ουσιαστικά δεν
ευθύνονται. Σας καλούµε να εξετάσετε προσεκτικά αυτήν την
τροπολογία και να προβείτε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες,
ώστε όσον το δυνατόν περισσότεροι µαθητές να συνεχίσουν στη
β’ λυκείου. 

Ταυτόχρονα, ζητάµε την αποκατάσταση της αδικίας στην ειδι-
κότητα ΠΕ17.13. Ανάµεσα σε όλα τα άλλα, τότε είχατε καταργή-
σει και αυτήν την ειδικότητα, χωρίς να έχει καµµία σχέση µε τα
ΕΠΑΛ.

Παρακαλώ να τις δείτε µε πάρα πολύ σοβαρότητα. Είµαστε
εδώ για να τις συζητήσουµε και να ανοίξουµε τον διάλογο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και εµείς ευχαριστούµε. 
Από ό,τι κατάλαβα, κλείσατε και το θέµα των άρθρων και στις

τροπολογίες καλώς αναφερθήκατε, για να µπορέσει να απαντή-
σει ο κύριος Υπουργός. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευ-

µάτων): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές δεν θα επαναλάβω όσα είπα κατά

τη διάρκεια της συνεδρίασής µας σήµερα και  έκανα εκεί τις
παρεµβάσεις για να ενηµερωθείτε για τροπολογίες που καταθέ-
σαµε και για να απαλλάξω την οµιλία µου από επιχειρήµατα που
όφειλα να πω, αλλά δεν µου έφτανε ο χρόνος. 

Δεχθείτε, όσο και αν δεν σας αρέσει –ούτε εµένα µου αρέσει-
ως πραγµατικότητα ότι το Υπουργείο Παιδείας είναι ένα µεγάλο
Υπουργείο, ίσως ένα από τα µεγαλύτερα από πλευράς αντικει-
µένου. Δεν έχει βεβαίως τις δυσκολίες του Υπουργείου Υγείας ή
του Υπουργείου Εργασίας, από τα οποία πέρασα, αλλά είναι ένα
Υπουργείο µε προβλήµατα, µε κακοπληρωµένους εκπαιδευτι-
κούς, µε αγκυλώσεις ιδεών, µε έκταση που λειτουργεί πολλές
φορές απαγορευτικά για να µπορείς να είσαι εντάξει µε τα
θέµατα που έχεις και στον χρόνο που πρέπει. 

Όµως, είναι ένα Υπουργείο, σε πολύ µεγάλο βαθµό, καθαρό,
από θέµατα διαφθοράς, όχι όλο, αλλά εν πάση περιπτώσει η
πλειοψηφία των θεµάτων του δεν σχετίζονται µε τη διαφθορά
µου µάστισε την ελληνική κοινωνία επί δεκαετίες. 

Ο Υπουργός Παιδείας –αυτό είναι κάπως παράδοξο- καταλα-
βαίνει καλύτερα τα θέµατα του Υπουργείου όταν φεύγει. Το
καταστάλαγµα δηλαδή της εµπειρίας τον βοηθάει να προσεγ-
γίσει τα θέµατα καλύτερα µετά τη θητεία του εκεί, κι αυτό
προκύπτει από την έκταση του αντικειµένου. Αυτήν την εµπειρία,
αυτό το καταστάλαγµα θέλουµε να µην είναι προϊόν τηλεφώνου.

Με τον κ. Αρβανιτόπουλο, επειδή γνωριζόµασταν και πάρα
πολλά χρόνια πριν την πολιτική, µιλάµε και έχει την καλοσύνη να
µε ενηµερώνει. Και άλλοι Υπουργοί µε έχουν ενηµερώσει, ο κ.
Στυλιανίδης, ο κ. Σπηλιωτόπουλος, έχουν εκφράσει και τη διάθε-
σή τους να βοηθήσουν, όπως και άλλοι και από τους δύο πολι-
τικούς χώρους, σχεδόν οι περισσότεροι. Αλλά αυτό γίνεται σε
προσωπική βάση και για επιµέρους θέµατα που φέρνει η επικαι-
ρότητα µπροστά. 

Νοµίζω ότι είναι πολύ σωστό όλοι όσοι διετέλεσαν Υπουργοί
Παιδείας και θέλουν να βοηθήσουν, να συγκεντρώνονται –βά-
λαµε δύο φορές τον χρόνο, λογικό είναι- µε θέµα συγκεκριµένο
και µε ηµερήσια διάταξη και όλο το υλικό στην τσάντα τους από
µέρες πριν για να µπορέσουν να βοηθήσουν και µια παρέµβαση
που είναι να γίνει, πριν γίνει, να έχει τη δυνατότητα το Υπουργείο
Παιδείας να έχει πάνω στο τραπέζι όχι χαρτιά, αλλά καταθέσεις,
µαρτυρίες, απόψεις πολιτικών που πέρασαν. 

Ακούγεται το επιχείρηµα «µα, αφού απέτυχαν!». Αυτό είναι
πολιτική προσέγγιση. Ένας από την Αριστερά θα πει ότι απέ-
τυχαν όλοι. Το ίδιο ακούστηκε και από τον κ. Αρβανίτη ότι απέτυ-
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χαν όλοι. Ένας από το ΠΑΣΟΚ µπορεί να λέει ότι απέτυχαν της
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν έχει σηµασία. Επέτυχε κάποιος ή απέ-
τυχε, έχει κάτι να σου πει. Έχει τουλάχιστον εµπειρίες και ταλαι-
πωρίες, ειδικά τα τελευταία χρόνια. Πρέπει να τον ακούσεις. Και
στο Υπουργείο Υγείας που το αποπειράθηκα αυτό ατύπως, η
προσέλευση των πρώην Υπουργών ήταν αθρόα και αυτή η θετική
εµπειρία µε κάνει να λέω «εδώ, στο Υπουργείο Παιδείας και
θεσµοποιηµένα». 

Γιατί το Υπουργείο Παιδείας, κυρία Ρεπούση, λόγω των πανε-
πιστηµίων και των ΤΕΙ δηµιουργεί εύκολες προσεγγίσεις στους
Υπουργούς, για λόγους επικοινωνιακούς να ασχοληθούν µε την
τριτοβάθµια εκπαίδευση που επικοινωνιακά πουλάει και κάθε
µέρα κάτι να έχουν να µας πουν –ο καθένας όµως και κάτι δια-
φορετικό, ειδικά αν πρόκειται για πανεπιστήµιο, ΤΕΙ ή για εισα-
γωγικές- για να γίνει ο νόµος του τάδε, ο νόµος του τάδε, ο
νόµος του τάδε και να µείνει στην ιστορία. Κανένας δεν µένει
στην ιστορία. Αυτές είναι αυταπάτες µη σωφρόνων πολιτικών αν-
δρών και γυναικών. Λέµε λοιπόν όχι.

Υπάρχει µια γελοιογραφία της δεκαετίας του 1980. Δεν θέλω
να πω ακριβώς, για να µην αναφερθώ στον Υπουργό εκείνης της
εποχής. Τον είχε να ξυπνάει και να λέει «τι θα κάνουµε σήµερα;».
Αυτό το «τι θα κάνουµε σήµερα» όµως έχει ανταπόκριση σε ένα
εκατοµµύριο παιδιά. Αυτός µπορεί να παίζει µε το όνοµά του και
την ιστορία αλλά ένα εκατοµµύρια παιδιά και οι γονείς τους δεν
παίζουν. 

Άρα δείτε το λίγο αλλιώς. Δείτε λίγο την προϋπόθεση συγκεν-
τρωµένοι γύρω από ένα τραπέζι να συζητάνε τις µεγάλες αλλα-
γές που η εκάστοτε παρούσα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων θέλει να κάνει. Δεχθείτε –όσοι τουλάχιστον
βλέπετε µε ανοιχτό µυαλό το θέµα- ότι όλα τα συµβούλια της
παιδείας είναι χρήσιµα. Σωστά είπε η συνάδελφος κ. Ρεπούση
ότι δεν λειτουργούν εδώ και τόσα χρόνια. Θα λειτουργήσουν
τώρα. Είναι το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας µε διακοµµατική επι-
τροπή. Όλα τα κόµµατα είναι εκεί. Είναι και άλλα επιµέρους συµ-
βούλια που θα τα συγκαλέσουµε όλα και αυτό των πρώην
Υπουργών. 

Πρώτο θέµα που θα µας απασχολήσει το επόµενο χρονικό διά-
στηµα –τουλάχιστον µέχρι το Φεβρουάριο σχεδιάζουµε που κάθε
πολιτικός κάνει τους σχεδιασµούς του λόγω του ότι έχουµε τότε
την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας- είναι οι αλλαγές στη
στοιχειώδη, στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Είναι κάτι που δεν
ακουµπάει πολύ στην επικοινωνιακή πολιτική και την επικοινωνία,
µα που είναι το άλφα και το ωµέγα για την εκπαίδευση. Εκεί –
συγχωρήστε µου το ρήµα- χτίζονται, διαµορφώνονται οι χαρα-
κτήρες των νέων ανθρώπων, των νέων Ελλήνων. Εκεί πρέπει να
προσέξουµε. 

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ λεπτοµερώς. Ήδη έχω τρεις
µήνες στο Υπουργείο αυτό. Έχουµε µε τον κ. Δερµετζόπουλο κά-
ποιες εµπειρίες για το πόσο ακριβώς εκτιµάται από το ελληνικό
πολιτικό και διοικητικό σύστηµα σχετικά µε την παιδεία η πρω-
τοβάθµια βαθµίδα εκπαίδευσης. Την θεωρώ την πιο σοβαρή βαθ-
µίδα της εκπαίδευσης. 

Όµως δυστυχώς πρώτον, δεν µας απασχολεί συχνά.  Καθορί-
ζεται και αυτή από τις ανάγκες πολλές φορές του εκπαιδευτικού
πολιτικού και συνδικαλιστικού συστήµατος και όχι από τα παιδιά,
µε αποτέλεσµα παιδάκια οκτώ και εννέα ετών να φορτώνονται
πληροφορίες που δεν µπορούν να εντάξουν πουθενά και να µην
συµπαθούν το σχολείο –για να µην πω να µισούν το σχολείο-
γιατί αυτή είναι η κατάσταση. Χώρες µε πολύ καλύτερα συστή-
µατα δεν βασανίζουν τα παιδιά των οκτώ και των εννέα ετών
µέχρι τις 10 το βράδυ. 

Με αυτό το θέµα θα συγκληθεί και το Εθνικό Συµβούλιο Παι-
δείας και αυτό το ΣΕΠΟΠ που έχει να κάνει µε τους πρώην
Υπουργούς και όλα τα συµβούλια που υπάρχουν είτε στο Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής είτε γενικότερα στο Υπουργείο.
Αυτό είναι και το βασικό θέµα του σχεδίου νόµου. Δεν ξέρω αν
είναι τέτοιο που να µπορεί να εγείρει µεγάλες αντιρρήσεις που
να στηρίζουν πολύ επικριτικά λόγια. Δεν µου φαίνεται. Κάποιος
άλλος µπορεί να το κρίνει αλλιώς. Δικαίωµά του. Αλλά η λογική
κρίνει τα επιχειρήµατά µας, η αλληλουχία των επιχειρηµάτων και
το δέσιµό τους. 

Κυρία Δριτσέλη, σας άκουσα πολλές φορές να µιλάτε στην
επιτροπή και σηµειωτέον, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων λειτουργεί κάθε εβδοµάδα, όλο
το καλοκαίρι. Δεν είναι µόνο αυτό το σχέδιο νόµου και τα άλλα
που έρχονται. Κάναµε και τρεις συνεδριάσεις για ενηµέρωση.
Υπάρχει η ιδιαιτερότητα άλλο Θερινό Τµήµα να συζητάει γι’ αυτό
το σχέδιο νόµου και άλλο να το έχει επεξεργαστεί και αυτό έχει
µια δυσκολία. 

Γι’ αυτό κάνω αυτήν τη µεταφορά µιας πληροφορίας. Λες «δεν
µου αρέσει κάτι». Σύµφωνοι. Το πρώτο του θέµα είναι αυτό που
προείπα, δεν µπορεί να εγείρει τόσες αντιρρήσεις, άλλωστε και
τεχνικά είναι καλά διαρθρωµένο, και µε τα άλλα όλα σχεδόν συµ-
φωνείτε. Λέτε ναι, αλλά το θέλατε περισσότερο στο ζήτηµα των
καθηγητών µε αναπηρία. Λέτε ναι και µάλιστα διαφωνήσατε για
το 10% που έγινε 5%. Σωστά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Εσείς το κάνατε αυτό. Εσείς το εί-
χατε βάλει το 10%.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Λέτε ναι στην επιτροπή για τους ιεροδιδασκάλους και αυτό
είναι προς τιµήν σας. Μα, αυτά είναι τα θέµατα. Λέτε ναι στην κα-
τάργηση της δυνατότητας των πανεπιστηµίων να µην επιτρέπουν
στα παιδιά µε αναπηρία να σπουδάζουν, όπως την περίπτωση
του παιδιού που είναι ιδιοφυία στη Θεσσαλονίκη στο Φυσικό,
όπου του έλεγαν να γίνει µαθηµατικός. Μα, αυτός ήθελε να γίνει
φυσικός και µάλιστα βραβεύεται σε όλους τους παγκόσµιους
διαγωνισµούς ατόµων µε αναπηρία που ασχολούνται µε τη Φυ-
σική, όπου συµµετέχει. Λέτε ναι στο ένα, λέτε ναι στο άλλο, λέτε
ναι στο παρ’ άλλο, αλλά δεν καταλαβαίνω γιατί αυτή η έντονη
κριτική. 

Η κριτική, όµως, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα είναι δικαίωµα του
καθενός µας. Συνεπώς λέω µόνο µια σκέψη µου και δεν λέω τί-
ποτα παραπάνω. 

Τώρα, θα αναφερθώ στο θέµα των ιεροδιδασκάλων. Έρχοµαι
και από µια διήµερη περιοδεία µε τον κ. Δερµεντζόπουλο στη
Θράκη, όπου εξαντλήσαµε πραγµατικά όλα τα όρια συζητώντας
µε όλους. Η διάταξη που είχε θεσπιστεί για τη δυνατότητα στο
δηµόσιο σχολείο να διδάσκεται το Κοράνι από ιερείς που το
ασπάζονται, στα ελληνικά, είναι σοφή πολιτική. Αυτό πιστώνεται
στην προηγούµενη ηγεσία και το αναγνωρίζω. 

Εµείς φέραµε τώρα µια διάταξη για να µην σταµατήσει αυτό,
καθώς για λόγους ετεροχρονισµού οι άνθρωποι δεν θα πληρώ-
νονταν και θα έφευγαν. Αναγνωρίζουµε το έργο τους –είχαν
έρθει και στην επιτροπή, τους είδα και στη Θράκη- και το επαι-
νούµε. Τα δηµόσια σχολεία γέµισαν από παιδιά της θρησκευτι-
κής µειονότητας, Έλληνες πολίτες, που θέλουν να ακούσουν
–και είναι φυσικό- το µάθηµα που αφορά τη θρησκεία τους. 

Στις νοµοτεχνικές παρεµβάσεις που κάνουµε και στην τροπο-
λογία, έχουµε πρόβλεψη. Πρώτον, καµµία τροπολογία συνάδελ-
φοι δεν ήρθε εδώ. Μία που ήρθε πρώτα εδώ, την πήραµε πίσω,
γιατί είπαµε ότι πρέπει να τη συζητήσουµε στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων. Σωστά έγινε η κριτική εναντίον της. Ήρθε
τελευταία στιγµή και γι’ αυτό την πήρα πίσω. Όλες οι άλλες κα-
τατέθηκαν µε το γράµµα τους στην Επιτροπή Μορφωτικών, για
να προειδοποιηθεί ο Βουλευτής και να ξέρει τι θα πει στο Τµήµα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Τη Δευτέρα το βράδυ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Όχι. Τη Δευτέρα το βράδυ κατατέθηκαν επισήµως στη
Βουλή –και σε αυτό έχετε δίκιο- αλλά σας τα είχα ήδη αφήσει –
κι εσείς ήσασταν παρών- τα σχεδιάσµατα. Δεν ήταν οι τροπολο-
γίες οι επίσηµες, αλλά ήταν τα κείµενα για να τα δείτε.

Εξοµοιώνουµε τα πτυχία των αποφοίτων ΕΠΑΘ µε εκείνα της
Παιδαγωγικής Ακαδηµίας και τώρα θα διοριστούν εξήντα ΕΠΑ-
Θίτες –τωρινοί απόφοιτοι- ως αναπληρωτές τις επόµενες ακρι-
βώς µέρες. 

Μιας και µιλάω για τέτοια θέµατα, να πω ότι αποδεχόµαστε
την τροπολογία δεκαέξι Βουλευτών που σχετίζεται µε το Άγιον
Όρος. Είναι η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, µε γενικό αριθµό
1790 και ειδικό 207 και ηµεροµηνία 3-9-2014, η οποία γίνεται
δεκτή από µας.

Τώρα, να αναφερθώ σε ένα ακόµα θέµα για το οποίο υπήρξε
απόλυτη συµφωνία, στη µοριοδότηση. Τα είπα, βέβαια, το πρωί
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να µην τα επαναλάβω. Ήθελα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να
είναι και η εντοπιότητα µέσα. Ο διάλογος όµως µε απέτρεψε. Δεν
έχω πειστεί, αλλά οι περισσότεροι µου έλεγαν να µην το κάνω.
Δεν έχω πειστεί γιατί µια φιλόλογος από τη Σάµο δεν µπορεί να
πάει στο Αγαθονήσι και πρέπει να πάει στην Αλεξανδρούπολη.
Δεν έχω πειστεί γι’ αυτό. Δεν έχω πειστεί γιατί δεν πρέπει να προ-
ηγείται η εντοπιότητα. Δεν έχω πειστεί, αλλά έχουν πειστεί για
το αντίθετο όλοι οι άλλοι. 

Συνεπώς είµαι υποχρεωµένος να παρακολουθήσω τα επιχει-
ρήµατα του διαλόγου. Η διπλή µοριοδότηση, όµως, για τις πρό-
σθετες ορεινές περιοχές και τη νησιωτική Ελλάδα –άρθρο 101
του Συντάγµατος- είναι πάρα πολύ χρήσιµη και το είδαµε ήδη,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τώρα που καταµετρούµε τα κενά
για να διορίσουµε αναπληρωτές καθηγητές.

Κάναµε µια διάταξη απόρροια των περιοδειών µας και του δια-
λόγου. Τη διάταξη αυτή εµείς ως Υπουργείο την κερδίσαµε
στους Λειψούς, συζητώντας µε εκπαιδευτικούς και στελέχη της
εκπαίδευσης εκεί, δηλαδή εκεί που παρουσιάζονται τα προβλή-
µατα. Ήµασταν εκεί τον Ιούλιο και θα είµαστε πάλι εκεί την άλλη
εβδοµάδα µε την έναρξη του σχολικού έτους. 

Στην κ. Τζάκρη θέλω να απευθυνθώ και σε όσους και όσες έθε-
σαν το ίδιο θέµα. Παρακολουθούµε το θέµα των ΕΠΑΛ. Εγώ δεν
πιστεύω στην πολιτική εκείνη, δεν την είχα ψηφίσει. Μέσα από
τις προκηρύξεις που γίνονται, δηµιουργούνται προβλήµατα που
ανατρέπουν µια συµφωνία της προηγούµενης ηγεσίας, σε σωστή
κατεύθυνση, oι περισσότεροι, περίπου χίλιοι επτακόσιοι, να το-
ποθετηθούν σε άλλες θέσεις. Μέσα από τις προκηρύξεις προκύ-
πτει µια αδυναµία.

Η τεχνική εκπαίδευση, κατά τη δική µου άποψη –είµαι Υπουρ-
γός Παιδείας και θα το παλέψω αυτό- είχε µέχρι στιγµής κατά
βάση ελάχιστους φίλους Υπουργούς Παιδείας.

Κύριε Κρεµαστινέ, απασχολείτε τον κ. Κακλαµάνη την ώρα που
κάτι θέλω να του πω.

Ο πρώτος που αγάπησε την τεχνική εκπαίδευση και τη στήριξε
είναι ο παρών συνάδελφος κ. Κακλαµάνης. Ελάχιστοι Υπουργοί,
δύο ή τρεις είναι που πίστεψαν στην ανάγκη αυτής της εκπαίδευ-
σης, που σε άλλες χώρες είναι κύρια λεωφόρος. Σε εµάς είναι
µια πάροδος, δυστυχώς ακόµη. Και αυτή η εκπαίδευση χτυπή-
θηκε πριν από λίγο καιρό.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ δεν κάνουµε ούτε κριτική ούτε απο-
λογισµούς. Εδώ λέµε αυτούς τους ανθρώπους που η ελληνική
πολιτεία είπε ότι θα τους πάρει πίσω, να τους πάρει. Υπάρχουν
θέµατα µε τις προκηρύξεις, έτσι όπως αυτές εξελίσσονται και τις
παρακολουθούµε, ούτως ώστε το θέµα να κλείσει σε θετική κα-
τεύθυνση.

Δέχθηκα από δύο συναδέλφους κριτική, από τον κ. Κουράκη
και την κ. Ρεπούση για το θέµα του Οργανισµού και της ιδιωτικής
εκπαίδευσης. Δεν µπορώ να το καταλάβω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Θα τους πάρετε όλους ή όλους
όσους δεσµεύτηκε η ελληνική πολιτεία;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κατά τη συµφωνία που είχε γίνει για τους χίλιους επτακό-
σιους.

Κύριε Δερµεντζόπουλε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Μάλιστα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Για τον καινούργιο Οργανισµό που επιτέλους απέκτησε το
Υπουργείο, στη θέση σας θα έλεγα αυτό πρώτο, γιατί αυτή είναι
και η άποψή µου, ότι επιτέλους αυτό το Υπουργείο έχει Οργανι-
σµό. Προσαρµοστήκαµε µέσα στα χρονικά όρια που είχαµε υπο-
χρέωση να προσαρµοστούµε και έχουµε µια ρύθµιση εδώ, την
οποία υπογραµµίζετε µε ιδιαίτερη ένταση και µάλιστα µε αντιφα-
τικό τρόπο, κατά την ταπεινή µου γνώµη.

Ή δεν θέλετε την ιδιωτική εκπαίδευση και είστε εναντίον και
πρέπει τότε να συµφωνήσετε µε την οργανωτική µεθοδολογία ή
είστε υπέρ και σας ενοχλεί που αντί να υπάρχει διεύθυνση στο
Υπουργείο, υπάρχει διεύθυνση που έχει τη συνολική εποπτεία
και εκεί ένα τµήµα ασχολείται ειδικά µε την ιδιωτική εκπαίδευση.

Δεν καταλαβαίνω. Δηλαδή ο βαθµός της διοικητικής µονάδας
καθορίζει πολιτικές; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Την εποπτεία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Εγώ πήρα απόφαση να µην ανανεώσω για έναν χρόνο –
που ανανεωνόταν επί τόσα χρόνια- την άδεια λειτουργίας στα
κολλέγια που δεν έχουν προσαρµόσει τις κτηριακές τους υπο-
δοµές. Πήρα απόφαση –το ανακοινώνω τώρα εδώ- να µην επι-
τρέψω να λειτουργήσουν ιδιωτικές σχολές που έχουν ασφαλιστι-
κές ή φορολογικές εκκρεµότητες. Και δεν θα λειτουργήσουν.
Έπρεπε να έχω διεύθυνση για να την πάρω αυτήν την απόφαση;
Με το τµήµα που έχουµε τώρα δεν µπορώ να την πάρω; Δεν πα-
ρακολουθώ, λοιπόν, το επιχείρηµα και την ένταση, µε την οποία
έχει δει το φως της δηµοσιότητας. 

Κύριε Πρόεδρε, πέρασα τα δεκαοκτώ λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεσµευτήκατε µε αυτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Με ποιο απ’ όλα; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεσµευτήκατε µε αυτό που δη-

λώσατε τώρα για τις σχολές, τις φορολογικές εκκρεµότητες
κ.λπ..

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Βεβαίως. Το είπα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Προφανώς
και δεσµεύοµαι, κύριε συνάδελφε.

Κλείνω µε µια λέξη. Δεν νοµίζω ότι µπορεί κανείς να διαφωνή-
σει µε αυτό. Είµαστε τρεις µήνες εκεί. Καταιγιζόµαστε κάθε µέρα
από προβλήµατα οικονοµικής και οργανωτικής υφής. Εάν δεν εί-
χαµε άλλα µυαλά, θα θεωρούσαµε ότι δεν είµαστε Υπουργοί Παι-
δείας, αλλά είµαστε Υπουργοί εκπαίδευσης. Μας νοιάζει ποιος
είναι καθηγητής, ποιος είναι δάσκαλος, πού διδάσκει, πώς είναι
το σχολείο. Δεν µας νοιάζει το περιεχόµενο.

Δεν έχει έρθει ένα θέµα, µα τον θεό, τρεις µήνες τώρα. Ο
µόνος χώρος όπου ακούστηκε απ’ όλες τις πλευρές της Βουλής
κάτι για την παιδεία είναι η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων –
και όχι πολύ.

Στην Ελλάδα διαµορφώθηκε µεταπολιτευτικά αυτό το πρό-
βληµα, µε εξαιρέσεις. Οι Υπουργοί Παιδείας µετατρέπονται σε
Υπουργούς εκπαίδευσης. Ασχολούνται µε συνδικαλιστικά, µε πο-
λιτικά, µε συντεχνιακά θέµατα, σε τελευταία ανάλυση –και αν- µε
τον µαθητή ή τον φοιτητή και το περιεχόµενο των σπουδών.

Δεν µπορούµε να αποφύγουµε αυτή την πραγµατικότητα.
Είναι η καθηµερινότητα που σε παίρνει, σε σπρώχνει, να ασχο-
λείσαι µόνο µε αυτά. Θέλουµε, όµως, να κρατήσουµε το κεφάλι
µας πάνω από το νερό, να τιµήσουµε τον τίτλο µας, γιατί είµαστε
Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων και όχι εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κλείνω µε µια φράση. Δεν έχω πάρει τον λόγο πολλή ώρα
σήµερα, κύριε Πρόεδρε, και αυτό το «ωραία» ήρθε πάνω στην
καλύτερή µου στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σοβαρά; Άρα, ωραία!
Σας άρεσε, δηλαδή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα µπορούσατε να µην το έχετε πει. Σε µισό λεπτό κατε-
βαίνω. 

Έχουµε υποχρέωση να ασχοληθούµε µε αυτό κατά βάση, να
υπερβούµε όλα τα οργανωτικά προβλήµατα. Γι’ αυτόν τον λόγο,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσει τον Σεπτέµβριο, µε τη
µέθοδο που σας είπα, µε τη σύγκληση όλων των συµβουλίων της
παιδείας, η συζήτηση, για να καταλήξουµε τον Ιανουάριο στην
αναµόρφωση της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης. Διότι αυτή πρέπει
να αποτελέσει το αντικείµενο του βασικού µας ενδιαφέροντος.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο, επειδή επείγοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Επείγεστε; Να πω κι
εγώ αυτό που επείγοµαι.

Υπάρχει ένα αίτηµα των υπολοίπων εγγεγραµµένων συναδέλ-
φων –είναι πέντε τον αριθµό- να µιλήσουν πριν από τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους. Δεν ξέρω την άποψη των Κοινο-
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βουλευτικών Εκπροσώπων. Πέντε συνάδελφοι είναι. Ας µιλή-
σουν. Δεν θα πουν και πολλά απ’ ό,τι µου είπαν. Φυσικά, ο Πρό-
εδρος θα προηγηθεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αναµφίβολα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε

τον λόγο. Πόσο χρόνο θέλετε; 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα µιλήσω πολύ σύντοµα,

κύριε Πρόεδρε, γιατί επιφυλάσσοµαι να ακούσω τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους και τους άλλους συναδέλφους.

Ήθελα να κάνω µια κάπως διαφορετική τοποθέτηση και να µου
το επιτρέψετε αυτό µε µια πείρα, προ µιας εικοσιπενταετίας, τεσ-
σάρων ετών στο Υπουργείο Παιδείας.

Συνηθίζουµε να απαξιώνουµε ό,τι έχει συµβεί στο παρελθόν,
να ισοπεδώνουµε ό,τι και αυτή τη στιγµή µπορεί να υπάρχει και
ενώ η χώρα, θα έλεγα, αν πάµε στη Θεία Κωµωδία του Δάντη,
είναι στο καθαρτήριο, επιµένουµε όλοι να θεωρούµε ότι είναι
πλέον στην κόλαση.

Δεν έχει καµµία ελπίδα να επανέλθει σε οµαλές συνθήκες κοι-
νωνικές, οικονοµικές, εθνικές, αν θέλετε, διότι τα ζητήµατα και
της ανεξαρτησίας της χώρας και της ακεραιότητάς της και της
διεθνούς της θέσεως εξαρτώνται προφανώς από το αν θα κα-
τορθώσουµε –αυτό σηµαίνει: αν θα υπερβούµε εαυτούς για να
κατορθώσουµε- να βγούµε από αυτήν τη µεγάλη κρίση.

Και όσα κι αν λέµε, είτε από την πλευρά την κυβερνητική είτε
από την πλευρά την αντιπολιτευτική, εγώ δεν µπορώ να αισθά-
νοµαι ότι θα είναι πολύ κοντά. Μακάρι να ήταν έτσι, αλλά τα
πράγµατα δεν µε βεβαιώνουν ότι είναι πολύ κοντά ο χρόνος
αυτός και από πλευράς εσωτερικής, αλλά –το τονίζω- και από
πλευράς του εξωτερικού µετώπου της χώρας.

Διότι, όταν περπατάς στα αγκάθια, όταν είσαι επί ξύλου κρε-
µάµενος, δεν µπορείς να υπερασπιστείς ούτε το στοιχειώδες,
που είναι πραγµατικά η θέση σου η ασφαλής σε ένα διεθνές πε-
ριβάλλον.

Όπως έλεγα και εχθές, βλέπουµε ότι κυριαρχεί ο αναθεωρη-
τισµός και προς Ανατολάς, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας τις θέσεις
του νέου Πρωθυπουργού της Τουρκίας, θεωρητικού της αναθε-
ώρησης του status quo της Τουρκίας και των πρώην χωρών της
Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Δεν απειλεί, βέβαια, να εισβάλει,
αλλά πιστεύει ότι µπορεί να αναπτυχθούν κάποιες τέτοιες σχέ-
σεις, ώστε να «φινλανδοποιηθούν» ενδεχοµένως κάποιες γειτο-
νικές του χώρες. Και δεν είναι καθόλου αισιόδοξα τα µηνύµατα
της πρώτης επίσκεψης εκτός των συνόρων του νέου Προέδρου
της Τουρκίας στην Κύπρο και αυτά που είπε εκεί.

Οµοίως, δεν είναι καθόλου αισιόδοξα τα µηνύµατα εκ Δυσµών,
όπου µε επίκεντρο την Ουκρανία βλέπουµε ότι ανάµεσα στη
Δύση και τη Ρωσία, που θεωρεί ότι είναι η διάδοχος της Σοβιετι-
κής Ένωσης, γίνεται ένα παιχνίδι σκληρό που οδηγεί σε µια νέα
εποχή ψυχρού πολέµου στην Ευρώπη, µε αντικείµενο προφανώς
την πρόθεση των Ηνωµένων Πολιτειών, που πιστεύουν και πιέ-
ζουν γι’ αυτό την Ευρωπαϊκή Ένωση µε µοχλό κυρίως τη Γερµα-
νία, για την αναθεώρηση του status quo της νίκης του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου, όπως αυτό καθορίστηκε στις συµφωνίες
των τριών µεγάλων της Γιάλτας, του Πότσνταµ και τη Μόσχας,
που ενδιαφέρει, όπως είπα εχθές, και εµάς.

Η υπόθεση, λοιπόν, της παιδείας πρέπει να θεωρηθεί –και να
γίνει αποδεκτή αυτή η σκέψη- ότι µπορεί να είναι ο µοχλός, όπως
είναι γενικότερα ο πολιτισµός, µιας ανάτασης αυτού του λαού,
που κάτω από τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει βρίσκεται και
σε µια βαθιά γενικότερη κατάθλιψη.

Κύριε Υπουργέ, είχα πει κάποτε στον αµέσως µετά από εµένα
Υπουργό, που µε διαδέχθηκε στο Υπουργείο Παιδείας: «Βρίσκε-
στε και έχετε την ευθύνη ενός χώρου µε µικρά, αλλά ανεκτίµητης
αξίας αντικείµενα. Έτσι πρέπει να αισθάνεστε τον χώρο, του
οποίου έχετε την ευθύνη. Μην πετάτε πέτρες στους διερχόµε-
νους. Διότι, αν µία πέτρα σας επιστραφεί, θα τα κάνει γυαλιά
καρφιά».

Αυτό, κύριε Υπουργέ, σας το λέω να το έχετε υπ’ όψιν σας.
Διότι, εγώ συµφωνώ στη λογική και στην αρχή του νοµοσχεδίου.
Θέλω, όµως, να σας πω το εξής, κρίνοντας όχι γενικά και αόρι-
στα και ισοπεδωτικά το παρελθόν. Όπως είπατε, και σωστά έγι-
ναν και λάθη στο παρελθόν και όποιος θεωρεί ότι υπήρξε ο

µέγας ριζοσπάστης, ότι ήταν ο µέγας αναµορφωτής της παι-
δείας, προφανώς έχει κάνει τα περισσότερα λάθη και δεν τολµά
να το παραδεχτεί ή συνεχίζει να σκέφτεται στραβά, όπως σκε-
φτόταν, όταν έκανε τα λάθη.

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, µε αφορµή και το θέµα των µετεγγρα-
φών, που φυσικά έχει σχέση µε την οικονοµική και κοινωνική κα-
τάσταση που υπάρχει σήµερα στη χώρα, έχουµε το εξής φαι-
νόµενο. Είδαµε πολλούς νέους να αποτυγχάνουν παρ’ αξίαν στις
σπουδές τους.

Διότι η λογική του να πάµε σε τµήµατα που δεν τα ζητάει κα-
νείς, για να µετεγγραφούνε µετά, οδήγησε σε αυτό το αποτέλε-
σµα και στην άποψη –το ακόµη χειρότερο για µένα- για τα
περιφερειακά πανεπιστήµια και τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα.

Κύριε Υπουργέ, κάνω µια παρένθεση: στείλτε µια επιστολή στα
κανάλια και τις εφηµερίδες επιτέλους. Είναι δύο δεκαετίες πια
που έχουµε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Έχουµε πανεπιστή-
µια και ΤΕΙ. Δεν έχουµε ΑΕΙ και ΤΕΙ.

Είπατε –και σας ευχαριστώ- για το ενδιαφέρον µου για την τε-
χνική και επαγγελµατική εκπαίδευση. Δεν είναι κάποια ιδιοτροπία
µου. Είµαστε η µόνη χώρα σε ολόκληρη την Ευρώπη που έχουµε
µάθει, εξ απαλών ονύχων, να θέλουµε το παιδί µας, επειδή ήµουν
δικηγόρος, να γίνει δικηγόρος. «Μην ασχολείσαι µε µαθηµατικά.
Μην ασχολείσαι µε φυσική. Μόνο να µάθεις καλή έκθεση, καλά
τα αρχαία, για να µπεις στη νοµική και να γίνεις δικηγόρος».

Ή ο κ. Δρίτσας µπορεί να θέλει ο γιος του να γίνει φαρµακο-
ποιός και του το λέει από το δηµοτικό: «Παιδί µου, πήγαινε εκεί».
Συγγνώµη, δεν ισχύει, κύριε Δρίτσα, και σας βεβαιώ δεν ίσχυσε
ούτε για µένα. Αλλά, δυστυχώς, αυτός είναι ο γενικός κανόνας.

Και έχουµε, όπως είπαµε και µια άλλη φορά, διδακτορούχους
θετικών επιστηµών, που είναι άθλια τα ελληνικά τους. Δεν µπο-
ρούν να γράψουν µία πρόταση. Έχουµε διδακτορούχους θεω-
ρητικών επιστηµών, που αν ο διαιρέτης είναι δεκαδικός δεν
µπορούν να κάνουν µία διαίρεση. 

Αυτή η σωστή, η καλή ιδέα της αριστείας, κύριε Υπουργέ, που
ενέπνεε και το ν. 4009 για την ανώτατη εκπαίδευση, τελικά κα-
τάντησε να είναι νόµος µόνο για τα πανεπιστήµια. Τα ΤΕΙ είναι
στην πυρά. Η αριστεία είναι καλός τρόπος, αλλά η κοινωνία έχει
ανάγκη και από επιστήµονες που πέρα από τις γνωσιακές δεξιό-
τητες πρέπει να έχουν και συναισθηµατικές και κοινωνικές δεξιό-
τητες. Δεν θέλουµε µηχανές γνώσεων µόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλουµε ισηγο-
ρία µετά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρέπει να έχουµε επιστήµονες
και η ανώτατη εκπαίδευση, οι µεταπτυχιακές σπουδές να δίνουν
ανθρώπους που δεν θα έχουν µονοµέρεια στη σκέψη και στη
δράση.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι για το θέµα των µετεγγραφών –
έστω κι αν είµαι αντιδηµοτικός, αντιδηµοφιλής- πρέπει, έστω και
αργά, να µπουν κανόνες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Τους ψηφίσαµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρέπει να µπουν κανόνες οικο-
νοµικοί, κοινωνική, υγείας –είναι σωστό για τα άτοµα µε αναπη-
ρία- ή για τις πολύτεκνες οικογένειες. Διότι ο φέρελπις νέος µιας
οικογένειας, που δεν έχει κανένα πρόβληµα να φοιτήσει στη Μυ-
τιλήνη, στη Ρόδο ή στη Χίο ή στην Κέρκυρα ή οπουδήποτε αλλού
σε ένα ΤΕΙ και σε ένα πανεπιστήµιο και που του είπαν «πήγαινε
δώσε εκεί εξετάσεις», πηγαίνοντας εκεί έκοψε κάποιον άλλον
που δεν έχει τη δυνατότητα να σπουδάσει εκεί. Αυτό, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων): Μπορώ να σας απαντήσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, κύριε Υπουργέ, µην
απαντήσετε τώρα.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώστε. Και προς αποκατάσταση προς
τους κυρίους συναδέλφους, ο κ. Κακλαµάνης δικαιούται δέκα
λεπτά. Απλά όταν τον ρώτησα αν θα εξαντλήσει το χρόνο του
µου απάντησε πως όχι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνω ακριβώς σε ένα λεπτό, γιατί περιµένει να µιλήσει και
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ο κ. Δρίτσας και άλλοι συνάδελφοι.
Εγώ σας λέγω, κύριε Υπουργέ, να δείτε το πράγµα αυτό.
Να δείτε, επίσης, ένα θέµα το οποίο είναι απαράδεκτο, όπως

ο ρατσισµός για τον οποίο µιλούσαµε χθες. Με ποιο ηθικό δι-
καίωµα µιλάµε για διακόσιες χιλιάδες πολίτες –νέους ή µεγαλύ-
τερους δεν µε ενδιαφέρει- και απαξιωτικά τους λέµε «αιώνιους»
και «λιµνάζοντες»; Τι είναι; Είναι πράγµατα; Δεν είναι άνθρωποι;

Εγώ σας λέγω ότι αν αυτά ίσχυαν τη δεκαετία του 1960, θα
ήµουν «λιµνάζων», γιατί εργαζόµουν από δέκα χρονών παιδί.
Όταν έφτασα στο πτυχίο διέκοψα την εργασία µου για να κάτσω
να πάρω το πτυχίο µου.

Δυστυχώς, κόπηκα στο Ρωµαϊκό, πήγα στρατιώτης, µου αφαί-
ρεσαν το όπλο, µε έστειλαν στα σύνορα και δύο χρόνια πέρασαν.
Δεν θα έπαιρνα, λοιπόν, εγώ το πτυχίο ως «αιώνιος» και «λιµνά-
ζων» φοιτητής. Άρα εδώ το «πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι» είναι
λάθος. Ήταν άλλες οι συνθήκες και όταν ψηφίσαµε τον ν. 4009.
Νοµιµοποιείστε τώρα να πείτε ότι εδώ πρέπει να το δούµε. Άλλος
µπορεί να έχει φτάσει στο πτυχίο, άλλος µπορεί να είναι...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε, γίνατε
κατανοητός.

Ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Στην τροπολογία σας συµφωνώ. Ελπίζω ότι δεν θα υπάρχει

καµµία αντίρρηση. Εδώ έχουµε του κόσµου τα κολλέγια. Πολύ
καλά κάνετε και βάζετε εκεί πέρα κάποια τάξη. Είναι πολύ σωστό.
Έχουµε ως χώρα διεθνείς σχέσεις µε κράτη, µε διεθνείς οργανι-
σµούς. Πολύ σωστά στην τροπολογία, στο άρθρο 4, δίνετε τη
δυνατότητα τίτλων που πράγµατι θα είναι και επιπέδου που –λυ-
πάµαι να πω- θα είναι πολύ πάνω και πολλών δικών µας ακαδη-
µαϊκών φορέων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, κύριε Πρόεδρε.
Ολοκληρώσατε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω µόνο µία φράση για τις ΕΠΑΣ. Δεν µπορείτε να παρα-

τείνετε τη λειτουργία των ιδιωτικών επαγγελµατικών σχολών και
να κλείνετε τις δηµόσιες. Σας παρακαλώ, στο όνοµα και της
καλής κουβέντας που είπατε για εµένα, για την τεχνική και επαγ-
γελµατική εκπαίδευση, να παρατείνετε στον ίδιο χρόνο και τις
δηµόσιες επαγγελµατικές σχολές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Θέλω να πω στον αξιότιµο πρώην Πρόεδρο της Βουλής κ.
Κακλαµάνη ότι τη ρύθµιση για τις µετεγγραφές δεν την έκανα
εγώ. Αυτή η γενναιόδωρη ρύθµιση, χωρίς κριτήρια, έγινε στις 4

Μαΐου του 2014, προ των ευρωεκλογών.
Λέτε να µπουν κανόνες εισοδηµατικοί. Μετά τις ευρωεκλογές

δηλαδή; Τώρα; Πήραµε την ψήφο του κόσµου και αλλάζουµε
γραµµή; Δεν µπορώ να το κάνω εγώ αυτό. 

Στις 4 Μαΐου του 2014 στο σχέδιο νόµου για τις λαϊκές αγορές
δόθηκε αυτή η δυνατότητα, το δικαίωµα µετεγγραφής. Δεν µπο-
ρεί κανείς να µου το συµβουλεύσει, αφού έγιναν οι εκλογές και
είχε απευθυνθεί το κάθε κόµµα στον λαό, µε βάση τη στάση του
σε αυτά. Γιατί και αυτοί που δεν ψήφισαν –είχε γίνει ονοµαστική
ψηφοφορία- τη διάταξη του κ. Αρβανιτόπουλου, το έκαναν για
άλλους λόγους, όπως διευκρινίστηκε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων όλα τα κόµµατα λένε «ναι» σε αυτή τη ρύθµιση
και µου ζητάνε να την πάω και παραπίσω. Δεν µπορώ να το κάνω,
να την πάω παραπίσω. Όµως ούτε µπορώ να την αλλάξω µετε-
κλογικά, αφού ψηφίστηκε δεκαπέντε µέρες προ των ευρωεκλο-
γών. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν ζητώ αυτό, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Πείτε µου τι να κάνω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ σας λέγω: τι είδους σπου-

δές θα γίνουν σε τµήµατα στην Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη, την
Πάτρα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Πάµε να βρούµε λύση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ:…και ταυτόχρονα πώς θα κα-
ταργηθούν όλα τα περιφερειακά πανεπιστήµια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν θα καταργηθούν, κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είµαι εναντίον των µετεγ-
γραφών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Το ξέρω. Είµαστε κάθε εβδοµάδα…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όµως, εάν µπει κανόνας...Για
παράδειγµα, έχεις ικανότητα οικονοµική τεράστια. Για ποιον
λόγο θα µετεγγραφείς; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Πρόεδρε, µία λέξη θα πω.

Έπρεπε να µπει αυτός ο κανόνας στις 4 Μαΐου και δεν µπήκε.
Εκ των υστέρων µετά τις εξετάσεις και τα µηχανογραφικά, να αλ-
λάζεις αυτούς τους όρους δεν γίνεται. Ψάχνουµε µε τους προ-
έδρους των ΤΕΙ και των πανεπιστηµίων να βρούµε λύσεις. Δεν
έχουµε βρει αλλά θα το παλέψουµε µέχρι τέλους. 

Θέλω να καταθέσω και µία νοµοτεχνική βελτίωση.
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ να διανεµη-
θεί.

Τον λόγο έχει η κ. Γαϊτάνη.
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Κύριε Υπουργέ, θα απευθυνθώ σε εσάς.

Κύριε Λοβέρδο, θα ήθελα να µε ακούσετε γιατί απευθύνοµαι σε
εσάς προσωπικά, για πέντε λεπτά. Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Είπατε προηγουµένως ότι λειτουργούν οι επιτροπές, ότι λει-
τουργεί το Υπουργείο Παιδείας. Πολύ καλά. Εδώ και έναν χρόνο
δεν έχει κανονίσει το Υπουργείο Παιδείας -και εσείς το τρίµηνο
περίπου που είστε- το ζήτηµα των διαθέσιµων καθηγητών που
τους έχετε σε οµηρία. 

Καλείστε, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, να συνεχίσετε µια πολιτική
–και γι’ αυτό καθυστερείτε- ή καλύτερα να διαχειριστείτε συν-
τρίµµια, αυτά που δηµιούργησαν οι προκάτοχοί σας κλείνοντας
δοµές, για τις οποίες πληρώσαµε πολλά ως φορολογούµενοι,
αλλά και ανθρώπινα συντρίµµια.

Η ιστορία της κατάργησης σαράντα εννιά δηµοφιλών ειδικο-
τήτων της τεχνικής εκπαίδευσης και της διαθεσιµότητας-απόλυ-
σης δυόµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών πέρυσι το καλοκαίρι ή
υποχρεωτικής συνταξιοδότησης είναι γνωστά. Αυτό που είναι λι-
γότερο γνωστό είναι ότι δεν υπήρξε καµµιά επιστηµονική τεκµη-
ρίωση γι’ αυτήν την απόφαση παρά µόνο λόγοι «εξορθολο-
γισµού» της εκπαίδευσης που επέβαλαν µια βίαιη και αιφνιδια-
στική απόφαση, όπως αναφέρεται στο σχετικό άρθρο του ν.4172.
Αυτές οι απολύσεις –το ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ως
συνταγµατολόγος που είστε- είναι παράνοµες και αντισυνταγµα-
τικές και συνιστούν παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
κάτι που ελπίζουµε ότι θα επιβεβαιώσουν τα αρµόδια εγχώρια
και ευρωπαϊκά δικαστήρια στα οποία έχουν προσφύγει οι εκπαι-
δευτικοί. 

Θα είστε ο Υπουργός, κύριε Λοβέρδο, που θα υπογράψει τις
πρώτες απολύσεις εκπαιδευτικών εδώ και έναν αιώνα, παρά το
συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα στη µονιµότητα. Και τι ει-
ρωνεία, κύριε Υπουργέ! Έχετε και την ιδιότητα του εκπαιδευτι-
κού!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Με έχετε δει να υπογράφω καµµιά; Θέλετε να τις υπο-
γράψω; Δεν έχω υπογράψει καµµία πάντως.

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Όχι καθόλου, κύριε Λοβέρδο, αλλά δεν εί-
µαστε καθόλου σίγουροι. Ακούστε µε, σας παρακαλώ.

Στην πραγµατικότητα, ολόκληροι τοµείς που παντού στην Ευ-
ρώπη είναι ενταγµένοι στην τυπική εκπαίδευση µπήκαν στο κρε-
βάτι του προκρούστειου χρέους και ελλείµµατος και δυόµισι
χιλιάδες εκπαιδευτικοί στην κρεατοµηχανή των συµφωνηµένων
απολύσεων µε την τρόικα. Μέσα στους δεκαπέντε χιλιάδες δη-
µόσιους υπαλλήλους που θα απολυθούν το 2014 περιλαµβάνον-
ται και εκπαιδευτικοί, δήλωσε ο κ. Μητσοτάκης. Είναι σαφέστα-
τος και κυνικότατος. Δεν ξέρω, τι θα κάνετε µαζί του;

Και αν µιλάµε για εξορθολογισµό τι να πούµε για είκοσι δύο
χιλιάδες µαθητές που πέρυσι στερήθηκαν το δικαίωµά τους να
σπουδάσουν µέσα στο δηµόσιο σχολείο την ειδικότητα της επι-
λογής τους; Είναι εξορθολογισµός οι µαθητές της Β’ λυκείου να
εξωθούνται να επιλέξουν άλλες ειδικότητες απ’ αυτές που επι-
θυµούσαν και οι µαθητές της Γ’ λυκείου να µην έχουν καθηγητές
στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα και στα µαθήµατα ει-
δικότητας και να φτάνουν στις πανελλαδικές αλλά και να παίρ-
νουν πτυχίο µε υποβαθµισµένο επίπεδο γνώσεων;

Αυτό που γίνεται φέτος είναι το αποκορύφωµα στη διαδικασία
του εξορθολογισµού, που συνεχίζεται από εσάς, κύριε Λοβέρδο.
Καλείτε τους εκπαιδευτικούς που διώξατε πέρυσι να εργαστούν
ως ωροµίσθιοι φέτος, προκειµένου να ολοκληρωθεί η φοίτηση
των µαθητών στα εσπερινά σχολεία. Δεν ξέρω αν µε ακούτε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεχίστε, κυρία συνά-
δελφε. Σας ακούει ο κύριος Υπουργός. Δεν είναι ανάγκη να σας
κοιτάζει κιόλας.

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Κύριε Λοβέρδο, θα υπενθυµίσω ότι εσείς
ο ίδιος δεν ψηφίσατε τον ν.4172 που οδήγησε στη διαθεσιµότητα
χιλιάδες εκπαιδευτικούς. Θα χρησιµοποιήσω τα δικά σας λόγια,
για να συνοψίσω τη στόχευση της πολιτικής που σας θέλουν να

υπηρετήσετε: Χτύπηµα στο ψαχνό, αλλά και χτύπηµα στη µονι-
µότητα. Και είναι αυτό ένα αποφασιστικό βήµα στη σταδιακή αλ-
λαγή των εργασιακών σχέσεων στο δηµόσιο. 

Ο δε στρατηγικός σας στόχος συµπληρώνεται από την ανή-
θικη πριµοδότηση του κατά τα άλλα «αδιάφθορου» και «αποτε-
λεσµατικού» ιδιωτικού τοµέα, των ιδιωτικών ΙΕΚ και ΣΕΚ, για τα
οποία φροντίσατε µάλιστα να χρηµατοδοτήσετε τους µαθητές
προκειµένου να φοιτήσουν σε αυτά την ίδια στιγµή που τα αντί-
στοιχα δηµόσια είχαν καθυστερήσει πέρυσι να λειτουργήσουν.
Λεφτά, δηλαδή, για τους ιδιώτες υπάρχουν, κύριε Υπουργέ. Και
επειδή µιλήσατε για ένα πιο καθαρό Υπουργείο και έναν φορέα,
που είναι το Υπουργείο Παιδείας, η διαφθορά τώρα αρχίζει και
µπαίνει κανονικά, µε την όλο και µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση που
γίνεται στην παιδεία.

Από πέρυσι το καλοκαίρι, κύριε Υπουργέ, έχει περάσει πολύς
καιρός και έχουν φροντίσει πολλοί να παραπληροφορήσουν και
να αποσιωπήσουν τις δραµατικές συνέπειες αυτής της απόφα-
σης.

Ποιος θα ασχοληθεί, άλλωστε, µε τις παράπλευρες απώλειες;
Το 80% των µαθητών που φοιτούσαν στις καταργηµένες ειδικό-
τητες είναι κορίτσια και το 70% των προς απόλυση καθηγητών
είναι γυναίκες. Οι γυναίκες πληρώνουν ήδη πολύ ακριβά την
κρίση σας, αλλά προφανώς αυτό συνιστά λεπτοµέρεια σε ένα
τοπίο πλήρους διάλυσης των δικαιωµάτων, της ιδεολογικής οπι-
σθοδρόµησης σε προηγούµενες δεκαετίες, όταν οι γυναίκες
προορίζονταν µόνο για το σπίτι.

Επίσης, οι εκπαιδευτικοί σε διαθεσιµότητα είναι ανύπαρκτοι
εδώ και δεκατέσσερις µήνες από τη δηµόσια συζήτηση. Όταν γί-
νεται αναφορά σε αυτούς, σκοπίµως, ακόµη και από επίσηµα
χείλη, δηλώνεται ότι αυτοί έχουν τακτοποιηθεί.

Η πραγµατικότητα είναι ότι µόνο εκατόν εβδοµήντα τέσσερις
εκπαιδευτικοί έχουν τοποθετηθεί στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση,
ενώ χίλιοι πεντακόσιοι σαράντα εκπαιδευτικοί εδώ και δεκατέσ-
σερις µήνες εµπαίζονται από την Κυβέρνηση, καθώς παραµένουν
σε οµηρία για κάποιες θέσεις που έχουν ανακοινωθεί, χωρίς να
δηλώνονται πουθενά στο κείµενο των προκηρύξεων το καθεστώς
και οι όροι εργασίας. Οφείλετε σήµερα να δώσετε µία ξεκάθαρη
απάντηση. Πρόκειται για οργανικές θέσεις, για προσωποπαγείς,
µε καθεστώς ΙΔΑΧ, µε ποιο βαθµολογικό και µισθολογικό καθε-
στώς; 

Αυτοί οι εκπαιδευτικοί, οι περισσότεροι εκ των οποίων είναι µα-
κράς εκπαιδευτικής υπηρεσίας, εξωθούνται σε αναγκαστική µε-
τάταξη σε άγνωστες θέσεις, άσχετες µε την εργασιακή τους
πείρα, σε άλλα Υπουργεία, σε εργασία µακριά από τον τόπο κα-
τοικίας τους, ακόµη και σε αναγκαστική συνταξιοδότηση ή πα-
ραίτηση.

Επίσης, για ογδόντα πέντε από αυτούς έχει γίνει διακοπή µι-
σθοδοσίας από τις 22 Μαρτίου, χωρίς να έχει εκδοθεί πράξη
απόλυσης, που σηµαίνει ότι ούτε µπορούν να δουλέψουν γιατί
είναι εκπαιδευτικοί, ούτε πληρώνονται ούτε επαναπροσλαµβά-
νονται ούτε τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε.
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο.
Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ εκτιµούµε ότι και αυτές οι επισφαλείς, πρό-

χειρα δοσµένες και εκτός Υπουργείου Παιδείας θέσεις που έχετε
προκηρύξει είναι αποτέλεσµα του επίµονου και ηρωικού αγώνα
του εκπαιδευτικού κόσµου όλο το προηγούµενο διάστηµα, ενός
αγώνα που σας ανάγκασε να παραδεχθείτε εν µέρει την κατά-
φωρη αδικία εναντίον των εκπαιδευτικών. Ο ίδιος, άλλωστε, έχει
δηλώσει ότι δεν θα απολυθεί κανείς. Έχετε δηλώσει, αλλά δεν
δεσµεύεστε στην πραγµατικότητα για το πώς θα γίνει αυτό, µε
ποιον τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Σας έχουµε καταθέσει µία τροπολογία,
την οποία εάν δεν συµπεριλάβετε σήµερα, δεν µπορείτε να τους
επαναπροσλάβετε και µάλιστα µέσα στην εκπαιδευτική κοινό-
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τητα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε, είναι η

ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παι-
δεία. Τίτλος βαρύγδουπος, τίτλος που θα έπρεπε να προκαλέσει
µεγάλο ενδιαφέρον και στους παριστάµενους συναδέλφους και
γενικότερα στον εκπαιδευτικό κόσµο, στον κόσµο της παιδείας.

Παρακολουθώ από το πρωί τους συναδέλφους που παίρνουν
τον λόγο. Ελάχιστοι αναφέρθηκαν στη σηµαντικότητα αυτού του
σχεδιασµού για την ίδρυση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για
την Παιδεία. Και γιατί ελάχιστοι συνάδελφοι αναφέρονται σε
αυτό; Νοµίζω ότι είναι αποκαρδιωτικό. Σήµερα οι περισσότεροι
εξ ηµών -συµπεριλαµβάνω και τον εαυτό µου σε αυτούς- αναφε-
ρόµαστε σε πρακτικά ζητήµατα εκπαιδευτικά, σε ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε συγκεκριµένες οµάδες, είτε εκπαιδευόµενων
είτε καθηγητών, σε µεµονωµένες, αποκοµµένες από ένα συνο-
λικό σύστηµα ρυθµίσεις οι οποίες προσπαθούν να δώσουν µία
πρόσκαιρη διέξοδο σε ζητήµατα τα οποία έχουν συγκεντρωθεί.

Ποιος φταίει γι’ αυτό; Φταίµε όλοι εµείς, φταίνε διαχρονικά οι
ηγεσίες του Υπουργείου Παιδείας, οι οποίες δεν κατόρθωσαν να
λειτουργήσουν στον οραµατικό τους ρόλο και να εµπνεύσουν και
την εκπαιδευτική κοινότητα αλλά και την κοινωνία. Γιατί αυτός
είναι ο ρόλος του Υπουργείου Παιδείας, σηµαντικότερος όλων
των Υπουργείων. 

Η παιδεία είναι η ουσία των πάντων. Παράδειγµα παιδείας δί-
νουµε και εµείς µε την παρουσία µας εδώ. Όµως, τα παραδείγ-
µατα τα οποία δίδουµε εµείς σίγουρα δεν είναι τα καλύτερα και
για τη νεολαία και για την κοινωνία.

Σήµερα, λοιπόν, που µία τόσο σοβαρή ρύθµιση, µε ένα τέτοιο
όραµα, έρχεται προς συζήτηση, αναφερόµαστε κατ’ ελάχιστον,
γιατί πιστεύουµε όλοι ότι και αυτή η πρωτοβουλία θα απαξιωθεί
στο µέλλον. Και ίσως δικαίως το πιστεύουµε αυτό. Ήρθε η ώρα
να αποδειχθεί ότι κάποια στιγµή γυρίζουµε σελίδα στον ρόλο που
πρέπει να διαδραµατίσει το Υπουργείο Παιδείας.

Κύριε Υφυπουργέ, θέλω να σας ευχηθώ καλά αποτελέσµατα
στην εργασία σας, καλό κουράγιο για το καλό και της εκπαιδευ-
τικής κοινότητας και της ελληνικής κοινωνίας και να πω ότι η ανα-
φορά του απολειπόµενου Υπουργού ότι µέσα στο Σεπτέµβριο θα
ξεκινήσει µια συζήτηση για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση µε βρί-
σκει απολύτως σύµφωνο. Θεωρώ ότι η πρωτοβάθµια εκπαίδευση
είναι η σηµαντικότερη όλων, είναι αυτή η οποία αποτελεί το θε-
µέλιο κάθε βαθµίδας εκπαίδευσης και πρέπει πράγµατι να γίνει
µία συζήτηση, χωρίς κανένα προαπαιτούµενο, χωρίς καµµία αγ-
κύλωση, µε την παρουσία και τη συναίνεση όλων, σε όποιες απο-
φάσεις παρθούν, έτσι ώστε πραγµατικά η παιδεία να πάρει τον
ρόλο που πρέπει στην κοινωνία µας και πολύ περισσότερο τώρα,
στις ιδιαίτερες συνθήκες που ζούµε. 

Θα αναφερθώ και σε ένα επιπλέον ζήτηµα, κύριε Υφυπουργέ,
για ένα πρόβληµα που έχει παρουσιαστεί στο Κιλκίς, σε σχέση
µε το κτηριακό οικοδόµηµα του παραρτήµατος του πρώην Αλε-
ξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, που λειτουργούσε ως παράρτηµα
στο Κιλκίς, και πλέον ανήκει στο ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας. Είχα
την ευκαιρία να αναλύσω στον κύριο Υπουργό και στους συνερ-
γάτες του το ζήτηµα. Ενώ πλέον το παράρτηµα του ΤΕΙ Κιλκίς
ανήκει στο ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας, δεν υπήρξε κάποια ρύθ-
µιση του ζητήµατος της µεταβίβασης και του κτηριακού οικοδο-
µήµατος, καθώς η παράδοσή του έγινε στις 31 Δεκεµβρίου 2013,
σε χρόνο δηλαδή µετά το πρόγραµµα «ΑΘΗΝΑ». Ήταν ένα πολύ
ωραίο κτήριο που χτίστηκε µέσω του προγράµµατος ΕΣΠΑ.
Πλέον, για να µπορέσει να γίνει η µεταφορά όλων των εγκατα-
στάσεων και των εργαστηρίων στο νέο κτήριο, πρέπει να υπάρξει
η αναγκαία νοµοθετική ρύθµιση. 

Υπήρξε σήµερα κατατεθειµένη τροπολογία. Δεσµεύτηκε,
όµως, ο Υπουργός ότι θα έρθει σε συζήτηση το επόµενο δεκαή-
µερο, καθώς πρέπει να έχει τη συναίνεση του Υπουργείου Οικο-
νοµικών. Κατανοώ αυτήν τη διάσταση. Είναι αναγκαίο να συµβεί
αυτό, καθώς µιλάµε για ένα πραγµατικά σύγχρονο κτήριο, το
οποίο θα δώσει λύσεις στα ζητήµατα στέγασης των φοιτητών
στο Κιλκίς και το οποίο εννέα µήνες τώρα µένει αναξιοποίητο. 

Θα κάνω µια µόνο τελευταία παρατήρηση σε σχέση µε το ζή-
τηµα των «αιώνιων φοιτητών», όπως αποκαλούνται κατά παρά-
δοση. Και µόνο που µιλάµε για αιώνιους φοιτητές, νοµίζω ότι
αυτό το ζήτηµα προσβάλλει και την εκπαιδευτική κοινότητα αλλά
και εµάς τους ίδιους ως Βουλευτές. Δεν θα έπρεπε να υπάρχει
αυτή η ορολογία, γιατί ακριβώς δεν θα έπρεπε να υπάρχουν αι-
ώνιοι φοιτητές. Μπορεί να κατανοήσει κανείς ότι κάποιος φοιτη-
τής, για κάποιο διάστηµα, που έχει ένα σοβαρό πρόβληµα, είτε
επαγγελµατικό είτε ζήτηµα υγείας είτε οποιοδήποτε άλλο θέµα,
θα µπορούσε να απέχει των ακαδηµαϊκών του υποχρεώσεων και
αυτό να γίνει µε έναν συντεταγµένο, νοµοθετηµένο τρόπο. Αυτό,
ναι, είναι κατανοητό. 

Από εκεί και πέρα, όµως, το να υπάρχουν εγγεγραµµένοι φοι-
τητές επί δεκαετία στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, χωρίς να κάνουν
κάποια προσπάθεια να πάρουν το πτυχίο τους και χωρίς, σε πολ-
λές εξ αυτών περιπτώσεις, να υπάρχει σοβαρός λόγος για την
αποχή τους αυτή από τα ακαδηµαϊκά τους καθήκοντα, νοµίζω ότι
αποτελεί µία στρέβλωση που πρέπει να εξαλειφθεί. 

Θεωρώ ότι η τροπολογία, έτσι όπως κατατέθηκε από τον
Υπουργό, δίνει την όσο το δυνατόν καλύτερη λύση στο ζήτηµα
αυτό και θέλω να πιστέψω ότι θα υπάρξει µία νοµοθετική πρω-
τοβουλία το επόµενο διάστηµα που θα κατοχυρώνει τη δυνατό-
τητα για όποιον φοιτητή το επιθυµεί, να κάνει διακοπή των
σπουδών του για συγκεκριµένο ζήτηµα -επαναλαµβάνω- είτε
υγείας είτε επαγγελµατικό, ώστε να µπορεί να διακόπτει τις
σπουδές του και να τις συνεχίζει αργότερα, να µην είναι συνεχώς
εγγεγραµµένος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ) 

Θέλω να πιστεύω ότι η νέα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας,
πέρα από τα διεκπεραιωτικά ζητήµατα, τα οποία καλείται υπο-
χρεωτικά να λύσει, και τα ζητήµατα τα οποία έχουν προκύψει και
λόγω της κρίσης -και τα οποία νοµίζω ότι σε µεγάλο βαθµό πολύ
καλά τα αντιµετωπίζει µέχρι σήµερα- θα δώσει και το όραµα
εκείνο που ζητάµε όλοι από ένα Υπουργείο Παιδείας, ένα όραµα
που είναι αναγκαίο για να µπορέσει να διαχυθεί και σε όλη την
κοινωνία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Γεωργαντά που τήρησε και τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
Αναφερόµενος στο προηγούµενο ερώτηµα και προβληµατισµό

του οµιλητή, σχετικά µε το γιατί δεν αναφερόµαστε στο συµβού-
λιο το οποίο ιδρύει το παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα να απαντήσω
ότι ο λόγος είναι ένας ή ίσως και περισσότεροι. Ο βασικός είναι
ότι θεωρούµε πως το συµβούλιο αυτό θα είναι το άλλοθι για τη
συνέχιση µίας πολιτικής που εφαρµόζεται τα τελευταία χρόνια
και ουσιαστικά έχει σαν αποτέλεσµα την κατεδάφιση της παι-
δείας και της εκπαίδευσης στη χώρα µας.

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι θεωρούµε πως µε αυτό το συµβού-
λιο θα επιχειρηθεί να δοθεί όχι µόνο άλλοθι αλλά και να προωθη-
θούν οι θέσεις αυτές που καταστρέφουν το δηµόσιο σχολείο. 

Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός Παιδείας ξεκίνησε την οµιλία του
µε την παραδοχή των προβληµάτων. Ωστόσο, ο Υπουργός Παι-
δείας -επειδή δεν κατάλαβε γιατί είµαστε σε αντιδιαστολή και
γιατί υπάρχει τόση κριτική- θα έπρεπε να έχει καταλάβει ότι δεν
αναφέρθηκε σε ένα πράγµα: Στο ποια είναι η αιτία των προβλη-
µάτων αυτών. Παραδέχτηκε τα προβλήµατα. Μέχρι εδώ καλά.
Ποια είναι, όµως, η αιτία των προβληµάτων αυτών; Δεν είναι µία
συγκεκριµένη πολιτική, η οποία παρ’ όλες τις διακηρύξεις των
κυβερνήσεων των τελευταίων τριάντα ετών που θεωρούν την παι-
δεία -στα λόγια- ως κοινωνικό αγαθό και δικαίωµα, στην ουσία
και στην πράξη, µε όλα τα νοµοθετήµατα που έχουν περάσει, την
καταστρέφει και την περνάει στα χέρια του κέρδους και της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης; Αυτό εδώ, όσο δεν το λέει και δεν το παρα-
δέχεται, θα συνεχίζει και θα εφαρµόζει τη συγκεκριµένη πολιτική. 

Διακρίνω µία αντίφαση στο προφίλ το οποίο επέλεξε και επι-
λέγει να έχει η νέα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας σε αντιδια-
στολή µε την προηγούµενη. Ο Υπουργός Παιδείας προσπαθεί να
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δώσει την εντύπωση ότι: «Εγώ θα αλλάξω τα πράγµατα, θα τα
πάω προς το καλύτερο, θα πάω σε διορισµούς και θα προσπα-
θήσω να κάνω δέκα χιλιάδες διορισµούς µέσω ΑΣΕΠ τον Φε-
βρουάριο». Εάν αυτή είναι η λογική και η πολιτική του και εάν
αυτό θέλει να δείξει προς την κοινωνία, τότε προς τι στο συµβού-
λιο των προηγούµενων Υπουργών έχει µέσα σαν αιτιολογία ότι
υπάρχει έλλειψη της συνέχειας συγκεκριµένων πολιτικών; 

Πρέπει, λοιπόν, να αποφασίσει, «ή µε τον αστυφύλαξ ή µε τον
χωροφύλαξ». Ή θα πει «συνεχίζω τη συγκεκριµένη πολιτική» ή
θα πρέπει να πει «τη σταµατάω». Βέβαια, δεν µπορεί να το πει,
γιατί έχει υπογράψει -και έχει υπογραφεί- ένα µεσοπρόθεσµο, το
οποίο για την παιδεία προβλέπει µέχρι το 2018 οι δαπάνες, κύριε
Υπουργέ, να πάνε στο 1,8% του ΑΕΠ. 

Πώς θα κάνετε τους διορισµούς; Πώς θα καλύψετε τις χιλιά-
δες κενές θέσεις των εκπαιδευτικών µε µόνιµους διορισµούς
βεβαίως; Διότι η εκπαίδευση δεν είναι πεδίο όπου για τρεις µήνες
θα έχω έναν δάσκαλο ή για πέντε. Χρειάζεται όλη τη χρονιά. 

Άρα το πρώτο πρόβληµα είναι η υποχρηµατοδότηση. Το δεύ-
τερο είναι το ασφυκτικό πλαίσιο και η κατηγοριοποίηση, η οποία
υπάρχει στα σχολεία. 

Κύριε Υπουργέ, η εκπαίδευση για να «ανθίσει» θέλει παιδαγω-
γική ελευθερία. Το πλαίσιο το οποίο έχετε βάλει µέσα από την
αξιολόγηση, οδηγεί κατευθείαν στην κατηγοριοποίηση των σχο-
λικών µονάδων και στην αναζήτηση χορηγών σε συνδυασµό µε
την υποχρηµατοδότηση. 

Για παράδειγµα, ερωτήµατα που υπάρχουν στην αξιολόγηση
των σχολείων, όπως, «Τι ενέργειες έκανε το σχολείο, έτσι ώστε
να προσελκύσει και άλλα χρήµατα πέρα από την κρατική επιχο-
ρήγηση;» είναι στους θετικούς δείκτες µε τους οποίους αξιολο-
γείται το σχολείο. Να µην αναφέρω τα πρότυπα σχολεία, για τα
οποία µέσα στον νόµο αναφέρεται ότι υποχρέωση των Συµβου-
λίων Διοίκησής τους είναι να βρίσκουν και νέους πόρους πέρα
από την κρατική επιχορήγηση. Δεν είναι αυτό παράδοση του δη-
µόσιου σχολείου στις δυνάµεις του κέρδους; 

Κύριε Υπουργέ, άλλοι Υπουργοί, παλαιότεροι, µίλησαν για το
ανοιχτό σχολείο, άλλοι για το ψηφιακό σχολείο, άλλοι για το νέο
σχολείο. Η νέα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας µιλάει για το κοι-
νωνικό σχολείο. Κοινωνικό σχολείο το οποίο θα έχει χιλιάδες ελ-
λείψεις, κοινωνικό σχολείο το οποίο θα έχει πρόβληµα στη µετα-
φορά των µαθητών, κοινωνικό σχολείο που θα έχει ελλείψεις σε
νοµούς ως προς τη θέρµανση, κοινωνικό σχολείο που δεν έχει
βιβλιοθήκες, κοινωνικό σχολείο που αφήνει τη σίτιση των ευπα-
θών οµάδων των µαθητών -γύρω στις εξακόσιες χιλιάδες παιδιά
υποσιτίζονται- να γίνονται µέσα από προγράµµατα και µέσα από
ιδρύµατα -δεν λέω να µη γίνονται και αυτά, αλλά να µη γίνονται
µόνο µέσα από αυτά- δεν είναι κοινωνικό σχολείο. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο σε συγκεκριµένες
διατάξεις, οι οποίες είναι οι εξής: 

Αναφέρθηκα για το συµβούλιο στο σχέδιο νόµου που φέρνετε.
Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας απευθύνω συγκεκρι-

µένες ερωτήσεις, γιατί ο χρόνος είναι λίγος και θα ήθελα απαν-
τήσεις. 

Θα δώσετε τη δυνατότητα στα ΑΕΙ από τον Απρίλιο να έχουν
αυτά αποκλειστικά τη δυνατότητα της διαγραφής ή όχι των φοι-
τητών αυτών που ονοµάζετε εσείς «αιώνιοι»;

Όσον αφορά την κατάργηση των ΕΠΑΣ, ξέρω ότι θα φέρετε
τροπολογία. Νοµίζω ότι η κατάργηση των διευθυντών των ΕΠΑΣ,
η οποία είναι για τον Σεπτέµβριο θα πάει αναδροµικά πίσω, από
τον Ιούνιο, έτσι ώστε να τοποθετηθούν σε θέσεις κενές, γιατί
τώρα δεν υπάρχουν κενές θέσεις. Νοµίζω υπάρχει σχετική δέ-
σµευση δική σας. 

Επίσης, υπάρχει µια φωτογραφική διάταξη για τα ιδιωτικά σχο-
λεία. Θα ήθελα να µας το εξηγήσετε. Τι σηµαίνει µετατροπή του
σχολείου, έτσι ώστε να φιλοξενεί πρόσωπα µέχρι είκοσι πέντε
ετών, διαµονή κ.λπ.; Δηλαδή, θα αλλάζει ο χαρακτήρας του ιδιω-
τικού σχολείου το καλοκαίρι; Θα είναι για να διαµένουν κι άλλα
άτοµα; Θα ήθελα να µας εξηγήσετε αυτή τη διάταξη γιατί τη
βλέπω φωτογραφική. 

Για τους κληρικούς είναι αδικαιολόγητη η καθυστέρηση, γιατί
δεν τελειώσατε µέσα στο προβλεπόµενο χρονικό διάστηµα την
τακτοποίηση τους. 

Επίσης, το ότι βάζετε µέσα στα ΠΥΣΠΕ και ΠΥΣΔΕ εκπαιδευ-
τικούς µε βαθµό Γ’ αυτό αποδεικνύει τη λάθος πολιτική που
εφαρµόζετε µε το βαθµολόγιο και το µισθολόγιο γενικά των δη-
µοσίων υπαλλήλων, οι οποίοι όχι απλώς έχουν καθηλωθεί, αλλά
υπάρχει η ποσόστωση, η οποία, βέβαια, δεν εφαρµόζεται γιατί
ούτως ή άλλως έχετε πει ότι θα πάρουν αυξήσεις οι δηµόσιοι
υπάλληλοι όταν θα πέσει η ανεργία κάτω από το 10%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα λεπτό και
τελειώνω. 

Ένα άλλο ερώτηµα, επειδή είχαµε χθες το αντιρατσιστικό νο-
µοσχέδιο, είναι η ακόλουθη: Θα προβλέψετε µέσα στα µαθήµατα
υποχρεωτικής εκπαίδευσης να µπει σε µάθηµα πολιτειακής εκ-
παίδευσης και η αντιρατσιστική αγωγή και εκπαίδευση; 

Η τελευταία µου ερώτηση, κύριε Υπουργέ, είναι η εξής: Θα
υπογράψετε τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου µε αριθ-
µό 266, η οποία αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση; 

Σας κάνω συγκεκριµένες ερωτήσεις, οι οποίες σχετίζονται µε
την κατάργηση της Διεύθυνσης Ιδιωτικής Αγωγής, όπως επίσης
µε την παράδοση όλων των ιδιωτικών σχολείων στο Υπουργείο
Εργασίας. Νοµίζω ότι το Υπουργείο Παιδείας πρέπει να διεκδι-
κήσει και να υπογράψει ο Υπουργός Παιδείας τη γνωµοδότηση
µε αριθµό 266 του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Θα ήθελα
µια συγκεκριµένη απάντηση στο θέµα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ:  Κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να πω
ότι υπάρχει παντελής έλλειψη εθνικής στρατηγικής και εθνικού
σχεδίου δράσης για θέµατα που αφορούν την προάσπιση των δι-
καιωµάτων των παιδιών. Αυτό διαπιστώθηκε και στη Βουλή στις
8 Μαΐου 2014.

Αν η οµάδα υποστήριξης του κοινωνικού σχολείου που έχει
ως βάση της την οµάδα µπάσκετ των Βουλευτών, η οποία προ-
πονείται τακτικά και κατά περιόδους, δίνει αγώνες φιλανθρωπι-
κού χαρακτήρα προωθώντας παράλληλα το µήνυµα ότι η
σωµατική άσκηση και η µεσογειακή διατροφή είναι το καλύτερο
φάρµακο για τις σύγχρονες ασθένειες -το διαβάζω από το δελτίο
Τύπου σας- αποτελεί για εσάς το σύγχρονο και πρωτοποριακό
σε παγκόσµιο επίπεδο εθνικό σχέδιο δράσης για τη χώρα µας
για θέµατα που αφορούν την προάσπιση των δικαιωµάτων των
παιδιών, τότε σίγουρα, κύριοι Υπουργοί, θα έχουµε µια ακόµη
χαµένη χρονιά για τη διαµόρφωση πολιτικών αποτελεσµατικής
αντιµετώπισης παιδικής µειονεξίας. Και αυτό, βέβαια, θα συνεχί-
ζεται έως ότου ανατραπεί όχι µόνο η µνηµονιακή συγκυβέρνηση
που είστε δέσµιοι των υπογραφών και των δεσµεύσεων, αλλά και
η πολιτική που γεννάει τη φτώχεια και την αδικία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Κανελλοπούλου για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κρατάµε στα χέρια µας ένα νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, στο οποίο οι κυβερνητικές
τροπολογίες καταλαµβάνουν περισσότερες σελίδες από όσο οι
σελίδες του ίδιου του νοµοσχεδίου. 

Παρ’ όλο που θα έπρεπε µετά από δυόµισι χρόνια να έχουµε
συνηθίσει αυτήν την πάγια τακτική της Κυβέρνησης, δυσκολευό-
µαστε ακόµα να συµφιλιωθούµε µε την αντίληψη ευτελισµού των
κοινοβουλευτικών διαδικασιών. 

Θα αναφερθώ µόνο στη µία τροπολογία σας, σε αυτή µε την
οποία επιτίθεστε για άλλη µια φορά στο αυτοδιοίκητο των ελλη-
νικών ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων επιµένοντας στις διαγραφές φοι-
τητών. Κι επειδή χθες ακόµα συζητούσαµε το αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο και τον ρατσισµό στον δηµόσιο λόγο, δεν µπορώ να
µην αναφερθώ στην έκφραση «λιµνάζοντες φοιτητές». Και ανα-
ρωτιέµαι ποιος σκέφτηκε αυτή την έκφραση ειδικού απαξιωτικού
βάρους. Παραπέµπει σε βρώµικα νερά, σε βάλτους και έλη, σε
µόλυνση. Στην πραγµατικότητα το µόνο λιµνάζον εδώ, το λιµνά-
ζον που δηµιουργεί κοινωνικές τοξικότητες είναι οι πολιτικές σας
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και συνολικά και στο χώρο της παιδείας ειδικότερα.
Επιµείναµε, κύριε Υπουργέ, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-

θέσεων εξηγώντας πως οι φοιτητές που θέλετε να διαγράψετε,
δεν κοστίζουν ουσιαστικά τίποτα στον προϋπολογισµό των ιδρυ-
µάτων, πως οι πιστώσεις από την πολιτεία προς τα ιδρύµατα είναι
δυνατόν να υπολογίζονται επί των ενεργών µόνο φοιτητών, ώστε
να επιτευχθεί ο όποιος εξορθολογισµός για τον οποίο τάχα εν-
διαφέρεστε. Το ποιοι θα έπρεπε να θεωρηθούν ενεργοί φοιτητές
ήταν ένα θέµα που θα µπορούσαµε να το συζητήσουµε ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όµως, εσείς επιδεικτικά αγνοήσατε όλα όσα σας είπαµε,
καθώς και την τροπολογία που έχουµε καταθέσει και επιµένετε
στην άποψή σας περί διαγραφών. 

Δεν πρόκειται, βέβαια, για απλό υπουργικό πείσµα. Ο Υπουρ-
γός είναι παλιός, είναι και αλλιώς, είναι και άριστος γνώστης της
τακτικής στοχοποίησης συγκεκριµένων κοινωνικών οµάδων προ-
κειµένου να εξυπηρετηθούν άλλοι σκοποί από αυτούς που ρητά
εκφέρονται. Όσο κι αν διαρρηγνύει τα ιµάτιά του, το έχει κάνει
µε επιτυχία στο παρελθόν και το επαναλαµβάνει και τώρα µε
τους φοιτητές που καθυστερούν να πάρουν πτυχίο. Τους βάζει
στο στόχαστρο, ενώ αυτό στο οποίο πραγµατικά στοχεύει η πο-
λιτική που ο κ. Λοβέρδος υπηρετεί, είναι η πειθάρχηση και ο εκ-
φοβισµός όλων των φοιτητών και των φοιτητριών, η εντατικο-
ποίηση των σπουδών τους.

Μέχρι τώρα οι φοιτητές έµπαιναν στις σχολές της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης ξέροντας πως είχαν την ελευθερία να σταµα-
τήσουν για ένα χρονικό διάστηµα για να εργαστούν, επειδή είχαν
οικονοµική ανάγκη, να φύγουν από την επαρχιακή πόλη που
είχαν περάσει επειδή δεν τα έβγαζαν πέρα και να επιστρέψουν
µία επόµενη χρονιά. Ειρήσθω εν παρόδω, στην Πάτρα που µένω
τα τελευταία δυόµισι χρόνια µόνο στη δική µου πολυκατοικία
πέντε διαµερίσµατα είναι κενά από αντίστοιχους πέντε φοιτητές
που αναγκάστηκαν να αναστείλουν τις σπουδές τους µέχρι να
ορθοποδήσουν κάπως οικονοµικά οι οικογένειές τους, δεδοµέ-
νου ότι απουσιάζει και η φοιτητική εστία. 

Υπάρχουν γυναίκες που µια εγκυµοσύνη τις έκανε να διακό-
ψουν προσωρινά τις σπουδές τους, να µεγαλώσουν το παιδί
τους, περιµένοντας ευνοϊκότερες συνθήκες για να συνεχίσουν.
Υπάρχουν παιδιά που βρέθηκαν αντιµέτωπα µε ένα δυστύχηµα,
µε µια περιπέτεια υγείας, µε µια αναπάντεχη οικογενειακή ή προ-
σωπική τραγωδία και διέκοψαν προσωρινά. Σε αυτών των φοιτη-
τών τα µορφωτικά δικαιώµατα το Υπουργείο αυτή τη στιγµή
επιτίθεται και ενοχλείται από τις ενστάσεις περί ακαδηµαϊκής
ελευθερίας και περί δικαιώµατος να σπουδάσω µε ό,τι ρυθµούς
θέλω και µπορώ εφόσον δεν κοστίζω. 

Βαφτίζονται «λιµνάζοντες» και εκπαραθυρώνονται από τη δη-
µόσια εκπαίδευση, επειδή έχουν προβλήµατα που ήδη έχω ανα-
φέρει, αλλά και επειδή ίσως θέλουν παράλληλα να ασχοληθούν
και µε άλλες σπουδές, να κάνουν ξένες γλώσσες, να ασχοληθούν
µε το θέατρο, µε τον κινηµατογράφο, µε τον χορό, τη µουσική.
Εκπαραθυρώνονται επειδή τελικά θέλουν να γευτούν µία στοι-
χειώδη ελευθερία, λίγο πριν βρεθούν επίσηµα και µε πτυχίο
άνεργοι και άνεργες εξαιτίας της οικονοµικής σας πολιτικής, να
παρακαλούν για µισθούς πείνας, ενώ κάποιοι θα κερδίζουν από
την υπεραξία της δουλειάς τους, της µαύρης, της ανασφάλιστης,
της αδήλωτης δουλειάς. 

Αυτό είναι κυρίως που ενοχλεί, όχι το µηδενικό κόστος κά-
ποιων λίγων φοιτητών, αλλά η ελευθερία που τους έχει αποµεί-

νει. 
Ανησυχείτε γιατί βλέπετε πως η φοιτητική νεολαία εξακολου-

θεί να επιµένει να ονειρεύεται, εξακολουθεί να σκέφτεται, παρά
τα όσα τράβηξε στην εφηβεία της στο λύκειο, στο εξεταστικό
κέντρο.

Τροµάζετε από το πόση αµφισβήτηση είναι δυνατόν να παραχ-
θεί στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ και τρέχετε να προλάβετε τον
ξεσηκωµό των νέων, που -σας το λέω- αναπόφευκτα έρχεται. 

Έτσι νοµοθετείτε πρώτα την κατάργηση του ασύλου, µετά την
εκλογή αποκλειστικά δικών σας, δοτών ακαδηµαϊκών στη διοί-
κηση των ιδρυµάτων, τώρα την περικοπή του δικαιώµατος στη
φοίτηση, στη µόρφωση των νεολαίων που αρνούνται να γίνουν
υπάκουα µηχανάκια των ρυθµών που το Υπουργείο απαιτεί.

Ποιος θα αµφισβητήσει την καθηγητική αυθαιρεσία, όταν επι-
κρέµεται από πάνω του το ν+2 έτη; Ποιος θα τολµήσει να κάνει
κατάληψη όταν απειλείται από το ν+2 έτη; Ποιος επιστήµονας
θα αντιταχθεί αύριο στα µνηµόνια ή στα αφεντικά του, όταν εκ-
παιδεύεται από τα φοιτητικά του χρόνια πως ο µόνος τρόπος για
να τη βγάλεις καθαρή είναι να είσαι υπάκουος, να είσαι σιωπηλός
και να γνέφεις διαρκώς «ναι»;

Υποθέτω ότι κύριος Υπουργός ετοιµάζεται κιόλας να ξιφουλ-
κήσει, αναµασώντας το γνωστό του τροπάριο για την Αριστερά
που φταίει για όλα,  όπως το συνηθίζει: «Εσείς θέλετε τους φοι-
τητές µας τεµπέληδες, ανεπρόκοπους, φασαριόζους, να βρί-
ζουν, να σπάνε, να απειλούν, πανεπιστήµια ξέφραγα αµπέλια. 

Όχι! Εµείς στην Αριστερά, όταν αναφερόµαστε στην προκοπή,
θέλουµε την προκοπή της κοινωνίας και όχι την προκοπή των
λίγων που πατούν στα σκυµµένα κεφάλια των πολλών. Εµείς
στην Αριστερά θέλουµε τη φασαρία της ζωής, την πολυχρωµία
της, τον πολύβουο και ανήσυχο πλούτο της ανθρωπιάς και της
σκέψης του καθενός και της καθεµιάς που επάξια κατέχουν ή
που διεκδικούν τον τίτλο του πολίτη και όχι την ησυχία του πλή-
θους και τη σιωπή των παθητικών καταναλωτών, των έτοιµων λύ-
σεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για να τελειώνω, εµείς στην Αριστερά αγαπάµε τους νέους,
τους εµπιστευόµαστε, δεν θέλουµε να τους γεράσουµε πριν την
ώρα τους. Δεν τους φοβόµαστε, τους κοιτάµε στα µάτια, ελπί-
ζουµε σ’ αυτούς και θέλουµε να είµαστε δίπλα και µαζί τους και
όχι απέναντί τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κατα-
θέσω µία προσθήκη-νοµοτεχνική βελτίωση µετά τα λεγόµενα του
κ. Αµανατίδη στο άρθρο 7 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
1774, σχετικά µε τις κενές θέσεις των διευθυντών ΕΠΑΛ.

Παρακαλώ να διανεµηθεί.
(Στο σηµείο αυτό Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Αλέξανδρος Δερµεντζόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα προσθήκη-νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει
ως εξής: 

2462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει η κ. Γε-
ωργοπούλου για επτά λεπτά.

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µε το παρόν σχέδιο νόµου προωθείται η
ίδρυση ενός άτυπου συµβουλευτικού οργάνου, του ΣΕΠΟΠ, δη-
λαδή, του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία.

Η αλήθεια είναι ότι διαβάζοντας το ποιοι θα είναι µέλη αυτού
του συµβουλίου καταλάβαµε ποια είναι και η στόχευσή του. Λέτε
ότι τα άµισθα µέλη του θα είναι όσοι έχουν διατελέσει Υπουργοί
Παιδείας και εισάγετε τον θεσµό του «αιώνιου Υπουργού», την
ίδια ώρα που εφαρµόζοντας τον µνηµονιακό νόµο 2011 χτυπάτε
τον κοινωνικό χαρακτήρα της φοιτητικής ιδιότητας αναπαράγον-
τας κι εσείς τον χαρακτηρισµό «αιώνιοι φοιτητές». 

Στη δική σας πολιτική οπτική ένας νέος άνθρωπος, ο οποίος
πέτυχε µέσα από πανελλήνιες εξετάσεις να εισαχθεί στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, πρέπει να διαγράφεται µετά από πάροδο κά-
ποιων ετών, ενώ ένας διορισµένος Υπουργός, που µπορεί να µην
έχει καν την ιδιότητα του αιρετού εκπροσώπου του λαού, µπορεί
στο διηνεκές να αποτελεί θεσµικό παράγοντα για τη διαµόρφωση
της πολιτικής για την παιδεία.

Επίσης, µε τη σύσταση αυτού του συγκεκριµένου συµβουλίου
δείχνετε πως δεν θυµάστε ότι σε πλήθος περιπτώσεων οι Υπουρ-
γοί Παιδείας έχουν τεθεί, λόγω των πολιτικών που ακολουθού-
σαν, στο πολιτικό περιθώριο µετά από µαζικούς αγώνες, µετά
από λαϊκούς αγώνες.

Ακόµα σας θυµίζουµε ότι η διακοµµατικότητα που θέλετε να
περάσετε µε αυτό το όργανο είναι η λογική της συναίνεσης στις
εφαρµοζόµενες πολιτικές, όπως ορίζεται στην αποστολή του
ΣΕΠΟΠ στο άρθρο 2. Θα έχει και αυτό την τύχη της συναίνεσης,
που επιδιώχθηκε το 2006, µε την επιδίωξη της τότε κυβέρνησης
να καταργήσει το άρθρο 16 και να ιδρύσει ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Η τότε κυβέρνηση µε τον πρόεδρο του ΕΣΥΠ τον κ. Βερέµη προ-
σπαθούσε να πείσει για τον υπερκοµµατικό χαρακτήρα των πρω-
τοβουλιών της, που, όµως, καταδικάστηκε στις συνειδήσεις του
κόσµου της παιδείας.

O τοµέας της δηµόσιας παιδείας αποτελεί για σας πολιορκη-
τικό κριό. Για τις νεοφιλελεύθερες δυνάµεις που θέλουν να κα-
ταργήσουν, στο όνοµα των αγορών, τις ιδεολογικές διαφορές
και αναφορές ανάµεσα στους πολιτικούς σχηµατισµούς.

Θυµίζουµε ότι η κυβέρνηση Μητσοτάκη αποδυναµώθηκε κοι-
νωνικά από τους αγώνες των µαθητών και των φοιτητών. Η αντι-
δραστική αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2006 και η προω-
θούµενη από τότε νεοφιλελεύθερη συναίνεση των φορέων του
δικοµµατισµού βρήκε εµπόδιο µπροστά της ακριβώς τους δηµο-
κρατικούς και κοινωνικούς αγώνες για την υπεράσπιση του άρ-
θρου 16. Γι’ αυτό άλλωστε πανηγυρίζετε για την κατάργηση του
πανεπιστηµιακού ασύλου που ψηφίσατε µε διευρυµένη πλειοψη-
φία οι µνηµονιακές δυνάµεις. 

Διαχρονικά αντιµετωπίζετε τη νέα γενιά ως εµπόδιο στις συ-
νολικές ανατροπές των δικαιωµάτων που εσείς επιδιώκετε. Και
γι’ αυτόν τον λόγο θεωρείτε ότι οι συναινέσεις µεταξύ σας είναι
επιβεβληµένες. Ωστόσο, όπως αποδείχθηκε µε το άρθρο 16,
αυτού του είδους οι συµµαχίες δεν είναι πάντα επιτυχηµένες. 

Αποφασίσατε, λοιπόν, να µην µπαίνετε στον κόπο των κοινο-
βουλευτικών συναινέσεων και να τις θεσµοθετείτε άτυπα, επιβάλ-
λοντας πολιτικά πρόσωπα που η ίδια η κοινωνία έχει καταδικάσει
πολιτικά µε τους αγώνες της. 

Αναφέρετε, λοιπόν, ότι πρέπει να συνεδριάζετε µε τους «αι-
ώνιους» Υπουργούς για να σας συµβουλεύουν και να προτείνετε
πολιτικές στο Υπουργείο Παιδείας. Ρωτάµε: Η Διαρκής Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων δεν αρκεί ως όργανο για να ακούσετε
απόψεις και προτάσεις των εκπροσώπων του ελληνικού λαού και
των φορέων; Το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας και η Επιτροπή Πα-
ρακολούθησης του ΕΣΠΑ έλαβε ποτέ υπ’ όψιν της τις αντιδρά-
σεις σύσσωµης της εκπαιδευτικής κοινότητας, για παράδειγµα
για τον ν. 3848, τον ν. 4172, τον ν. 4186 για το νέο λύκειο και την
τράπεζα θεµάτων; 

Έρχεστε τώρα µε αλλεπάλληλες τροπολογίες να διαχειρι-
στείτε τους νόµους αυτούς, όπως συµβαίνει για παράδειγµα µε
τα κριτήρια προαγωγής των µαθητών, τη διαγραφή των φοιτητών

και το ξεκλείδωµα των πινάκων των αναπληρωτών. 
Ο ν. 4186 καταργεί τα ΕΠΑΣ στις 15 Σεπτεµβρίου 2014, χωρίς

να προβλέπει τι θα γίνει µε τους µαθητές της δεύτερης τάξης
των ΕΠΑΣ που δεν θα έχουν καταφέρει να ολοκληρώσουν τις
σπουδές τους µέχρι εκείνη την ηµεροµηνία. 

Τώρα φέρνετε τροπολογία για να διατεθεί το προσωπικό των
ΕΠΑΣ που θα απορροφηθεί από τα ΕΠΑΛ, για να ολοκληρωθεί η
φετινή χρονιά στη δεύτερη τάξη. Αυτοί οι µαθητές που θα ολο-
κληρώσουν τη δεύτερη τάξη, ενώ η δοµή της ΕΠΑΣ θα έχει ήδη
καταργηθεί, από ποιον θα πάρουν απολυτήριο; Θα υπογράψει
δηλαδή απολυτήριο ΕΠΑΣ ο διευθυντής του ΕΠΑΛ; Η προχειρό-
τητα της προχειρότητας!

Επίσης, για τους διευθυντές των καταργούµενων ΕΠΑΣ δίνεται
η δυνατότητα να καλύψουν κενούµενες θέσεις διευθυντών σε
ΕΠΑΛ και εργαστηριακά κέντρα. Έχετε εικόνα εάν θα προκύψουν
κενούµενες θέσεις φέτος και άρα εάν έχει κάποιο νόηµα αυτή η
τροπολογία; Και επειδή οι συνταξιοδοτήσεις έγιναν τον Ιούνιο,
µήπως οι κενούµενες θέσεις που δηµιούργησαν έχουν ήδη κα-
λυφθεί; 

Τέλος, θα αναφερθώ στις τροπολογίες για τη µοριοδότηση εκ-
παιδευτικών σε δυσπρόσιτες και αποµακρυσµένες περιοχές -µό-
νιµων και αναπληρωτών- και τις διαβεβαιώσεις του Υπουργείου
ότι θα ξεκλειδώσει τους πίνακες των αναπληρωτών, οι οποίοι
είχαν κλειδώσει µε τον ν. 3848/2010. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ ζητούµε την αναδροµική προσµέτρηση των
µορίων από το 2010 µέχρι σήµερα, ώστε να µην πάει χαµένη η
υπηρεσία που πρόσφεραν οι αναπληρωτές όλο αυτό το διά-
στηµα που εργάστηκαν τα τελευταία χρόνια. 

Κάνατε, βέβαια, πριν από λίγο µια µικρή βελτίωση, δηλαδή να
προσµετράται η υπηρεσία των αναπληρωτών από το 2012,
ωστόσο θεωρούµε ότι αυτό δεν φτάνει. 

Εξάλλου, αναφέρατε στις τοποθετήσεις σας στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων ότι το να ξεκλειδώσουµε αναδροµικά
από το 2010 τους πίνακες αδικεί όσους λόγω του ν. 3848 δεν
µπήκαν τότε στη διαδικασία να εργαστούν ως αναπληρωτές και
θα αποτελούσε ανατροπή της ασφάλειας δικαίου, καθώς δεν
ήξεραν ότι κάποτε θα ξεκλείδωναν. 

Το 2010, όµως, σας θυµίζω ότι ήσασταν και εσείς –συγκεκρι-
µένα ο κύριος Υπουργός- µέλος της τότε κυβέρνησης που νοµο-
θέτησε το κλείδωµα αυτών των πινάκων. Αναλάβατε, δηλαδή, µε
την παρουσία σας σε εκείνη την κυβέρνηση την ευθύνη να πείτε
σε ανθρώπους που προσέφεραν όλο το διάστηµα πριν από το
2010 τις υπηρεσίες τους στη δηµόσια παιδεία ότι στην ουσία
αυτές δεν αναγνωρίζονται! Ήταν άνθρωποι, δηλαδή, που ήδη
είχαν οργώσει όλη την Ελλάδα µαζεύοντας µόρια για τον σκοπό
αυτό, γνωρίζοντας ότι κάποια στιγµή η υπηρεσία τους αυτή θα
αναγνωριστεί για µόνιµο διορισµό.

Σκεφθήκατε, άραγε, τότε αν το κλείδωµα των πινάκων αδικεί
εκείνους; Σκεφθήκατε την ασφάλεια δικαίου σε εκείνη την περί-
πτωση; 

Και το ίδιο µάλλον ισχύει και για όσους αναπληρωτές δούλε-
ψαν σε αποµακρυσµένες ή µη περιοχές από το 2010 µέχρι σή-
µερα και έβγαλαν το φίδι από την τρύπα στα αδιέξοδα υποστελέ-
χωσης του δηµόσιου εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Πάλι, µετά τη βελτίωση, θα έχουµε εκπαιδευτικούς δύο ταχυ-
τήτων της ίδιας κατηγορίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Στον ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, οι πολιτικές αναλύσεις που

έχουν ως κέντρο το «διαίρει και βασίλευε» όχι µόνο δεν έχουν
χώρο αλλά αποτελούν και τροχοπέδη για την ενότητα των εργα-
ζοµένων και την υπεράσπιση της συλλογικής δράσης. 

Το να δίνονται κίνητρα στους εκπαιδευτικούς, να στελεχώνον-
ται τα σχολεία των δυσπρόσιτων αποµακρυσµένων περιοχών
είναι θετικό, αλλά να µη χάνουµε το δάσος κοιτώντας το δέντρο. 

Οι καταργήσεις σχολείων σε τέτοιες περιοχές είναι η πραγµα-
τικότητα της πρόσφατης µνηµονιακής πολιτικής σας, που αναγ-
κάζει πλήθος µαθητών να µετακινούνται χιλιόµετρα µακριά από
τα σπίτια τους, για να φθάσουν στα σχολειά τους. Αυτή είναι η
µέριµνα που έχει επιδείξει η πολιτεία για τις δυσπρόσιτες περιο-
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χές. 
Στην πραγµατικότητα, µέσα στα ίδια πλαίσια είναι και οι περι-

κοπές του 40% περίπου στις αποδοχές των εκπαιδευτικών και
εσείς λέτε ότι τους δίνετε κίνητρο να υπηρετήσουν µακριά από
το σπίτι τους. 

Αλήθεια, έχετε σκεφθεί πώς θα επιβιώσουν αυτοί οι άνθρωποι
µακριά από τα σπίτια τους µε τέτοιους µισθούς; Μπορεί τα νησιά
να έχουν καλό κλίµα, όµως τα ναύλα για να φθάσει κανείς σε
αυτά είναι υψηλά. Από την άλλη µεριά, τα δυσπρόσιτα µέρη είναι
κυρίως σε ορεινές περιοχές στις οποίες χρειάζεται πετρέλαιο
από τον επόµενο µήνα. 

Ας µη χάνουµε, λοιπόν, τη µεγάλη εικόνα πίσω από την επικοι-
νωνιακή λάµψη. 

Είναι ανάγκη να δροµολογηθούν άµεσα διαδικασίες µόνιµων
διορισµών και ξεκλείδωµα των πινάκων από το 2010. 

Οι προκάτοχοί σας, για τους οποίους ιδρύετε σήµερα ένα κλει-
στό κλαµπ για να µεθοδεύετε αποτελεσµατικότερα τις νεοφιλε-
λεύθερες παρεµβάσεις στην παιδεία, φρόντισαν να αποψιλώ-
σουν κατά 35% το διδακτικό προσωπικό, για να δηµιουργήσουν
τα τεράστια κενά και την εικόνα διάλυσης που εσείς σήµερα κα-
ταγγέλλετε. 

Οι πολιτικές σας, οι πολιτικές των Υπουργείων δεν γίνονται
από µόνες τους. Έχουν και φορείς που τις ασκούν και τις εφαρ-
µόζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. 

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ιδρύστε, λοιπόν, το
συµβούλιο για να συζητάτε µεταξύ σας αν οι αναπληρωτές θα
πληρώνονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, το ΕΣΠΑ –το εί-
δαµε και αυτό στην προχθεσινή τροπολογία- ή από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Στο τέλος, µπορεί να µας πείτε
ακόµα ότι µπορεί να πληρώνονται και από την εισφορά αλληλεγ-
γύης. Φθάσαµε, δηλαδή, στο σηµείο τα µπαλώµατα να τα βαφτί-
ζουµε επενδύσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώθηκε ο κα-
τάλογος των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Δρίτσας για δώδεκα λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οφείλω να σχολιάσω ότι ορθώς –και ίσως έτσι πρέπει να γίνε-

ται- οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µιλούν µετά το τέλος, αφού
ακουστούν και µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές. Όµως, το ίδιο θα
πρέπει να ισχύει και για τον κύριο Υπουργό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παδείας
και Θρησκευµάτων): Μίλησε ο κύριος Υπουργός. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί να έχει
φόρτο εργασίας, αλλά αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία µέρα σε µία
συνεδρίαση. Πριν µιλήσει κάθε Υπουργός –και όχι ειδικά ο κ. Λο-
βέρδος- πιστεύω ότι πρέπει να ακούει όλους τους Βουλευτές. 

Η συνήθεια να µιλά ο Υπουργός όποτε θέλει, ανάλογα µε το
δικό του πρόγραµµα, δεν είναι καθόλου σωστή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αν µου επιτρέπετε τη
διακοπή, θέλω να πω ότι µετά τους έξι πρώτους οµιλητές είναι
παράδοση να µιλάνε οι Υπουργοί. Είστε παλιός και το ξέρετε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το ξέρω αυτό. Μιλώ στην ουσία της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Το ξέρω ότι ο Υπουργός δεν πα-
ραβιάζει τον Κανονισµό. 

Το δεύτερο που πρέπει να επισηµάνω είναι ότι δεν είναι ένα
νοµοσχέδιο µεγάλου ενδιαφέροντος, δεν είναι ένα από τα κεν-
τρικά νοµοσχέδια του Υπουργείου Παιδείας, δεν είναι υψίστης
σηµασίας, αλλά, εν πάση περιπτώσει, είναι ένα νοµοσχέδιο για
την παιδεία. Μάλιστα, µε τα πρώτα του άρθρα και µε τον τίτλο
του θέτει και ένα φιλόδοξο σχέδιο και προαναγγέλλει µια εθνική
πολιτική, έναν τρόπο –τέλος πάντων- για την άσκηση εθνικής πο-
λιτικής. 

Παρατηρήθηκε το φαινόµενο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο
ΣΥΡΙΖΑ και ελάχιστα από τα άλλα κόµµατα να έχουν µια παρου-
σία και κάποια κόµµατα να µην έχουν καµµία παρουσία. 

Επτά στους δεκατρείς οµιλητές, κύριε Πρόεδρε, ήταν Βουλευ-

τές του ΣΥΡΙΖΑ, πάνω από τους µισούς. 
Αυτό δεν το λέω για να πούµε «µπράβο» στους εαυτούς µας,

αλλά έχει σηµασία να καταγράφονται ορισµένα πράγµατα, γιατί
η κοινοβουλευτική διαδικασία δεν είναι διεκπεραίωση. Πρέπει να
την ενισχύουµε µε έναν τρόπο που να βγαίνει ουσία. Δεν νοµίζω
ότι ήταν τοποθετήσεις ρουτίνας οι τοποθετήσεις των Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν τοποθετήσεις γνώσης, εξειδικευµένης παρέµ-
βασης και συγκεκριµένης ανάδειξης ζητηµάτων και υψηλής ποι-
ότητας.

Προχωρώ. Η εξαγγελία για την ίδρυση και οργάνωση Συµβου-
λίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία από Βουλευτή της Πλει-
οψηφίας χαρακτηρίστηκε βαρύγδουπη -εν πάση περιπτώσει,
προφανώς ήθελε να πει φιλόδοξη- και φέρουσα ένα µήνυµα.
Εµείς έχουµε τοποθετηθεί κριτικά σε σχέση µε την πρόθεση –
δεν την αµφισβητούµε- του κυρίου Υπουργού να ανοίξει έναν
δρόµο, ίσως, για µία τέτοιου είδους διαδικασία. Δεν το κάνει,
όµως, µε αυτόν τον τρόπο. 

Να σας πω κάτι; Οι περισσότεροι από αυτούς τους Υπουργούς
έχουν καταγραφεί –τα είπαµε αυτά- αρνητικά στην παρέµβασή
τους και στην πορεία τους, στη θητεία τους στο Υπουργείο Παι-
δείας. Θα ήταν ίσως πολύ χρήσιµο να τους καλούσε ο εκάστοτε
Υπουργός κάθε τόσο ή κατά περιόδους για να τους ζητάει εξη-
γήσεις, ποιες είναι οι ευθύνες τους για τις παθογένειες της παι-
δείας που συνεχίζονται. Αλλά και έτσι όπως τίθεται, δεν προσ-
διορίζεται ένας στόχος. Ναι, πράγµατι τα εκπαιδευτικά προγράµ-
µατα είναι µία µεγάλη και µια εξειδικευµένη υπόθεση ανά τοµέα
και χρειάζεται πλούτος επεξεργασιών και εξειδικεύσεων και συ-
σχετισµών για να συγκροτείται κάθε στιγµή και να εξελίσσεται
αυτό που λέµε «εκπαιδευτικό σύστηµα». Αλλά στην Ελλάδα
έχουµε πλέον δύο υπερώριµα ζητήµατα, µεταξύ πολλών άλλων,
και κανείς δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει:

Το ένα είναι ότι η συντριπτική πλειοψηφία των µαθητών δεν
αγαπάει το σχολείο. Αυτό είναι το σύγχρονο µείζον πρόβληµα.
Έχω υπ’ όψιν µου το Μουσικό Σχολείο Πειραιά ως εξαίρεση στον
κανόνα. Τα παιδιά δεν θέλουν να φύγουν και όχι µόνο για τη µου-
σική παιδεία και την ενασχόλησή τους µε τη µουσική. Το ένα φέρ-
νει το άλλο και το ένα συµπαρασύρει το άλλο. Είναι πράγµατι
ένα σχολείο, µία κυψέλη. Παρ’ όλα αυτά, δεν του δίνονται οι δυ-
νατότητες να πάει µπροστά. Το σχολείο πρέπει να αγαπιέται από
τα παιδιά. Όταν δεν αγαπιέται, όταν ο δείκτης ενδιαφέροντος
είναι τόσο χαµηλά και δεν υπάρχει καν δείκτης για να µετρηθεί
το ενδιαφέρον των µαθητών για το σχολείο τους, τότε έχει απο-
τύχει όλο το εκπαιδευτικό σύστηµα, κυρίως στην προσχολική,
στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Γι’ αυτό
θα συζητήσουµε; Θα υπάρξουν, επιτέλους, απολογισµοί όλων
αυτών των περίφηµων διακηρύξεων και των εκπαιδευτικών συ-
στηµάτων και των µεταρρυθµίσεων που διαδοχικά και ξανά και
ξανά όλες οι κυβερνήσεις των τελευταίων δεκαετιών έκαναν; Δεν
θα µηδενίσω τίποτα ούτε την προσφορά του καθενός ούτε οτι-
δήποτε αλλά εδώ έχουµε µία αποτυχία. Θα µιλήσουµε γι’ αυτήν; 

Το δεύτερο είναι τα φροντιστήρια. Θα πούµε επιτέλους ότι
υπάρχει ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που αναπαράγεται, διαιωνί-
ζεται και δεν τελειώνει η παραπαιδεία; Πώς είναι δυνατόν αυτή
η ρουτίνα να µένει; Είναι φυσιολογικό πράγµα; Έχουµε πολλά
εκπαιδευτικά συστήµατα σε ολόκληρο τον κόσµο που να διατη-
ρούν µία παράλληλη παιδεία στο επίσηµο εκπαιδευτικό σύστηµα
είτε δηµόσιο είτε ιδιωτικό; Σήµερα βλέπουµε και από τις πρό-
σφατες ρυθµίσεις που έγιναν µε το προεδρικό διάταγµα να εµ-
φιλοχωρεί για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση και η έννοια του
φροντιστηρίου -το ανέφερε ο κ. Κουράκης στην τοποθέτησή του.
Να θεσµοθετείται δηλαδή κιόλας. Πώς είναι δυνατόν!

Αυτά, λοιπόν, που δεν υπάρχει φιλοδοξία καµµία στο σηµερινό
Υπουργό -δεν φαίνεται τουλάχιστον- ή στους προηγούµενους,
θα λυθούν µε την ίδρυση του Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για
την Παιδεία; Να έχουµε το µέτρο. 

Δεν θα έπρεπε ο Υπουργός, ο κ. Λοβέρδος –µεθαύριο ανοί-
γουν τα σχολεία, στις 11 Σεπτεµβρίου γίνεται ο αγιασµός σε όλα
τα σχολεία- να ενηµερώσει τη Βουλή αν είναι έτοιµο το Υπουρ-
γείο για τις ανάγκες της νέας εκπαιδευτικής χρονιάς; Είναι οι κα-
θηγητές στη θέση τους; Είναι όλα στη θέση τους; Καλύπτονται
παντού όλες οι ανάγκες; Αυτό δεν υπήρχε πουθενά στο ενδια-
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φέρον του Υπουργού να το εκθέσει σε όλη την κατά τα άλλα
εκτενή αναφορά του σε διάφορα ζητήµατα και στην αυστηρή επι-
σήµανση, την κριτική επισήµανση εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ ή άλλων. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι το ενδιαφέρον των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ –και άλλων Βουλευτών, δεν µονοπωλούµε το ενδιαφέρον-
για την παιδεία, έχει να χτυπήσει σε µία φλέβα πραγµατικής
ανάγκης, πέρα από µεγαλοστοµίες ή κενού περιεχοµένου θεσµο-
θετήσεις και διακηρύξεις.

Ως εκ τούτου, ένα νοµοσχέδιο που θα ψάξει κανείς να βρει την
αρχή του, γιατί δεν µπορεί να είναι η αρχή η ίδρυση του Συµβου-
λίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία -και κατά τα άλλα είναι
επιµέρους ρυθµίσεις- φέρνει στην επικαιρότητα για µία ακόµη
φορά ένα τεράστιο θέµα αρχής που εκκρεµεί και διαρκώς εκκρε-
µεί. 

Αιώνιοι φοιτητές, «λιµνάζοντες φοιτητές» τώρα, όπως σωστά
το επισήµανε η κ. Κανελλοπούλου. Είναι νέος όρος. Δεισιδαιµο-
νία και ανορθολογισµός. Καταλαβαίνω τη σκοπιµότητα, όταν
πρωτοπροέκυψε αυτή η περίφηµη ιστορία των αιώνιων φοιτητών
και καλλιεργήθηκε και από δηµοσιογραφικά παπαγαλάκια, διότι
αναφέρονταν κυρίως σε κάποιους δραστήριους συνδικαλιστές
του φοιτητικού κινήµατος, οι οποίοι, επειδή είχαν ασχοληθεί
πολύ µε τα ζητήµατα του φοιτητικού κινήµατος, καθυστερούσαν
τις σπουδές τους και έµεναν εκεί και ήταν ενοχλητικοί, γιατί αν-
τιδρούσαν σε διάφορα πράγµατα. Δεν κρίνω τώρα τις συµπερι-
φορές αλλά γενικώς αυτό συνέβαινε. 

Καταλαβαίνω εκεί τη σκοπιµότητα µίας κρατούσας κατάστα-
σης, πολιτικής, ακαδηµαϊκής ή οτιδήποτε άλλο, η οποία να λέει
«µα, από αυτούς πρέπει να απαλλαγούµε». Αν και ας µην κρυβό-
µαστε, σε αυτήν την Αίθουσα θητεύουν Βουλευτές και άλλα πο-
λιτικά πρόσωπα που στα νιάτα τους έχουν περάσει απ’ αυτήν την
ιδιότητα του αιώνιου φοιτητή. Αυτό ισχύει για όλες τις παρατά-
ξεις. Δεν χρειάζεται να πούµε ονόµατα.

Τι σηµαίνει, όµως, αυτό για τη ρύθµιση που έχει ήδη θεσµοθε-
τηθεί και τώρα επιχειρείται ένας εξορθολογισµός της µε µία εξαί-
ρεση; Ήρθε εδώ και ο κ. Ταλιαδούρος και είπε «Διευρύνετέ το
λίγο. Κάποιοι έχουν ένα, δύο, τρία µαθήµατα». Θα τον σταµατή-
σετε, θα τον διαγράψετε, ενώ είναι πια έτοιµος να τελειώσει, γιατί
δεν χωράει στη ρύθµισή σας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει «αιώνιος φοιτητής»,
αν αφήσουµε στην άκρη αυτήν την κατηγορία που περιέγραψα
πριν και όπου εκεί υπάρχουν πολιτικές ή άλλες σκοπιµότητες.
Είναι µία ξεχωριστή συζήτηση. Τι σηµαίνει, λοιπόν, «αιώνιος φοι-
τητής»; 

Κατ’ αρχάς, όντως δεν επιβαρύνει το δηµόσιο προϋπολογισµό
και των προϋπολογισµό των πανεπιστηµίων. Η επιχειρηµατολο-
γία που ακούστηκε ότι επιβαρύνει τις διοικητικές υπηρεσίες δεν
νοµίζω ότι είναι τόσο καίριας σηµασίας, µια και θα έπρεπε στα
πανεπιστήµια να έχουµε πλήρη ηλεκτρονικά συστήµατα που
πλέον και η αναζήτηση ακόµα ενός τέτοιου φοιτητή θα ήταν υπό-
θεση πατήµατος ενός κουµπιού. Όµως και µε όποιες καθυστε-
ρήσεις προφανώς υπάρχουν, δεν νοµίζω ότι το κόστος επ’ αυτού
είναι τόσο σηµαντικό. 

Από την άλλη, νοµίζω ότι ούτε το επιχείρηµα ότι έτσι δεν µπο-
ρούν να αξιολογηθούν τα πανεπιστήµια γιατί δεν εµφανίζουν τη
σοβαρή ροή, είναι σηµαντικό. Μπορούµε να το διαχωρίσουµε το
ένα από το άλλο, από την κατηγορία αυτή των φοιτητών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ πρόκειται ακριβώς, έτσι όπως το είπε πολύ εύστοχα και

η κ. Κανελλοπούλου, για µία προσπάθεια να επιβληθεί κι εδώ η
λογική της προτεσταντική ηθικής, θα το έλεγα, µιας τάξης.

Και στην πραγµατικότητα, είναι τόσο ανορθολογικό γιατί δεν
πάει να ρυθµίσει τίποτα, απλώς µπορεί πραγµατικά να εµποδίσει
τη φιλοµάθεια και την πρόοδο κάποιων ανθρώπων, έστω ελάχι-
στων, έστω λίγων. Γιατί να τους εµποδίσει; 

Υπάρχουν κι άλλοι τρόποι και ξέρω την περίπτωση του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου να ρυθµίσει αυτά τα ζητήµατα. Είναι αρµοδιότητα της εκ-
παιδευτικής κοινότητας να δει ποιοι είναι αυτοί που δεν εµφα-
νίζονται, να τους καλέσει, να τους ξανακαλέσει, να συζητήσει

ορισµένες περιπτώσεις τις οποίες µπορεί να διευκολύνει, να εν-
θαρρύνει και να ενισχύσει, για να συνεχίσουν τις σπουδές τους. 

Το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο το έχει κάνει αυτό και το έχει
κάνει και µε επιτυχία. Και πραγµατικά, είναι αρµοδιότητα των πα-
νεπιστηµιακών ιδρυµάτων κι όχι του Υπουργείου. Πάρτε τα πίσω
λοιπόν, όχι µόνο αυτό, αλλά και τη βασική ρύθµιση. Είναι ανορ-
θολογισµός. Δεν έχει καµµία σχέση µε την εκπαιδευτική διαδικα-
σία.

Να σχολιάσω ότι η εκπρόθεσµη τροπολογία Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας, µε γενικό αριθµό 1790 και ειδικό 207, ανε-
ξάρτητα από το περιεχόµενό της, που έγινε δεκτή από τον
Υπουργό, επαναλαµβάνει αυτό το περίεργο φαινόµενο της κα-
τάθεσης εκπρόθεσµων βουλευτικών τροπολογιών άσχετων. Είναι
παντελώς άσχετο το Υπουργείο Παιδείας µε το θέµα που επιχει-
ρεί να ρυθµίσει. Πώς την αποδέχεται ο Υπουργός; 

Δεν είναι θέµα διαφωνίας επί της ουσίας, κατ’ ανάγκη. Άλλω-
στε, έχουµε αιφνιδιαστεί. Δεν προλαβαίνει κανείς να µελετήσει
το θέµα στην έκτασή του, αλλά θέλει λίγο προσοχή. Δεν γίνεται,
όποιο κι αν είναι το ζήτηµα, όποιο κι αν είναι το θέµα. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η αλλαγή του οργανογράµµατος του Υπουργείου, η κατάρ-

γηση της Διεύθυνσης Ιδιωτικής Εκπαίδευσης και η µεταφορά της
σε τµήµα κατά τον Υπουργό δεν είναι πρόβληµα. Με συγχωρείτε,
αλλά όλοι ξέρουµε ότι όταν µία διεύθυνση γίνεται τµήµα, στη δι-
οικητική ιεραρχία σηµαίνει υποβάθµιση.

Κι αυτό το τµήµα, όπως ορίστηκε µε το π.δ. 114 του Αυγού-
στου 2014, είναι αρµόδιο για την εποπτεία όλων των ιδιωτικών
σχολείων της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, την ίδρυση οργάνου
προαγωγής, συγχώνευσης και αδειοδότησης ιδιωτικών σχολείων
και φροντιστηρίων –εδώ είναι αυτό που σας είπα πριν- και τον
χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος. Η εποπτεία των κέν-
τρων ξένων γλωσσών ανήκει σε άλλο τµήµα του Υπουργείου.
Όλα αυτά.

Αν αυτό δεν είναι υποβάθµιση της εποπτείας του Υπουργείου
στην ιδιωτική εκπαίδευση και µεγαλύτερη ελευθερία για την επι-
χειρηµατική κι εκπαιδευτική δράση αυτών της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, τι άλλο είναι;

Και τέλος, πώς είναι δυνατόν η τροπολογία 1774 στο άρθρο 2
να δίνει τη δυνατότητα στα ιδιωτικά σχολεία να αξιοποιούν κτη-
ριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο των υποδοµών τους, σε
χρόνους εκτός διδακτικών ηµερών για τη διαµονή και τη φιλοξε-
νία νέων ως είκοσι πέντε ετών, καθώς και των συνοδών τους, µε
σκοπό την παροχή καταλύµατος, χωρίς να διευκρινίζει µε ποιους
κανόνες, ποιους όρους, για ποιον λόγο, αν εντάσσεται σε επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα ή όχι; Τι είναι αυτό; Είναι αυτό µία αδει-
οδότηση για «youth hostels», δηλαδή για ξενώνες νεότητας γι’
αυτούς που επισκέπτονται τη χώρα µας, αλλοδαπών ή οτιδήποτε
άλλο; Τι είναι αυτό το πράγµα; 

Και τα δηµόσια ελληνικά σχολεία µένουν κενά και υπάρχει ένα
ζήτηµα. Εµείς λέµε ανοικτά σχολεία για όλες τις ώρες της ηµέ-
ρας, αξιοποιήσιµα για πολιτιστικές, αθλητικές δραστηριότητες
κι όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εδώ αυτό που υπεισέρχεται τι είναι;
Γιατί αυτά τα «δωράκια» και αυτή η ανοχή και µάλιστα χωρίς κα-
νόνες και χωρίς όρους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ακόµα και ένα όχι µείζονος σηµασίας νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Παιδείας είναι µία ευκαιρία για µια πολύ πιο σο-
βαρή συζήτηση απ’ ό,τι επιχείρησε ο κύριος Υπουργός στη ση-
µερινή τουλάχιστον συνεδρίαση -δεν ξέρω, αλλά νοµίζω ότι στην
επιτροπή έγινε εκτενέστερη συζήτηση για πολλά θέµατα- να πα-
ρουσιάσει. Δεν αντιστοιχεί και δεν µπορεί µε αυτό το νέο όργανο
µε τις φιλοδοξίες να ανταποκριθεί στις µεγάλες απαιτήσεις για
την ελληνική παιδεία. Είµαστε µπροστά σε κρίσιµη φάση και
πραγµατικά είναι η υπ’ αριθµόν µία επένδυση για την παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας, όχι από τεχνοκρατική άποψη
αλλά από κοινωνική, ανθρωπιστική, προοδευτική, δηµοκρατική
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και πολιτιστική άποψη.
Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα µένουν εκκρεµή, δεν τα αντιµετω-

πίζει το νοµοσχέδιο, αλλά δεν τα αντιµετωπίζει ούτε και η λογική
που επικρατεί, απ’ ό,τι φαίνεται, στο Υπουργείο Παιδείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κουτσούκος για δώ-
δεκα λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται κανείς να εξαντλήσει το χρόνο, µια

και έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση, µίλησαν και όλοι οι συνάδελ-
φοι. Εγώ συµφωνώ µε την παρατήρηση του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Καλό είναι να
ακούµε τους συναδέλφους, να µην κάνουµε κατάχρηση του χρό-
νου και όταν το λέµε, να το εννοούµε κιόλας.

Προφανώς, ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας προ-
σφέρεται για µία ευρύτερη συζήτηση, µια και όλοι αναγνωρί-
ζουµε τον κρίσιµο ρόλο της παιδείας όχι µόνο σε ό,τι αφορά τη
µόρφωση των παιδιών µας αλλά κυρίως την αντιµετώπιση των
µεγάλων προβληµάτων, της κρίσης που διαπερνά τη χώρα µας
και της παραγωγικής της ανασυγκρότησης.

Βεβαίως, µπορεί να παρασυρθούµε σε µία γενικότερη συζή-
τηση, ενώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο που έχει συγκεκριµένες στο-
χεύσεις και βεβαίως, είµαστε σε µία περίοδο που δοκιµάζεται η
παιδεία, το εκπαιδευτικό σύστηµα από την έλλειψη πόρων, από
µία κρίση αµφισβήτησης αρχών και αξιών που διαπερνά οριζόν-
τια και κάθετα την κοινωνία µας και βεβαίως, από πολύ µεγάλες
αντιφάσεις. Τις επεσήµανα πέρυσι, όταν ήµουν εισηγητής στο
νοµοσχέδιο του κ. Αρβανιτόπουλου, ότι την περίοδο που αυξά-
ναµε κατακόρυφα τις δαπάνες -έτσι λέγαµε εµείς τότε οι σοσια-
λιστές, ότι πάµε να πιάσουµε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης- για την παιδεία, εντούτοις δεν ήρθε κανένας να µας πει
ότι αυξήθηκε και η ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης.
Πολύ δε αργότερα διαπιστώσαµε ότι αυτά τα χρήµατα πήγαιναν
στις τσέπες διάφορων επιτήδειων και ταυτόχρονα αυξανόταν η
ιδιωτική δαπάνη για την παιδεία. Είναι µία µεγάλη αντίφαση,
όπως είναι µία µεγάλη αντίφαση το γεγονός ότι η χώρα µας σή-
µερα σε αυτήν την περίοδο, εξάγει τα καλύτερα µυαλά και εισά-
γει εργατικά χέρια.

Σε αυτό το κλίµα των αντιφάσεων και των προβληµάτων, βε-
βαίως, µπορούµε να κάνουµε µία ευρύτερη συζήτηση. Εγώ,
όµως, πιστεύω και θέλω να µείνουµε στο εξής. Ο Υπουργός δεν
µας έφερε ένα µεγάλο µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο και δεν
άνοιξε αυτήν τη συζήτηση αλλά µας έφερε ένα νοµοσχέδιο που
έχει δύο στόχους. Ο ένας στόχος είναι να εκπέµψει ένα µήνυµα,
το µήνυµα της συνεννόησης. Εντάξει, εγώ δεν τρέφω πολύ µε-
γάλες ελπίδες ότι αυτές οι συνευρέσεις των πρώην Υπουργών
θα µας λύσουν τα ανοιχτά ζητήµατα, όµως το µήνυµα της συνεν-
νόησης και της διαχρονικής σχέσης των ανθρώπων που ασκούν
εξουσία µε το αντικείµενο µε το οποίο ασχολήθηκαν πρέπει να
το στείλουµε.

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, παρατηρώ το εξής. Έπιασα τα
εξήντα και παρακολουθώ από µικρός τα δρώµενα. Βλέπω, λοι-
πόν, ότι άνθρωποι οι οποίοι θήτευσαν, τους τίµησαν οι κυβερνή-
σεις, ο λαός, τα κοινοβούλια, έκαναν µεγάλες αλλαγές, τις προ-
παγάνδισαν ως ότι θα έλυναν µια και έξω τα προβλήµατα, όταν
έρχεται η κρίσιµη ώρα τηρούν σιγήν ιχθύος, ως να µην έχουν
καµµία ευθύνη, ως να µη διαχειρίστηκαν καµµία εξουσία, ως να
µην προκάλεσαν κοινωνικές συγκρούσεις που αποπροσανατόλι-
σαν τον κόσµο από τα πραγµατικά προβλήµατα.

Είναι, λοιπόν, µία πρωτοβουλία να τους βάλει στο τραπέζι
όσους αισθάνονται την ανάγκη να έχουν συµµετοχή στα δρώ-
µενα, ανεξάρτητα που τώρα είναι απόµαχοι της πολιτικής και
έχουν την ποιητική άδεια να λένε ό, τι θέλουν.

Ταυτόχρονα, είναι ανάγκη να επισηµάνουµε µε βάση αυτήν την
πρωτοβουλία του Υπουργού ότι πριν απ’ αυτό υπάρχει ανάγκη
να διασφαλίσουµε τη συνέχεια της διοίκησης στα Υπουργεία,
διότι καλή είναι η συνεννόηση των πολιτικών αλλά ας µην ξε-
χνάµε ότι οι κυβερνήσεις έχουν µία τάση να ανατρέπουν κάθε
φορά τη διοικητική δοµή, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει συνέ-

χεια στη διοίκηση. Αυτό το πρόβληµα τα άλλα κράτη το έχουν
λύσει είτε µε πάγιες διατάξεις που διέπουν την αξιοκρατία, είτε
µε πολιτικό τρόπο, δηλαδή µε τους µόνιµους υφυπουργούς.

Θα ήθελα να κάνω µία ακόµα παρατήρηση. Αν τα κάναµε όλα
αυτά, πρέπει να αντιµετωπίσουµε και τη µεγαλύτερη παθογένεια,
όπως τη ζήσαµε τα προηγούµενα χρόνια, δηλαδή τις συνεχείς
αλλαγές που προέρχονται µέσα από τα ίδια τα κόµµατα και τους
Υπουργούς των ίδιων κοµµάτων, οι οποίες τελικά δηµιουργούν
τεράστια αναστάτωση στην παιδεία µε θύµατα τους µαθητές, την
ίδια την ποιότητα της εκπαίδευσης και τελικό ωφελούµενο µόνο
την παραπαιδεία, δηλαδή τους επιτήδειους του συστήµατος. 

Μ’ αυτές τις προϋποθέσεις, ναι µεν µπορεί να αποδώσει αυτή
η πρωτοβουλία, αλλά εν πάση περιπτώσει είναι χρήσιµη γιατί
στέλνει ένα µήνυµα. Δεν βλέπω, δηλαδή, γιατί κάποιοι επιχειρούν
να τη στιγµατίσουν θεωρώντας ότι υπηρετεί σκοπιµότητες. Θέλω
να θυµίσω ότι πέρα από τα δύο κόµµατα που κυβέρνησαν τον
τόπο –ο κύριος Υπουργός θα το θυµηθεί πολύ καλά- είχαµε και
οικουµενικές και τρικοµµατικές κυβερνήσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, κανένας σ’ αυτόν τον τόπο δεν είναι από
παρθενογένεση και µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο έχει τη συµβολή
του στο πως διαµορφώθηκαν τα ζητήµατα στην κατώτερη, στη
µέση και ιδίως στην ανώτερη εκπαίδευση, εκεί που κυριάρχησε
ο κοµµατισµός των φοιτητικών παρατάξεων και η συναλλαγή της
ακαδηµαϊκής κοινότητας µε τα κόµµατα και διάφορους παράγον-
τες.

Το Υπουργείο –και δεν το προσωποποιώ στην ηγεσία, κύριε
Υπουργέ- επιχειρεί να αντιµετωπίσει µία σειρά από ζητήµατα, τα
οποία έχουν έναν επείγοντα χαρακτήρα και τα οποία είτε προέρ-
χονται από αδυναµίες και καθυστερήσεις είτε είναι παράπλευρες
απώλειες µίας µεταρρυθµιστικής ένδειας που έδειξε η ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας το προηγούµενο διάστηµα. 

Εξηγούµαι, για να µην παρεξηγηθώ. Έχουµε την αντιµετώπιση
αδικιών και την παροχή κινήτρων. Για παράδειγµα, όσον αφορά
κάποιον που πηγαίνει σε µία παραµεθόρια περιοχή, αντί να βάλει
χίλιους δώδεκα για να πάρει απόσπαση και να έρθει στην Αθήνα,
καλό είναι να του δώσουµε το κίνητρο του διπλασιασµού των µο-
ρίων, για να ξέρει ότι κάποια στιγµή θα λύσει το πρόβληµά του
και θα έρθει η σειρά κάποιου άλλου να πάει στην παραµεθόρια
περιοχή. Πολύ δε περισσότερο σήµερα, µε τις πενιχρές αποδο-
χές που δεν του επιτρέπουν ούτε καν να καλύψει τα έξοδα της
διαβίωσης. Εποµένως, σωστά το κάνουµε.

Πολύ σωστά, επίσης, ανοίγουµε τους πίνακες και αναγνωρί-
ζουµε την προϋπηρεσία, όχι µόνο για να καλύψουµε µία ανα-
γκαιότητα αλλά και για να δώσουµε λύση στο πρόβληµα της κά-
λυψης των κενών. Βεβαίως, εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι
ότι αυτό δεν µπορεί να γίνεται µ’ αυτήν τη διαδικασία της ανα-
δροµής κάθε φορά στο παρελθόν αλλά µε µία θεσµικά κατοχυ-
ρωµένη διαδικασία, όπως είναι αυτή των διαγωνισµών του ΑΣΕΠ
που αποτελεί και µία κατάκτηση για τη χώρα µας. 

Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι µε µία σοβαρή και τεκµηριω-
µένη διαπραγµάτευση µπορεί η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
να επιτύχει την απελευθέρωση ορισµένων προσλήψεων που τις
έχει ανάγκη η παιδεία µας.

Επίσης, κάνει ρυθµίσεις για να δώσει συνέχεια στη λύση που
είχαµε δώσει για τα µουσουλµανικά σχολεία. Αναφέρθηκε σ’
αυτό ειδικά ο εισηγητής µας, ο κ. Σαλτούρος, όπως και σε όλα
τα θέµατα. Δεν χρειάζεται, εποµένως, να µακρηγορήσω.

Επίσης, κάνει µία προσπάθεια να καλύψει τις παράπλευρες
απώλειες, όπως είπα, µίας αντιφατικής µεταρρυθµιστικής λογι-
κής φτώχειας ή ένδειας –όπως θέλετε πείτε τη- γιατί είχαµε πει
ότι πρώτα σχεδιάζεις τι θέλεις να κάνεις στην επαγγελµατική εκ-
παίδευση, τι ειδικότητες θέλεις να βγάλεις, από ποια σχολεία θέ-
λεις να τις βγάλεις και σε ποιο επίπεδο και µετά καταργείς τις
ειδικότητες. Εδώ γίνεται το αντίθετο.

Είχαµε πει, λοιπόν, τότε στον κ. Αρβανιτόπουλο –και είχαµε
πάρει τη δέσµευσή του- αυτοί που µένουν έξω µε τη κατάργηση
των ειδικοτήτων, να απορροφηθούν µέσω της διαθεσιµότητας,
να πάνε στα ΕΠΑΛ, στα ΕΠΑΣ, για να είναι χρήσιµοι. 

Σήµερα παρακολουθούµε ότι αυτά τα ζητήµατα είναι άλυτα.
Το Υπουργείο δεν πρέπει µόνο να επιχειρεί µ’ αυτόν τον τρόπο
να καλύψει τα κενά –που καλά κάνει- αλλά πρέπει να λύσει σε
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συνεννόηση και µε το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
τα υπόλοιπα προβλήµατα που υπάρχουν ως απόνερα αυτής της
αντιφατικής και καταναγκαστικού χαρακτήρα διαχειριστικής λο-
γικής που υπήρξε στο Υπουργείο.

Τώρα, να τοποθετηθώ και σε δύο, τρία άλλα θέµατα. Έχει δια-
τάξεις που αφορούν τον ΕΟΠΠΕΠ. Καλώς έρχονται αυτές οι δια-
τάξεις για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, τις διαδικασίες, τις
προσαρµογές κ.τ.λ.. 

Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, ακούω τεράστια παρά-
πονα από ανθρώπους οι οποίοι περιµένουν πάρα πολύ καιρό να
πάνε στον ΕΟΠΠΕΠ να δώσουν εξετάσεις για να πάρουν την πι-
στοποίηση. Πώς θα βγουν στην αγορά εργασίας; Υπάρχει τερά-
στια ανεργία. Τα ξέρετε αυτά. Υπάρχουν επαγγέλµατα που απα-
ιτούν ορισµένους τίτλους. Μου λένε διάφορα. «Μεταξύ λεχώνας
και µαµής έχουµε χάσει το παιδί» Δεν πρέπει αυτό να προβλη-
µατίσει το Υπουργείο, δηλαδή µε ποιον τρόπο αυτοί που έχουν
κάνει τα χαρτιά τους, που περιµένουν να συγκροτηθούν οι επι-
τροπές των εξετάσεων, θα πάρουν τους τίτλους; Το ξέρετε σή-
µερα ότι χωρίς τον τίτλο δεν µπορείς να κάνεις καµµία δουλειά
ούτε σχολή οδηγών να ανοίξεις ούτε τίποτα.  Άρα, ένα θέµα είναι
αυτό.

Καλά κάνετε και διορθώνετε την αδικία του προηγούµενου νο-
µοσχεδίου που δεν επέτρεπε σε ορισµένες σχολές να πάνε φοι-
τητές που είχαν αναπηρίες. Το είχαµε στιγµατίσει και τότε και
ορθώς το διορθώνετε. Και ορθώς φέρνετε και τη διάταξη για να
δώσουµε τη δυνατότητα σε άτοµα µε ειδικές ανάγκες να µπουν
στη λίστα της αναπλήρωσης. Έχω την αίσθηση όµως ότι πρέπει
να προσέξουµε τον τρόπο που θα υλοποιηθεί αυτή η διάταξη,
ώστε να µη δηµιουργήσει αντικίνητρα και τους παραπέµψει στις
γενικές λίστες.

Θα τελειώσω, λέγοντας ότι µία µεγάλη συζήτηση που υπήρξε
όλο το προηγούµενο διάστηµα, τότε που ψηφίσαµε τη διάταξη
για να λήξει 31 Αυγούστου η εκκαθάριση των σχολών από τους
«λιµνάζοντες», τους «αιώνιους», τους µακροχρόνιες φοιτητές,
ανακυκλώθηκε µέσα από το πέρασµα του χρόνου και την dead-

line που ήταν µέχρι προ λίγων ηµερών. Μάλιστα, κατατέθηκαν
τροπολογίες από την πλευρά των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ. Κι
έρχεται σήµερα το Υπουργείο µε µία ρύθµιση -την οποία θεωρώ
σωστή- να απαντήσει, δίνοντας ακόµα µία ευκαιρία. 

Όµως, πρέπει να συνεννοηθούµε ότι αυτό δεν µπορεί να συ-
νεχίζεται στο διηνεκές. Είµαστε και σε µία κοινωνία που υπάρχει
πλουραλισµός µέσων ενηµέρωσης, απόψεων, επικοινωνίας. Άρα,
κάποιος µετά τις επανειληµµένες ευκαιρίες που του δίνονται -
εκτός και αν υπάρχουν λόγοι ανωτέρας βίας, οι οποίοι µπορεί να
τεκµηριωθούν και να τους κρίνει το αρµόδιο όργανο στο πανεπι-
στήµιο- δεν υπάρχει κανένας λόγος να µας ταλαιπωρεί και να τα-
λαιπωρεί την πανεπιστηµιακή κοινότητα. 

Με αυτά, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να σας πω την
υποστήριξή µας σε ένα νοµοσχέδιο που έχει στις διατάξεις του
µεγάλη συναίνεση στις επιµέρους ρυθµίσεις, παρά το γεγονός
ότι η πολιτική συγκυρία και η αντιπαραθέσεις, οι διαχωριστικές
γραµµές των κοµµάτων επιβάλλουν να γίνεται και µία συζήτηση
θεωρητικού επιπέδου. Καλό είναι, δεν βλάπτει αλλά να συνεννο-
ούµαστε στο τι πρέπει να κάνουµε και να το ψηφίζουµε όταν χρει-
άζεται. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πριν δώσετε τον
λόγο, θέλω να καταθέσω µία συµπληρωµατική νοµοτεχνική βελ-
τίωση καθαρά τεχνικού περιεχοµένου. Πρόκειται για αναρρύθ-
µιση κ.λπ., στην τροπολογία 1744.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Αλέξανδρος Δερµεντζόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

2468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συγνώµη, κύριε
Αβραµίδη. Ελάτε, έχετε τον λόγο.

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι που δεν µπόρεσα να παρακολουθήσω όλες τις οµι-

λίες και την οµιλία του κυρίου Υπουργού, διότι έπρεπε να είµαι
στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής µου Οµάδας. 

Τα θέµατα της παιδείας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
θέµατα για τα οποία πρέπει να επιδιώκεται η µεγαλύτερη δυνατή
συναίνεση από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Μπορεί να έχουµε
τεράστιες διαφωνίες µε τη συγκυβέρνηση, να καταγγέλλουµε
την αντιλαϊκή της πολιτική, να θεωρούµε ότι η πολιτική αυτή υλο-
ποιείται κατ’ εντολή -αν θέλετε- και υπό την εποπτεία των δανει-
στών, όµως είναι ζητήµατα στα οποία πρέπει να βρούµε τις
συγκλίσεις για το καλό της παιδείας, γιατί η παιδεία δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για το µέλλον του λαού, για το µέλλον του
έθνους. 

Τα προβλήµατα, βεβαίως, του εκπαιδευτικού συστήµατος προ-
κύπτουν κυρίως και ενισχύονται µέσα από τις µνηµονιακές δε-
σµεύσεις, ουσιαστικά µέσα από την εποπτεία των δανειστών που
επιβάλλουν τον σιδηρούν αυτό δεσµό σε όλη την πολιτική µας
ζωή και βεβαίως από ό,τι φαίνεται, εάν υπάρξει συνέχιση αυτής
της πολιτικής θα ακολουθεί και για πολλά ακόµη χρόνια. 

Βεβαίως, προσδοκία µας και πεποίθησή µας είναι ότι θα υπάρ-
ξει γρήγορα η ανατροπή αυτής της πολιτικής, γιατί ουσιαστικά
αυτή η συγκυβέρνηση, από την ηµέρα των ευρωεκλογών, την 25η

Μαΐου, έχει απωλέσει τη δηµοκρατική και λαϊκή νοµιµοποίηση.
Κοντός ψαλµός αλληλούια! Η κοινοβουλευτική σύνθεση, η

σύνθεση του Κοινοβουλίου δεν αντιστοιχεί στον πραγµατικό συ-
σχετισµό δυνάµεων στην κοινωνία και δεν νοµιµοποιείται ηθικά,
πολιτικά να εκλέξει Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό θεωρούµε
ότι και οι εσωτερικές αντιθέσεις πολύ σύντοµα στην συγκυβέρ-
νηση θα φέρουν την ανατροπή για να εκφραστεί κυρίαρχα ο ελ-
ληνικός λαός. 

Να έρθουµε όµως στο µεγάλο ζήτηµα, αυτό για το οποίο όπως
λέω πρέπει να υπάρχουν συναινέσεις, συνθέσεις. Βεβαίως, συµ-
φωνούµε όλοι ότι η παιδεία πρέπει να είναι δηµόσιο αγαθό, να
παρέχεται δωρεάν και να είναι ελεύθερη σε όλους τους πολίτες,
να συγκροτεί και να συνθέτει, να δηµιουργεί ελεύθερους πολίτες
µε κριτική σκέψη και να δίνει τη δυνατότητα µέσα από την ανώ-
τατη παιδεία ή τα άλλα προγράµµατα τα εκπαιδευτικά, τα τεχνο-
λογικά, τα τεχνικά, να υπάρχει η δυνατότητα και η πρόσβαση, σε
τελική ανάλυση, στην αγορά εργασίας.

Θέλω όµως να ρωτήσω σε τι θα εξυπηρετήσει αυτό το οποίο
προτείνετε –και εµείς θεωρούµε ότι είναι στην σωστή κατεύ-
θυνση- στα άρθρα του νοµοσχεδίου, λόγου χάρη µε τη δηµιουρ-
γία Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία στο οποίο θα
συµµετέχουν µόνο όσοι έχουν διατελέσει Υπουργοί µε αρµοδιό-
τητα στην παιδεία. Σε τι θα εξυπηρετήσει αυτό εδώ; Μιλούµε δη-
λαδή για Υπουργούς οι οποίοι προέρχονται από τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ή από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός ή ο κύριος Υφυπουργός
να πάρει ένα τηλέφωνο σε έναν συνάδελφό του και να τον ρωτή-
σουν «τι γνώµη έχεις γι’ αυτό εδώ, κύριε τάδε». 

Το Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής, προφανώς και θα πρέπει να
είναι διευρυµένο. Δεν ξέρω αν κάτι άλλαξε στην συζήτηση, γιατί
είπα ότι δεν την παρακολούθησα όλη. Εάν δεν συµµετέχει η εκ-
παιδευτική κοινότητα, εάν δεν συµµετέχουν τα κόµµατα, αυτά τα
οποία είναι εδώ στο Κοινοβούλιο και εκπροσωπούνται και έχουν
θέσεις και θέλουν να συµβάλλουν στο διάλογο και σε θετικά απο-
τελέσµατα για το µεγάλο τοµέα της παιδείας και εάν δεν συµµε-
τέχει η κοινωνία µε τους µαθητές, µε τους γονείς, µε τους
φοιτητές, πώς µπορεί αυτό να αποτελεί Συµβούλιο Εθνικής Πο-
λιτικής; Λυπάµαι, αλλά φαίνεται να είναι κουτσό Συµβούλιο Εθνι-
κής Πολιτικής. Δεν είµαστε αντίθετοι στη δηµιουργία αυτού του
θεσµού, απλά εκφράζουµε τον προβληµατισµό µας. 

Σχετικά µε τα άρθρα 4 και 5 για την µοριοδότηση των µονίµων
και αναπληρωτών εκπαιδευτικών αντίστοιχα, δεν µπορούµε παρά
να συµφωνήσουµε, καθώς θεωρούµε ότι θα αποτελέσουν σηµαν-
τικό κίνητρο για την κάλυψη των κενών στις αποµακρυσµένες πε-
ριοχές της χώρας µας. Επιπλέον, έχει προταθεί και από την
ειδική αγορήτριά µας την κ. Ξουλίδου αλλά και από την κ. Κουν-

τουρά που µίλησε από τους Ανεξάρτητους Έλληνες να παρατα-
θεί και αντί για διετής να είναι τριετής η παραµονή των εκπαιδευ-
τικών σε αποµακρυσµένες περιοχές. 

Σχετικά µε τα σχολεία της Θράκης, έχουµε τοποθετηθεί εδώ
επαρκώς, δεν θέλω να συµπληρώσω κάτι άλλο. Αυτό που θέλω
να πω όµως, είναι ότι πέρα από εκπαιδευτικό το ζήτηµα που
αφορά τη µειονότητα, έχει και την εθνική του διάσταση την οποία
δεν πρέπει να λησµονούµε ποτέ.

Σχετικά µε το άρθρο 8, παρατηρούµε ότι δεν διακρίνεται διά-
θεση προάσπισης των θεµελιωδών δικαιωµάτων των ατόµων µε
αναπηρία. Γίνεται βέβαια το άνοιγµα της γενικής εκπαίδευσης σε
εκπαιδευτικούς µε αναπηρία, το οποίο και αποτελούσε και απο-
τελεί πάγιο και διαχρονικό αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος,
ωστόσο –και σηµειώθηκε και από άλλους συναδέλφους εδώ- το
άρθρο 8 προβλέπει διορισµό αναπληρωτών εκπαιδευτικών στη
γενική εκπαίδευση σε ποσοστό 5% και όχι 10%, αίτηµα το οποίο
έχει γίνει αποδεκτό από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας. Επιπλέον, είναι και το ζήτηµα της ισχύος
της παραγράφου που ισχύει από 1-5-2015.

Όσον αφορά τα ζητήµατα µε τις τροπολογίες, θέλουµε να
πούµε το εξής: 

Η πρώτη µε αριθµό 1776/203/1-9-2014 τροπολογία έχει απο-
συρθεί. 

Θα µιλήσουµε για την τροπολογία µε αριθµό 1774/202, η οποία
θεωρούµε ότι έχει βελτιωτικές ρυθµίσεις και θα την ψηφίσουµε. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1751 και ειδικό
αριθµό 198 από 26-8-2014, η οποία αφορά τη διαγραφή των λε-
γόµενων «αιωνίων» ή «λιµναζόντων» φοιτητών, θεωρούµε ότι δεν
λύνει καθόλου το πρόβληµα. Σε αυτό το ζήτηµα έχει υπάρξει µία
τροπολογία από τη συνάδελφο κ. Ξουλίδου. 

Υπάρχουν επίσης τροπολογίες από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και
από Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, οι
οποίες ουσιαστικά θέτουν το ζήτηµα προς µία θετική κατεύ-
θυνση. 

Κοιτάξτε να δείτε, εδώ η κοινωνία αντιµετωπίζει τέτοια προ-
βλήµατα που πολλοί σήµερα δεν µπορούν να ανταποκριθούν
στις ανάγκες και της  επιβίωσης, αλλά και των σπουδών. Μάλι-
στα, η τροπολογία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
βάζει το ζήτηµα ότι κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα -ανάλογα
µε τις απαιτήσεις που απορρέουν από τα προγράµµατα σπου-
δών- είναι υποχρεωµένο να πάρει µέτρα που διευκολύνουν την
ολοκλήρωση των σπουδών όσων φοιτητών και εργαζοµένων φοι-
τούν. 

Είναι ένα κορυφαίο ζήτηµα. Βλέπω πολλές πτέρυγες της Βου-
λής να έχουν αγωνία γι’ αυτό. Είναι αγωνία της ίδιας της κοινω-
νίας.  Εδώ έχουµε ένα τρόπο πολιτικού «τζιχάντ» –θα έλεγα- µε
«αποκεφαλισµούς» που γίνονται για τους λεγόµενους «αιώνιους»
φοιτητές, ένας όρος υποτιµητικός και προσβλητικός θεωρώ,
γιατί όταν υπήρξε αυτό το «συµβόλαιο» -αν θέλετε- του φοιτητή
µε το πανεπιστήµιο, δεν υπήρξε καµµία τέτοια απόφαση, καµµία
τέτοια θέση, ότι δηλαδή δεν θα έχει τη δυνατότητα να ολοκλη-
ρώσει τις σπουδές του. Ήταν άλλο το πλαίσιο, άλλο το καθε-
στώς, άλλο –αν θέλετε- το συµβόλαιο µε το οποίο είχε έρθει. 

Πολλές φορές φοιτητές αναγκάστηκαν να διακόψουν τις
σπουδές τους σήµερα την περίοδο του µνηµονίου, αυτής της
σκληρής πολιτικής, της κρίσης που αντιµετωπίζει η κοινωνία, της
κοινωνικής γενοκτονίας. Έχουµε πάρα πολλές τέτοιες περιπτώ-
σεις. Τις γνωρίζετε –πιστεύω- κύριε Υπουργέ. 

Δεν ξέρω αν δουλέψατε εσείς ή ο κύριος Υπουργός, ως φοι-
τητές. Σήµερα όχι µόνο πολλοί φοιτητές προσπαθούν να βρουν
µια δουλειά -ακόµη και να µοιράζουν διαφηµιστικά φυλλάδια
στους δρόµους και στα φανάρια- αλλά και πολλοί, επειδή οι γο-
νείς τους δεν έχουν δουλειά –υπάρχουν οικογένειες και µε τους
δύο γονείς ανέργους- τα νέα  παιδιά είναι οι µόνοι που µπορούν
να φύγουν στο εξωτερικό και αυτό γίνεται. Γνωρίζω, λοιπόν,
πάρα πολλές περιπτώσεις νέων παιδιών που έχουν φύγει είτε
στην Κύπρο είτε στη Γερµανία είτε στο Βέλγιο ή αλλού, προκει-
µένου να έχουν µια δουλειά, για να ζήσουν τις οικογένειές τους.
Θα τους τιµωρήσουµε αυτούς; Τους τιµωρείτε εσείς µε τον
τρόπο αυτό. 

Βεβαίως, θεωρώ ότι µια επόµενη κυβέρνηση µπορεί να ξανα-
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δεί το ζήτηµα µε µια άλλη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. Προφα-
νώς –και το τονίζω- είµαστε αντίθετοι σε αυτήν την πολιτική «απο-
κεφαλισµού» που γίνεται. Στο κάτω-κάτω θα πρέπει να συµφω-
νήσουµε ότι αυτό το οποίο δηµιούργησε ένας φοιτητής -που για
διάφορους λόγους µπορεί να ευθυνόταν ο ίδιος γιατί δεν πήρε
το πτυχίο και γιατί διέκοψε τις σπουδές του- αποτελεί ένα άυλο
κεφάλαιο. Την ίδια στιγµή που διέθετε τρία, τέσσερα ή πέντε
χρόνια στο πανεπιστήµιο σπουδάζοντας, θα µπορούσε να τα είχε
διαθέσει στη δουλειά και να κάνει ένα σπίτι ή να αγοράσει κάτι.
Είναι ένα άυλο κεφάλαιο και για κάποιους, παίρνοντας το πτυχίο,
αποτελεί και ένα επαγγελµατικό προσόν που θα δώσει τη δυνα-
τότητα σε όποιους  δουλεύουν στο δηµόσιο τοµέα, λόγου χάρη,
να ανέβουν µισθολογικά. Έχει δηλαδή και εισοδηµατικά αποτε-
λέσµατα. 

Θέλω πραγµατικά για λίγο να ρωτήσω, εάν και δεν συνδέεται
άµεσα µε το νοµοσχέδιο –είναι θέµα του Υπουργείου Παιδείας-
το εξής: Επειδή ξέρετε ότι η δική µας η πολιτική ή µάλλον η πο-
λιτική που εφαρµόζει η συγκυβέρνηση, η πολιτική των κυρώσεων
κατά της Ρωσίας που επιφέρει το εµπάργκο και όλες τις συνέ-
πειες των αντιδράσεων της Ρωσικής Οµοσπονδίας και υπάρχει
το ζήτηµα -για το οποίο ακούµε και γράφεται- της διακοπής του
φυσικού αερίου ή του κλεισίµατος των στροφίγγων του φυσικού
αερίου, διερωτώµαι αν υπάρχουν καταγεγραµµένα από το Υ-
πουργείο Παιδείας ή από την τοπική αυτοδιοίκηση σχολικά συγ-
κροτήµατα τα οποία να τροφοδοτούνται µε φυσικό αέριο, έχουν
δηλαδή καυστήρες φυσικού αερίου. Και ερωτώ. Εάν υπάρχουν
τέτοια σχολικά συγκροτήµατα, τι θα γίνει το χειµώνα, όταν ενδε-
χοµένως θα υπάρχει πρόβληµα µε τη ροή του φυσικού αερίου; 

Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα
είναι βαθύτατα κοινωνικό και βαθύτατα πολιτικό. Όταν σήµερα
έχουµε την κοινωνία τραυµατισµένη, όταν έχουµε τεράστια ανερ-
γία, όταν έχουµε γονείς που δεν µπορούν να δώσουν το χαρτζι-
λίκι στο παιδί τους, το 1 ευρώ, για να πάρει κουλούρι, όταν
έχουµε την εκπαιδευτική κοινότητα να σηµειώνει τις περιπτώσεις
παιδιών που υποσιτίζονται ή ακόµη και λιποθυµούν µέσα στα
σχολεία, είναι ένα τεράστιο πρόβληµα στο οποίο οφείλουµε να
απαντήσουµε. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, «ναι» κατ’ αρχάς στη νοµοθετική πρωτο-
βουλία και βεβαίως περιµένουµε να είναι από τις τελευταίες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες αυτής της συγκυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αβραµίδη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ματθαιόπουλος για δώδεκα λεπτά.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Η σηµερινή ηµέρα είναι µέρα
ιστορική για τη χώρα, καθώς ένα από τα δύο κόµµατα της συγ-
κυβέρνησης συµπληρώνει σαράντα χρόνια ζωής ή για να είµαι
περισσότερο ακριβής απέναντι στο έργο του, καταστρεπτικό και
αποδοµητικό, συµπληρώνει σαράντα χρόνια µίζας, ρεµούλας και
κατασπατάλησης του δηµοσίου χρήµατος. Είναι ένα κόµµα της
µειοψηφίας, το κόµµα του 8%, που αν και σε όλες τις εκλογές
λαµβάνει µονοψήφιο ποσοστό συνεχίζει να συγκυβερνά τη χώρα,
ένα κόµµα του οποίου τα πεπραγµένα θα αναφέρω, για να κατα-
λάβει και ο τελευταίος Έλληνας πολίτης ποιος είναι ο ακριβής
και αληθής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Επί του νοµοσχεδίου
να αναφερθείτε, κύριε Ματθαιόπουλε.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα αναφερθώ στο νοµοσχέ-
διο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
είναι.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Βεβαίως.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: …και µπορώ να τοποθετηθώ

επίσης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και οι Κοινοβουλευ-

τικοί Εκπρόσωποι επί του νοµοσχεδίου αναφέρονται.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα αναφερθώ στο νοµοσχέ-

διο. 
Από λόγους συνέπειας –και να µην είµαστε «αχάριστοι»- είναι

µια δηµοκρατική παράταξη, η οποία έχει συµβάλει τα µέγιστα για
την καταστροφή της Ελλάδας. Υποχρεούµαι, λόγω της σηµερι-
νής ηµέρας, να αναφέρω µερικά από τα πεπραγµένα του ΠΑΣΟΚ
–κόµµα στο οποίο ανήκετε κι εσείς και ελπίζω να µη µε διακό-
πτετε από µεροληψία-, τα οποία συνιστούν τον ακριβή νοµικό
ορισµό περί εγκληµατικής οργάνωσης που έρχεται σε αντιδια-
στολή µε τις γενικότητες και τις αοριστίες που καταλογίζουν στη
Χρυσή Αυγή για την ίδια ακριβώς κατηγορία.

Τι να θυµηθεί κανείς; Σκάνδαλα επί σκανδάλων σε ό,τι αφορά
την εθνική άµυνα, την εθνική ασφάλεια και την εθνική οικονοµία.
Θυµίζω µερικά. Πύραυλοι TOR M1, πύραυλοι S300. Η εθνική ξε-
φτίλα της νύχτας των Ιµίων. Η Συµφωνία της Μαδρίτης, που εί-
χαµε για πρώτη φορά συνιδιοκτησία στο Αιγαίο. Η παράδοση του
Οτσαλάν στους Τούρκους. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που
µπήκαµε στο µηχανισµό στήριξης µε ψευδή στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, µε αποτέλεσµα τέσσερα χρόνια µετά να διαλυθεί πλήρως
η ελληνική οικονοµία, να οδηγηθούν στην αυτοκτονία χιλιάδες
συµπατριώτες µας. Η λίστα Λαγκάρντ, για την οποία δεν βρέθηκε
ούτε ένας κατηγορούµενος, αν και ο πρώην Υπουργός πέρασε
από την κάλπη που είχε στηθεί, απαλλάχθηκε από τις οποιεσδή-
ποτε ευθύνες, ενώ ο κ. Βενιζέλος για την ίδια κατηγορία δεν έχει
παραπεµφθεί στη δικαιοσύνη, µια δικαιοσύνη η οποία δεν είναι
ανεξάρτητη, για τον λόγο του ότι για τα σκάνδαλα που έχουν έρ-
θει στην επιφάνεια, σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ, έχουν ασκηθεί πει-
θαρχικές διώξεις απέναντι σε δικαστικούς. 

Τελευταία υπόθεση, είναι αυτή που αφορά τον κ. Βενιζέλο για
τα υποβρύχια, όπου δύο, αν θυµάµαι καλά, εισαγγελείς δέχθηκαν
πειθαρχικές διώξεις, διότι είπαν ότι η Βουλή έχει ποινικές ευθύ-
νες για το σκάνδαλο των υποβρυχίων. Βγήκε ο Βενιζέλος και είπε
ότι είναι απαράδεκτο να συµβαίνουν τέτοια πράγµατα και άσκησε
πιέσεις ώστε να µη διερευνηθεί η υπόθεση –µια ανεξάρτητη δι-
καιοσύνη, που ξέρει όµως να καταδικάζει χωρίς στοιχεία την
τρίτη πολιτική δύναµη της χώρας. 

Να θυµηθούµε τους Ολυµπιακούς Αγώνες, την κατασπατά-
ληση, τα σκάνδαλα της «SIEMENS», του Χρηµατιστηρίου, τις
µαύρες τρύπες στα ταµεία του ΠΑΣΟΚ, τα 110 εκατοµµύρια
ευρώ, το νόµο περί ευθύνης Υπουργών, που απαλλάσσει από
ποινικές ευθύνες πρόσωπα τα οποία αποδεδειγµένα έχουν δια-
πράξει εγκλήµατα εις βάρος του ελληνικού λαού, τις κακοτεχνίες
στα δηµόσια έργα και την υπερτιµολόγησή τους µέσα από τις
εργολαβίες και τα διόδια που πληρώνει µε το αίµα του ο ελληνι-
κός λαός, τη βιοµηχανία των ελληνοποιήσεων, τους ανεξέλεγ-
κτους διορισµούς στο δηµόσιο. Αυτό που λέω αφορά και το
νοµοσχέδιο, διότι πάλι έχουµε διορισµούς –όχι όµως «ηµετέ-
ρων»- µε πρώην Υπουργούς και θα έρθω στο ζήτηµα αυτό.

Τέλος, κάθε φορά που το ΠΑΣΟΚ αντιµετωπίζει µια εκλογική
συντριβή, αλλάζει τον εκλογικό νόµο για να παραµείνει στην
εξουσία. Εγώ θα κάνω ένα σχόλιο και κλείνω µε αυτό και επανέρ-
χοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Όποιες κι αν είναι οι συγκυρίες
του ΠΑΣΟΚ, που τις είδαµε πριν δύο µέρες στη συνεδρίαση που
έγινε, αντιλαµβανόµαστε το κλίµα διχασµού που υπάρχει. Εγώ
εύχοµαι ολόψυχα, επειδή εµένα το κλίµα αυτό µε χαροποιεί,
«καλά σαράντα»!

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μιλήστε για το δικό

σας κόµµα και αφήστε τις κρίσεις για τα άλλα.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κατάλαβα. Ορίστε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Να µη µείνει κολυµπηθρόξυλο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεχίστε παρα-

καλώ.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο,

είναι πράγµατι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο και άπτεται της
εθνικής παιδείας των Ελλήνων, ζήτηµα για το οποίο η Χρυσή
Αυγή επανειληµµένως έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις,
συγκεκριµένες λύσεις για να αντιµετωπιστούν όχι οι γενικότητες
ή οι εξαιρετικά εξεζητηµένες λεπτοµέρειες αλλά για να αντιµε-
τωπιστεί ο πυρήνας και η ουσία του προβλήµατος. 

Εµένα µου δίνεται η εντύπωση ότι η Κυβέρνηση –το οποιοδή-
ποτε Υπουργείο- νοµοθετεί, χωρίς να έχει καµµία επαφή µε την
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ελληνική πραγµατικότητα. Και δεν µέµφοµαι µόνο το Υπουργείο
Παιδείας. Θα κάνω αναφορά και σε άλλα Υπουργεία, για παρά-
δειγµα το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Σήµερα στην Ελλάδα έχουµε ανεργία που ξεπερνάει το 30%,
έχουµε πάνω από δύο εκατοµµύρια Έλληνες ανέργους, έχουµε
µισθούς που έχουν φθάσει σε επίπεδα πείνας και αντί το Υπουρ-
γείο Οικονοµίας να πάρει µέτρα για να προστατεύσει τους Έλ-
ληνες που δολοφονούνται από τις µνηµονιακές πολιτικές, επι-
βάλλει νέους αιµατηρούς φόρους. Το ίδιο και το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. 

Χθες συζητούσαµε το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. Δολοφο-
νούνται, βιάζονται καθηµερινά Έλληνες από αλλοδαπούς λαθρο-
µετανάστες και έρχεται το Υπουργείο Δικαιοσύνης και θεσπίζει
έναν αντιρατσιστικό νόµο. Τι σηµαίνει αυτό στην ουσία; Για οποι-
ονδήποτε κάνει την οποιαδήποτε καταγγελία εις βάρος αλλοδα-
πού, µπορεί ο αλλοδαπός να πει ότι πέφτει θύµα ρατσισµού, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Έτσι, λοιπόν, και το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας τι κάνει; Έρχεται να συζητήσει θέµατα που ναι µεν είναι
σηµαντικά αλλά δεν είναι τα µόνα προβλήµατα που πρέπει να αν-
τιµετωπιστούν. 

Για παράδειγµα, το νοµοσχέδιο κάπου προβλέπει τη µοριοδό-
τηση των εκπαιδευτικών σε παραµεθόριες περιοχές. Ο εισηγητής
που µίλησε πριν από µένα είπε ότι, πράγµατι, είναι σωστή η κα-
τεύθυνση του άρθρου αυτού αλλά δεν είναι το µοναδικό. Είναι η
κορυφή του παγόβουνου, διότι αν δούµε την κατάσταση που επι-
κρατεί κάτω από την κορυφή, βλέπουµε µισθούς των 600-650
ευρώ για τους εκπαιδευτικούς, βλέπουµε τροµερές ελλείψεις σ’
όλα τα επίπεδα, βλέπουµε ακόµα και ελλείψεις σε συγγράµµατα,
µε αποτέλεσµα να αναγκάζονται οι Έλληνες µαθητές να πληρώ-
νουν από την τσέπη τους συγγράµµατα. Αυτό αποδεικνύει ότι η
δηµόσια παιδεία δεν είναι δωρεάν. 

Σε ό,τι αφορά την προσβασιµότητα και την εισαγωγή των ατό-
µων µε αναπηρία στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ναι, αυτό
είναι πάρα πολύ θετικό, ασφαλώς και συµφωνούµε µε τη ρύθµιση
αυτή αλλά θα σας δώσω ένα προσωπικό παράδειγµα, για να κα-
ταλάβετε ότι οι ασκήσεις επί χάρτου δεν λύνουν ουσιαστικά κα-
νένα πρόβληµα. 

Πριν από κάποιες µέρες, αφού ορκίστηκα δηµοτικός σύµβου-
λος, µία εκ των δύο δηµοτικών συµβούλων, η κ. Ασλανίδου η
οποία τυγχάνει να είναι ΑΜΕΑ, χρειάστηκε σαράντα λεπτά για να
µεταφερθεί στο Δηµαρχείο Θεσσαλονίκης. Είναι εκ των εκλεγ-
µένων αιρετών αρχόντων και στο νέο Δηµαρχείο Θεσσαλονίκης
έκανε σαράντα λεπτά για να ανέβει διότι δεν υπήρχαν οι υποδο-
µές, δεν υπήρχαν ράµπες, δεν υπήρχαν ασανσέρ. Θέλετε να µας
πείσετε ότι ένας φοιτητής που αντιµετωπίζει το ίδιο πρόβληµα,
κινητικό ή οτιδήποτε άλλο, θα απολαύσει τέτοιες υπηρεσίες σε
κάποιο επαρχιακό πανεπιστήµιο; Είναι αδιανόητο.

Επιπλέον, ξέρουµε πολύ καλά ότι η χρηµατοδότηση των πα-
νεπιστηµίων έχει µειωθεί δραµατικά και ένα µεγάλο ποσοστό γί-
νεται από την αυτοχρηµατοδότηση των ίδιων των πανεπιστηµίων.
Όταν, λοιπόν, δεν υπάρχουν κονδύλια, µε ποια χρήµατα θα δη-
µιουργηθούν αυτές οι υποδοµές; Πρέπει να γίνουν κάποιες ρυθ-
µίσεις, να δούµε πρακτικά το θέµα για να δούµε πως θα βοηθή-
σουµε αυτούς τους συµπατριώτες µας.

Σε ό,τι αφορά το ζητούµενο, την επιτροπή που πάει να δηµι-
ουργηθεί, µία Επιτροπή η οποία θα αποτελείται από πρώην
Υπουργούς Παιδείας, τι να πει κανείς; Μιλάµε για άτοµα τα οποία
φταίνε για το επαίσχυντο σηµείο, στο οποίο έχει φτάσει σήµερα
η παιδεία µας. 

Το Υπουργείο Παιδείας είναι υπεύθυνο για τη διαµόρφωση
ήθους, για την καλλιέργεια των Ελλήνων πολιτών. Βλέπουµε σή-
µερα µία ελληνική κοινωνία βαθιά άρρωστη, βαθιά παρηκµα-
σµένη και µερίδιο ευθύνης έχει και το Υπουργείο Παιδείας και
είναι πολλοί οι λόγοι. Άρα, λοιπόν, για ποιο λόγο να διοριστούν;
Λέτε ότι αυτό δεν θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό,
διότι η επιτροπή αυτή δεν αµείβεται. Και τι να λέει αυτό; Μιλάµε
για άτοµα τα οποία έχουν συνεισφέρει στην πλήρη διάλυση, στην
απεθνικοποίηση της παιδείας µας. 

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε συγκεκριµένα πράγµατα, διότι πρέ-
πει το οποιοδήποτε Υπουργείο να αντιµετωπίζει την ουσία του

κάθε προβλήµατος και όχι εκάστοτε λεπτοµέρειες.
Για παράδειγµα, δεν βλέπουµε πουθενά ρύθµιση για την αντι-

µετώπιση του πολύ θλιβερού φαινοµένου του να έχουµε κοµµα-
τική προπαγάνδα µέσα σε χώρους πανεπιστηµίων. Αντί να
ασκηθούν πειθαρχικές διώξεις σε άτοµα που δεν είναι καθηγητές
αλλά είναι πολιτικοί ινστρούκτορες –υπάρχουν άπειρα τέτοια πα-
ραδείγµατα-, αντί να αντιµετωπιστεί ένα τέτοιο φαινόµενο, βλέ-
πουµε ότι απουσιάζει µία τέτοια ρύθµιση από το νοµοσχέδιο.

Κάτι άλλο. Πριν από κάποιους µήνες, επειδή εγώ ήµουν Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος για τα σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», όταν εί-
χαµε µιλήσει µε τον τότε Υπουργό, του έκανα την εξής επισή-
µανση Το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», όπως το έχετε στήσει, µπορεί να
είναι για σας ιδεατό, πρακτικά όµως θα αποτύχει, διότι θα έλ-
θουµε µετά από κάποιους µήνες στην ίδια Αίθουσα και θα συζη-
τάµε ξανά τα ίδια προβλήµατα από την αρχή, για τον απλούστατο
λόγο ότι δεν αντιµετωπίζει πάγια προβλήµατα που ταλανίζουν
την ελληνική παιδεία. 

Ιδού, φτάσαµε σήµερα να συζητάµε ξανά τα ίδια και τα ίδια
για την παιδεία, διότι το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», η «σηµαία» τότε της
Νέας Δηµοκρατίας που έλεγε ότι αναδιαρθρώνει τον ακαδηµαϊκό
χάρτη, απέτυχε παταγωδώς. 

Για να κλείσω και για να µην καταχραστώ το χρόνο, επειδή εί-
µαστε κόµµα που πάντα προτείνουµε, αν και καταγγέλλουµε τα
όσα άσχηµα συµβαίνουν στο χώρο της παιδείας, λέµε ότι η πο-
λιτεία πρέπει να θεσπίσει αυτό που εµείς ονοµάζουµε εθνική παι-
δεία, µε την πλήρη έννοια του όρου αυτού. 

Πρώτον, πρέπει οπωσδήποτε να επανεγγραφούν τα ιστορικά
βιβλία, να σταµατήσουν οι Έλληνες να διαβάζουν –συγγνώµη για
την έκφραση- µπούρδες, πράγµατα τα οποία δεν έχουν τίποτα
να κάνουν µε τη λαµπρή ελληνική ιστορία και επιτέλους πρέπει
να µορφωθούν ουσιαστικά.

Είχα προτείνει στην επιτροπή των Μορφωτικών Υποθέσεων
τον διαχωρισµό των τάξεων ανάµεσα σε Έλληνες µαθητές και
σε αλλοδαπούς µαθητές και βγήκαν να µε σταυρώσουν οι µεν
της Νέας Δηµοκρατίας και οι δε του ΠΑΣΟΚ –να µη µιλήσω για
την Αριστερά- επειδή ήταν ρατσιστικό το κριτήριο.

Μα, το λέµε επειδή είναι πρακτικό το πρόβληµα. Δεν µπορεί
ένα ελληνόπουλο ή αντίθετα ένας αλλοδαπός µαθητής να ακο-
λουθήσει τους ρυθµούς µιας τάξης στην οποία συµµετέχουν
µόνο Έλληνες, διότι δεν µπορεί να αντεπεξέλθει για τους οποι-
ουσδήποτε λόγους. Αυτό πιστεύω ότι είναι αντιληπτό.

Πηγαίνετε σε οποιοδήποτε σχολείο της Αττικής, της Θεσσα-
λονίκης, στα µεγάλα αστικά κέντρα, να δείτε ποια είναι η κατά-
σταση που επικρατεί σε µια σχολική αίθουσα είτε είναι νηπια-
γωγείο είτε είναι δηµοτικό σχολείο είτε είναι γυµνάσιο.

Για δε τα πανεπιστήµια, µιλάµε για την πλήρη διάλυση των
πάντων, µε τους κοµµατικούς στρατούς, µε τα τάγµατα εφόδου
της Αριστεράς, του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, που αρπά-
ζουν τα ρόπαλα, φοράνε τα κράνη και σφάζονται µεταξύ τους δι’
ασήµαντον αφορµή. Να καταργηθούνε επιτέλους οι φοιτητικές
παρατάξεις, που δεν προσφέρουν κανένα απολύτως ουσιαστικό
έργο εις ό,τι αφορά το αντικείµενο της διδασκαλίας στα πανεπι-
στήµια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Αριστεράς, ο συ-
νάδελφος κ. Κυρίτσης για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Επειδή ο κύριος Υπουργός είπε ότι
όποιος πιστεύει ότι θα µείνει στην ιστορία, απατάται. Έχει κοντή
µνήµη.

Όταν επί κυβερνήσεως Γεωργίου Παπανδρέου, ο Λουκής
Ακρίτας οραµατίζεται και κάνει τη δωρεάν παιδεία, µένει στην
ιστορία. Γιατί ο ελληνικός λαός ανεβαίνει µορφωτικά. Όταν σε
µια ρηµαγµένη ήπειρο, οραµατίζεται και δηµιουργεί το Πανεπι-
στήµιο Ιωαννίνων, βγάζοντας πρώτα δασκάλους και καθηγητές
για να επανδρώσουν τα δυσπρόσιτα τότε χωριά, η πόλη τον τι-
µάει δίνοντας σε ένα δρόµο το όνοµά του.

Γι’ αυτό, όταν έρχονται εδώ νοµοσχέδια για την παιδεία µε πιά-
νει µελαγχολία. Γιατί συνεχώς µιλάµε για µπαλώµατα, µιλάµε για
µαστορέµατα. Ποτέ δεν ήρθε σε αυτήν τη Βουλή ένα ολοκληρω-
µένο νοµοθέτηµα που να αναµορφώνει την παιδεία από την
αρχή, που να θέτει µια νέα αντίληψη για την εκπαίδευση.
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Να θέσω ένα ερώτηµα. Είµαστε ευχαριστηµένοι από την κα-
τάσταση που επικρατεί στην παιδεία σε αυτήν τη χώρα; Φυσικά
όχι. Δεν παραγνωρίζω βέβαια τις προσπάθειες δασκάλων και κα-
θηγητών που προσπαθούν αυτοί µόνοι τους µε δικές τους δυνά-
µεις να δώσουν ποιοτικές γνώσεις στα παιδιά µας, αλλά αυτό δεν
φτάνει.

Η παιδεία για µένα είναι ένα ζήτηµα που ξεπερνά τα κόµµατα.
Θα πρέπει, λοιπόν, να κάτσουµε όλοι µαζί να διαµορφώσουµε
ένα ολοκληρωµένο σύστηµα εκπαίδευσης, προοδευτικό αλλά µε
το βλέµµα στο µέλλον. Όλοι µαζί όµως.

Όπως αναφέρει η αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, χρει-
άζεται πνεύµα συναίνεσης και συνεργασίας όλων των δυνάµεων.
Γιατί, πράγµατι, η παιδεία είναι θέµα εθνικής και διαχρονικής εµ-
βέλειας. Σε όλα αυτά να συµφωνήσουµε. Αποτελούν, όµως,
ωραιότατες διακηρύξεις.

Κάποιος, λοιπόν, το σκέφτηκε –πιθανότατα ο Υπουργός- ότι
θα εξασφαλίσει τη συνέχεια και τη συναίνεση στην παιδεία, εάν
µαζέψει όλους τους παλαιούς Υπουργούς σε ένα όργανο µε το
ωραίο όνοµα «Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία».

Δηλαδή, θα µαζευτούν ο Άρης Σπηλιωτόπουλος, ο Γεράσιµος
Αρσένης, η Μαριέττα Γιαννάκου, η Άννα Διαµαντοπούλου, ο Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος, Μπαµπινιώτης, Σηµίτης, Κοντογιαν-
νόπουλος, Σουφλιάς, Ευθυµίου και -«κερασάκι στην τούρτα»- ο
Γεωργάκης ο Παπανδρέου. Η χαρά του γελοιογράφου!

Θα κάτσουν όλοι αυτοί σε ένα τραπέζι και θα φτιάξουν την παι-
δεία; Όταν αναλάµβαναν οι ίδιοι το Υπουργείο Παιδείας, ξήλωναν
ό,τι είχε κάνει ο προηγούµενος. Και εµείς θα περιµένουµε να συ-
νεννοηθούν και βεβαίως η παιδεία µας θα πάει µπροστά. Παρα-
καλώ αποσύρτε το.

Όπως αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, η συνέχεια στην παιδεία δεν
εξασφαλίζεται µε έξτρα επιτροπές χωρίς καµµιά ουσιαστική αρ-
µοδιότητα και χωρίς θεσµικό ρόλο. Απαιτείται βούληση από όλες
τις πλευρές για να υπάρξει ουσιαστική συναίνεση και ποιοτική
αναβάθµιση του κρίσιµου αυτού εθνικού ζητήµατος, κάτι που το
ΣΕΠΟΠ δεν εξασφαλίζει. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν αναβαθµίζετε το ΕΣΥΠ, δηλαδή το
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας; Μάλιστα να του δώσετε ουσιαστικές
αρµοδιότητες και όχι να φτιάχνετε επιτροπές χωρίς ουσία και
χωρίς αντικείµενο.

Θα έρθουµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Προβλέπεται στο νοµο-
σχέδιο η επιπλέον χρηµατοδότηση για τους νόµιµους και ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικούς που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες
σχολικές µονάδες. Κανείς δεν διαφωνεί σ’ αυτό αλλά λύνει η επι-
πλέον µοριοδότηση το πρόβληµα; Όχι βέβαια. Παρ’ εκτός που
έχουν κλείσει οι πίνακες και τα µόρια δεν µετράνε, αφ’ ετέρου
µε ένα µισθό της πλάκας τον καλείτε να πάει στα σύνορα ή σε
άγονα νησιά, µε ένα µισθό που δεν του φτάνει ούτε να επιστρέ-
ψει στο σπίτι του τα Χριστούγεννα; 

Δεν αµφισβητώ τα δηµοσιονοµικά µας προβλήµατα αλλά αν
θέλουµε να δώσουµε πραγµατικά κίνητρα σε εκπαιδευτικούς και
άλλους κλάδους, όπως στους γιατρούς, να υπηρετήσουν σε
ακριτικές περιοχές, χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα
διευκολύνσεων, όπως για παράδειγµα σίτιση, δωρεάν εισιτήρια,
ευκαιρίες στέγασης και όχι µόνο επιπλέον µόρια χωρίς ουσια-
στικό αντίκρισµα.

Θέλω να αναφερθώ λίγο και στο ζήτηµα του ιεροδιδασκάλου
της ισλαµικής θρησκείας. Εγώ δεν διαφωνώ ότι πρέπει το Κοράνι
να διδάσκεται σε µειονοτικά δηµόσια δηµοτικά σχολεία από ει-
δικούς ιεροδιδασκάλους. Όµως δεν γίνεται να διορίζονται οι ιε-
ροδιδάσκαλοι εκτός ΑΣΕΠ. Είναι τόσο απλό. Δεν καταλαβαίνω
το µπέρδεµα και την παρέκκλιση από το ΑΣΕΠ. Ποιος θα τους
διορίζει; Μόνον η πενταµελής επιτροπή; Το θεωρώ αδιανόητο.
Ας αφήσουµε τις νοοτροπίες που έφεραν τη χώρα ώς εδώ. Απαι-
τείται αξιοκρατία που θα εξασφαλιστεί και µε τη συµµετοχή του
ΑΣΕΠ.

Είναι θετική η διάταξη του άρθρου 7 για τη διευκόλυνση πρό-
σβασης πολιτών µε αναπηρία στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα. Όλοι µας νιώσαµε ντροπή όταν το Τµήµα Φυσικής του
Αριστοτελείου δεν επέτρεψε σε αριστούχο µαθητή να εγγραφεί
στο τµήµα, διότι κρίθηκε ότι δεν διαθέτει τα γενετικά κριτήρια
ικανοτήτων. Και εµείς ψηφίσαµε αντιρατσιστικό χθες; Είναι απα-

ράδεκτο.
Θα προχωρήσω όµως ένα βήµα περισσότερο. Θα αναφερθώ

στην ολόσωστη τροπολογία του ΚΚΕ, που προβλέπει τη δηµιουρ-
γία δοµών για την στήριξη φοιτητών και σπουδαστών µε αναπη-
ρία. Μιλάω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1742 και ειδικό
197. Θα πρέπει να την κάνετε δεκτή, κύριε Υπουργέ. Διαβάστε
την και πρέπει να την κάνετε δεκτή, όπως πρέπει να την κάνει
δεκτή και όλο το Τµήµα, γιατί είναι καταπληκτική τροπολογία. 

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στο πολύ κρίσιµο ζήτηµα που
καλούµαστε να ρυθµίσουµε, στους αιώνιους φοιτητές, όπως
τους λένε. Είναι ένα θέµα κατ’ αρχάς, που δεν προσφέρεται για
αντεγκλήσεις και επικοινωνιακούς χειρισµούς από καµµία πλευ-
ρά.

Τα ερωτήµατα είναι τα εξής. Πρέπει να µπει µια τάξη στα πα-
νεπιστήµια; Ναι, να µπει. Πρέπει να ξέρει κάθε σχολή πόσους
φοιτητές έχει; Ναι, πρέπει. Πρέπει να βοηθήσουµε τα πανεπιστή-
µια να διαχειριστούν καλύτερα τα κονδύλια τους. Ναι, βεβαίως.
Να ανέβουν σε παγκόσµια κατάταξη; Βεβαίως. Άρα, πρέπει να
ξεκαθαριστεί και το ζήτηµα των αιώνιων φοιτητών.

Αυτό, όµως, δεν µπορεί να γίνει µε οριζόντιες διαγραφές. Άλ-
λωστε αυτό µας θυµίζει όλη την αντίληψη της Κυβέρνησης, η
οποία διαγράφει οριζόντια και µισθούς, συντάξεις. Στο ίδιο στυλ,
λοιπόν, πετάµε έξω όλους τους φοιτητές οι οποίοι έχουν κάποια
χρόνια να δώσουν εξετάσεις.

Θα πρέπει, λοιπόν, όχι µόνο να δώσουµε δεύτερη ευκαιρία –
αυτό είναι σωστό- αλλά να δούµε σε πόσους και να είναι σ’ αυ-
τούς που, πράγµατι, θέλουν να τελειώσουν το πανεπιστήµιο και
τους αποµένουν κάποια µαθήµατα για να φτάσουν στο στόχο
τους. Ναι, θα πρέπει να εξαντλήσουµε κάθε επιείκεια να δώ-
σουµε όλα τα εφόδια σ’ αυτούς τους φοιτητές να πάρουν το πτυ-
χίο τους.

Το να αφήσουµε έτσι το ζήτηµα δεν είναι και αυτό σωστό.
Όµως υπάρχουν τρόποι, όπως να δηλώνεις από την αρχή «εγώ
θέλω έξι χρόνια». Ξέρει, λοιπόν, το πανεπιστήµιο ότι αυτός θέλει
τέσσερα συν δύο, γιατί δουλεύει. Άρα, λοιπόν, έχω τέσσερα χρό-
νια εκατό φοιτητές και τα δυο χρόνια έχω άλλους πενήντα, στους
οποίους θα δώσω πτυχίο µετά. Να ξέρει τι του γίνεται. Άρα υπάρ-
χουν πάρα πολλοί τρόποι. Αυτό το ξέρω από προσωπική πείρα,
από µέλος της οικογένειάς µου, που δήλωσε από την αρχή ότι
θέλει πέντε χρόνια για να τελειώσει το πανεπιστήµιο. Και το δή-
λωσε. Δεν είναι, λοιπόν, ότι δεν υπάρχουν τρόποι.

Επίσης, όταν κάποιος θέλει να πάει στρατιώτης και σταµατάει,
θα πρέπει να δηλώνεται ξεκάθαρα, ώστε αυτό να µη µετράει.
Όταν κάποιος έχει ένα πρόβληµα υγείας, αυτός ο χρόνος θα
πρέπει να αφαιρείται. Δεν είναι, δηλαδή, ότι δεν υπάρχουν τρό-
ποι να καθίσουµε να βρούµε. Δεν µπορούµε να παίρνουµε κεφά-
λια και να λέµε «Πόσα είναι; Είναι τόσα, ας τα πάρουµε να
τελειώσουµε».

Γι’ αυτό λέω ότι µε πιάνει µελαγχολία, γιατί τίποτα δεν γίνεται
µε σκέψη για το µέλλον, τίποτα. Γίνονται όλα µε το σκεπτικό πως
έχουµε πολλούς φοιτητές και να τους διώξουµε. Πρέπει να
βρούµε έναν τρόπο. Και για από δω και πέρα να βρούµε έναν
τρόπο και να ξέρουµε από εδώ και πέρα τι µπορούµε να κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Παρ’ όλα αυτά, εµένα προσωπικά µε πονάει περισσότερο το
γεγονός ότι χιλιάδες παιδιά µε πτυχία είτε µένουν άνεργα στον
τόπο τους είτε αδυνατούν να βρουν εργασία στο αντικείµενό
τους είτε αναγκάζονται να φύγουν στο εξωτερικό αναζητώντας
δουλειά.

Ξέρετε, οι προσπάθειες όλων µας θα πρέπει να στραφούν και
στο να προστατεύσουµε τα παιδιά µε πτυχία, κύριοι συνάδελφοι.
Ξεκληρίζουµε µία ολόκληρη γενιά. Θα το ξαναπώ Ξεκληρίζουµε
µία ολόκληρη γενιά και σε δέκα χρόνια –και ευτυχώς που τα λέµε
εδώ και θα µείνουν- θα απορούµε γιατί είµαστε γερασµένη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς γι’ αυτό το νοµοσχέδιο
κρατάµε επιφυλάξεις. Θα δούµε τι θα αποδεχθείτε, για να δούµε
τι θα κάνουµε. Υπάρχουν και κάποιες διατάξεις τις οποίες, βε-
βαίως, θα µπορούσαµε και να ψηφίσουµε.

Όµως, κύριε Υπουργέ, αποφασίστε κάποια στιγµή να µαζευτεί
µια µεγάλη οµάδα από σοβαρούς ανθρώπους και να φτιάξουµε
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ένα καινούργιο νοµοσχέδιο για την παιδεία, που να αρχίζει από
τα νήπια και να τελειώνει στο πανεπιστήµιο. Αυτό δεν έχει γίνει.

Και θα σας πω κάτι που ίσως δεν το ξέρετε. Η Ελλάδα δεν έχει
έδρα Γνωστικής Νευροεπιστήµης, που είναι πέντε επιστήµες
µαζί. Έξω τα πανεπιστήµια την έχουν. Εκτός, λοιπόν, από κάποια
πράγµατα που πρέπει να κάνουµε, δεν πρέπει να βλέπουµε στο
µέλλον; Πότε θα αποκτήσει έδρα Γνωστικής Νευροεπιστήµης η
Ελλάδα; Όταν κάποιοι ηµέτεροι µετά από δέκα χρόνια θα έχουν
τελειώσει κάποια πανεπιστήµια και θα έλθουν εδώ και θα τους
δώσουµε έδρα;

Καταλαβαίνετε για ποια παιδεία µιλάµε; Είµαι πολύ απογοη-
τευµένος µε όλα αυτά. Αυτά τα µπαλώµατα και τα µαστορέµατα
δεν ενδιαφέρουν τη Δηµοκρατική Αριστερά. Πιστεύω ότι κάποια
στιγµή θα είναι αναγκαιότητα και θα κάνουµε µια δηµόσια παι-
δεία, προοδευτική και οραµατική για το µέλλον, διότι αυτά εδώ
δεν θα προχωρήσουν καθόλου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Εµείς, ανεξάρτητα του χαρακτήρα και του περιεχοµένου του

σηµερινού νοµοσχεδίου, δηλαδή την ίδρυση και οργάνωση Συµ-
βουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις,
δεν θα κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση –όχι µόνο τη σηµερινή
αλλά και τις προηγούµενες- για αποσπασµατικές, αφερέγγυες ή
χωρίς µέση, αρχή και τέλος και χωρίς στόχευση επιλογές για τα
ζητήµατα της παιδείας.

Εµείς, πιστεύουµε ότι έχει στραφεί σε στρατηγικές επιλογές
και τις υπηρετεί, ανεξάρτητα µε πόση συνέπεια ή όχι. Αυτές οι
πολιτικές επιλογές για την παιδεία, βεβαίως δεν είναι ξεκοµµένες
από τις συνολικότερες πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
καθορίζουν τις βασικές τάσεις, στοχεύσεις και εξελίξεις στα ζη-
τήµατα της ανώτατης –και όχι µόνο- εκπαίδευσης αλλά συνολικά
και της παιδείας.

Και βεβαίως, δεν θα µπορούσαν ποτέ να είναι αποσυνδεδεµέ-
νες οι πολιτικές επιλογές αυτές για τα ζητήµατα της παιδείας µε
τις εξελίξεις στο επίπεδο της οικονοµίας. Όταν µιλάµε για τις
εξελίξεις στο επίπεδο της οικονοµίας, δεν αναφερόµαστε µονάχα
στην άποψη των επιπτώσεων, οι οποίες δηµιουργούνται από την
εκδήλωση της καπιταλιστικής κρίσης, δηλαδή τη µείωση της κρα-
τικής δαπάνης για την παιδεία ή τις δυσκολίες που έχει µια λαϊκή
οικογένεια για να µπορέσει να µορφώσει τα παιδιά της και να τα
στείλει να σπουδάσουν. 

Μιλάµε, όµως, για το γεγονός ότι οι στρατηγικές επιλογές στα
ζητήµατα της παιδείας καθορίζονται, προσαρµόζονται από τις
ανάγκες της καπιταλιστικής οικονοµίας, από τις ιεραρχήσεις και
τις προτεραιότητες του κεφαλαίου, δηλαδή των µονοπωλιακών
οµίλων.

Πάρτε για παράδειγµα την έρευνα. Η έρευνα µε βάση και τη
συνολικότερη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να είναι
ενταγµένη και να υπηρετεί τις προτεραιότητες των επιχειρηµα-
τικών οµίλων. Να είναι δηλαδή προσαρµοσµένη σε αυτές τις
ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων, για να γίνει τι; Για να είναι
άµεσα αποδοτική, δηλαδή να στηρίζει και να ενισχύει την κερδο-
φορία των επιχειρηµατικών αυτών οµίλων.

Άρα, λοιπόν, η έρευνα υποτάσσεται όχι στην αναβάθµιση και
στη βελτίωση της θέσης της οικογένειας συνολικότερα, της λαϊ-
κής οικογένειας, όχι στην παραγωγή νέας γνώσης αλλά στο πως
η όποια αυτή νέα γνώση θα στηρίζει την κερδοφορία των επιχει-
ρηµατικών οµίλων και τα συµφέροντά της.

Άλλο παράδειγµα, στο οποίο φαίνεται αυτό, είναι το εξής: Θε-
ωρείτε ότι οι εξελίξεις στην εκπαίδευση είναι αποσυνδεδεµένες
µε τις εξελίξεις στην αγορά εργασίας. Δεν επηρεάζουν δηλαδή
οι ανατροπές στην αγορά εργασίας τις εξελίξεις στην εκπαί-
δευση; Εµείς θεωρούµε ότι τις επηρεάζει και είναι άµεσα συνδε-
δεµένες.

Γιατί, ποιες είναι οι εξελίξεις στην αγορά εργασίας; Η ευελιξία
του εργαζόµενου, η κατάργηση της σταθερής δουλειάς, της

δουλειάς µε δικαιώµατα εργασιακά, ασφαλιστικά και συνδικαλι-
στικά. Πώς θέλουν να µετατρέψουν τον εργαζόµενο οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι; Σε αναλώσιµο εργαζόµενο, ο οποίος κατά τη
διάρκεια του εργάσιµου βίου του θα αλλάζει διάφορες δουλειές,
διάφορα επαγγέλµατα.

Άρα τι χρειάζεται να έχουµε; Έναν εργαζόµενο που να έχει
αποκτήσει βασικές, αναλώσιµες δεξιότητες και όχι βεβαίως να
έχει γνώσεις, όχι να έχει εκπαίδευση και παιδεία. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο, φέρνουµε το νέο «φρούτο» της διά βίου µαθη-
τείας, όπου ο εργαζόµενος θα µπορεί κατά τη διάρκεια της ζωής
και του εργάσιµου βίου του να αναπροσαρµόζει τις δεξιότητες
που έχει κατακτήσει το επόµενο χρονικό διάστηµα ανάλογα µε
τις ανάγκες της αγοράς εργασίας.

Αυτό πού οδηγεί, εξ αντικειµένου; Οδηγεί στην αύξηση των τα-
ξικών φραγµών στη µόρφωση. Δηλαδή, τα παιδιά των λαϊκών
στρωµάτων θα έχουν µε πολύ µεγάλη δυσκολία πρόσβαση στην
ανώτατη εκπαίδευση αλλά και συνολικά στο να µπορούν να ολο-
κληρώσουν την υποχρεωτική εκπαίδευση. Οδηγεί, δηλαδή, στην
υποβάθµιση του παρεχόµενου επιπέδου σπουδών.

Είναι τυχαίο ότι υποβαθµίζονται οι προπτυχιακές σπουδές στο
όνοµα των διδακτορικών ή µεταπτυχιακών, όπου πρόσβαση έχει
µια πολύ µικρή µειοψηφία πτυχιούχων; Δεν είναι τυχαίο από
αυτήν την άποψη και η αποσύνδεση του πτυχίου από τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα στα πλαίσιο ακριβώς αυτών των συνολι-
κότερων ανατροπών στην αγορά εργασίας.

Αυτήν ακριβώς την ταξικότητα στις επιλογές σας αποπνέει και
η λογική σας ως συγκυβέρνηση για τη διαγραφή αυτών που υπο-
τιµητικά ονοµάζετε «λιµνάζοντες φοιτητές». Αλήθεια, ποιοι είναι
αυτοί; Από πού προέρχονται; Είναι γόνοι της πλουτοκρατίας;
Είναι γόνοι της αστικής τάξης; Για να µην πω το σύνολο, η συν-
τριπτική πλειοψηφία είναι γόνοι, είναι παιδιά λαϊκών οικογενειών,
οι οποίοι για διάφορους λόγους κι αιτίες -οικονοµικούς, οικογε-
νειακούς, µπορεί και για ζητήµατα υγείας- δεν µπόρεσαν να ολο-
κληρώσουν τις σπουδές σε ένα εφικτό προβλεπόµενο χρονικό
διάστηµα. Είναι βέβαια και άλλοι οι οποίοι κάνουν και δεύτερο
πτυχίο. Αυτούς, λοιπόν, µε κάθε τρόπο θέλετε να τους πετάξετε
έξω από την εκπαιδευτική διαδικασία µε διοικητικό τρόπο, οδη-
γώντας σε µαζικές διαγραφές.

Από αυτήν την άποψη, εµείς λέµε καθαρά ότι όχι µόνο δεν πρέ-
πει –άλλωστε αυτό είναι και το νόηµα της τροπολογίας την οποία
καταθέσαµε- να διαγραφεί κανένας φοιτητής που επιθυµεί να συ-
νεχίσει και να ολοκληρώσει τις σπουδές του αλλά και ταυτό-
χρονα πρέπει το κάθε πανεπιστήµιο, η κάθε σχολή, το κάθε τµή-
µα, να πάρει και τα αναγκαία µέτρα, συγκεκριµένα µέτρα που θα
διευκολύνουν την αποπεράτωση των σπουδών γι’ αυτούς ακρι-
βώς τους φοιτητές αλλά και για το σύνολο των φοιτητών.

Από αυτήν την άποψη τα στοιχεία είναι πολύ συγκεκριµένα για
τις επιλογές σας. 

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι τυχαίο το ζήτηµα της εµπορευµατοποί-
ησης, όχι µόνο της δηµόσιας παιδείας αλλά ταυτόχρονα και της
διευκόλυνσης της επιχειρηµατικής δραστηριότητας στον τοµέα
της εκπαίδευσης. Από αυτήν την άποψη, µία σειρά επιλογές και
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αβαντάρουν, στηρίζουν την ιδιω-
τική εκπαίδευση, τα ιδιωτικά σχολαρχεία, για να µπορέσει ακρι-
βώς να αναπτυχθεί η ιδιωτική εκπαίδευση, η επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, η εµπορευµατοποίηση µέσα από τον ιδιωτικό τοµέα
της εκπαίδευσης. Οδηγείτε σε ακόµα µεγαλύτερη υποβάθµιση
και συρρίκνωση τη δηµόσια εκπαίδευση, των δηµόσιων σχο-
λείων. 

Αυτά σηµαδεύονται και στοχοποιούνται και συνολικότερα από
την ανατροπή των εργασιακών σχέσεων µέσα στην ίδια την εκ-
παιδευτική διαδικασία. Πλέον τείνει να γίνει µειοψηφία το µόνιµο
εκπαιδευτικό προσωπικό. Ανατρέπονται οι εργασιακές σχέσεις
προς όφελος των ωροµισθίων, των εποχικών εργαζόµενων, και
παγιώνονται οι µειώσεις στους µισθούς και τα πολύ µεγάλα κενά
τα οποία υπάρχουν στην κάλυψη των δασκάλων, των καθηγητών
είτε στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση είτε στα
πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, µε αποτέλεσµα να στοιβάζονται πολλοί
µαθητές σε λίγα τµήµατα και να έχουµε τµήµατα των τριάντα-
τριάντα πέντε µαθητών. 

Όλη αυτή η εικόνα, όλη αυτή η κατάσταση, µαζί µε την εντα-
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τικοποίηση της µόρφωσης για τα νέα παιδιά, των ρυθµών για τη
µόρφωση, µε την παραπαιδεία, µε το συνεχές εξεταστήριο, δια-
µορφώνει αυτό το αποκρουστικό περιβάλλον και αυτήν την απο-
κρουστική εικόνα που έχουν τα νέα παιδιά για το σχολείο. 

Βεβαίως εκεί όπου αποκαλύπτεται πλέρια η υποκρισία σας, όχι
µόνο της Κυβέρνησης –θα ήµασταν άδικοι αν λέγαµε για την Κυ-
βέρνηση και όχι για τα κόµµατα- αλλά και όλων των υπολοίπων
κοµµάτων -κι εδώ το ΚΚΕ αποτελεί φωτεινή εξαίρεση- είναι µε το
θέµα των φοιτητών που δεν µπορούν να ολοκληρώσουν τις
σπουδές. Δεν είχατε ευθύνη όταν τα προηγούµενα χρόνια σπέρ-
νατε σε κάθε πόλη σχολή του ΑΕΙ και σε κάθε κωµόπολη σχολή
του ΤΕΙ, διαµορφώνοντας έτσι τον εσωτερικό φοιτητικό τουρι-
σµό, την εσωτερική φοιτητική µετανάστευση; Δικά σας αποτελέ-
σµατα είναι αυτά. Και τώρα σας πιάνει ο πόνος για το τι θα γίνουν
οι περιφερειακές σχολές, τα περιφερειακά πανεπιστήµια και τα
περιφερειακά ΤΕΙ στα οποία δεν µπορούν να πάνε να σπουδά-
σουν! Πώς θα στείλει µία λαϊκή οικογένεια, µία οικογένεια ανέρ-
γων το παιδί της σε άλλη πόλη να σπουδάσει -είναι δυνατόν- όταν
θέλει ένα δεύτερο µισθό, ο οποίος δεν υπάρχει; 

Αυτό δεν µπορεί να γίνει κι από αυτήν την άποψη έχετε τερά-
στιες ευθύνες. Όχι µόνο έχετε τεράστιες ευθύνες γι’ αυτό αλλά
ταυτόχρονα, ενώ κάνατε όλες αυτές τις επιλογές, όχι µόνο δεν
φροντίσατε αλλά αντίθετα  παίρνετε και µέτρα τα τελευταία χρό-
νια στην αντίθετη κατεύθυνση, όσον αφορά τη φοιτητική µέρι-
µνα. Διασφαλίσατε σε αυτά τα παιδιά στέγαση µέσα από τις
φοιτητικές και τις σπουδαστικές εστίες; Διασφαλίσατε τη σίτισή
τους, διασφαλίσατε τη µετακίνησή τους; Όχι, τους βλέπετε ακρι-
βώς σαν ενοικιαστές γκαρσονιέρας, σαν εκείνους που κατανα-
λώνουν ένα σουβλάκι, µία πίτσα ή έναν καφέ. Αυτήν την εικόνα
είχατε διαµορφώσει. 

Βεβαίως όχι µόνο δεν παίρνετε τέτοιου είδους µέτρα αλλά αν-
τίθετα εµπορευµατοποιείτε τη φοιτητική µέριµνα µέσα από την
κατάργηση του Εθνικού Ιδρύµατος Νεότητας που έχει την ευ-
θύνη της φοιτητικής µέριµνας, την περνάτε στα πανεπιστήµια,
µία σειρά εκ των οποίων προχωρούν στη µετατροπή σε ανώνυµη
εταιρεία που θα διαχειρίζεται τα ζητήµατα της εστίας, της στέ-
γασης και της σίτισης, µε την περαιτέρω εµπορευµατοποίηση και
µε µεγαλύτερη δυσκολία. 

Από αυτήν την άποψη, µπαίνει σοβαρά το εξής ερώτηµα. Πώς
θα ολοκληρώσουν τις σπουδές τους αυτά τα παιδιά των λαϊκών
οικογενειών, που σε συνθήκες κρίσης αναγκάστηκαν να σταµα-
τήσουν και να φύγουν από τις πόλεις όπου σπούδαζαν ή που δεν
µπορούν να πάνε να σπουδάσουν; Με ποιον τρόπο; 

Εδώ διακρίνεται κι ένας «ρατσισµός». Μπορεί –λέει- ανάµεσα
στα περιφερειακά πανεπιστήµια κάτι να δούµε. Συγγνώµη, αλλά
η συντριπτική πλειοψηφία των παιδιών που σπουδάζουν σε άλλες
πόλεις, προέρχονται από τα µεγάλα αστικά κέντρα και είναι παι-
διά των εργατών, των λαϊκών οικογενειών. Τα παιδιά των πλου-
σίων, της αστικής τάξης δεν έχουν κανένα πρόβληµα, δεν εν-
διαφέρονται και πολύ για το που θα σπουδάσουν. Το έχουν λύσει
το ζήτηµα. Μπορούν να πάνε στα ιδιωτικά κολλέγια, στα πανεπι-
στήµια του εξωτερικού. 

Άρα, το πρόβληµα είναι για τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών,
που πρέπει µε κάθε τρόπο να µπορέσουν να σπουδάσουν και να
ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Από αυτήν την άποψη, αποτε-
λεί πρόκληση όλο αυτό το παιχνίδι που κάνετε στα ζητήµατα των
µετεγγραφών, όπου καλλιεργείτε ψεύτικες ελπίδες σε αυτά τα
παιδιά και στις οικογένειές τους. 

Από αυτήν την άποψη -εµείς το λέµε πολύ καθαρά- ότι το θέµα
θα λυθεί όταν παρθούν µέτρα τέτοια, που να µπορέσει µέσα από
την αναβάθµιση της φοιτητικής µέριµνας ο κάθε σπουδαστής και
ο κάθε φοιτητής να µην οδηγεί την οικογένειά του να πληρώνει
πανάκριβα τις σπουδές του και την ολοκλήρωση των σπουδών
του. 

Ώσπου να διαµορφωθούν αυτές οι προϋποθέσεις, τότε, ναι,
και µέσα από µετεγγραφές πρέπει να δίνεται το δικαίωµα σε
αυτά τα παιδιά να µπορούν να ολοκληρώνουν τις σπουδές τους
πιο κοντά στον τόπο καταγωγής τους, αν δεν υπάρχει στον ίδιο
τον τόπο καταγωγής τους η συγκεκριµένη σχολή. 

Βεβαίως, εµείς δεν µένουµε µόνο στα γενικά ζητήµατα, στις
γενικές τάσεις και εξελίξεις αλλά κάνουµε και πολύ συγκεκριµέ-

νες προτάσεις. Από αυτήν την άποψη και οι τροπολογίες τις
οποίες είχαµε καταθέσει είναι πολύ συγκεκριµένες και διευκολύ-
νουν, ανακουφίζουν τέτοιες κατηγορίες φοιτητών και σπουδα-
στών. Για παράδειγµα, υπάρχει η τροπολογία για την οποία
µίλησαν και άλλοι εκπρόσωποι κοµµάτων, όπως ο εκπρόσωπος
της ΔΗΜΑΡ αλλά και Βουλευτές των κοµµάτων της συγκυβέρ-
νησης, σχετικά µε τους φοιτητές και σπουδαστές µε ειδικές
ανάγκες, η οποία είναι µια ολοκληρωµένη πρόταση και η οποία,
κατά τη γνώµη µας, θα έπρεπε να στηριχθεί. 

Από αυτήν την άποψη, ζητάµε η Κυβέρνηση να κάνει αποδεκτή
τη συγκεκριµένη τροπολογία, την οποία έχουµε καταθέσει γι’
αυτές τις συγκεκριµένες οµάδες, για τη συγκεκριµένη κατηγορία
φοιτητών και σπουδαστών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Καπερνάρος, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα κάνουµε και µια επιστολή για

να αλλάξει, γιατί στην τηλεόραση αναγράφεται ως «Δηµοκρατι-
κοί Ανεξάρτητοι Βουλευτές». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Γιατί; Χθες δεν
το είπα καλά εγώ; Πάλι εγώ ήµουν στο Προεδρείο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Πολύ σωστά το είπατε.
Απλά στην τηλεόραση περνάει ως «Δηµοκρατικοί Ανεξάρτητοι

Βουλευτές». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εδώ δεν είναι

τηλεόραση, εδώ είναι Κοινοβούλιο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ναι, αλλά έτσι περνάει στον

κόσµο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, έχετε

τον λόγο, κύριε Καπερνάρο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και

ευχαριστώ και για την ορθότητα της εκφράσεως που είπατε όσον
αφορά τους Ανεξάρτητους Δηµοκρατικούς Βουλευτές. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ σε καµµία εκ των τροπολο-
γιών των υπολοίπων κοµµάτων, αν και συµφωνώ σε πάρα πολλά
σηµεία σχεδόν µε όλες αυτές, διότι µέχρι σήµερα δεν έχετε διορ-
θώσει αυτόν τον αδόκιµο τρόπο µε τον οποίο τελείται αυτή η
διεργασία σε αυτόν εδώ τον χώρο, δηλαδή  να µιλάµε και να ανα-
λίσκουµε χρόνο αναλύοντας πάνω στο θέµα των τροπολογιών
και να προσθέτουµε, αν θέλετε, και να κάνουµε προτάσεις και
στο τέλος να λέτε «τις απορρίπτω, δεν τις δέχοµαι». 

Στο εξής, εγώ θα συζητώ επί τροπολογιών όταν πάρετε θέση
και πείτε ότι «αυτήν εδώ τη συζητάµε». Χρόνο, ύλη και φαιά
ουσία να χαλάσω και να έρχεστε µετά και να λέτε ότι «δεν τη λαµ-
βάνω υπ’ όψιν», έτσι αυτοκρατορικά, δεν το κάνω. Αυτό το παι-
χνίδι δεν το παίζουµε εµείς. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα αναφερθώ σε αυτήν την τροπολογία που
αυτοκρατορικά πάλι θα δεχθείτε, που κάνατε εσείς, που κάνει ο
ίδιος ο Υπουργός, ο κ. Λοβέρδος, ο συνάδελφός σας. Αυτή είναι
για τους φοιτητές. Δεν αναφέροµαι στους αδόκιµους και αντιαι-
σθητικούς όρους «λιµνάζοντες» και «αιώνιοι», κ.λπ.. Το είχαµε και
εµείς τότε, παρά το γεγονός ότι στην ηλικία τη δική µου πολλοί
φοιτητές δουλεύαµε και έχουµε ένσηµα στη ζωή µας του ΙΚΑ και
του Ταµείου Νοµικών, όσοι ήµασταν στη Νοµική. Δουλεύαµε χει-
ρώνακτες στις οικοδοµές. 

Τώρα, όσοι την τελευταία διετία δεν έχουν ένσηµα ως «λιµνά-
ζοντες» -µε το δικό σας όρο- φεύγουν. Ως αιώνιοι φεύγουν. Έχω
παράδειγµα φοιτητή που και λόγω κρίσης -που πρέπει να το λά-
βετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας- πέθανε ο πατέρας του απρο-
σµένως και ανέλαβε τη βιοτεχνία. Έχει περισσότερα από δύο
χρόνια να πάει στο πανεπιστήµιο. Αυτόν τον καταδικάζετε. Δεν
λαµβάνετε υπ’ όψιν αυτά τα θέµατα ανωτέρας βίας. Σκεφτείτε
το. 

Ας πάµε στο νοµοσχέδιο. Μας φέρνετε σήµερα και απασχο-
λούµεθα εδώ και έχουµε απόψεις και κάνουµε προτάσεις και κά-
νουµε αναλύσεις και σχόλια για ένα νοµοσχέδιο όπου τα τρία
πρώτα άρθρα του αφορούν το Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για
την Παιδεία. 

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο αναφέρεται, λοιπόν, σ’ αυτό το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2475



Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, το ΣΕΠΟΠ που
έχετε εντός παρενθέσεως. 

Θα ήθελα, αν έχετε την καλοσύνη, να µε προσέξετε. Αν ακού-
τε, µπορείτε να έχετε το νοµοσχέδιο, έτσι ώστε να πάµε στο άρ-
θρο 6; Εκεί µας ενδιαφέρουν τα θέµατα των ιεροδιδασκάλων ισ-
λαµικής θρησκείας. Σ’ αυτό το άρθρο που φέρνετε σήµερα να
ψηφίσουµε λέτε το εξής στην παράγραφο 3.

Μπαίνω κατευθείαν, κυρία Πρόεδρε, στο θέµα. 
Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 6 «Θέµατα Ιεροδιδα-

σκάλων Ισλαµικής Θρησκείας», µια και είστε και Βουλευτής Θρά-
κης. Στην παράγραφο 3 αυτού του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου
λέτε: «Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 37 του ν.
3536/2007 αντικαθίσταται ως εξής: «Σε περίπτωση που ο ιεροδι-
δάσκαλος…». Πού υπάρχει στο νόµο 3536/2007 παράγραφος 1,
για να πάµε και στο εδάφιο 3; Έχετε µπροστά σας το νόµο;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Τον παλαιό; Όχι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Πάρτε τον παλαιό νόµο που σή-
µερα τροποποιείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο, για να δείτε ότι στο
άρθρο 37 δεν υπάρχει καν παράγραφος, έτσι ώστε να πάµε στο
εδάφιο της παραγράφου. Αλλιώς, δεν συζητάω. Πρέπει να δια-
κόψουµε εδώ, να πάρετε τον προηγούµενο νόµο, να δείτε ότι ο
προηγούµενος νόµος δεν έχει παραγράφους και εδάφια και µετά
να συζητήσουµε και να σχολιάσουµε αυτό το νοµοσχέδιο που
µας φέρατε για ψήφιση. Δεχθείτε το λάθος σας και να διακό-
ψουµε, για να φέρετε τον προηγούµενο νόµο. 

Προχωράω στα άλλα. Δίνεται η ευκαιρία και ο χρόνος να πείτε
στους συνεργάτες σας να φέρουν το νόµο, για να κάνουµε κου-
βέντα επί του νοµοσχεδίου. Να µη συζητάµε έτσι.

Και κάτι άλλο. Στον προηγούµενο νόµο υπάρχει ο όρος «τζα-
µιά». Εσείς τώρα µας βάζετε τη λέξη «τεµένη». Είναι το ίδιο; Είναι
το ίδιο πράγµα οι όροι «τζαµί» και «τέµενος»; Ασφαλώς όχι. Γιατί
περνάτε, λοιπόν, τη λέξη «τεµένη» εκεί που υπήρχε η λέξη «τζα-
µιά»; Για ποιο λόγο κάνετε αυτήν την τροποποίηση σιωπηρώς και
ησύχως;

Αφήνω ένα διάλειµµα, µέχρι που να πάρετε τον προηγούµενο
νόµο. 

Αυτήν τη στιγµή δηµιουργείται η ΣΕΠΟΠ µ’ αυτούς τους
Υπουργούς. Εγώ δεν θα εξατοµικεύσω, όπως έκανε ο προηγού-
µενος συνάδελφός µου. Άλλωστε, αναφέρθηκε εκείνος. Εγώ θα
πω το εξής γι’ αυτούς τους Υπουργούς Παιδείας. Αυτούς τους
όρους που έχετε µέσα, αυτά τα άρθρα, πρέπει να τα αποσύρετε,
γιατί είναι αυτοχλευαστικά. Είναι δυνατόν ποτέ να κάνετε τέτοιο
συµβούλιο µε προηγούµενους Υπουργούς Παιδείας, οι οποίοι
λίγο ως πολύ συνέβαλαν ο καθένας στη σηµερινή κατάντια της
παιδείας; Ως τι θα τους προσελκύσετε αυτούς; Ως επιτυχηµέ-
νους Υπουργούς Παιδείας; Για ρωτήστε τη συντριπτική πλειονό-
τητα του ελληνικού λαού. Θεωρεί αυτούς επιτυχηµένους; Ως τι
θα τους πάρετε; Ως τιµητές; Ως γνωρίζοντες; Ως γνώστες παι-
δείας Υπουργούς Παιδείας; Και φέρνετε τον βαρύγδουπο τίτλο
και τους αφιερώνετε αυτόν τον τιµητικό τίτλο «Συµβούλιο Εθνι-
κής Πολιτικής για την Παιδεία», όταν έχετε απαλείψει τη λέξη
«εθνική» από την παιδεία; Βγάζετε από το «εθνικής παιδείας» το
«εθνικής» -περίπτωση  Πρωθυπουργού Γιωργάκη Παπανδρέου-
και τώρα έρχεστε και βάζετε «Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για
την Παιδεία» ενώ η παιδεία δεν είναι εθνική!

Αυτά είναι εµβαλωµατικά. Δεν θα τα χαρακτηρίσω. Τα αφήνω
αχαρακτήριστα. Αυτές τις αχαρακτήριστες ενέργειες που κάνετε
φέρνοντας αυτές τις καταστάσεις, αυτά τα εµβαλωµατικά νοµο-
σχέδια, αν καθήσει κάποιος και τα διαβάσει λίγο ενδελεχώς, δια-
σκεδάζει τον µελαγχολικό. 

Δεν βλέπετε ότι παίζετε µε λέξεις την έννοια των οποίων εσείς
έχετε καταργήσει; Και λέτε: «Τι θα κάνω; Θα κάνω σύσταση του
άτυπου οργάνου. Οικειοθελώς και χωρίς χρήµατα. Και θα έρχον-
ται αυτοί οι άνθρωποι να κάνουν τι; 

Είναι ένα αόριστο, γενικό, ακαθόριστο, αδιαφανές νοµοθέ-
τηµα, που δεν έχει καµµία αναφορά στο τι θα πραγµατεύεται.
Και έρχεστε και λέτε: «Ψηφίστε αυτό. Ψηφίστε το ΣΕΠΟΠ». Και
ξέρετε γιατί το κάνετε αυτό πονηρούλικα; Για να φέρετε νοµο-
σχέδια µετά κατ’ αυτήν την έννοια ντροπιαστικά, µε αυτόν τον
εµβαλωµατικό τρόπο, µικρούλια, σε δύο-τρεις παραγράφους. 

Δεν κωδικοποιείτε, να πούµε ότι αυτό είναι ένας κώδικας για
την παιδεία και να έχουµε ένα βιβλιαράκι για τα επόµενα είκοσι
χρόνια και να πούµε ότι αυτό το βιβλιαράκι µε τους νόµους
αφορά την εθνική µας παιδεία, τον κεντρικό πυλώνα του ελληνι-
κού κράτους. 

Και θα µας φέρνετε νοµοσχέδια και θα µας λέτε «πέρασαν από
το ΣΕΠΟΠ». Και στο ΣΕΠΟΠ θα έχουν συµµετάσχει κάποιοι από
αυτούς που ανέφερε προηγουµένως ονοµαστικά ο κ. Κυρίτσης.
Τέτοια κάνετε και θέλετε να το ψηφίσουµε. 

Βέβαια, συµφωνούµε και λέµε «ναι» στα άρθρα 4 και 5. 
Και πάµε στο εξής σηµαντικό. Τι θα γίνει µε τα σχολεία; Μέσα

σε αυτό το νοµοσχέδιο έχετε -και επαναλαµβάνεται από τον προ-
ηγούµενο νόµο- αυτό που µιλάει για διακόσιες σαράντα θέσεις
ιεροδιδασκάλων ισλαµικής θρησκείας. Ισλαµικής θρησκείας, όχι
µουσουλµανικής. Γιατί; Γιατί ισλαµικής και όχι µουσουλµανικής;
Κρατάτε εσείς την απάντηση. Εδώ, αναφέρονται και τα τζαµιά,
όπως σας είπα, στην παράγραφο 1 του άρθρου 36, του νόµου
που είπατε. 

Από τις διακόσιες σαράντα θέσεις ιεροδιδασκάλων όµως -
έµαθα εγώ από την περιοχή σας, τη Θράκη- έχουν πληρωθεί
µόνο οι ογδόντα τρεις θέσεις. Οι υπόλοιπες µένουν κενές. Ερώ-
τηµα: Γιατί δεν τις έχετε συµπληρώσει; Είναι εθνική επιταγή. Για
ποιο λόγο δεν αναφέρεται σήµερα πουθενά «Ναι µεν είναι αυτές
κενές, αλλά εντός αυτού του χρονικού διαστήµατος θα τις πλη-
ρώσουµε»; 

Ξέρετε τι έχει αυτό ως συνέπεια; Υπάρχουν εκατόν πενήντα
φροντιστήρια, µε τον ψευδοµουφτή πρωταγωνιστή –τον παρά-
νοµο µουφτή, δεν υπάρχει ψευδοµουφτής- και µε τις πρωτοβου-
λίες κάποιων άλλων –βλέπετε τούρκικο προξενείο. 

Πηγή: Εφηµερίς «BERLIK» στις 13 Απριλίου 2014. Tourkika
Nea.gr, µε τίτλο «Πόσα παράτυπα φροντιστήρια Κορανίου Κου-
ράν Κουρσού λειτουργούν στη Θράκη µε τις ευλογίες του τουρ-
κικού Προξενείου;» 

Ο Πρόξενος Τουρκίας Οσµάν Ιλχάν Σενέρ λέει: «Στη δυτική
Θράκη φρουροί και του ισλάµ και του τουρκισµού είναι τα φρον-
τιστήρια Κορανίου. Εάν δεν θέλετε να σταµατήσει να ακούγεται
το ezan στη δυτική Θράκη, συνεχίστε οπωσδήποτε να στηρίζετε
τα φροντιστήρια Κορανίου». 

Είναι φροντιστήρια Κορανίου που κάνουν τουρκική πολιτική
στην τουρκική γλώσσα και όχι βεβαίως στην ποµακική. Ας µην
είναι επίσηµη γλώσσα. Δεν τολµούµε να κάνουµε, έστω και ανε-
πίσηµα, φροντιστήρια στην ποµακική, στους Ποµάκους µας,
αλλά γίνονται στα τούρκικα, γιατί θέλει ο παράνοµος µουφτής
και ο Ιλχάν Σενέρ. 

Επίσης διαβάζω: «Λεφτά µε ουρά του Προξενείου στη Θράκη,
κάτω από τη µύτη της Αθήνας. Η εγκληµατική εγκατάλειψη της
Θράκης ήταν ένα από τα βασικά θέµατα που απασχόλησαν τα
µέλη της Ενώσεως τέως Βουλευτών και Ευρωβουλευτών, που
συνεδρίασε στην αίθουσα Γερουσίας της Βουλής, η οποία σε ψή-
φισµα της Γενικής της Συνέλευσης επικρίνει τα αρµόδια Υπουρ-
γεία ότι, αν και έχουν πλήρη εικόνα της σοβαρότητας της κατά-
στασης, δυστυχώς -όπως αναφέρουν- εκ των πραγµάτων απο-
δεικνύεται ότι καθεύδουν». 

Και τι είπε ο εκπρόσωπος ο κ. Τσιπλάκος, στην εισήγησή του
πρόσφατα στην αίθουσα της Γερουσίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επικαλούµενος ο κ. Τσιπλάκος µια επιστολή από έναν δάσκαλο
της περιοχής, προχώρησε σε σειρά καταγγελιών κατά του προ-
ξενείου, το οποίο τελεί υπό την απρόσκοπτο χρηµατοδότηση της
Τουρκίας. Συγκεκριµένα, παρέχει επίδοµα ανεργίας σε άνεργους
άνω των δώδεκα µηνών όταν διακόπτεται το επίδοµα του ΟΑΕΔ,
επίδοµα διδάκτρων σε οικογένειες για τα παιδιά που φοιτούν σε
τουρκικά ιεροδιδασκαλεία –τα περίφηµα καρά-κουράν- και όχι
σε ελληνικά σχολεία, επίδοµα 500 ευρώ σε όσους παρακολου-
θούν δωρεάν µαθήµατα Κορανίου από ψευτοϊµάµηδες που ο µι-
σθός τους πληρώνεται από το προξενείο, επίδοµα 500 ευρώ σε
όσα κορίτσια φορούν µαντήλες ανεξάρτητα από το θρήσκευµά
τους, έκτακτη επιχορήγηση στους Ροµά τις παραµονές των πρό-
σφατων εκλογών, µε αποτέλεσµα περίπου δύο χιλιάδες Ροµά να
ψηφίσουν το αυτόνοµο κόµµα DEB. 
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Το πιο σηµαντικό –όπως τόνισε ο κ. Τσιπλάκος- είναι ότι υπό
την εποπτεία του προξενείου η µεγαλύτερη τράπεζα Ζιράατ στο
κέντρο της Κοµοτηνής, χορηγεί αφειδώς δάνεια σε επιλεγµένους
τουρκογενείς µε πολύ χαµηλό επιτόκιο, για να αγοράζουν τα σπί-
τια µόνο των Ελλήνων σε διπλάσια της πραγµατικής τιµής, και οι
Έλληνες πωλητές αγοράζουν διαµερίσµατα στη Θεσσαλονίκη
και σε άλλες πόλεις της Ελλάδας και µετακοµίζουν µαζί µε τις οι-
κογένειές τους για να ξεκινήσουν καινούργιες δραστηριότητες
µε το υπόλοιπο των χρηµάτων που απέκτησαν.

Η Ένωση Τέως Βουλευτών καλεί τους αρµόδιους να κινηθούν
χωρίς καθυστέρηση για τη δηµιουργία ενός εθνικού σχεδίου
προστασίας της Θράκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την υποµονή. Ολοκλη-
ρώνω σε ένα λεπτό.

Πρόταση: Αντί για το ΣΕΠΟΠ, αυτήν την οµάδα των τιτουλα-
ρίων, µε ενδεχόµενο σκοπό να προσφέρει κάτι –που εγώ, µε την
ταπεινή µου άποψη, λέω ότι πιθανά, πονηρά σκεπτόµενοι, να θέ-
λετε να περνάτε νοµοσχέδια, αφού προηγουµένως θεωρείτε δε-
δοµένο ότι ελέγχθησαν από τα µέλη του ΣΕΠΟΠ- φτιάξτε µία
επιτροπή ενστάσεων για να έρχονται κάποια Ελληνόπουλα να αι-
τιολογούν και να δικαιολογούν γιατί τα τελευταία δύο χρόνια δεν
έσπευσαν να δώσουν κάποιο µάθηµα στο πανεπιστήµιο, να εκ-
φράζουν και να αποδεικνύουν τους λόγους ανωτέρας βίας. Μην
τους πετάξετε έξω από το πανεπιστήµιο, διότι δεν µας περισ-
σεύουν Ελληνόπουλα. 

Θα καταθέσω και µια εφηµερίδα. Δεν έχω χρόνο δυστυχώς.
Είναι ο Κανονισµός της Βουλής. Δεν είναι γελοίος. Μέσα σε δώ-
δεκα λεπτά πρέπει να αναλύσουµε τέτοια ζητήµατα µείζονος και
τεράστιας σηµασίας όπως είναι τα νοµοσχέδια για την παιδεία.
Τι να κάνουµε; Τα σχολεία Ειδικής Αγωγής θα ανοίξουν µε δύο
χιλιάδες εκατόν οκτώ κενά. 

Και θα αναφερθώ σε αυτό το σηµαντικότατο θέµα, στο ότι δεν
µας περισσεύουν Ελληνόπουλα. Εµείς τα στέλνουµε στο εξωτε-
ρικό. Οι πρώτοι των πρώτων, λοιπόν, αυτοί που πέρασαν φέτος
στα πανεπιστήµια, δήλωσαν ότι τα µάτια τους είναι στο εξωτε-
ρικό. Θα πάνε να σπουδάσουν στο εξωτερικό και τελικά να µεί-
νουν εκεί, διότι, γνωρίζουν τη σηµερινή κατάντια -τη σηµερινή
κατάντια ξαναλέω!- που την έφεραν οι κυβερνήσεις των τελευ-
ταίων σαράντα ετών µε κυρίαρχο το καταστροφικό ΠΑΣΟΚ!

Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Καπερνάρος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Να είστε καλά. 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την Έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Γενικές δια-
τάξεις για τη δηµιουργία Συστήµατος Αµοιβών Νοσοκοµείων-
Σύσταση και Καταστατικό της Εταιρείας µε την επωνυµία «Εται-
ρεία Συστήµατος Αµοιβών Νοσοκοµείων Ανώνυµη Εταιρεία» -
Προσαρµογή στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2012/39/ΕΕ της
επιτροπής της 26ης Νοεµβρίου 2012 για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2006/17/ΕΚ»».

Εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερολογιών.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουράκης για πέντε λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αυτές τις ηµέρες

στο Παρίσι ο κ. Μητσοτάκης είναι βέβαιο ότι ενώπιον των εκπρο-
σώπων των δανειστών θα επαναλάβει την δέσµευσή του για τη
συµπλήρωση δεκαπέντε χιλιάδων απολύσεων υπαλλήλων έως το
τέλος του έτους.

Γνωρίζουµε ότι υπολείπεται ένας αριθµός εξίµισι χιλιάδων. Οι
πληροφορίες που έχουµε –και είναι πολύ σοβαρές- είναι ότι
αυτός ο αριθµός θα προκύψει όσον αφορά τις τρεις έως τέσσε-
ρις χιλιάδες από υπαλλήλους που είναι σε καθεστώς διαθεσιµό-
τητας. 

Επειδή, προφανώς, µας ενδιαφέρει κανένας από τους υπαλ-
λήλους που είναι σε καθεστώς διαθεσιµότητας να µην απολυθεί,
θα θέλαµε να ζητήσουµε από τον κύριο Υπουργό τον κ. Λοβέρδο,
ο οποίος διαβεβαίωσε την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι από τους

καθηγητές της Μέσης Εκπαίδευσης που είναι σε διαθεσιµότητα
δεν θα απολυθεί κανένας, να αναφερθεί στον τρόπο µε τον οποίο
το εννοεί. Και επειδή γνωρίζουµε ότι την επόµενη εβδοµάδα, απ’
ό,τι µου είπε ο Υπουργός, θα έρθει το νοµοσχέδιο για τα θρη-
σκευτικά, θα παρακαλούσαµε εκεί µέσα να υπάρχει η σχετική νο-
µοθετική ρύθµιση και να γίνουν οι διαδικασίες εκείνες ώστε να
µην απολυθεί κανείς από τους καθηγητές που είναι σε καθεστώς
διαθεσιµότητας. 

Προφανώς δεν υπαινισσόµεθα καθόλου ότι θα πρέπει να βρε-
θεί από αλλού ο αντίστοιχος αριθµός για να συµπληρωθεί ο αριθ-
µός των εξίµισι χιλιάδων. Θεωρούµε ότι αυτό το κυνήγι κεφαλών
κάποτε πρέπει να σταµατήσει και ευχόµεθα να γίνει το ταχύτερο
δυνατό.

Όσον αφορά τις δικές µας τροπολογίες: Έχουµε ήδη καταθέ-
σει µία τροπολογία ώστε να µη γίνει καµµία απόλυση. Μια άλλη
τροπολογία αφορά το θέµα της µη διαγραφής των φοιτητών. Θε-
ωρούµε ότι η ρύθµιση που δίνετε, αφορά ορισµένους κι αν υπάρ-
χουν κάποιοι φοιτητές που χρωστούν δέκα, δεκαπέντε µαθήµατα
στις σχολές που έχουν πάρα πολλά µαθήµατα, καταλαβαίνετε
ότι είναι αδύνατο σε δύο εξεταστικές περιόδους να µπορούν να
αντεπεξέλθουν σε αυτές τις υποχρεώσεις. Άλλωστε, αυτοί οι φοι-
τητές, όπως αναφέρθηκε από πάρα πολλούς συναδέλφους στην
Αίθουσα αυτή, αναγκάστηκαν να διακόψουν τις σπουδές τους
για λόγους πολλές φορές υπέρτερους της θέλησής τους, παρα-
δείγµατος χάριν οικογενειακούς ή λόγους υγείας. 

Εποµένως, θα έχουµε το εξωφρενικό φαινόµενο µερικοί φοι-
τητές να κάνουν µια πολύ µεγάλη προσπάθεια, να τους µένουν
πολύ λίγα µαθήµατα µέχρι το πτυχίο και να βρεθούν εκτός του
πανεπιστηµίου και χωρίς πτυχίο. Αυτό, βεβαίως, θα συνιστά πολ-
λές, µικρές προσωπικές τραγωδίες. 

Θα ήθελα να το ξαναδείτε. Και αν δεν µπορείτε να το δείτε σή-
µερα, τότε στο νοµοσχέδιο που θα έρθει, να έχετε µία σοφότερη
αντιµετώπιση για όλους αυτούς τους φοιτητές.

Η άλλη τροπολογία που έχουµε καταθέσει ως ΣΥΡΙΖΑ αφορά
το θέµα της προαγωγής των µαθητών της Α’ λυκείου οι οποίοι
διαγωνίστηκαν φέτος µε το νέο σύστηµα εξετάσεων. Γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι µε το σύστηµα αυτό, µε την «τράπεζα των
θεµάτων» που το πληροφορήθηκαν την τελευταία στιγµή, ένας
πολύ µεγάλος αριθµός µαθητών της Α’ λυκείου παραπέµπεται το
Σεπτέµβριο για εξετάσεις. Αυτό που θέλουµε να ζητήσουµε είναι
µια ιδιαίτερη ευαισθησία στη µεταχείριση αυτών των παιδιών.
Επίσης, θέλουµε τα θέµατα να µπούνε από τους διδάσκοντες και
όχι από την «τράπεζα των θεµάτων». Επιπλέον, να µην ισχύσει ο
νέος τρόπος υπολογισµού του βαθµού προαγωγής και να επα-
νέλθει το προηγούµενο πλαίσιο. Είναι πολύ σηµαντικό να µην
ανακόψουµε την πορεία των µαθητών αυτών από το πανεπιστή-
µιο. Και αυτό µπορεί να γίνει µε το να µην προσµετρηθεί ο βαθ-
µός της Α’ λυκείου στον υπολογισµό του βαθµού πρόσβασης. 

Μια άλλη τροπολογία ήταν αυτή που µπόρεσα να αναφέρω για
πολύ λίγο στον Υπουργό πριν αποχωρήσει και η οποία αφορά
ένα θέµα που προέκυψε µετά την κατάργηση των ειδικοτήτων
των ΕΠΑΛ τον Ιούλιο του 2013. Είναι αδικαιολόγητη η κατάργηση
της ειδικότητας ΠΕ 17.13 η οποία αφορά τους αποφοίτους του
Τµήµατος Μηχανικών Μουσικής Τεχνολογίας και Ακουστικής της
Σχολής Εφαρµοσµένων Τεχνών του ΤΕΙ της Κρήτης. Αυτοί οι εκ-
παιδευτικοί δεν διδάσκουν στα ΕΠΑΛ, αλλά στα Μουσικά Γυµνά-
σια και λύκεια της χώρας και είδαν την ειδικότητά τους να
καταργείται µαζί µε τις ειδικότητες των ΕΠΑΛ χωρίς κανένα λόγο.
Θεωρώ ότι έγινε –δεν ξέρω- εκ παραδροµής, γιατί υπάρχει αντί-
στοιχη ειδικότητα στο Πανεπιστήµιο του Αιγαίου ή Ιονίου, αν δεν
κάνω λάθος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή.)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Μου υποσχέθηκε ότι θα το δει µε προσοχή και θα το φέρει

όταν θα έλθει το επόµενο νοµοσχέδιο για τα θρησκευτικά.
Εν κατακλείδι θέλω να πω ότι η θέση µας είναι πως καταψηφί-

ζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Για τα επιµέρους άρθρα θα
τοποθετηθούµε όταν θα έρθει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν µπορείτε
να το κάνετε αυτό.
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Δεν θα ψηφίσουµε ένα-ένα άρθρο;
Στην ψηφοφορία, στις τροπολογίες και τα υπόλοιπα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Αν θέλετε κά-
ποιο να το τονίσετε για να φανεί…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Αν όχι, κλείστε,

παρακαλώ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Δεν θέλω να πω κάτι. Ήδη σας έχω

πει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχουν κατα-

γραφεί στα Πρακτικά από την τοποθέτησή σας και τις εισηγήσεις
των συναδέλφων. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Μπορώ να σας πω ότι είµαστε
«κατά» όσον αφορά τα άρθρα 1 έως 3. Δηλώνουµε «παρών» στα
άρθρα 4,5 και 6. Ψηφίζουµε «ναι» στο άρθρο 7 και δηλώνουµε
«παρών» στο άρθρο 8.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, για τη διαγραφή των φοιτητών
προφανώς είµαστε «κατά». Για την πολυτροπολογία µε πάρα
πολλά άρθρα, σε µερικά, εάν ήταν διαφορετικά, θα είχαµε κά-
ποια διαφοροποίηση, αλλά εν τω συνόλω είµαστε «κατά». 

Στην τροπολογία κάποιων Βουλευτών για µοναχούς όσον
αφορά τον ΕΝΦΙΑ δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ». 

Τέλος, τις τροπολογίες που ήρθαν κακώς, πάντα άσχετες,
αλλά αφορούν εργατικά θέµατα για κάποιους εργαζόµενους τις
υπερψηφίζουµε και τις δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο έχει η κ. Μακρή, η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Νοµίζω ότι έγινε διεξοδική συζήτηση τόσο στις επιτροπές όσο
και στο Τµήµα και υπήρξε µία εξαιρετική κοινοβουλευτική διαδι-
κασία. Κατατέθηκαν απόψεις, προτάσεις, πολλές από τις οποίες
το Υπουργείο ενσωµάτωσε, αλλά υπήρξε και µία εκτενής ενηµέ-
ρωση σε θέµατα παιδείας. Αυτό που είναι βασικό είναι ότι διευ-
θετείται µία σειρά ζητηµάτων εκπαιδευτικών που έχουν να
κάνουν και µε τη λειτουργία των σχολικών µονάδων τις επόµενες
µέρες.

Ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία είναι αναµενόµενο να προκα-
λεί πολλές συζητήσεις, οι οποίες φυσικά δεν τελειώνουν εδώ, θα
συνεχιστούν και θα έχουµε το περιθώριο και σε µελλοντικά νο-
µοσχέδια να τις επαναφέρουµε. Όµως, θέλω να επισηµάνω τρία
ζητήµατα, τα οποία τονίστηκαν από αρκετούς συναδέλφους και
πρέπει να τα κρατήσουµε. 

Το πρώτο αφορά το θέµα του ΑΣΕΠ. Όλοι ξέρουµε τη δύ-
σκολη οικονοµική συγκυρία που η χώρα διήνυσε και εξακολουθεί
να διανύει. Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση κατάφερε να λειτουρ-
γήσουν τα σχολεία χωρίς ιδιαίτερα προβλήµατα. Εκείνο, όµως,
που πρέπει να γίνει και είναι θέληση και στόχος όλων µας είναι
οι σχολικές µονάδες και της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης να καλυφθούν µε µόνιµο προσωπικό. Νοµίζω
ότι όλοι πρέπει να πιέσουµε, ο Υπουργός το τόνισε ιδιαίτερα
αυτό και αναµένουµε τις ενέργειές του κατά το επόµενο διά-
στηµα.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να επισηµάνω είναι το θέµα των
µετεγγραφών. Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι οι µετεγγραφές
είναι ένα κοινωνικό µέτρο. Υπήρξε και σε παλαιότερες εποχές.
Στη σηµερινή συγκυρία είναι επιβεβληµένο, έτσι ώστε να µπορέ-
σουν οι ελληνικές οικογένειες να σπουδάσουν τα παιδιά τους. 

Έχουν γίνει προς αυτήν την κατεύθυνση πάρα πολλές ρυθµί-
σεις που καλύπτουν ένα µεγάλο µέρος παιδιών που βρίσκονται
σε οικονοµική δυσχέρεια. Όµως, υπάρχει ένα κενό στο θέµα των
εισακτέων το 2013. Έχει κατατεθεί και µία βουλευτική τροπολο-
γία, η µε γενικό αριθµό 1788 και ειδικό 205 και αφορά τους εισα-
κτέους του 2013 που είναι τέκνα τρίτεκνων και πολύτεκνων
οικογενειών. Θα πρέπει και αυτοί, που είναι µικρός αριθµός, να
τύχουν του ευνοϊκού µέτρου, γιατί αποκλείστηκαν από µία διαδι-
κασία που µε τον τελευταίο νόµο έχει ανοίξει για πολύ µεγάλο
αριθµό παιδιών.

Το τρίτο και τελευταίο θέµα που θέλω να επισηµάνω είναι η

τροπολογία σχετικά µε τη µη διαγραφή των φοιτητών. Είναι µία
ευεργετική διάταξη, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι ο νόµος του
2011 µιλούσε για µία αυτοδίκαιη διαγραφή όλων των φοιτητών.
Με την παρούσα τροπολογία δίνεται η δυνατότητα σε µεγάλο
µέρος φοιτητών να µπορέσουν να αποπερατώσουν τις σπουδές
τους –και έτσι πρέπει- γιατί βρέθηκαν σε µία δύσκολη οικονοµική
συγκυρία. Υπάρχουν παιδιά τα οποία οφείλουν µόνο την πτυ-
χιακή τους εργασία και αυτό καλύπτεται. Όµως, επειδή ακριβώς
φαίνεται η ευαισθησία και η ευεργετική διάταξη του νόµου, θα
πρέπει να ανοίξει για ένα ακόµη µεγαλύτερο µέρος φοιτητών και
είναι αυτοί οι οποίοι, ενώ χρωστούν ελάχιστο αριθµό µαθηµάτων,
δύο ή τρία, δεν έχει τύχει ούτε να δώσουν εξετάσεις τα δύο τε-
λευταία χρόνια ούτε καν να έχουν εγγραφεί. Πρέπει να το προ-
σέξουµε, γιατί είναι άδικο για ανθρώπους που έχουν κάνει τόσο
αγώνα, τόσο µεγάλη προσπάθεια για να τελειώσουν τις σπουδές
τους, για ένα ή δύο µαθήµατα να χάσουν αυτήν την ευκαιρία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Ρεπούση για να δευτερολογήσει. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ και σε µερικά άρθρα του σχεδίου νόµου, γιατί

θεωρήσαµε ότι θα υπάρχει συζήτηση κατ’ άρθρο. 
Σε ό,τι αφορά το άρθρο 6, κύριε Υπουργέ, που αναφέρεται

στην ισοτιµία πτυχίων της ΕΠΑΘ µε τους αποφοίτους των Παι-
δαγωγικών Τµηµάτων, θεωρούµε ότι είναι σοβαρό θέµα, διότι
έχουµε διαφορά στα έτη σπουδών. Πώς θα το αναπληρώσετε
αυτό; Δεν µπορεί να εξοµοιώνετε ένα πτυχίο διετούς ή τριετούς
φοίτησης µε ένα πτυχίο τετραετούς φοίτησης. Η ΕΠΑΘ, οι από-
φοιτοι των Ειδικών Παιδαγωγικών Ακαδηµιών, ήταν ισότιµη µε τις
παλιές ακαδηµίες των δασκάλων. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Και θα σας θυµίσω ότι οι παλιές ακα-
δηµίες των δασκάλων εξοµοιώνονται µε τους τωρινούς.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ναι, το γνωρίζω πολύ καλά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει µία διαδι-
κασία η οποία είναι σε εξέλιξη και µπορεί να γίνει. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Επειδή άκουσα τον Υπουργό, που λέει ότι
πρόκειται τώρα να πάνε, η διαδικασία της εξοµοίωσης των πτυ-
χίων των παλαιών ακαδηµιών µε τα Παιδαγωγικά Τµήµατα έγινε
µέσω δύο εξαµήνων σπουδών για τους παλιούς αποφοίτους που
ήρθαν στο πανεπιστήµιο ή οργανώσαµε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Η ίδια διαδικασία, κυρία Ρεπούση,
θα γίνει κι εδώ. Έχει προβλεφθεί. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Εντάξει. Άρα, το έχετε προβλέψει εδώ και
το παραπέµπετε σε υπουργική απόφαση. Ελπίζω ότι θα τηρήσετε
την ίδια διαδικασία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Αυτό λέει.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Σε ό,τι αφορά το άρθρο 8, έχετε διορισµό
κληρικών που έλαβε χώρα ως το 2010 και παρατείνετε τη δηµο-
σίευση του ΦΕΚ. Δεν µας έχετε δώσει µια απάντηση. Έχουν διο-
ριστεί, έχει κλείσει η διαδικασία διορισµού τους το 2010. Είµαστε
στο 2014. Γιατί το παρατείνετε αυτό; Περάσατε και προηγούµενη
τροπολογία πριν από κάποιους µήνες. 

Σε ό,τι αφορά το πιο σοβαρό ζήτηµα, που επίσης δεν προλά-
βαµε να θίξουµε, που είναι το ποσοστό παρακράτησης αµοιβών
που έχουν οι καθηγητές ΤΕΙ από την απασχόλησή τους εκτός
από τα πανεπιστήµια -βλέπω εδώ και τον κ. Κυριαζή, που είναι
αρµόδιος για ζητήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης- µειώνετε
το ποσοστό από 10% σε 6% -αν δεν κάνω λάθος- και του δίνεται
αναδροµική ισχύ. Για ποιους; 

Επίσης, θα πρέπει να δούµε ότι σε αυτήν την καταβολή πρέπει
να υποχρεώνονται όχι µόνο όσοι έχουν στο όνοµά τους γραφεία
-είτε οδοντιατρεία είτε ιατρεία είτε δικηγορικά γραφεία- αλλά και
όσοι συµµετέχουν σε εταιρείες και αµείβονται για την παροχή
των υπηρεσιών τους. Διότι δεν µπορούµε να έχουµε δύο µέτρα
και δύο σταθµά. 

Πρέπει, επίσης, να µας απαντήσετε στο εξής ερώτηµα: Αφού
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δίνεται αναδροµική ισχύ σε αυτή την παρακράτηση…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Έχει καταργηθεί η αναδροµική ισχύ.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Καταργήθηκε; Πότε το καταργήσατε; Φέ-

ρατε νοµοτεχνική βελτίωση; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Μα, δεν προλαβαίνουµε να τα δούµε, έτσι

που τα φέρνετε. 
Το ερώτηµα είναι τότε αν θα συµπεριλαµβάνει και τους καθη-

γητές που αµείβονται για παροχή ιδιωτικών υπηρεσιών σε εται-
ρείες που δεν είναι στο όνοµά τους.

Μία κουβέντα για τις µετεγγραφές, γιατί γίνεται πολλή συζή-
τηση. Καταλαβαίνω το κοινωνικό επείγον του θέµατος των µετεγ-
γραφών. Άκουσα και από έναν συνάδελφο της Νέας Δηµοκρα-
τίας -αν κατάλαβα καλά- ότι τα πανεπιστήµια πρέπει να ανταπο-
κριθούν στην κοινωνική τους αποστολή. Η κοινωνική αποστολή
των πανεπιστηµίων είναι να δίνουν καλά πτυχία και να µορφώ-
νουν σωστά τους φοιτητές και τις φοιτήτριες που εισάγονται στα
τµήµατα. Αυτή είναι η κοινωνική τους αποστολή, για την οποία
πρέπει και να λογοδοτούν στην ελληνική κοινωνία. Δεν είναι να
υποκαθιστούν τις κοινωνικές δοµές που πρέπει να έχει το κράτος
για να σπουδάζουν τα παιδιά του ελληνικού λαού. 

Ως Δηµοκρατική Αριστερά είχαµε και παλαιότερα κάνει µία
πρόταση, η οποία, κατά την άποψή µας και στον βαθµό που
εφαρµοζόταν σωστά, θα µείωνε το οξύ κοινωνικό πρόβληµα του
να περνάει ένα παιδί σε άλλη εκπαιδευτική περιφέρεια από αυτή
που µένει η οικογένειά του. Είπαµε ότι θα πρέπει να γίνουν µε-
γάλες εκπαιδευτικές περιφέρειες που να ανταποκρίνονται στις
γεωγραφικές περιφέρειες της χώρας, κάθε µεγάλη τέτοια εκπαι-
δευτική περιφέρεια να έχει το πανεπιστήµιό της και να µοριοδο-
τείται η είσοδος του φοιτητή και της φοιτήτριας στο πανεπι-
στήµιο στο οποίο διαµένει η οικογένειά του, στην περιοχή αυτή.
Έτσι, ενδεχοµένως η πολιτεία θα µείωνε το αίτηµα των µετεγ-
γραφών. Διότι αφήνοντας ελεύθερες τις µετεγγραφές, δεν ασκεί
κοινωνική πολιτική. Αντίθετα, µειώνει τις ίσες ευκαιρίες που πρέ-
πει να έχουν τα παιδιά µέσω της πρόσβασής τους στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό δώστε µου, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Και µια που ήρθε ο Υπουργός, ο οποίος αναφέρθηκε και στη

δική µου τοποθέτηση, σε ό,τι αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση,
κύριε Υπουργέ, εµείς δεν είπαµε «Γιατί καταργείτε τη διεύ-
θυνση;». Κατ’ αρχάς δεν το ξέραµε. Δεν το πήραµε είδηση για
τον Οργανισµό του Υπουργείου Παιδείας. Αυτό που είπα εγώ
στην τοποθέτησή µου είναι ότι κατά τη διάρκεια της προηγούµε-
νης διετίας παρακολουθήσαµε µία αποποίηση της ευθύνης της
πολιτείας σε ό,τι αφορά στην εποπτεία της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης. Και αυτό δεν θέλαµε να συνεχιστεί. Αυτό επισηµάναµε. 

Για παράδειγµα, συζητήσαµε πολλές φορές για τη δυνατότητα
των ιδιωτικών σχολείων να δίνουν προς ενοικίαση τους χώρους
τους για άλλες δραστηριότητες εκτός εκπαίδευσης και κατά
πόσον θα µπορούσαν να λειτουργούν επιχειρηµατικά τα ιδιωτικά
εκπαιδευτήρια, πέρα από το σκοπό για τον οποίον ιδρύθηκαν.
Είναι πολλά αυτά τα θέµατα. Άρα, ζητήσαµε να ξαναδούµε το
θέµα των ιδιωτικών σχολείων και της εποπτείας του κράτους
στην ιδιωτική εκπαίδευση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία Ρεπούση. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δερµεντζόπουλος ο Υφυπουργός Παιδείας,

και µετά θα δώσω τον λόγο σε εσάς, κύριε Λαµπρούλη.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Σε ό,τι αφορά στα άρθρα, εµείς ψηφίζουµε

«παρών» επί της αρχής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα τα δώσετε

αυτά εγγράφως στα Πρακτικά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Εφ’ όλων των θεµάτων που τέθηκαν
µέχρι τώρα, θα απαντήσει ο Υπουργός, µια και ήρθε. Εγώ, όµως,

οφείλω µία απάντηση στον κ. Καπερνάρο, τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο  των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 

Έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε, στους νοµικούς µας ως Υπουργείο. Κάνουν καλά τη δου-
λειά τους. Έχουµε όµως και µία κάλυψη από την ΚΕΝΕ. Θα σας
παρακαλούσα, λοιπόν, πριν µας βάλετε όλους –την ΚΕΝΕ, εµάς-
να ψάχνουµε το νόµο, να τον διαβάσετε λίγο καλύτερα. 

Θα δείτε, λοιπόν, ότι ο ν. 3536/2007 που ψάχνατε να βρείτε,
έχει τροποποιηθεί. Το λέει σαφώς ότι το άρθρο αυτό άλλαξε µε
το ν. 4115/2013, όπου εκεί υπάρχει και σωστή αρίθµηση και εκεί
προστρέχουµε. Έτσι, λοιπόν, έχετε την απάντηση που θέλατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δώστε µου τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ε, όχι βέβαια.

Προηγείται ο κ. Λαµπρούλης. Θα απαντήσετε, όταν έρθει η ώρα
σας. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να αναφερθούµε σε τρεις υπουργικές τροπολογίες

µε βάση την τοποθέτησή µας που θα κρίνει βεβαίως και την
ψήφο µας. 

Πριν όµως από αυτό, θα ήθελα µία διευκρίνιση, που και αυτή
ενδεχοµένως να καθορίσει την ψήφο µας στο άρθρο 8. Μπορεί
να µην γίνεται κατανοητό. Θα ήθελα δηλαδή µία επεξήγηση,
έστω και στο παρά πέντε, επειδή κλείνει η σηµερινή συνεδρίαση. 

Αναφέρεται συγκεκριµένα στην παράγραφο 15 του άρθρου 8
που θα προστεθεί στο άρθρο του ν. 3848 ότι για το σχολικό έτος
2014-2015 µπορούν να προσλαµβάνονται ως αναπληρωτές κ.λπ..
Εµείς διαφωνούµε µε το ποσοστό. Από δέκα το πάτε στο πέντε.
Όµως, στο τέλος λέτε: «Η παρούσα παράγραφος ισχύει από την
1-5-2015». Πώς; Θέλω λίγο µία εξήγηση στο τέλος από τον κύριο
Υπουργό. Ναι µεν ισχύει για το σχολικό έτος 2014-2015, αλλά
ισχύει από 1-5-2015, σε ό,τι αφορά δηλαδή τους αναπληρωτές
εκπαιδευτικούς µε ποσοστά αναπηρίας ή άτοµα µε ειδικές ανάγ-
κες. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα τοποθετηθώ συγκε-
κριµένα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1774 και ειδικό 202.
Όπως είπα και στην πρωτολογία, υπάρχουν τροπολογίες, άρθρα
των οποίων δεν θα είχαµε αντίρρηση να ψηφίσουµε. Όµως, εδώ
στη συγκεκριµένη τροπολογία που ανέφερα, έχοντας αντίρρηση
στο άρθρο 3, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε τα άλλα, όπως αυτό
που αναφέρθηκε προηγουµένως -ένα παράδειγµα δίνω- στο
άρθρο 6 για την εξοµοίωση δηλαδή των αποφοίτων της πρώην
σχολής ΕΠΑΘ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Είναι πάρα πολύ καλό αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ναι. Αυτά θέλουµε να τα ψηφί-
σουµε, αλλά ψηφίζεται ενιαία η τροπολογία. Έχουµε αντίρρηση
στο άρθρο 3. Το καταψηφίζουµε και σε αυτήν τη λογική βαραίνει
το «κατά» για όλη την τροπολογία. Αυτό όµως πρέπει να αποτυ-
πωθεί. Τουλάχιστον να καταγραφεί στα Πρακτικά για να µην µας
λέτε µετά ότι «Εσείς συλλήβδην καταψηφίζετε». Αυτό είναι το
πρώτο.

Δεύτερον, γιατί θα πούµε «ναι» στην 1789 τροπολογία µε ει-
δικό 206; 

Είχαµε ψηφίσει το συγκεκριµένο άρθρο του ν. 3762/2009 που
είχε να κάνει µε διευθέτηση στην ουσία, µε µια δυνατότητα να
υλοποιηθεί τότε -τώρα να παραταθεί έως την ηµεροµηνία που
αναγράφεται εδώ τις 31 Δεκεµβρίου 2016- ένα πρόγραµµα, στο
οποίο είναι ενταγµένοι απολυµένοι εργαζόµενοι στην ουσία. Βε-
βαίως και συµφωνούµε σε αυτό, όπως είπα και προηγουµένως,
γιατί είχαµε συµφωνήσει βεβαίως και στο άρθρο. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1782 και ειδικό
204, συνολικά θα πούµε «ναι». Θα θέλαµε, όµως, να αποτυπωθεί
η ένστασή µας στο κοµµάτι που αφορά την πρώτη παράγραφο.
Βεβαίως θέλουµε -και εµείς το ζητούµε- να υπάρχουν προσλή-
ψεις σε µονάδες κοινωνικής φροντίδας, στην υγεία, στην πρό-
νοια, σε όλες αυτές τις δοµές και στην παιδεία κατ’ επέκταση
που είναι το θέµα που συζητάµε σήµερα. 

Η µόνη µας αντίρρηση είναι όσον αφορά τις εργασιακές σχέ-
σεις. Καταθέτουµε ότι εµείς είµαστε αντίθετοι στις ελαστικές –
αν θέλετε- µορφές εργασίας στο επικουρικό προσωπικό του
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κλάδου ΠΕ Ιατρών που αναφέρεται εδώ. Βεβαίως, συµφωνούµε
στις άλλες δύο παραγράφους, δηλαδή στα επιλεγέντα άτοµα
από την κατάργηση του ΕΟΚΦ µέσω ενός διαγωνισµού που είχε
γίνει που είναι εργαζόµενοι οι οποίοι περιµένουν και θα πρέπει
να διοριστούν. Και συµφωνούµε σε αυτό, στη δεύτερη δηλαδή
παράγραφο, όπως και στην τρίτη παράγραφο που στην ουσία
πρόκειται να πληρωθούν οφειλόµενα σε εργαζόµενους από νυ-
χτερινά, για παράδειγµα, όπως αναφέρεται µια σειρά έκτακτων,
εποχιακών αναγκών. 

Αυτό θα θέλαµε να αποτυπωθεί για αυτήν την τροπολογία. Το
«ναι» µας είναι καθολικό σε αυτό. Θα θέλαµε να κάνουµε όµως
και αυτήν την επεξήγηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σαλτούρος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι

δεν µπορώ να επικαλεστώ ότι η ευαισθητοποίηση σε ό,τι αφορά
τους κόλπους των εκπαιδευτικών ΑΜΕΑ ανήκει σε εµένα ή σε κά-
ποιους από εµάς. Θεωρώ ότι όλοι µας είµαστε ευαίσθητοι µε
αυτό το θέµα. 

Τονίζω ξανά, λοιπόν, τους δικούς µου προβληµατισµούς -και
πολλών άλλων- για τη σκοπιµότητα του άρθρου 8. Τι ακριβώς
είναι αυτό που υπηρετείται; Τι το ωφέλιµο υπάρχει παιδευτικά
είναι αυτό που υπηρετείται µε αυτό το άρθρο; Είναι η µείωση του
ποσοστού στο 5% που εξυπηρετεί κάτι; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ναι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Εµείς θα θέλαµε πολύ να το ακού-
σουµε αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Το άνοιγµα των σχολείων φέτος. Δεν θα ανοίξουν τα σχο-
λεία αν δεν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Κοιτάξτε να δείτε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): …και µετά θα λέτε ότι δεν ανοίξαµε τα σχολεία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Εµείς δεν θα λέγαµε αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κύριε Σαλ-

τούρο, κάνετε την τοποθέτηση σας και ολοκληρώστε. Μετά θα
απαντήσει ο Υπουργός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Εµείς αυτό που λέµε, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι µελετώντας την υπ’ αριθµόν 128005/8-8-2014
υπουργική απόφαση, η οποία ρυθµίζει τα θέµατα πρόσληψης
αναπληρωτών και ωροµισθίων εκπαιδευτικών στις δοµές της ει-
δικής αγωγής, σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι έχουµε την κα-
τάργηση του επονοµαζόµενου «Πίνακα Α», του πίνακα δηλαδή
στον οποίο εντάσσονται οι εκπαιδευτικοί µε χρόνιες αναπηρίες
από 67% και πάνω δηλαδή, αντιλαµβανόµαστε ότι αυτοί οι άν-
θρωποι έχουν βιώσει έναν αιφνιδιασµό, εκφράζουν εντονότατους
προβληµατισµούς, αισθάνονται αιφνιδιασµένοι. Τονίζουµε ξανά
την ανάγκη να ακούσουµε ποια είναι επιτέλους αυτή η σκοπιµό-
τητα που υπηρετείται µε αυτήν τη διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
ο κ. Αµανατίδης για τρία λεπτά. Μετά θα µιλήσει ο κ. Καπερνάρος
και µετά ο Υπουργός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να σας αναφέρω

ότι τόσο η Δασκαλική Οµοσπονδία Ελλάδος όσο και η ΟΛΜΕ,
αλλά και οι αιρετοί εκπρόσωποί τους τόσο στο ΚΥΣΠΕ όσο και
στο ΚΥΣΔΕ σάς έχουν καταθέσει την πρόταση τους σχετικά µε
το ξεκλείδωµα των πινάκων των αναπληρωτών του 2010. 

Το επιχείρηµα το οποίο χρησιµοποίησε η Κυβέρνηση εδώ είναι
ότι ο επόµενος διαγωνισµός έπρεπε να γίνει το 2012. Ακόµα και
µε αυτήν τη λογική, το επιχείρηµα δεν είναι σωστό, γιατί ο δια-
γωνισµός έπρεπε να γίνει το 2010. Το 2008 έγινε ο τελευταίος
διαγωνισµός του ΑΣΕΠ. Ο επόµενος διαγωνισµός έπρεπε να γίνει
το 2010. Ο ν. 3848 σαφώς δεν αναφέρει την ηµεροµηνία 2012. Ο
ν. 3848, κυρία Πρόεδρε, αναφέρει ότι διαγωνισµός του ΑΣΕΠ διε-
νεργείται κάθε δύο χρόνια -άρα βάζει το µικρότερο όριο, δεν
µπορεί να γίνει πιο νωρίς- έπειτα από αίτηµα του Υπουργείου

Παιδείας. 
Κύριε Υπουργέ, ακόµη και το επιχείρηµά σας για το 2012 δεν

είναι σωστό. Ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ έπρεπε να γίνει το 2010,
γι’ αυτό και ο ν. 3848 κλείδωνε το 2010 τους πίνακες. Το 2010
έπρεπε να γίνει, όχι το 2012. Και πουθενά στο ν. 3848 δεν ανα-
φέρεται ότι έπρεπε να γίνει ο διαγωνισµός το 2012.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Η διοίκηση το είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε Αµανατίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Το πρώτο είναι αυτό το θέµα. Άρα,
λοιπόν, και µε αυτήν την επιχειρηµατολογία θεωρώ ότι θα πρέπει
να δεχτείτε ότι κάποιος που δεν µπορούσε να πάει το 2010, προ-
φανώς δεν θα πήγαινε και το 2012. Εδώ αν δεν βάλετε ένα θέµα
αρχής, ότι η προϋπηρεσία πρέπει να προσµετράται, θα πελαγο-
δροµήσετε. Δεν υπάρχει «λίγο αρχή, παίρνω λίγο από εδώ και
λίγο από εκεί, η µέση λύση». Δεν υπάρχει αυτό το πράγµα.

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, υπάρχει αναστάτωση αυτήν τη
στιγµή στα σχολεία σχετικά µε το αν υπάρχει πρόθεση υπέρβα-
σης του διδακτικού ωραρίου. Διάβασα και τη σηµερινή εγκύκλιο
που στείλατε στα σχολεία για τη λειτουργία του σχολικού έτους,
όχι τη χθεσινή, αλλά τη σηµερινή, στην οποία αναφέρεται σαφώς
ότι δεν µπορεί να γίνει υπέρβαση του διδακτικού ωραρίου των
δασκάλων. Ωστόσο νοµίζω ότι πρέπει να γίνει επαναχρησιµοποί-
ηση της περσινής εγκυκλίου στην αρχή της σχολικής χρονιάς, η
οποία έλεγε ότι τα σχολεία, για την αρχή τουλάχιστον της σχολι-
κής χρονιάς, θα λειτουργήσουν προσαρµόζοντας –και δώστε µια
διευκρίνιση γι’ αυτό, γιατί υπάρχει αναστάτωση στα σχολεία- το
ωρολόγιο πρόγραµµά τους σύµφωνα µε το προσωπικό που
έχουν. Υπάρχει µεγάλη αναστάτωση σε σχέση µε το αν θα γίνει
µετακίνηση εκπαιδευτικού από το ολοήµερο πρόγραµµα είτε των
ΕΕΠ είτε των άλλων σχολείων στο πρωινό πρόγραµµα, ότι προ-
σπαθείτε δηλαδή να καλύψετε τα κενά µε αυτόν τον τρόπο.

Τρίτον, κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου, όταν µιλούσα και λεί-
πατε, ήταν αν θα υπογράψετε τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους µε το νούµερο 266, η οποία αναφέρεται
στην ιδιωτική εκπαίδευση.

Τέταρτον, επειδή ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι γίνονται και τέτοιες
συζητήσεις στο Υπουργείο, οποιαδήποτε προσπάθεια για επα-
ναφορά ειδικοτήτων στην επαγγελµατική εκπαίδευση νοµίζω ότι
µπορούµε να την ενισχύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Αµανατίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Το τελευταίο είναι οι διώξεις εκπαι-
δευτικών που το ξέρει ο κύριος Υπουργός και ευχαριστώ για την
ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, γιατί είναι σηµαντικό.

Επειδή, σύµφωνα µε το νόµο και το µεσοπρόθεσµο που πέ-
ρασε, µε οποιαδήποτε καταγγελία για συγκεκριµένες διατάξεις
οι εκπαιδευτικοί µπαίνουν σε διαθεσιµότητα πριν να γίνει το πει-
θαρχικό συµβούλιο και µέχρι να γίνει τελούν σε διαθεσιµότητα,
νοµίζω ότι θα πρέπει το Υπουργείο Παιδείας να αναλάβει µία
πρωτοβουλία έτσι ώστε να εκλείψει αυτό.

Κύριε Υπουργέ, τα σχολεία µας χρειάζονται και σχολικούς φύ-
λακες. Ξέρω ότι είναι αρµοδιότητα άλλου Υπουργείου, αλλά νο-
µίζω ότι µπορείτε να βοηθήσετε και σ’ αυτήν την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Αµανατίδη.
Κύριε Καπερνάρο, έχετε δύο λεπτά να απαντήσετε σε αυτό

που θέλετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν δικαιούµαι παραπάνω χρόνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε, αλλά εί-

παµε όλοι να συντµήσουµε το χρόνο για να τελειώσουµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Τέλος πάντων, εντάξει.
Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε παρακολουθήστε µε, γιατί είναι αν-

ταπάντηση αυτό. Έχω στα χέρια µου το νόµο που τον έχω πάρει
από το διαδίκτυο και από το nomos.gr. 

Το άρθρο 36 του ν. 3536 έχει αριθµηµένες παραγράφους και
συνεπώς εδάφια. Αυτό που επικαλεστήκατε εσείς νωρίτερα
πράγµατι λέει ότι µε την παράγραφο 1 του προτεινόµενου άρ-
θρου προστίθενται δύο νέα εδάφια στην τροποποίησή σας. Δια-

2480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



βάζω τις τροποποιούµενες διατάξεις που είναι ενσωµατωµένες
στην αιτιολογική έκθεση και το νοµοσχέδιο. «Με την παράγραφο
1 του προτεινόµενου άρθρου προστίθενται δύο νέα εδάφια στην
παράγραφο 1 του άρθρου 36 του ν. 3536/2007, όπως αυτό το
άρθρο αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 53 του ν. 4115/2013». 

Εγώ δεν σας λέω για το άρθρο 36. Εγώ σας λέω για το άρθρο
37 και σας είπα νωρίτερα, γι’ αυτό ρώτησα αν έχετε το νόµο στα
χέρια σας, να τα διασταυρώσουµε για να δείτε ότι το άρθρο 37
δεν έχει αριθµηµένες παραγράφους.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Το έχω εδώ. Είναι αριθµηµένες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, θα έρθω
εκεί να το συσχετίσουµε. 

Ωστόσο, πάµε σε αυτό που ήθελα να παρατηρήσω. Ενώ η τρο-
ποποίηση λέει ότι «το έργο των ιεροδιδασκάλων είναι η διδασκα-
λία του Κορανίου στα τεµένη της Θράκης», ο νόµος όµως που
θέλετε να τροποποιήσετε µιλάει για τζαµιά. Γι’ αυτό είπα ότι περ-
νάτε τα τεµένη στη θέση των τζαµιών που άλλο είναι τζαµί και
άλλο είναι τέµενος.  Δεν µου απαντήσατε σε αυτό.

Επίσης, λέει ότι, αν συµφωνούν οι ιεροδιδάσκαλοι, µπορούν -
εφόσον το επιθυµούν, κατόπιν σχετικής απόφασης του αρµοδίου
κατά περίπτωση διευθυντού πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης- να διδάξουν το Κοράνιο και σε δηµόσια σχολεία
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της Θρά-
κης. Αυτό δεν υπάρχει.

Λέµε τώρα, µια και θέλετε να εισάγετε αυτό, µήπως πρέπει στο
άρθρο 6 του νοµοσχεδίου: «Θέµατα ιεροδιδάσκαλων της ισλα-
µικής θρησκείας» στην παράγραφο 4 που λέει: «Το 3ο εδάφιο της
παραγράφου 2 του άρθρου 37 του ν. 3536�2007» –πάντα µιλάω
για το άρθρο 37- να αντικατασταθεί ως εξής: «Ιεροδιδάσκαλοι
που παρέχουν τις υπηρεσίες τους σε δηµόσια σχολεία της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και µου-
σουλµανικά ιεροσπουδαστήρια της Θράκης». Εδώ, όπως είναι
διατυπωµένο, φαίνεται σαφέστατα στα µουσουλµανικά ιερο-
σπουδαστήρια της Θράκης, αλλά όχι σαφέστατα στα δηµόσια
σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Δηλαδή, µην τυχόν έρθουν και στην Κυψέλη. Προτείνουµε εµείς
να βάλετε: «σε δηµόσια σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης της Θράκης» και «σε µουσουλµανικά ιερο-
σπουδαστήρια της Θράκης». Δηλαδή, όλα αυτά να ισχύουν µόνο
στη Θράκη.

Ένα άλλο θέλω να πω. Δεν µας είπατε γιατί δεν απαντήσατε
ότι από τις διακόσιες σαράντα θέσεις ιεροδιδάσκαλων που έχουν
θεσπιστεί και έχει νοµοθετηθεί αυτό, δεν απετέλεσε πρωταρχική,
σπουδαία, σηµαντικότατη υποχρέωσή σας να πληρωθούν και οι
διακόσιες σαράντα θέσεις, παρά είναι µόνο οι ογδόντα τρεις και
έτσι δίνετε «αέρα» να πολλαπλασιάζονται τα παράνοµα φροντι-
στήρια µουσουλµανικής στη Θράκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το είπατε αυτό,
κύριε Καπερνάρο. Ολοκληρώστε. Νοµίζω ότι έγινε αντιληπτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Το είπα. Όµως, δεν απαντήθηκε.
Έµεινε αναπάντητο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Η ερώτηση συ-
νεχίζεται προς τον κύριο Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Απαντήστε σε ό,τι κρίνετε
εσείς για να κλείσουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θέλω να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις και απ’ αυτές να προ-
κύψουν και δύο λέξεις στη σηµερινή µας παρέµβαση για την προ-
σµέτρηση της προϋπηρεσίας.

Επειδή η υπηρεσία µας ενηµέρωσε ότι ενδεχοµένως µε τη δια-
τύπωση που έχουµε κάνει την αναγκάσουµε να προσµετρήσει τα
δύο προηγούµενα χρόνια τώρα που πρέπει να τοποθετήσει ανα-
πληρωτές, µας είπε να διευκρινίσουµε ότι αυτή η προσµέτρηση
θα ισχύσει από το 2015. Για να µην υπάρχει θέµα ερµηνείας, το
καταθέτουµε. Για εµάς ήταν πεντακάθαρο. Όµως, παρακολου-
θούν τη συζήτηση και λένε ότι δεν προλαβαίνουν να κάνουν τώρα
την αλλαγή και έχουν δίκιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ(Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θέλω να αναφέρω στο Τµήµα ότι είχαµε µία τροπολογία
από τον ΣΥΡΙΖΑ, που αφορά την ειδικότητα των εκπαιδευτικών
ΠΕ 1713. Την κρατάµε. Δεν είναι από αυτές που λέµε ότι την
απορρίπτουµε. Δεν µπορούµε να τη συζητήσουµε σήµερα. Έχει
σοβαρό θέµα. Την κρατάµε για το επόµενο σχέδιο νόµου, που
κατατίθεται την επόµενη εβδοµάδα και αφορά τις θρησκευτικές
κοινότητες.

Σε ό,τι αφορά µία παρατήρηση από τη ΔΗΜΑΡ, από την κ. Ρε-
πούση, για την παρακράτηση του 15%, που τώρα τη µετατρέ-
πουµε σε 7% επί των καθαρών αποδοχών των καθηγητών της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης που έχουν πλήρη και αποκλειστική
απασχόληση, δυστυχώς δεν έχει αναδροµική ισχύ. Εδώ διαφω-
νούµε. Και δεν έχει γιατί ο κ. Χαρδούβελης δεν υπέγραφε. Η δική
µου διατύπωση ήταν να έχει αναδροµική ισχύ από την πρώτη
στιγµή της εφαρµογής. 

Υπάρχει µία περιπέτεια εδώ, κυρία συνάδελφε, που αφορά
οκτακόσια άτοµα. Δεν είναι µία περιπέτεια που αφορά µία ενο-
χική διαφορά. Είναι µία περιπέτεια που αφορά το ΣΔΟΕ και την
Εισαγγελία. Με συγχωρείτε. Από τη στιγµή που µία ενοχική δια-
φορά µετατρέπεται σε ποινική, πρέπει να το σκεφτούµε λιγάκι.
Το θέλαµε αυτό; Όταν ο κ. Αρσένης έκανε αυτόν το νόµο αυτό
ήθελε; Να κλείσει τον κόσµο στη φυλακή; Δεν το ήθελε. Υπάρχει
µία εκκρεµότητα δικαστική. Αυτή η δικαστική εκκρεµότητα µετα-
τράπηκε και σε εκκρεµότητα φορολογική, µπήκε το ΣΔΟΕ και άρ-
χισε η διαδικασία που ζούµε τα τελευταία χρόνια µε την κρίση. 

Αυτός ήταν ο σκοπός του νοµοθέτη; Εδώ κοιτάµε να απαλεί-
ψουµε τις συνέπειες αυτής της πολιτικής. Και νοµίζω ότι θα
έπρεπε να είναι αναδροµική η ισχύς. Δεν την υπέγραφε ο συναρ-
µόδιος Υπουργός έτσι, γι’ αυτό τη φέραµε µε ισχύ για το µέλλον.
Πάντως, καθιερώνουµε τη διαφορά ως ενοχική αποκλειστικά, για
να µην έχουµε ποινικές επιπλοκές και µιλάµε για καθαρές απο-
δοχές. 

Θεωρώ ότι τα πράγµατα έχουν αλλάξει από τότε που θεσπί-
στηκε η διάταξη και την πιστεύω αυτήν την τροπολογία. Γι’ αυτό
και - παρότι δεν συζητήθηκε, αν και στην επιτροπή την είχα ανα-
φέρει- σας άκουσα από την τηλεόραση, γιατί δεν ήµουν εδώ, και
είπα θα πάω να την στηρίξω µε θάρρος. Γιατί είναι µια σωστή
τροπολογία. Δυστυχώς δεν είναι όσο σωστή θα έπρεπε, από τη
γνώµη άλλου συναδέλφου.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Στο ερώτηµα που σας έθεσα δεν απαν-
τάτε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Απαντώ και απαντώ µε τα επιχειρήµατά µου. 

Για το άρθρο 8, κύριε Σαλτούρο, είστε δύο Βουλευτές που
έχετε θέσει το θέµα. Η διάταξη αυτή είναι στο σχέδιο νόµου, πα-
ρότι ήταν στο σχέδιο νόµου για την Ειδική Αγωγή, το οποίο δεν
έχει κατατεθεί ακόµα. Την πήραµε από κει για να της δώσουµε
ταχύτερη εφαρµογή, να µην περιµένει. Όταν ζυγίσαµε το 10%
µε τους εκπαιδευτικούς που περιµένουν τόσα χρόνια όντας διο-
ριστέοι –τα είπαµε αυτά το πρωί- παρήγαγε αδικίες, αγαπητοί
συνάδελφοι. Και είπαµε όταν το σταθµίσαµε να είναι 5%.

Πρέπει τώρα εµείς, οι καινούργιοι στην αρµοδιότητα αυτή, να
εφαρµόσουµε µια πρόσφατη ρύθµιση –όχι δική µας- όπου όλες
τις τοποθετήσεις εκπαιδευτικών, εν’ όψει του ανοίγµατος των
σχολείων, της έναρξης του σχολικού έτους σε λίγες µέρες, πρέ-
πει να τις κάνει µία υπηρεσία. Και τις τοποθετήσεις που αφορούν
το γενικό λύκειο και τις τοποθετήσεις που αφορούν την Ειδική
Αγωγή. 

Αυτή η όσµωση δεν ήταν χωρίς αντιθέσεις, κύριοι συνάδελφοι.
Τολµώ να πω ότι ορισµένες φορές οι αντιθέσεις πήραν και το χα-
ρακτήρα συγκρούσεων, λίγες µέρες πριν ανοίξουν τα σχολεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και η γνώµη της υπηρεσίας ήταν ότι, εάν δεν πηγαίναµε από
το Μάιο του 2015, που και στην πρωτοµιλία σας, αλλά και τώρα
που σας άκουσα απορούσατε, θα ήταν επισφαλές το εάν 11 Σε-
πτεµβρίου θα ήµασταν εντάξει. Είπαµε, λοιπόν, να το πάµε από
του χρόνου το Μάιο, ξέροντας τις αντιδράσεις του χώρου. Τον
κ. Βαρδακαστάνη τον γνωρίζω πιο πολλά χρόνια από ότι τον γνω-
ρίζετε εσείς, τον έχω ακούσει πάρα πολλές φορές και θέλω να

συζητάω µαζί του. Επίσης, µε τα θέµατα της αναπηρίας η σχέση
µου είναι διαρκής και µόνιµη από την πολιτική αρµοδιότητα που
είχα κατά καιρούς. Είµαι και εγώ κοντά όσο και εσείς. 

Προσπαθούσα και προσπαθώ και προσπαθούµε οι δυο µας να
πετύχουµε στις 11 Σεπτεµβρίου να είµαστε όσο γίνεται µε τα
σχολεία και τα νηπιαγωγεία µας ανοιχτά, αλλά δεν µπορούµε
ταυτοχρόνως σε λίγες µέρες να κάνουµε πλήρη εφαρµογή δια-
τάξεων, που εάν τις αφήναµε, κύριε συνάδελφε, στο σχέδιο
νόµου για την Ειδική Αγωγή, θα πήγαιναν το Νοέµβριο. 

Άρα, ζητάµε κατανόηση, προσπαθούµε και όσο καταφέρνουµε
είµαστε συνεπείς σε αυτά που λέµε και σε αυτά που χρειάζεται
να κάνουµε. 

Τώρα, θα ήθελα να υποσηµειώσω κάτι που είπε ο συνάδελφος
ο κ. Καπερνάρος για το ζήτηµα του τεµένους. Τη θεωρώ καλύ-
τερη έκφραση. Έχουµε ελευθερία να χρησιµοποιήσουµε την έκ-
φραση αυτή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Είναι διαφορετικές έννοιες. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Και «ναός» και «εκκλησία» είναι διαφορετικές έννοιες. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Όχι. Το τέµενος είναι πολιτιστικό

κέντρο. Κάνουν και άλλες εκδηλώσεις στο τέµενος. Το τζαµί είναι
µόνο για προσευχή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων): Εσείς ποια έκφραση προτιµάτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ο προηγούµενος νόµος λέει τζα-
µιά. Τώρα λέει τέµενος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εσείς δεν προτιµάτε το τέµενος; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Όχι. Δεν έχει σηµασία τι προτιµώ!
Γιατί δεν αιτιολογείτε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Πολιτικά δεν εκτιµάτε ότι είναι προτιµότερος όρος; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Στο τέµενος µπορεί να γίνονται
φροντιστήρια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Έχουµε κάνει ειδική αναφορά το πρωί σε αυτά τα θέµατα.
Έχουµε πολιτική ως ελληνικό κράτος απέναντι στους Έλληνες
πολίτες που είναι πάρα πολύ σοβαρή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Και σας τιµά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Δεν είναι δική µου, είπα το πρωί. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Μου επιτρέπετε να σας διακόψω,

κύριε Υπουργέ; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Όσο θέλετε, κύριε συνάδελφε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, σας παρα-

καλώ!
Προεδρείο υπάρχει;  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Υπάρχει, βέβαια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία, καθίστε

κάτω, κύριε συνάδελφε. Περιµένετε να τελειώσει ο Υπουργός και
θα απαντήσετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουρ-

γέ, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να είµαι πάρα πολύ προσεκτικός. Η ένταση της ανταλ-

λαγής επιχειρηµάτων µε εσάς –γνωριζόµαστε και πάρα πολλά
χρόνια- µπορεί να µε βγάλει από τη γραµµή µου και δεν θέλω να
βγω. 

Είπα το πρωί αυτά που είπα µε σύνεση και µε στάθµιση. Ερχό-
µαστε και οι δύο από περιοδεία. Πήγαµε στη Θράκη, όπως πή-
γαµε και στην Κρήτη, όπως πάµε και στη Δωδεκάνησο. Αυτή είναι
η υποχρέωσή µας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σωστό, βεβαίως. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Εκεί, µάλιστα, συναντηθήκαµε και µε Βουλευτές του πρώην
κόµµατός σας και είχαµε µια εξαιρετική συνεργασία. Συζητήσαµε
µε συναδέλφους από το ΣΥΡΙΖΑ. Συζητήσαµε µε τον κ. Στυλια-
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νίδη, µιλήσαµε µε τον κ. Ντόλιο. Δεν θέλουµε να αιφνιδιάσουµε
δηλαδή ούτε να κάνουµε τους έξυπνους για θέµατα που έχουν
ειδική σηµασία. 

Προσπαθούµε µε τις πολιτικές µας να πούµε σε όλα τα µήκη
και σε όλα τα πλάτη ότι είµαστε ένα κράτος δικαίου που σέβεται
όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως των θρησκευτικών τους πε-
ποιθήσεων. Αυτό είναι υποχρέωσή µας και άποψή µας. Προσπα-
θήσαµε να εξυπηρετήσουµε όλους τους Έλληνες πολίτες µε
έναν τρόπο αντικειµενικό και δίκαιο και αυτό κάναµε. Φέραµε
ρύθµιση εδώ για να µη δηµιουργούµε κενά και επαινέθηκε αυτή
η ρύθµιση. 

Είπα στην πρωτοµιλία µου για την εξοµοίωση, είπα στην πρω-
τοµιλία µου για τους εξήντα, κυρία Πρόεδρε, ΕΠΑΘίτες αναπλη-
ρωτές που θα τοποθετηθούν τώρα. 

Δεν θέλω να µετακινηθώ από όσα είπα πρωί ούτε πόντο. Γι’
αυτό, παραµένω στα επιχειρήµατά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία, ολοκλη-
ρώσατε, ευχαριστούµε. 

Κύριε Καπερνάρο, κάνετε και εσείς την τοποθέτησή σας, όπως
κρίνετε, αλλά, σας παρακαλώ, σε πολύ λίγο χρόνο για να κλεί-
σουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι το ίδιο αυτό που είπατε. Ναός και εκ-

κλησία δεν είναι το ίδιο, τζαµί ή τέµενος δεν είναι το ίδιο. Το τζαµί
είναι αποκλειστικά τόπος λατρείας. Το Κοράνιο είναι αυτό που
έχουν οι µουσουλµάνοι ως ιερό βιβλίο. Διδάσκεται, αναλύεται,
ερµηνεύεται στον τόπο λατρείας, όπως απαιτείται να διδάσκεται
και το Ευαγγέλιο –αν θέλετε- στην εκκλησία. Το τέµενος έχει και
τζαµί, έχει και πολιτιστικό κέντρο, έχει και άλλες αίθουσες ποικί-
λων εκδηλώσεων. Εκεί, σε αίθουσες ποικίλων εκδηλώσεων δεν
µπορεί να ερµηνεύεται το Κοράνιο, ιδιαίτερα στη Θράκη. 

Βεβαίως, έχετε τη σχετική ευαισθησία. Δεν κάνετε τον έξυπνο.
Εγώ δεν είπα ότι κάνετε τους έξυπνους. Έχετε ευαισθησία, αλλά
σκεφθείτε να ερµηνεύεται το Κοράνιο στη Θράκη στις άλλες αί-
θουσες ποικίλων εκδηλώσεων και όχι στο τζαµί, που είναι απο-
κλειστικός τόπος λατρείας. Γι’ αυτό, ο προηγούµενος σοφός
νοµοθέτης είχε προβλέψει ότι το Κοράνιο ερµηνεύεται µόνο στο
τζαµί. Έρχεστε εσείς και λέτε στο τέµενος αναιτιολόγητα. Αυτό
παρατήρησα. 

Εάν η απάντησή σας πείθει εσάς πρώτα από όλα και τους υπό-
λοιπους συναδέλφους, αυτό είναι ένα άλλο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. 
Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή εµείς θα αποδεχθούµε το

άρθρο 4 και 5, πρέπει να βάλετε µέσα τα δηµόσια σχολεία της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, γιατί όσο και
αν µνηµονεύεται αυτό ή στην αιτιολογική έκθεση ή στην τροπο-
ποίηση που αναφέρετε, δεν φαίνεται, δεν είναι καθαρό, δεν είναι
καταληπτό άµεσα στο νόµο που θα ψηφιστεί –προφανώς- και να
ξέρετε ότι οι δικαστές όταν δικάζουν δεν έχουν µαζί µε το νόµο
και τις αιτιολογικές εκθέσεις. Βάλτε, λοιπόν, στη φράση «δηµό-
σια σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης» τη λέξη «Θράκης» -µία λέξη είναι- καθώς και «µουσουλµα-
νικά ιεροσπουδαστήρια της Θράκης», για να τελειώνουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πάντως το

χρόνο σας τον πήρατε, κύριε Καπερνάρο, και να µην κάνετε πα-
ράπονα στο Προεδρείο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κανένα παράπονο δεν έκανα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, οι ευχαρι-

στίες είναι δεκτές, αλλά να µην ξεχνάτε. 
Ευχαριστώ, κύριε Καπερνάρο. 
Ορίστε, κύριε Κουράκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν λείπατε είχα υποβάλει ένα ερώτηµα προς

εσάς και δεν πήρα απάντηση από τον κύριο Υφυπουργό -καλώς
ή κακώς, δεν έχει σηµασία. Μας διαβεβαιώσατε το πρωί προς
πολύ µεγάλη ικανοποίηση ηµών, των  ενδιαφεροµένων, ότι δεν
θα απολυθεί κανένας από τους διαθεσίµους των καθηγητών της
µέσης εκπαίδευσης. Είπα ότι επειδή τελειώνουν οι προκηρύξεις

και αναµένεται κάποιοι εξ αυτών να µείνουν στο κενό –υπολογί-
ζεται ότι δεν θα απορροφηθούν όλοι, θα είναι γύρω στους δια-
κόσιους και µαζί µε τους ογδόντα πέντε φτάνουν τα τριακόσια
περίπου άτοµα- θα πρέπει να υπάρξει µία νοµοθετική ρύθµιση
ώστε να καταστεί δυνατόν να επαναπροκηρυχθούν και να απορ-
ροφηθούν όλοι. Παρακάλεσα εάν µπορείτε να δεσµευτείτε ότι
µε το νοµοσχέδιο που θα έρθει την επόµενη εβδοµάδα για τα
Θρησκευτικά θα υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση, ώστε κανένας να
µην απολυθεί. Θα ήθελα να µου πείτε πώς τοποθετείστε επ’
αυτού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Καπερνάρε, δεν έχω αντίρρηση να µπει ο προσδιο-
ρισµός «Θράκης».

Παρέλειψα να απαντήσω στον κ. Αµανατίδη σε κάτι.
Είπε –και πολύ σωστά- ότι πρέπει να δούµε λιγάκι το πειθαρ-

χικό των εκπαιδευτικών. Είναι απολύτως αναγκαίο να το κάνουµε
αυτό. Εδώ και ενάµιση, περίπου, µήνα έχω αναθέσει σε δύο νο-
µικούς συµβούλους στο Υπουργείο να επιχειρήσουν τη διάκριση
εκείνων των πειθαρχικών αδικηµάτων, που καλά κάνουν και θέ-
τουν το δηµόσιο υπάλληλο σε αργία, και εκείνων που αδίκως
οδηγούν σε θέση σε αργία. Άλλο είναι ένας φίλερις άνθρωπος,
που κάθε µέρα τσακώνεται στο χώρο της δουλειάς του µε τους
µαθητές του ή στο δρόµο, και άλλο ένας που είπε µία κουβέντα
επειδή καθυβρίστηκε. Και οι δύο έχουν την ίδια µεταχείριση. Πρέ-
πει να βάλουµε µία τοµή. Δεν είναι εύκολη νοµική δουλειά. Είναι
πολύ δύσκολη νοµική δουλειά. Πρέπει, όµως, να τη φέρουµε σε
πέρας και όχι αργά. Σε ένα, δηλαδή, από τα επόµενα –ή στο επό-
µενο ή στο µεθεπόµενο- σχέδια νόµου πρέπει αυτό να το έχουµε
τελειώσει. Έχετε απόλυτο δίκιο. Είστε εκπαιδευτικός και το ξέ-
ρετε αυτό. 

Σε ό,τι αφορά την τοποθέτηση του κ. Κουράκη θα ήθελα να
πω το εξής: Είπα το πρωί –νοµίζω ότι το κάλυψα, αλλά να το ξα-
ναπώ- ότι είχε συµφωνηθεί από αυτούς που απελύθησαν από τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, τα ΕΠΑΛ, µε τις προκηρύξεις που
θα γίνουν να δηλώσουν την προτίµησή τους και να πάρουν θέ-
σεις, αλλά όπως εξελίσσεται αυτή η διαδικασία δηµιουργεί προ-
βλήµατα και εµπλοκές. Δεν είναι σίγουρο ότι χρειάζεται νοµο-
θετική παρέµβαση. Ίσως χρειάζεται µία διευθέτηση των θεµάτων
που προκύπτουν από την εφαρµογή των προκηρύξεων. Κύριε συ-
νάδελφε, αυτό το θέµα εµφανίζει µία τεχνική όψη που µου είναι
πολλές φορές δύσκολο να την κατανοήσω. Μιλάω µε τους εν-
διαφεροµένους εκπαιδευτικούς, αυτούς που είναι σε διαθεσιµό-
τητα -είναι πολύ στενόχωρη η θέση µου- και ό,τι µου λένε µου
φαίνεται σωστό. Μετά όµως όταν µιλάω µε την υπηρεσία, που
λέει άλλα πράγµατα, και αυτά σωστά µου φαίνονται. Τους είπα
ότι πρέπει επιτέλους να συνεδριάσουµε όλοι µαζί. Αυτό θα γίνει
αυτήν την Παρασκευή το µεσηµέρι για να δούµε µε ποιον ακρι-
βώς τρόπο, σε συνεργασία και µε το Υπουργείο Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και µε το ΑΣΕΠ, θα αποφύγουµε τα λάθη. Θεωρώ
ότι η κύρια ευθύνη βαραίνει εµάς και όχι το Υπουργείο Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης. Εµείς είµαστε το Υπουργείο που εποπτεύει
τα θέµατα των εκπαιδευτικών. Άρα, εάν γίνει κάποιο λάθος που
θα καταλήξει σε ανεπιθύµητο αποτέλεσµα, εµείς θα φταίµε. Επο-
µένως, για να εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα να αποφύγουµε
τα λάθη, την Παρασκευή το µεσηµέρι θα γίνει αυτή η συνάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρία Ξουλί-

δου, δεν υπάρχει άλλος χρόνος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Ίδρυ-
ση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία
και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Ίδρυση
και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Παρών. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το
άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1751 και ειδικό 198, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1751 και ειδικό 198 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1774 και ειδικό 202, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1774 και ειδικό 202 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1776 και ειδικό 203, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1776 και ειδικό 203 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1782 και ειδικό 204 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1782 και ειδικό 204 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1789 και ειδικό 206, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1789 και ειδικό 206 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1790 και ειδικό 207 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Δεκτή.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1790 και ειδικό 207 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
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σκευµάτων «Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτι-
κής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο
σύνολο; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ερωτάται το

Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων «Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτι-
κής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτικής για
την Παιδεία και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Συµβούλιο Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία (ΣΕΠΟΠ)

1. Συνιστάται  στο Υπουργείο Παιδείας και  Θρησκευµάτων
συµβουλευτικό όργανο  του Υπουργού µε την επωνυµία  Συµβού-
λιο Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία (ΣΕΠΟΠ) το οποίο υπάγε-
ται απευθείας στον Υπουργό.

2. Μέλη του  ΣΕΠΟΠ είναι όλοι όσοι έχουν  διατελέσει Υπουρ-
γοί µε αρµοδιότητα  την Παιδεία.

3. Πρόεδρος  του ΣΕΠΟΠ είναι ο εκάστοτε  Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων.

4. Η συµµετοχή των προαναφερθέντων προσώπων στο
ΣΕΠΟΠ είναι οικειοθελής. Τα µέλη του ΣΕΠΟΠ δεν λαµβάνουν
οποιαδήποτε αµοιβή ή αποζηµίωση για τη συµµετοχή τους σε
αυτό.

Άρθρο 2
Αποστολή του ΣΕΠΟΠ

1. Το  ΣΕΠΟΠ  είναι άτυπο συµβουλευτικό όργανο  του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Σκοπός του ΣΕΠΟΠ είναι η
υποστήριξη του Υπουργείου στην άσκηση της πολιτικής για την
παιδεία. Στις αρµοδιότητες του ΣΕΠΟΠ συµπεριλαµβάνεται η
διατύπωση γνώµης ή παροχή συµβουλής για την αξιολόγηση της
ασκούµενης  πολιτικής στην  εκπαίδευση, όσο και στη διαµόρ-
φωση και εφαρµογή νέων πολιτικών.

2. Το ΣΕΠΟΠ  εκφράζει γνώµη για την ασκούµενη  πολιτική σε
όλο το φάσµα  της εκπαίδευσης και προτείνει  θέσεις για τον
τρόπο εφαρµογής  της, γνωµοδοτεί για τις προτεραιότητες, τους
στόχους, τα αναµενόµενα αποτελέσµατα και τις απαιτούµενες
δράσεις.

Άρθρο 3
Οργάνωση - Λειτουργία

1. Το ΣΕΠΟΠ  συγκαλείται από τον Υπουργό  Παιδείας και
Θρησκευµάτων τακτικά  δύο (2) φορές το χρόνο και εκτάκτως
όποτε κριθεί αναγκαίο.

2. Καθήκοντα  γραµµατέα του ΣΕΠΟΠ ασκεί ο Γενικός Γραµ-
µατέας του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Ο Γραµ-
µατέας του ΣΕΠΟΠ είναι αρµόδιος ιδίως για την πρόσκληση των
µελών του ΣΕΠΟΠ, την κοινοποίηση των θεµάτων της ηµερήσιας
διάταξης και την τήρηση πρακτικών συνεδριάσεων.

3. Η γραµµατειακή και διοικητική υποστήριξη  του ΣΕΠΟΠ ανα-
τίθεται µε πράξη του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων σε υπαλλήλους που υπηρετούν στο
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, παράλληλα µε την
άσκηση των κύριων καθηκόντων τους.

4. Για τη  λειτουργία του ΣΕΠΟΠ δεν επιτρέπεται  οποιαδήποτε
δαπάνη που να  βαρύνει τον Κρατικό Προϋπολογισµό.

Άρθρο 4
Επιπλέον µοριοδότηση µόνιµων εκπαιδευτικών

που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες
σχολικές µονάδες

Μετά το άρθρο 4 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) προστίθεται άρθρο
4Α ως ακολούθως:

«Άρθρο 4Α
Επιπλέον µοριοδότηση µόνιµων εκπαιδευτικών

που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες
σχολικές µονάδες

1. Από το  σχολικό έτος 2014-2015 ο χρόνος πραγµατικής  εκ-
παιδευτικής υπηρεσίας µόνιµων  εκπαιδευτικών που διανύεται
σε δηµόσιες σχολικές µονάδες, οι οποίες κατά τις οικείες διατά-
ξεις ανήκουν στις κατηγορίες µοριοδότησης Θ’ και Ι’ για την
πρωτοβάθµια εκπαίδευση, ΙΑ’και ΙΒ’ για τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακαδηµία και στην Πα-
τµιάδα Εκκλησιαστική Σχολή, που αναφέρονται στην παρ. 8 του
άρθρου 16 του π.δ. 50/1996 (Α’ 45),  υπολογίζεται στο διπλάσιο
για τον προσδιορισµό των µονάδων συνθηκών διαβίωσης, εφό-
σον έχει διαρκέσει τουλάχιστον δύο (2) διδακτικά έτη.

2. Αν διαπιστωθεί  αδυναµία κάλυψης των οργανικών κενών
των σχολικών µονάδων των ανωτέρω κατηγοριών κατά τις γενι-
κές διατάξεις, γίνονται δεκτές αιτήσεις εκπαιδευτικών για διορι-
σµό στις εν λόγω σχολικές µονάδες, κατά τη σειρά κατάταξής
τους στους ισχύοντες πίνακες.

3. Οι εκπαιδευτικοί  που διορίζονται σε εφαρµογή των προβλέ-
ψεων του άρθρου αυτού, δεσµεύονται να υπηρετήσουν στις οι-
κείες σχολικές µονάδες επί µία τουλάχιστον συνεχή διετία.
Απαγορεύεται απόλυτα και για οποιονδήποτε λόγο η απόσπαση,
µετάθεση, µετάταξη ή µετακίνησή τους από τις µονάδες αυτές
κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα.

Για το σχολικό έτος 2014-2015, δηµόσιες σχολικές µονάδες
της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίες δεν εντάσσονται στις
κατηγορίες µοριοδότησης Θ' και Ι’ της οικείας βαθµίδας, αλλά η
πλησιέστερη σε αυτές σχολική µονάδα δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης ανήκει στην κατηγορία µοριοδότησης ΙΑ' ή IB', αυτοδι-
καίως εντάσσονται: α. στην κατηγορία Θ', σε περίπτωση που η
πλησιέστερη σχολική µονάδα ανήκει στην κατηγορία ΙΑ' και β.
στην κατηγορία Ι’, σε περίπτωση που η πλησιέστερη σχολική µο-
νάδα ανήκει στην κατηγορία ΙΒ’.

4. Με απόφαση  του Υπουργού Παιδείας και  Θρησκευµάτων
ρυθµίζονται οι  λεπτοµέρειες για την εφαρµογή  των διατάξεων
του παρόντος  άρθρου.

Άρθρο 5
Επιπλέον µοριοδότηση  αναπληρωτών εκπαιδευτικών που

υπηρετούν  σε αποµακρυσµένες σχολικές µονάδες

Μετά το άρθρο 5 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) προστίθεται άρθρο
5Α ως ακολούθως:

«Άρθρο 5Α
Επιπλέον µοριοδότηση  αναπληρωτών εκπαιδευτικών που υπη-

ρετούν  σε αποµακρυσµένες σχολικές µονάδες

1. Από το  σχολικό έτος 2014-2015 ο χρόνος πραγµατικής εκ-
παιδευτικής υπηρεσίας αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευ-
τικών που διανύεται σε δηµόσιες σχολικές µονάδες, οι οποίες
κατά τις οικείες διατάξεις ανήκουν στις κατηγορίες µοριοδότη-
σης Θ’ και Ι’ για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, ΙΑ’ και ΙΒ’ για τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακα-
δηµία και στην Πατµιάδα Εκκλησιαστική Σχολή, που αναφέρονται
στην παρ. 8 του άρθρου 16 του π.δ. 50/1996 υπολογίζεται στο
διπλάσιο για τη διαµόρφωση των τελικών πινάκων κατάταξης των
εκπαιδευτικών, που προβλέπονται στο άρθρο 3. Η εν λόγω υπη-
ρεσία υπολογίζεται στο διπλάσιο και για τον προσδιορισµό των
µονάδων συνθηκών διαβίωσης.

2. Αν διαπιστωθεί  αδυναµία κάλυψης των λειτουργικών  κενών
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των σχολικών µονάδων  των ανωτέρω κατηγοριών κατά  τις γενι-
κές διατάξεις, γίνονται δεκτές αιτήσεις εκπαιδευτικών για πρόσ-
ληψη στις εν λόγω σχολικές µονάδες, κατά τη σειρά κατάταξής
τους στους ισχύοντες πίνακες.

3. Με απόφαση  του Υπουργού Παιδείας και  Θρησκευµάτων
ρυθµίζονται οι  λεπτοµέρειες για την εφαρµογή  των διατάξεων
του παρόντος άρθρου.

Για το σχολικό έτος 2014-2015, δηµόσιες σχολικές µονάδες
της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίες δεν εντάσσονται στις
κατηγορίες µοριοδότησης Θ' και I' της οικείας βαθµίδας, αλλά η
πλησιέστερη σε αυτές σχολική µονάδα δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης ανήκει στην κατηγορία µοριοδότησης ΙΑ' ή IB', αυτοδι-
καίως εντάσσονται: α. στην κατηγορία Θ', σε περίπτωση που η
πλησιέστερη σχολική µονάδα ανήκει στην κατηγορία ΙΑ' και β.
στην κατηγορία Ι’, σε περίπτωση που η πλησιέστερη σχολική µο-
νάδα ανήκει στην κατηγορία IB'.

4. Η διανυθείσα  από 1.9.2012 και εντεύθεν υπηρεσία  των ανα-
πληρωτών εκπαιδευτικών  προσµετράται. Οι ενιαίοι πίνακες  ανα-
πληρωτών εκπαιδευτικών τροφοδοτούνται  από το ανωτέρω
χρονικό διάστηµα  µε τα στοιχεία προϋπηρεσίας  από το σχολικό
έτος 2015-2016.

Άρθρο 6
Θέµατα Ιεροδιδασκάλων Ισλαµικής Θρησκείας

1. Μετά το  τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του  άρθρου 36 του ν.
3536/2007 (Α’ 42), όπως αυτή  ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο
ως εξής:

«Επίσης, οι Ιεροδιδάσκαλοι µπορούν, εφόσον το επιθυµούν,
κατόπιν σχετικής απόφασης του Περιφερειακού Διευθυντή Εκ-
παίδευσης Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης, να διδάσκουν µα-
θήµατα θρησκευτικής µουσουλµανικής εξειδίκευσης, καθώς και
την αραβική γλώσσα στα µουσουλµανικά Ιεροσπουδαστήρια της
Θράκης, εφόσον έχουν τα αναγκαία τυπικά και ουσιαστικά προ-
σόντα, έστω και αν δεν κατέχουν παιδαγωγική και διδακτική
επάρκεια.»

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 3536/2007, προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Τα θέµατα σχετικά µε την επιλογή των Ιεροδιδασκάλων που
θα διδάξουν στα µουσουλµανικά Ιεροσπουδαστήρια της Θράκης
τα µαθήµατα θρησκευτικής µουσουλµανικής εξειδίκευσης, ο κα-
θορισµός των µαθηµάτων, η διδασκαλία και γενικώς όλες οι ανα-
γκαίες λεπτοµέρειες, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Παιδείας και Θρησκευµάτων, κατόπιν εισήγησης του Περιφερει-
ακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης.»

2. Στο τέλος  του δευτέρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
36 του ν. 3536/2007 προστίθεται  η φράση «ή απόφοιτοι της
Ε.Π.Α.Θ. που έχουν εµπειρία διδασκαλίας  του Κορανίου.»

3. Το τρίτο  εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 37 του ν. 3536/2007
αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση που ο Ιεροδιδάσκαλος αποδεχθεί να προσφέ-
ρει τις υπηρεσίες του σε σχολείο ή σε µουσουλµανικό Ιεροσπου-
δαστήριο της Θράκης, σύµφωνα µε την πρώτη παράγραφο του
προηγούµενου άρθρου, τεκµαίρεται ότι τροποποιείται ανάλογα
η σύµβαση εργασίας µε σύµφωνη γνώµη και των δύο µερών, µε
αντίστοιχη µείωση της απασχόλησής του στα τεµένη όπου τοπο-
θετήθηκε.»

4. Tο τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 3536/2007
αντικαθίσταται ως εξής:

«Ιεροδιδάσκαλοι που παρέχουν τις υπηρεσίες τους σε δηµόσια
σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
καθώς και µουσουλµανικά ιεροσπουδαστήρια της Θράκης, σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία της πρώτης παραγράφου του προηγού-
µενου άρθρου δεν θεωρείται ότι παρέχουν πρόσθετες υπηρεσίες
πέραν των συµβατικών, ούτε δικαιούνται πρόσθετης αµοιβής.»

5. Μετά την  παρ. 4  του άρθρου 37 του ν. 3536/2007  προστί-
θεται νέα παράγραφος 5 ως  εξής:

«5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Οικονοµικών και Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης, και κατά παρέκκλιση της παραγρά-

φου 1, µπορεί να παρατείνεται µονοµερώς η ισχύς της σύµβασης
εργασίας των υπηρετούντων µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου ιεροδιδασκάλων. Οι συµβάσεις που παρατείνον-
ται, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, λήγουν αυτόµατα,
χωρίς άλλη διατύπωση και χωρίς κανένα δικαίωµα αποζηµίωσης,
από την ηµεροµηνία έκδοσης της υπουργικής απόφασης περί
πρόσληψης των επιτυχόντων που έχουν επιλεγεί κατόπιν της δη-
µόσιας προκηρύξεως, θεωρούµενης της ηµεροµηνίας αυτής και
ως συµβατική ηµεροµηνία λήξεως της ισχύος τους. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, η παράταση, που προβλέπεται στην παράγραφο αυτή,
δεν µπορεί να υπερβαίνει τους εννέα (9) µήνες.»

6. H περίπτωση γ’ του άρθρου 38 του ν. 3536/2007, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) ένα µέλος Δ.Ε.Π. ειδικευµένο στις ισλαµικές σπουδές ή
έναν πτυχιούχο Α.Ε.Ι. συναφούς γνωστικού αντικειµένου ή έναν
απόφοιτο της ΕΠΑΘ, µε τον αναπληρωτή του.»

7. Οι συµβάσεις  των ιεροδιδασκάλων που καταρτίστηκαν
εντός του έτους 2013 συνεχίζουν να ισχύουν και µετά τη πάροδο
των εννέα (9) µηνών, κατά τα λοιπά ισχύουν τα οριζόµενα της
παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 3536/2007. Η παρούσα παράγρα-
φος ισχύει από την 30.7.2014.

Άρθρο 7
Διευκόλυνση πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία

στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα

Η διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 3794/2009 (Α’ 156)
καταργείται.

Άρθρο 8

Στο τέλος του άρθρου 9 του ν. 3848/2010 «Αναβάθµιση του
ρόλου του εκπαιδευτικού - Καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και
αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοιπές διατάξεις» (Α’ 71) προ-
στίθεται παράγραφος 15 ως εξής:

«15. Για το σχολικό έτος 2014-2015 µπορούν να προσλαµβά-
νονται ως αναπληρωτές εκπαιδευτικοί στη Γενική Εκπαίδευση,
σε ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%) κατά προτεραιότητα σε κάθε
κλάδο και ειδικότητα, άτοµα που είναι ικανά για εκπαιδευτικό
έργο, σύµφωνα µε το ν. 3528/2007 «Κύρωση του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων Ν.Π.Δ.Δ.»  (Α’26) και έχουν αναπηρία σε ποσοστό εξήντα
επτά τοις εκατό (67%) και άνω, η οποία βεβαιώνεται µε πιστοποι-
ητικό του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) του ν.
3863/2010 (Α’115) και δεν συµπεριλαµβάνει παθήσεις ψυχικών
διαταραχών σε οποιοδήποτε ποσοστό. Οι εκπαιδευτικοί αυτοί
δεν µπορούν να τοποθετούνται σε ποσοστό άνω του δεκαπέντε
τοις εκατό (15%) ανά σχολική µονάδα. Η παρούσα παράγραφος
ισχύει από την 1.5.2015.»

Άρθρο 9
Ρύθµιση θεµάτων διαγραφών φοιτητών

Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 9 του άρθρου 80 του ν.
4009/2011 (A’ 195) προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: «Εξαι-
ρούνται και θεωρείται, ότι έχουν απωλέσει αυτοδίκαια τη φοιτη-
τική ιδιότητά τους στις 30.4.2015, όσοι φοιτητές οφείλουν µόνο
διπλωµατική ή πτυχιακή εργασία ή πρακτική άσκηση ή συµµετεί-
χαν σε εξετάσεις ή είχαν κάνει δήλωση µαθηµάτων σε τουλάχι-
στον µία εξεταστική περίοδο κατά τα ακαδηµαϊκά έτη 2012-2013
και 2013 -2014, δικαιούµενοι να εξεταστούν σε όλα τα µαθήµατα
στις εξεταστικές περιόδους Σεπτεµβρίου 2014 και Φεβρουάριου
2015. Το εδάφιο αυτό ισχύει από 31.8.2014».

Άρθρο 10
Ρυθµίσεις θεµάτων ΕΠΑ.Λ. και ΕΠΑ.Σ.

1. Η διάταξη της παρ. 5 του άρθρου 82 του ν. 4172/2013 (Α’
167) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«5. Για τα σχολικά έτη 2014-2015 και 2015-2016 και για την
ολοκλήρωση της φοίτησης στις ειδικότητες της Β’ τάξης ΕΠΑ.Σ.,
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Γ’ τάξης ΕΠΑ.Λ. και Δ’ τάξης εσπερινού ΕΠΑ.Λ., µπορεί να προσ-
λαµβάνεται ωροµίσθιο προσωπικό από τις καταργούµενες ειδι-
κότητες του παρόντος άρθρου».

2. Η διάταξη της παρ. 6 του άρθρου 46 του ν. 4186/2013 (Α’
193) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«6. Το εξαιρούµενο της διαθεσιµότητας, κατά τις διατάξεις του
άρθρου 82 του ν. 4172/2013, εκπαιδευτικό προσωπικό των εκεί
καταργούµενων ειδικοτήτων διατίθεται για παροχή εκπαιδευτι-
κού έργου στα ΕΠΑ.Λ. και ΕΠΑ.Σ. εντός της ίδιας Διεύθυνσης
στην οποία έχουν µεταταχθεί για τα σχολικά έτη 2014-2015 και
2015-2016. Η τοποθέτηση πραγµατοποιείται µε απόφαση του οι-
κείου Περιφερειακού Διευθυντή.»

3. Η διάταξη της παρ. 20 του άρθρου 45 του  ν. 4264/2014 (Α’
118) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«20. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
κατά τα σχολικά έτη 2014-2015 και 2015-2016 και προκειµένου
για την οµαλή διεξαγωγή των προαγωγικών, απολυτηρίων και πα-
νελλαδικών εξετάσεων στα ΕΠΑ.Λ. και τις ΕΠΑ.Σ. δύναται να δια-
τίθεται ο αναγκαίος αριθµός εκπαιδευτικών των ειδικοτήτων του
άρθρου 82 του ν. 4172/2013 της µη τυπικής εκπαίδευσης στην
τυπική εκπαίδευση.»

4. Προστίθεται παράγραφος 12 στο άρθρο 82 του ν. 4172/
2013 ως ακολούθως:

«12. Μαθητές οι οποίοι κατά το σχολικό έτος 2013-2014 φοί-
τησαν στη Γ' τάξη ηµερήσιου Επαγγελµατικού Λυκείου, στη Γ'
τάξη εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου και στη Β' τάξη Επαγ-
γελµατικής Σχολής, ειδικοτήτων που καταργήθηκαν µε την πα-
ράγραφο 1 του παρόντος, οι οποίοι έχουν απορριφθεί λόγω
ανεπαρκούς φοίτησης, δύνανται να προσέλθουν σε ολική προ-
φορική και γραπτή εξέταση κατά την εξεταστική περίοδο Σεπτεµ-
βρίου 2014, Φεβρουάριου 2015 και Μαΐου -Ιουνίου 2015. Για τους
µαθητές των ΕΠΑ.Σ. η εξέταση Φεβρουάριου 2015 και Μαΐου -
Ιουνίου 2015 διενεργείται σε ΕΠΑ.Λ. που ορίζονται µε απόφαση
του οικείου Διευθυντή εκπαίδευσης. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζονται ο χρόνος και οι διαδι-
κασίες των προφορικών και γραπτών εξετάσεων.»

5. Η παρ. 4 του άρθρου 46 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«4. Η λειτουργία της Α' Τάξης των δηµοσίων ΕΠΑ.Σ. του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων παύει το σχολικό έτος
2012-2013. Η λειτουργία της Β' Τάξης των δηµοσίων ΕΠΑ.Σ. του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων παύει το σχολικό έτος
2013-2014. Οι δηµόσιες ΕΠΑ.Σ. του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων καταργούνται τη 15η Σεπτεµβρίου 2014 και οι
υπόλοιπες ΕΠΑ.Σ. καταργούνται τη 15η Σεπτεµβρίου 2015. Η διά-
ταξη του άρθρου 51 του ν. 4262/2014 εξακολουθεί να ισχύει.»

6. Η παρ. 5 του άρθρου 46 του ν. 4186/2013 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«5. Το εκπαιδευτικό προσωπικό των ΕΠΑ.Σ. του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων εντάσσεται οργανικά αυτοδικαίως
στο εκπαιδευτικό προσωπικό των, εντός της ίδιας Διεύθυνσης,
ΕΠΑ.Λ.. Η διάθεση του απαραίτητου εκπαιδευτικού προσωπικού
στη Β' Τάξη ΕΠΑ.Σ., µε σκοπό την ολοκλήρωσή της, πραγµατο-
ποιείται µε απόφαση του Διευθυντή του οικείου ΕΠΑ.Λ.. Οι εκ-
παιδευτικοί αυτοί λογίζεται ότι τοποθετήθηκαν στο ΕΠΑ.Λ. από
την ηµεροµηνία της οργανικής τοποθέτησής τους στην καταρ-
γούµενη ΕΠΑ.Σ.. Αν η τοποθέτηση γίνεται σε ΕΠΑ.Λ. της ίδιας
οµάδας σχολείων, κατά την έννοια του άρθρου 5  του π.δ.
50/1996, αυτή ανατρέχει στο χρόνο της µε οποιονδήποτε τρόπο
αρχικής οργανικής τοποθέτησής τους σε ΤΕ.Λ. ΤΕ.Σ. Ε.Π.Λ. ή
Τ.Ε.Ε. από τη µετατροπή ή την κατάργηση των οποίων προέκυψε
η καταργούµενη ΕΠΑ.Σ..»

Άρθρο 11
Ρύθµιση θεµάτων ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων

Η παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 682/1977 (Α’ 244) αντικαθίστα-
ται ως ακολούθως:

«4. Οι κτιριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο των λοιπών υπο-
δοµών των ιδιωτικών σχολείων δύναται να αξιοποιούνται σε χρό-
νους εκτός διδακτικού ωραρίου ή και διδακτικών ηµερών, για την

παροχή υπηρεσιών µορφωτικού, επιµορφωτικού, πολιτιστικού,
ψυχαγωγικού ή αθλητικού σκοπού ή σκοπού φιλοξενίας, εφόσον
οι υπηρεσίες αυτές δεν αντίκεινται στη φύση της εκπαίδευσης
και στο χαρακτήρα του σχολείου και διασφαλίζεται η προσή-
κουσα παροχή υπηρεσιών γενικής εκπαίδευσης. Η άσκηση των
ως άνω υπηρεσιών δύναται να γίνεται από τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που έχουν άδεια λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων. Οι
κτιριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο των λοιπών υποδοµών
των ιδιωτικών σχολείων δύνανται να αξιοποιούνται σε χρόνους
εκτός διδακτικών ηµερών για τη διαµονή και φιλοξενία νέων έως
25 ετών, καθώς και των συνοδών τους µε σκοπό την παροχή σε
αυτούς καταλύµατος και την παράλληλη διοργάνωση εκπαιδευ-
τικών, ψυχαγωγικών ή αθλητικών δραστηριοτήτων. Με απόφαση
του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζονται οι όροι
για τη διαµονή, η µετατροπή των κτιριακών υποδοµών για τη δια-
µονή, οι όροι και οι προϋποθέσεις που θα πρέπει να πληρούνται
και το χρονικό διάστηµα της διαµονής.»

Άρθρο 12
Ρύθµιση θεµάτων επαγγελµατικής κατάρτισης 

και εκπαίδευσης

1. Η παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) αντικαθί-
σταται  ως ακολούθως:

«1. Καθιερώνονται οι ακόλουθοι τίτλοι επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης: α. Πτυχίο Επαγγελµατικής Ειδικότητας,
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, επιπέδου 3, που χορηγείται στους
αποφοίτους των Σχολών Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Ε.Κ.)
µετά από πιστοποίηση, β. Απολυτήριο Γενικού Λυκείου επιπέδου
4, που χορηγείται στους αποφοίτους των Γενικών Λυκείων
(ΓΕ.Λ.), γ. Απολυτήριο Επαγγελµατικού Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.) επιπέ-
δου 4 (ισότιµο µε το Απολυτήριο Γενικού Λυκείου), που χορηγεί-
ται στους αποφοίτους της Γ' Τάξης των Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.) µετά από ενδοσχολικές εξετάσεις, δ. Πτυχίο Επαγγελ-
µατικής Ειδικότητας, Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, επιπέδου 4,
που χορηγείται στους αποφοίτους της Γ' Τάξης των Επαγγελµα-
τικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) µετά από ενδοσχολικές εξετάσεις, ε. Πτυ-
χίο Επαγγελµατικής Ειδικότητας, Εκπαίδευσης και Κατάρτισης,
επιπέδου 5, που χορηγείται στους αποφοίτους της Τάξης Μαθη-
τείας των ΕΠΑ.Λ. µετά από πιστοποίηση, στ. Δίπλωµα Επαγγελ-
µατικής Ειδικότητας, Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, επιπέδου 5,
που χορηγείται στους αποφοίτους Ι.Ε.Κ. µετά από πιστοποίηση,
ζ. Βεβαίωση Επάρκειας, που χορηγείται σε επαγγελµατίες οι
οποίοι παρακολουθούν σε Κέντρο Δια Βίου Μάθησης πρό-
γραµµα Συνεχιζόµενης Επαγγελµατικής Κατάρτισης συµβατό µε
το εκάστοτε ισχύον επαγγελµατικό περίγραµµα, προκειµένου να
εκσυγχρονίσουν ή αναβαθµίσουν γνώσεις, ικανότητες και δεξιό-
τητες του επαγγέλµατος.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«2. Για τον καθορισµό των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
κατόχων τίτλων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
επιπέδου 5, ειδικότητας Πλοιάρχων και των Μηχανικών Εµπορι-
κού Ναυτικού, εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν.δ. 187/1973 (Α’
261).»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ρυθµίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις, µε τις
οποίες παρέχεται πιστοποίηση επαγγελµατικής κατάρτισης για
τους αποφοίτους παλαιού τύπου επαγγελµατικών σχολών (κα-
τώτερες τεχνικές σχολές, µέσες σχολές εργοδηγών κ.λπ.). Με
όµοια απόφαση ρυθµίζονται οι όροι και η διαδικασία, µε τους
οποίους πιστοποιείται η επαγγελµατική εµπειρία επαγγελµατιών,
που δεν διαθέτουν αναγνωρισµένο επαγγελµατικό τίτλο και η αν-
τιστοίχιση της πιστοποίησης της επαγγελµατικής εµπειρίας
επαγγελµατιών µε τους τίτλους επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης του παρόντος άρθρου.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:
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«5. Οι απόφοιτοι των φορέων της παραγράφου 1 του άρθρου
17, εκτός του Κ.Δ.Β.Μ. και του Κολλεγίου, είναι δυνατόν, εφόσον
το επιθυµούν να συµµετάσχουν στις εξετάσεις πιστοποίησης αρ-
χικής επαγγελµατικής κατάρτισης, οι οποίες διεξάγονται από τον
Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµατι-
κού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) σε χρόνο που ορίζεται από
τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.. Ο Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. κατά µόνας ή και σε συνεργα-
σία µε τα Επαγγελµατικά Επιµελητήρια ή και τις Επιστηµονικές
Ενώσεις αποτελεί το φορέα, που εφαρµόζει τις διαδικασίες πι-
στοποίησης προσόντων, για τη χορήγηση Πτυχίου ή Διπλώµατος
Ειδικότητας. Κατά περίπτωση, στην οργάνωση και διεξαγωγή
των εξετάσεων πιστοποίησης, δύνανται να συµµετέχουν και
Υπουργεία που χορηγούν αντίστοιχες άδειες ασκήσεως επαγ-
γέλµατος, για όσες ειδικότητες υπάρχει τέτοιου είδους απαί-
τηση. Οι επιτυχόντες στις εξετάσεις πιστοποίησης, παράλληλα
µε το προβλεπόµενο Πτυχίο ή Δίπλωµα ειδικότητας, αποκτούν
και την αντίστοιχη άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος, που προβλέ-
πεται από την κείµενη νοµοθεσία για το συγκεκριµένο επίπεδο
προσόντων. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων και Οικονοµικών που εκδίδεται µετά από εισήγηση
του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., βάσει προγραµµατικών συµφωνιών
του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. µε τα Επαγγελµατικά Επιµελητήρια ή και τις
επιστηµονικές ενώσεις, εφόσον αυτές οι συµφωνίες υπάρχουν,
και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζε-
ται ειδικά το σύστηµα πιστοποίησης αρχικής επαγγελµατικής κα-
τάρτισης όλων των ειδικοτήτων των αποφοίτων Σχολών
Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Ε.Κ.) και Ινστιτούτων Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.), στο οποίο περιλαµβάνονται οι όροι,
οι προϋποθέσεις και τα δικαιολογητικά συµµετοχής, ο χρόνος
διεξαγωγής και η διαδικασία των εξετάσεων, η οργανωτική δοµή,
ο τύπος των χορηγούµενων τίτλων και βεβαιώσεων, καθώς και
το ύψος και ο τρόπος καταβολής των εξέταστρων πιστοποίησης
και του ανταποδοτικού τέλους για την έκδοση του χορηγούµενου
τίτλου. Με την ίδια απόφαση συνιστάται στον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. Κεν-
τρική Εξεταστική Επιτροπή Πιστοποίησης Επαγγελµατικής Κα-
τάρτισης (Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ.), µε συµµετοχή µελών του διοικητικού
συµβουλίου, στελεχών του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ή και στελεχών, επιστη-
µόνων και εµπειρογνωµόνων του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα της
ηµεδαπής, εκπροσώπων Υπουργείων, επαγγελµατικών επιµελη-
τηρίων, επαγγελµατικών φορέων, κοινωνικών εταίρων, επιστηµο-
νικών ενώσεων για τη διενέργεια των εξετάσεων και την
εισήγηση στο Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. θεµάτων, που εµπίπτουν
στις αρµοδιότητές του και αφορούν στην πιστοποίηση της αρχι-
κής επαγγελµατικής κατάρτισης των αποφοίτων Σ.Ε.Κ. και Ι.Ε.Κ.,
συνιστώνται όργανα και επιτροπές πρόσκαιρου χαρακτήρα για
την υποβοήθηση του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. στη διενέργεια των εξετά-
σεων, των οποίων η συγκρότηση και ο ορισµός γίνεται µε από-
φαση του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., µετά από εισήγηση της
Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ. και καθορίζεται το ύψος, ο τρόπος και η διαδικασία
αποζηµίωσης όλων των ανωτέρω, ο τρόπος λειτουργίας τους,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό µε τα ανωτέρω ειδικότερο, τεχνικό
ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα θέµα που αφορά τις εξετάσεις πι-
στοποίησης της αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης των απο-
φοίτων Σ.Ε.Κ. και I.E.Κ.. Με όµοια απόφαση καθορίζεται το
σύστηµα πιστοποίησης της συνεχιζόµενης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης των αποφοίτων των Κέντρων Δια Βίου Μάθησης
(Κ.Δ.Β.Μ.), οι οποίοι παρακολουθούν πρόγραµµα Συνεχιζόµενης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης συµβατό µε το εκάστοτε ισχύον
επαγγελµατικό περίγραµµα, κατ’ αναλογία και µε βάση τα θέ-
µατα του εδαφίου ε’ της παρούσας παραγράφου, καθώς και ο
καθορισµός των θεµάτων των εξετάσεων πιστοποίησης Συνεχι-
ζόµενης Επαγγελµατικής Κατάρτισης, ανατίθεται δε στην
Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ. η διενέργεια των εξετάσεων πιστοποίησης του πα-
ρόντος εδαφίου, συνιστώνται όργανα και επιτροπές πρόσκαιρου
χαρακτήρα, που συγκροτούνται µε απόφαση του Δ.Σ. του
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. µετά από εισήγηση της Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ., καθορίζεται
ο τρόπος λειτουργίας τους, το ύψος, ο τρόπος και η διαδικασία
αποζηµίωσής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό µε τα ανωτέρω
ειδικότερο, τεχνικό ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα θέµα που
αφορά στις εξετάσεις πιστοποίησης της συνεχιζόµενης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης των αποφοίτων Κ.Δ.Β.Μ.. Με απόφαση του

Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία δεν δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως καθορίζεται η συγκρό-
τηση της Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ..»

5. Προστίθεται παράγραφος 7 στο άρθρο 47 του ν. 4186/2013
ως  ακολούθως:

«7. Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, όπου σε διατά-
ξεις της εκάστοτε κείµενης νοµοθεσίας αναφέρεται Απολυτήριο
Γενικού Λυκείου επιπέδου 3, νοείται επιπέδου 4, Απολυτήριο
Επαγγελµατικού Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.) επιπέδου 3, νοείται επιπέδου
4, Πτυχίο Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης επιπέδου 3, που χορηγείται στους αποφοίτους της Γ’
Τάξης των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.), νοείται επιπέδου
4, Πτυχίο Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης επιπέδου 4, που χορηγείται στους αποφοίτους της Τάξης
Μαθητείας των ΕΠΑ.Λ., νοείται επιπέδου 5 και Δίπλωµα Επαγ-
γελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρτισης επιπέδου
4, που χορηγείται στους αποφοίτους Ι.Ε.Κ., νοείται επιπέδου 5
και στους δικαιούχους χορηγούνται οι τίτλοι της παραγράφου 1
του άρθρου 25, όπως ισχύουν.»

6. Προστίθεται παράγραφος 5 στο άρθρο 38 του ν. 4186/2013
ως ακολούθως:

«5. Η ισχύς των πιστοποιητικών γνώσης χειρισµού Η/Υ που εκ-
δόθηκαν από τον Ο.Ε.Ε.Κ., από φορείς πιστοποιηµένους από τον
καταργηθέντα Ο.Ε.Ε.Κ. µέχρι και την ηµεροµηνία πιστοποίησής
τους και από φορείς πιστοποιηµένους από τον Ο.Ε.Ε.Κ., τον
Ε.Ο.Π.Π. και τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. µετά την ηµεροµηνία πιστοποί-
ησής τους είναι αόριστης διάρκειας. Η ισχύς της παρούσας διά-
ταξης αρχίζει από 30.6.2014.»

7. Η παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 3879/2010 (Α’ 163) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«2. Από 1.9.2015 η πιστοποιηµένη εκπαιδευτική επάρκεια απο-
τελεί προϋπόθεση προκειµένου εκπαιδευτής να µετάσχει σε χρη-
µατοδοτούµενο από δηµόσιους πόρους πρόγραµµα της µη
τυπικής εκπαίδευσης.»

Άρθρο 13
Ρύθµιση συγκρότησης υπηρεσιακών συµβουλίων 
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

1. Η περίπτωση  γ’ του άρθρου 5 του π.δ. 1/2003 (A’ 1) αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

«γ) έναν διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, που αναπλη-
ρώνεται από άλλον διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και σε
περίπτωση έλλειψης από διευθυντή σχολικής µονάδας πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε βαθµό τουλάχιστον Γ’».

2. Η περίπτωση  γ’ του άρθρου 6 του π.δ. 1/2003 (A’ 1) αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

«γ) έναν διευθυντή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που ανα-
πληρώνεται από άλλον διευθυντή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
και σε περίπτωση έλλειψης από διευθυντή σχολικής µονάδας
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε βαθµό τουλάχιστον Γ’».

3. Η παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) αντικαθί-
σταται  ως ακολούθως:

«2. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Π.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό
Διευθυντή Εκπαίδευσης υστέρα από εισήγηση του οικείου Διευ-
θυντή εκπαίδευσης και αποτελείται από: α) Τον διευθυντή πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης, που αναπληρώνεται από διευθυντή
σχολικής µονάδας. β) Δύο εκπαιδευτικούς µε τουλάχιστο βαθµό
Γ’ πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, που υπηρετούν σε οργανική
θέση στην περιφέρεια του οικείου Π.Υ.Σ.Π.Ε. και οι οποίοι επιλέ-
γονται µε τους αναπληρωτές τους µεταξύ των δεκαπέντε που
κατά την ηµεροµηνία συγκρότησης κατέχουν τη µεγαλύτερη
πραγµατική διοικητική υπηρεσία σε θέσεις διευθυντή πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, προϊσταµένου γραφείου πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης ή διευθυντή σχολικής µονάδας πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης. γ) Δύο τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκ-
παιδευτικών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης που αναπληρώνονται
από δύο αναπληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.»

4. Η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) αντικαθί-
σταται  ως ακολούθως:

«3. Το Περιφερειακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
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(Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό Διευθυντή Εκ-
παίδευσης υστέρα από εισήγηση του οικείου Διευθυντή εκπαί-
δευσης και αποτελείται από: α) Τον διευθυντή δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, που αναπληρώνεται από διευθυντή σχολικής µο-
νάδας. β) Δύο εκπαιδευτικούς µε τουλάχιστο βαθµό Γ’ δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης που υπηρετούν σε οργανική θέση στην
περιφέρεια του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε. και οι οποίοι επιλέγονται µε
τους αναπληρωτές τους µεταξύ των δεκαπέντε που κατά την
ηµεροµηνία συγκρότησης κατέχουν τη µεγαλύτερη πραγµατική
διοικητική υπηρεσία σε θέσεις διευθυντή δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, προϊσταµένου γραφείου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
ή διευθυντή σχολικής µονάδας δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. γ)
Δύο τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης που αναπληρώνονται από δύο ανα-
πληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.»

Άρθρο 14
Πλήρωση κενούµενων θέσεων σχολικών συµβούλων Πρωτο-

βάθµιας και Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 3848/ 2010 (Α’ 71)
προστίθενται εδάφια ως ακολούθως:

«Αν και µε τη διαδικασία αυτή δεν συµπληρωθούν οι κενές θέ-
σεις των σχολικών συµβούλων, καλούνται οι εγγεγραµµένοι
στους πίνακες επιλογής σχολικών συµβούλων όλων των περιφε-
ρειακών διευθύνσεων να υποβάλουν νέα δήλωση προτίµησης για
τις θέσεις που αποµένουν κενές. Η τοποθέτηση γίνεται κατά τη
σειρά των συνολικών αξιολογικών µονάδων και µε βάση τις δη-
λωθείσες προτιµήσεις.»

Άρθρο 15 
Διαδικασία Εξοµοίωσης Αποφοίτων της Ε.Π.Α.Θ. µε τους

πτυχιούχους Παιδαγωγικών Τµηµάτων Δηµοτικής Εκπαίδευ-
σης των Α.Ε.Ι.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων κα-
θορίζονται οι όροι, οι διαδικασίες, οι προϋποθέσεις και κάθε
άλλο συναφές και σχετικό θέµα για την εξοµοίωση των αποφοί-
των της Ειδικής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης
(Ε.Π.Α.Θ.) προς τους πτυχιούχους των Παιδαγωγικών Τµηµάτων
Δηµοτικής Εκπαίδευσης των Α.Ε.Ι..

Άρθρο 16 
Λήξη θητείας διευθυντών και υποδιευθυντών καταργούµε-

νων ΕΠΑ.Σ.

Στο άρθρο 46 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) η παράγραφος 7 αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«7. Η θητεία των διευθυντών και υποδιευθυντών των ΕΠΑ.Σ.
ισχύει έως τη 15η Σεπτεµβρίου 2014. Για τους διευθυντές και
υποδιευθυντές των καταργούµενων από 16 Σεπτεµβρίου 2014
Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑ.Σ.) εφαρµόζεται η παρ. 4 του άρ-
θρου 27 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) ως προς την τοποθέτησή τους
σε κενούµενες θέσεις διευθυντών Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.) ή Εργαστηριακών Κέντρων (Ε.Κ.), εφόσον καλύπτουν
τις προϋποθέσεις τοποθέτησης σε αυτά. Μέχρι 15 Σεπτεµβρίου
2014 όσοι επιλεγούν θα ασκούν παράλληλα και τα καθήκοντα
του διευθυντή της καταργούµενης Επαγγελµατικής Σχολής. Κα-
ταργούνται οι αποφάσεις τοποθέτησης σε κενούµενες ή κενές
θέσεις διευθυντών Επαγγελµατικών Λυκείων ή Εργαστηριακών
Κέντρων, οι οποίες εκδόθηκαν µετά τη λήξη του διδακτικού
έτους 2013-2014.»

Άρθρο 17
Ρύθµιση θεµάτων Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων

Η παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4235/2014 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Διορισµοί κληρικών των Ιερών Μητροπόλεων της Εκκλη-
σίας της Ελλάδος, της Εκκλησίας της Κρήτης και της Δωδεκα-
νήσου, οι οποίοι έλαβαν χώρα µέχρι το έτος 2010 και δεν

δηµοσιεύθηκαν εκ παραδροµής στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, παρότι οι κληρικοί ανέλαβαν καθήκοντα και µισθοδοτούν-
ται, επιτρέπεται να δηµοσιευθούν µε αναδροµική ισχύ από την
ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας µέχρι τις 31.12.2014. Η διά-
ταξη αυτή ισχύει από 11.8.2014.»

Άρθρο 18
Ρύθµιση είσπραξης πόρων των Ανώτατων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων

Η περίπτωση στ’ του άρθρου 59 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αν-
τικαθίσταται ως ακολούθως:

«στ) Ποσοστό επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου καθαρού
εισοδήµατος των καθηγητών που πηγάζει από την άσκηση ελευ-
θέριου επαγγέλµατος ή κάθε είδους έργου σύµφωνα µε το
άρθρο 23. Το κάθε φορά οφειλόµενο ποσό αποτελεί ενοχική
οφειλή των υπόχρεων προς τα Α.Ε.Ι.. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
η διαδικασία εισπράξεως ή συµψηφισµού του ποσού που περιέρ-
χεται στο Α.Ε.Ι., ο τρόπος και το είδος ρύθµισης της οφειλής, ο
αριθµός και το είδος των ρυθµιζοµένων δόσεων, η δυνατότητα
παρακράτησης του κάθε οφειλόµενου ποσού από τα αρµόδια
Α.Ε.Ι., καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα. Με
όµοια απόφαση είναι δυνατόν να τροποποιείται το ως άνω ποσο-
στό.»

Άρθρο 19
Χρηµατοδότηση από το εθνικό σκέλος του 

προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων των αναπληρωτών 

και ωροµισθίων εκπαιδευτικών

Επιτρέπεται η χρήση πόρων του εθνικού σκέλους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων για την πληρωµή αναπληρωτών και ωροµισθίων
εκπαιδευτικών συνολικού προϋπολογισµού σαράντα τριών εκα-
τοµµυρίων (43.000.000) ευρώ εκ των οποίων τα δεκαοκτώ εκα-
τοµµύρια (18.000.000) ευρώ θα βαρύνουν το έτος 2014 και το
υπόλοιπο ποσό των είκοσι πέντε εκατοµµύριων (25.000.000)
ευρώ το έτος 2015. Η διάταξη αυτή ισχύει από 1.9.2014.

Άρθρο 20

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 3329/2005 (Α’ 81), µετά
τις λέξεις «ΠΕ Κοινωνικής Εργασίας» προστίθενται οι λέξεις «και
ΠΕ Ιατρών».

2. Οι συµπεριλαµβανόµενοι του πίνακα τοποθετηθέντων της
Προκήρυξης 14863/ 2008 της Πρωτοβάθµιας Επιτροπής του άρ-
θρου 9 του ν. 2643/1998 του Νοµού Αττικής (αριθµ. πρακτικού
75/13.12.2011 Συνεδρίασης της Επιτροπής του άρθρου 9 του ν.
2643/1998) σύµφωνα µε την Προκήρυξη 10/7Κ/2000 (Α.Σ.Ε.Π.
329) διορίζονται σε κενές οργανικές θέσεις µόνιµου προσωπικού
αντίστοιχου κλάδου ή προσωποπαγείς θέσεις του Εθνικού Κέν-
τρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Ν.Π.Δ.Δ) που συνιστώνται για το
λόγο αυτό.

3. Δαπάνες του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, που πραγµατοποιήθηκαν κατά το προηγούµενο
και το τρέχον οικονοµικό έτος κατά παρέκκλιση των κειµένων
περί αναλήψεως υποχρεώσεων διατάξεων, δύναται κατ’ εξαί-
ρεση να πληρωθούν σε βάρος του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας τρέχοντος
οικονοµικού έτους, εφόσον καλύπτονται από τις εγγεγραµµένες
πιστώσεις του.

Η διάταξη του άρθρου 134 του ν. 4199/2013 (Α’ 216) αφορά
τις δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν τα έτη 2012, 2013 και 2014
µέχρι την έναρξη του παρόντος.

Άρθρο 21

To τελευταίο εδάφιο της δεύτερης παραγράφου του άρθρου
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38 του ν. 3762/2009 αντικαθίσταται ως εξής:
«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών,

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας η διάρκεια του προγράµµατος παρα-
τείνεται µέχρι 31.12.2016.»

Άρθρο 22

1. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 23 του ν. 3427/2005 προ-
στίθεται η φράση «, καθώς και για τα πρόσωπα της υποπερίπτω-
σης β’ της περίπτωσης στ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
4223/2013».

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 67 του ν. 4172/2013 προ-
στίθεται τρίτο εδάφιο που έχει ως εξής: «Δεν υποχρεούνται σε
υποβολή δήλωσης οι κεκαρµένοι µοναχοί για το καθαρό ποσό
της σύνταξης που καταβάλλεται σε αυτούς κατά το χρονικό διά-
στηµα που διατηρούν την ανωτέρω ιδιότητα εφόσον αυτό δεν
υπερβαίνει το ποσό των εννέα χιλιάδων πεντακοσίων (9.500)
ευρώ. Στην περίπτωση αυτή δεν εφαρµόζεται η παράγραφος 24
του άρθρου 72 του ανωτέρω νόµου.»

3. α. Στα πρόσωπα της παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 28/1931
«Περί Κώδικος των νόµων περί Τελών Χαρτοσήµου» (Α’ 239) προ-
στίθενται οι Ιερές Μονές του Αγίου Όρους.

β. Στις περιπτώσεις της εκµίσθωσης ακινήτων στις οποίες εκ-
µισθωτές είναι οι Ιερές Μονές του Αγίου Όρους το τέλος χαρτο-
σήµου των µισθωµάτων αποδίδεται από τον µισθωτή.

γ. Ως έναρξη ισχύος των υποπαραγράφων α’ και β’ του παρόν-
τος ορίζεται η 1η Ιανουαρίου 2014.

4. α. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 59 του ν.
4172/2013 προστίθεται νέο εδάφιο που έχει ως εξής: 

«Κατ’ εξαίρεση, τα πρόσωπα που παρέχουν πάσης φύσεως µι-
σθωτή εργασία στην Ιερά Κοινότητα, τις Ιερές Μονές του Αγίου
Όρους και τα εξαρτήµατα αυτών, υποχρεούνται τα ίδια στην
απόδοση του οφειλόµενου φόρου, απαλλασσοµένων των ανω-
τέρω νοµικών οντοτήτων από την υποχρέωση παρακράτησης και
απόδοσης του φόρου.»

β. Στο άρθρο 61 του ν. 4172/2013 προστίθεται παράγραφος 2
που έχει ως εξής: 

«Κατ’ εξαίρεση, για πληρωµές που διενεργούνται από την Ιερά
Κοινότητα, τις Ιερές Μονές του Αγίου Όρους και τα εξαρτήµατα

αυτών, υπόχρεοι σε απόδοση του οφειλόµενου φόρου είναι οι
λήπτες των πληρωµών, απαλλασσοµένων των ανωτέρω νοµικών
οντοτήτων από την υποχρέωση παρακράτησης και απόδοσης
του φόρου.»

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

Ο νόµος αυτός ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως πλην των οριζοµένων διαφορετικά στα άρθρα
αυτού.

Αθήνα,                            2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. OΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ  4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ ΚΑΙ

ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το Τµήµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 17.24’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 4 Σεπτεµβρίου 2014 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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